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Čokoladne banane Casali 3oog, Manna-
redna cena
401,00 SIT 319,00 SIT akcija
Čokolada Milka Rice Crisp ioof. Mmar
redna cena

203,00 SIT 154,00 SIT akciia

V akciji se 71 izdelkov

Novo mesto - 
odsev Krke

NOVO MESTO - Društ
vo novomeških študentov in 
Založba Goga bosta pripra
vila v soboto, 17. novembra, 
ob 10. uri v Mali dvorani 
Kulturnega centra Janeza 
Trdine celodnevni simpozij 
o problematiki obrežij reke 
Krke in pritokov v Novem 
mestu z naslovom Novo me
sto - odsev Krke. S preda
vanji bodo nastopili Vladi
mir Mušič (Mestotvornost 
Krke - urbanistično načrto
vanje Novega mesta in Krka 

“t različnih zornih kotov), 
Stane Granda (Pomen obre
žij v življenju Novega mesta 
in Novomeščanov skozi čas), 
Peter Gabrijelčič (Reka - 
mesto; urbanizem in arhitek
tura ob vodi), Davorin Gaz
voda (Pomen reke in zelene
ga pasu v mestu), Andrej 
Hudoklin (Varstvo naravne 
dediščine; reka v mestu), 
Slobodan Novakovič (Nači
ni varovanja in vzdrževanja 
bregov reke in kvaliteta vo
de), Jelka Hudoklin (Reka 
Krka - neizrabljen potencial 
Novega mesta) in Darja 
Plantan (Izvedba načrta).

V drugem delu bo sledila 
debata v obliki okrogle mize, 
na kateri bodo sodelovali še 
Jože Derganc, Mitja Simič, 
Čedo Jakovljevič in Robert 
Kepa. Ob 17. uri bo sledil 
obisk Dolenjskega muzeja. 
Drago Vuica bo ob tej prilož
nosti pripravil razstavo foto
grafij doline reke Krke od iz
vira do izliva.

Dan slovenske 
knjige v Karlovcu

KARLOVEC - Jutri, 16. no
vembra, se bo opoldne v pro
storih Mestne knjižnice Ivana 
Gorana Kovačiča, ki je osrednja 
knjižnica Slovencev na Hrva
škem, začel tradicionalni dan 
slovenske knjige. V programu so 
srečanje predstavnikov sloven
skih in hrvaških društev in kul
turnih ustanov, razstava nove 
donacije slovenskih knjig in 
predstavitev pesnice Jadranke 
M. Zupančič in prozaistke Ba
riče Smole.

PARTLJIČU DARILO TD ČATEŽ - Pisatelj in poslanec državnega zbora Tone Partljič je imel na 
tradicionalni razhodnji na Čatežu na zaključku 15. pohoda po Levstikovi poti od Litije do Čateža 
duhovit nagovor, kakršnega ob tej priložnosti še ni bilo. S priložnostnim darilom sta se mu zahva
lila predsednica Turističnega društva Čatež pod Zaplazom Tatjana Bregar in organizator poho
da Rudi Bregar (na levi). Za kulturno-zabavni spored po scenariju Staneta Pečka so poskrbeli 
med drugimi tudi trebanjski godbeniki in Trebanjski oktet. (Foto: P. Perc)

Bodo spomladi zabrneli stroji?
Osrednji dogodek ob sevniškem občinskem prazniku je bila otvoritev 
pripravljalnih del za HE Boštanj - Pripravljalna dela bodo nadaljevale 
Savske elektrarne Ljubljana - Največji tovrstni projekt v Evropi

SEVNICA, BOŠTANJ - Osrednji dogodek ob sevniškem občin
skem prazniku je bila otvoritev pripravljalnih del za HE Boštanj.
Da je do tega dogodka prišlo, je bilo potrebnih mnogo naporov v 
Posavju in na državni ravni. Dela naj bi končno začeli, in sicer 
najprej na začasni obvozni eesti, zatem pri prestavitvi plinovoda, 
spomladi pa tudi na sami elektrarni.

Državni sekretar za energe- župan Kristijan Janc, daje do-
tiko dr. Robert Golobje pouda
ril, da gre pretežno za simbo
lično, nekoliko izsiljeno deja
nje, saj je ministrstvo za okolje 
šele dan pred slovesnostjo iz
dalo ustrezno gradbeno dovo
ljenje. Golob je izrazil prepri
čanje, da projekta, ki se vleče 
že okrog 20 let, ni mogoče več 
zaustaviti. Direktor Holdinga 
slovenskih elektrarn mag. Dra
go Fabijan je ponovil tisto, kar 
je poudaril že na novinarski 
konferenci tik pred to sloves
nostjo, ki jo je sklical sevniški

končanje projekta hidroelek
trarn na spodnji Savi trenutno 
največji tovrstni projekt v Evro
pi, ki pa ga je potrebno zgradi
ti na povsem tržni osnovi, brez 
državnih poroštev. Brez po
slovnega tveganja torej ne bo 
šlo. Fabijan je povedal, da je 
naloga sicer lažja, ker so te dni 
sklenili pogodbo z Italijani o 
prodaji poldruge milijarde kilo
vatnih ur električne energije in 
bo izvoz prinesel v skupno bla
gajno celo nekaj milijard tolar
jev več, kot so pričakovali. V

holdingu naj bi do konca tega 
meseca proučili, ah je ekonom
sko utemeljena morebitna pri
pojitev savskih elektrarn k 
dravskim, da bi se družno lotili 
izgradnje spodnjesavske verige. 
Za Fabijana niti ni pomembno, 
ali bo izvajalec eno ali več pod
jetij znotraj holdinga. Pomem
bna je predvsem ekonomska 
upravičenost in učinkovitost 
morebitnih kapitalskih pove
zav. Kot kaže, ta čas ne manj
ka denarja za ta projekt, še ved
no pa se zatika njegova izved
ba zaradi različnih interesov 
lobijev, kjer se vpletajo tudi 
razne politične opcije.

Pripravljalna dela za HE Bo
štanj bodo nadaljevale Savske 
elektrarne Ljubljana (SEL). 
Direktor SEL Borut Mikavčič 
je povedal, da je po njihovem 
programu vlaganj v HE Boštanj 
vrednost energetskega dela HE 
14 milijard tolarjev, infrastruk
turnega, ki je v pristojnosti 
države, pa skoraj 6 milijard to
larjev. Vodja pogajalske sku
pine Posavja, Niko Galeša pa 
se je znova zavzel, da bi moralo 
priti do koncesijske pogodbe za 
celotno spodnjesavsko verigo. 
Zahteval je, naj dobi projekt 
prednost pred vprašanji sedeža 
holdinga in naj vendar izdelajo 
tehnično dokumentacijo za vsa 
dela na HE Boštanj, da bi z nji
mi pričeli spomladi prihodnje 
leto, po podpisu ene same kon
cesijske pogodbe. ., „
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Spoštujmo slovensko besedo!
7000 pohodnikov na 15. popotovanju po Levstikovi poti 
od Litije do Čateža - Glavni govornik Tone Partljič

ČATEŽ PRI TREBNJEM - 
“Moramo spoštovati slovensko 
besedo in slovensko knjigo, 
zdaj, ko gremo v Evropo, dru
gače bomo podlaga tujčevi pe
ti!” je poudaril slovenski pi
satelj in politik, Tone Partljič 
na Martinovo soboto na za
ključku pri razhodnji po Lev
stikovi poti na Čatežu.

Njegov duhoviti nagovor, za
beljen s številnimi, s prisrčnim 
humorjem prepredenimi misli
mi okrog 7000 pohodnikom, ki 
so se v zimskem vremenu od
pravili na 22 km dolgo popoto
vanje od Litije do Čateža, ni le 
nasmejal do solz množice, tem
več je vseboval vrsto pomemb
nih sporočil. Predsednik Bral
ne značke Slovenije Partljič je 
vprašal prijatelja, ali je prebral 
Levstikovo Popotovanje od 
Litije do Čateža. “Ne, že šest
krat sem ga prehodil!” mu je 
odvrnil prijatelj, kar je Partljič 
komentiral, da očitno raje hodi 
6 ur, kot da bi tri četrt ure bral. 
“Danes je geslo, kdor ne hodi 
ni Slovenec, od zdaj naprej bo, 
kdor ne pije, ni Slovenec. Da
nes zvečer bo v Ljubljani, kdor 
ne skače, ni Slovenec. Zanimi
vo, da nimamo gesla, kdor ne 
dela, ni Slovenec! Vsem tem 
geslom bi jaz dodal, kdor ne 
pazi na slovenščino, ni Slove
nec in kdor ne bere slovenskih 
knjig, ne zamerite mi, zame ni 
pravi Slovenec!” je končal svoj 
nagovor pisatelj in poslanec 
Partljič.

Že uvodoma se je pošalil s 
predgovornikoma, litijskim in

Saša Jerele je 
prva spremljevalka

NOVA GORICA - Prejšnji 
teden so v Novi Gorici okronali 
novo vinsko kraljico Slovenije. 
Ta naziv bo v letu 2002 nosila 
Tjaša Koroša iz okolice Lju
tomera, za njeno prvo sprem
ljevalko pa je bil izbrana Saša 
Jerele z Brezovice pri Šmarje
ških Toplicah.

BLAGOSLOV PO STARIH OBIČAJIH - V Beli krajini so minuli konec tedna vinogradniki sicer 
pazili na mošt, a je kljub temu v njihovih zidanicah ostalo le vino. Seveda tega niso prav nič 
obžalovali, nasprotno, veselja ni manjkalo prav nikjer. Največja martinovanja so pripravili v Črnom
lju, kjer so pričakovali okrog 4.000 gostov, a jih je bilo za polovico manj. Na velikem martinovan
ju v središču Semiča so bili zadovoljni z obiskom. Na martinovo popoldne se je zbralo tudi polno 
metliško grajsko dvorišče pridelovalcev, poznavalcev in ljubiteljev dobre kapljice, ki so zastonj posku
šali dobrote, ki so jih pripravili člani Društva vinogradnikov Metlika, Društva kmečkih žensk 
Metlika in metliške Kmetijske zadruge. Največ jih je hotelo poskusiti prav vino, ki so ga v barilcu 
prinesli Drašički voščači (na fotografiji), po starih običajih pa sta ga blagoslovila boter in botra. 
(Foto: M. B.-J.)

GORENJE VRHPOLJE

Uredništvo pride k vam!
Uredništvo Dolenjskega lista vabi vse vaščane Gorenjega 

Vrhpolja, naj se v sredo, 21. novembra, ob 18. uri oglasijo v 
domačem gasilskem domu. Tam vas bomo s svinčnikom in 
beležko v roki čakali novinarji. Z veseljem bomo z vami po
klepetali, prisluhnili vsakemu od vas, nato pa v našem Dolenjcu 
zapisali, kaj ste povedali o vašem kraju in o ljudeh, ki tu ži
vite. Vabljeni!

trebanjskim županom Mirkom 
Kapljo in Cirilom Pugartni- 
kom, češ da mu je predsednik 
države Milan Kučan, ki se je 
opravičil tudi organizatorju 
pohoda Rudiju Bregarju, ker 
bo prvič izostal s pohoda zara
di službene zadržanosti (bil je 
na zasedanju OZN v New 
Yorku), naročil da morata to
krat njega ubogati.

Poleg domačinov so v pest
rem kulturnem programu na 
razhodnji nastopili Trebeški 
drotarji iz Artič in Folklorna 
skupina Dragatuš, program pa 
sta povezovala Simona Zorc 
Ramovš in Slavko Podboj. Ča- 
teški vinogradniki pa so poskr
beli za krst mladega vina. KUD 
Popotovanje Frana Levstika 
Čatež, domače turistično dru
štvo in trebanjska območna 
izpostave sklada RS za kultur
ne dejavnosti so precej pripo
mogli, da so številni obiskoval
ci razhodnje in pohodniki ju
bilejnega popotovanja zadovo
ljni odhajali domov, p p p

Ob koncu tedna bo suho 
in hladno ter sprva tudi 
vetrovno.
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Ali se kaj zabavate?
Ali se še znate zabavati? Predvsem pa, ali znate to početi z družbo 

prijateljev, ne kje sami zase? Tako vprašanje postavlja tokratna an
keta. Razlogi za tako vprašanje nekako ponuja letni čas, ko so 
državljani namenjali mnogo besed vse bolj priljubljenemu marti- 
novemu. Tudi prazniki, ki so že dosti blizu, namreč (pred)novoletna 
rajanja, so lahko dober razlog tudi za anketo o zabavah. Bržda ima 
vsak čas svoje zabave. Po zatonu sejmov, kot jih mogoče kaže Cvetje 
v jeseni, in potem, ko so nehali pripravljati nekdanje sloveče ve
like vrtne (gasilske) veselice, se sedanja mobi-generacija omamlja 
v drugačnih zabavah. V zakajenih diskotekah so sicer predvsem 
otroci in mladina, vendar so poleg takih zabavišč državljanom na 
voljo tudi druga množična zabavišča. Verjetno pa sedanja doba, 
ko si mnogi ljudje ne dajo časa niti za umirjeno kosilo za domačo 
mizo, neusmiljeno spreminja tudi način zabave. Verjetno pa se za
bavam, kakršne koli že so, ljudje ne bodo nikoli odrekli. Ni kar tako 
nastala znana slovenska ljudska Sloven’c Slovenca vabi...

NIKO MACEDONI, šofer iz Šmarjete: 
“Mislim, da je skupinskih druženj in zabav v 
zadnjem času manj, kot jih je bilo včasih. Sku
pinske zabave se opuščajo, kar je škoda. Vsak 
se nekako raje drži zase. Krst mošta v vino smo 
v krogu prijateljev potrdili na martinovanju v 
vikendu.”

JANJA MARTINI, tekstilna konfekcionar- 
ka z Brezovice na Bizeljskem: “V naši družini 
obvezno praznujemo rojstne dneve, tudi mar
tinujemo, saj imamo kar dva, ki takrat goduje- 
ta. Večji praznik pri nas je trgatev pa tudi lič
kanje. Koruzo še vedno pobiramo in ličkamo 
na roko. Radi bi zopet čehali perje za vzglavni
ke, česar že dolgo nismo. Celotna družina pa 
se vedno zbere tudi za vse svete.”

FRANC SIMONČIČ, upokojenec, s Straže 
pri Raki: “Imamo malo martinovanja. Triin
dvajsetega novembra bom imel rojstni dan, pa 
se bomo malo razveselili. Povabil bom kolege, 
mogoče bo prišla tudi sestra z družino iz Ljub
ljane. Tudi za novo leto se bomo poveselili. 
Mogoče pri meni, mogoče bom jaz šel k drugim. 
Malo mora biti tudi veselja, vsako leto je samo 
en rojstni dan, eno martinovo, eno novo leto.”

JOŽE TOMAŽEV1Č, obrtnik iz Semiča: 
“Ni več takšnega sproščenega družabnega živ
ljenja kot nekdaj. Ljudje bolj gledajo na denar, 
več je tudi nevoščljivosti. Zabave so navadno 
v manjših skupinah, jaz pa hodim na zabave z 
ženo in prijatelji. Opažam pa, da, vsaj v našem 
kraju, zelo veliko ljudi obiskuje različne prire
ditve. Očitno bolj čutijo potrebo po takšnem 
življenju.”

MARKO LORKOVIČ, gimnazijec iz Čr
nomlja: “Seveda se znam zabavati, predvsem 
s prijatelji in sošolci. Med tednom za to sicer 
ni veliko časa, ob koncu tedna pa si vzamem 
več časa. Gremo v gostinski lokal, poslušamo 
glasbo in se pogovarjamo. Poleti pripravimo 
tudi piknike ali se pomerimo v športnih igrah. 
Toliko zabave, kot je imam sedaj, mi kar zado
stuje.”

EDO GNIDOVEC, poslovodja v mirnope- 
ški prodajalni KZ Krka, doma iz Artmanje vasi 
pri Dobrniču: “Na žalost je danes druženja 
premalo; taki so pač časi. Vsak samo pravi: 
brž, hitro, premalo je narejeno! Ven grem samo 
kdaj pa kdaj in še to bolj poleti, čeprav mi ve
selje v manjši družbi manjka. Včasih so znali 
bolj poskrbeti za skupno delo in za veselje.”

SONJA VEBER, ravnateljica OŠ Stara 
Cerkev: “Še vedno se znamo zabavati, vendar 
ne več tako, kot smo se včasih. Sedaj potekajo 
zabave bolj v krogu manjših, zaključenih družb 
na piknikih, po zidanicah ali drugod. Ponovno 
so postali popularni stari običaji, kot je, deni
mo, martinovanje. Ljudje gredo takrat tudi na 
organizirane zabave. Teh je več v vinorodnih 
okoliših.”

MITJA PERNOVŠEK, skupinovodja pri 
Slovenskih železnicah: “Rad hodim na mno
žične zabave, tudi na vaške veselice, ker mis
lim, da nam druženja in družabnosti vsem 
manjka. Bojim pa se, da bo glede na zaostrene 
gospodarske razmere, žal, vse manj ljudi, ki bi 
se lahko tudi na takšen način veselili in spro
stili.”

SONJA JAKLIČ, natakarica v gostilni Buko
vec na Mirni: “Zame je že delo zabava, ker sem 
zelo rada med ljudmi, zgovorna in pridna. 
Rada tudi plešem. V večernih urah, po službi, 
grem s prijatelji najraje na ples, pri čemer 
obiskujem in spoznavam tudi druge lokale in 
nove prijatelje. Ni mi nikoli prav dolgčas in 
želim da, bi bilo še dolgo tako.”

Molk ministra in predsednika NS Telekoma
Minister in predsednik Nadzornega sveta Telekoma ne odgovarjata na vprašanja Dolenjskega lista - Adolf 
Zupan, ki ga je nadzorni svet izbral za predsednika Telekomove uprave, po sodni poti zahteva sklep o tej izbiri

2. oktobra je Nadzorni svet Telekoma Slovenije med petimi kandidati z veči
no glasov za predsednika uprave izbral mag. Adolfa Zupana. Takoj po tej za 
marsikoga nepričakovani, neljubi in očitno nepravi izbiri so se začele dogajati 
nelepe stvari. Ker od (političnih) mogočnežev očitno vnaprej določeni kandidat, 
dosedanji v.d. predsednika Telekomove uprave Peter Grašek, ni bil izbran, sta 
svojo nejevoljo nad tem javno izrazila ne samo predsednik Nadzornega sveta 
dr. Tomaž Kalin, ampak celo minister dr. Pavle Gantar, kar je, milo rečeno, 
zelo nenavadno, da ne rečemo neprimerno in nekorektno.

Dolenjski list seveda z zanimanjem 
spremlja dogajanja ob Zupanovem 
imenovanju, saj gre za uglednega No- 
vomeščana in podžupana novomeške 
občine. Zato smo pred časom pred
sedniku Telekomovega nadzornega 
sveta dr. Kalinu in ministru dr. Gan
tarju poslali nekaj vprašanj in prosili 
za odgovore nanja.

Dr. Kalinu smo med drugimi zasta
vili tale vprašanja (na kratko): Zakaj 
je po Zupanovi izbiri za podpredsed
nika Telekomove uprave začel naspro
tovati tej izbiri in spodbijati njeno le
galnost? Ali je razvidna kakšna napa
ka, zaradi katere bi lahko razveljavili 
postopek, in zakaj ni podpisal sklepa 
o Zupanovem imenovanju? Kaj je po 
njegovem mnenju prevladalo, da so 
vsi predstavniki zaposlenih v nad
zornem svetu in en član iz vrst kapi
tala glasovali za Zupana? li ne gre pri

Uspešni na 
tekmovanju iz logike

Na 16. državnem tekmovanju iz 
logike so se posebej izkazali: Gabri
jela Jankovič iz OŠ Mirana Jarca 
.Črnomelj je med petošolci osvojila 
vse točke in si s tem prislužila L 
mesto; Miha Hočevar iz OŠ Center 
je med sedmošolci osvojil 3. mesto; 
Aleša Dular iz OŠ Center je med os
mošolci osvojila 2. mesto. Med 
srednješolci iz tretjega letnika je 
Mojca Delač iz Gimnazije Kočevje 
osvojila prvo mesto, njena vrstnica 
Helena Ilc pa 3. mesto.

Večer s poslancem
NOVO MESTO - V četrtek, 15. no

vembra, ob 17. uri bo novomeška ZLSD 
na javni tribuni z naslovom Evroat- 
lantske povezave in južna meja s Hrva
ško imela v gosteh poslanca in predsed
nika odbora za evroatlantske povezave 
Avrelija Jurija. Pogovor, ki ga bo vodil 
Igor Perhaj, bo v dvorani zavarovalnice 
Tilia.

Javna tribuna ZLSD
KOČEVJE - Pokrajinski odbor ob- 

ljubljanske regije in kočevska območna 
organizacija Združene liste socialnih 
demokratov sta minuli četrtek v Kočev
ju pripravili javno tribuno “Pokrajine - 
kdaj in kakšne”. Pogovarjali so se o stali
ščih do nadaljnjega razvoja lokalne 
samouprave, enakomernejšega regional
nega razvoja in uvajanja pokrajin.

Drobiž za Unicef
LJUBLJANA - Nova Ljubljanska 

banka je nedavno prejela posebno pri
znanje slovenskega odbora za Unicef, 
ker se aktivno vključuje v akcije za po
moč otrokom po svetu. Trenutno je ak
tualna akcija “Za otroke sveta”, v kate
ri je NLB namestila posebne nabiralni
ke v svojih večjih poslovalnicah. V njih 
zbira prostovoljne prispevke v domači 
in tudi v tujih valutah. Zbirajo papir
ni denar in tudi kovance.

Žurka za punce in Ostržek
KRŠKO - Zaradi velikega zanima

nja bodo v Kulturnem domu ponovili 
gledališko uspešnico Dava Simpsona 
Žurka za punce v režiji Violete Tomič, 
in sicer bo predstava v soboto, 17. no
vembra, ob devetih zvečer. V sredo, 
21. novembra, bo ob petih popoldan 
gostovalo celjsko gledališče s predsta
vo Ostržkove dogodivščine.

ravnanju po izboru Zupana za tepta
nje demokratičnega postopka? Ali je 
res, da za njegovim ravnanjem v tej 
aferi s svojimi interesi stoji nekdo 
drug?

Ministra dr. Gantarja pa smo med 
drugim vprašali, zakaj tako pristran
sko podpira enega kandidata (Gra
ška) in ali se ima minister sploh pravi
co na tak način vmešavati v izbiro 
kandidata? Kako razlaga, daje bila 
Telekomova delnica največ vredna v 
času, ko je to podjetje vodil Zupan, 
potem pa je vztrajno padala? Alije bil 
celotni postopek izbire predsednika 
res samo teptanje demokratičnih 
načel, farsa, metanje peska v oči slo
venski javnosti? Kdaj bo sprejet zakon 
o vračanju neupravičeno visokega 
prispevka občanov za gradnjo telefon
skega omrežja? Kako lahko upraviči 
mačehovski odnos slovenske vlade do 
izgradnje dolenjske avtoceste?

Predsednik Nadzornega sveta Tele
koma dr. Kalin nam je odgovoril ta
kole: “Žal Vam ne morem posredovati

želenih podatkov in dokumentov, ker 
postopek še poteka, in dokler teče, ga 
ne moremo niti komentirati. Glede fi
nančnih kazalcev, pa se, lepo prosim, 
obrnite na Telekom Slovenije.”

Iz kabineta ministra dr. Gantarja pa 
je prišel takle odgovor: “Ministru sem 
predala vaše želje, vendar niti minister 
niti ministrstvo komentarjev v zvezi s 
Telekomom ne daje. Vezano na osta
la vprašanja pa je dodal, da verjetno 
niste v popolnosti seznanjeni z vsemi 
zadevami, kajti v tem primeru bi vede
li, kaj je naredil za dolenjsko AC.”

Oba odgovora kažeta ohol in pre
zirljiv odnos do javnosti in dajeta 
slutiti, da so akterji trdno odločeni, da 
bodo, kar so si zadali, seveda skrito 
očem javnosti ali celo proti njej, brez j 
sramu speljali. Za to govori tudi dej
stvo, da Adolf Zupan še do danes 
(ponedeljek, 12. novembra) ni dobil 
sklepa o izbiri za predsednika uprave 
Telekoma. Zupan je prepričan, da bi 
ta sklep lahko dobil že 10. oktobra, ko 
so člani nadzornega sveta soglasno 
potrdili zapisnik seje, na kateri je bil 
z večino glasov izbran za predsedni
ka Telekomove uprave. Zadnji rok, do 
katerega bi kandidati morali biti ob
veščeni o izbiri, pa je potekel 6. no
vembra. Zato seje Zupan odločil, da 
bo zahteval ta sklep po sodni poti.

A. BARTELJ

Vržena rokavica
Vztrajamo pri pogodbi 
za celotno verigo elektrarn

Pred Nikolaja Galešo, vodjo po
gajalske skupine Posavja za izgrad
njo HE na spodnji Savi, smo prejš
nji teden vrgli rokavico in vprašali, 
ali je petkova otvoritev pripravljal
nih del za HE v Boštanju znak, da 
se je gradnja verige elektrarn le pre
maknila z mrtve točke.
* Kateri bodo vaši naslednji koraki 
po tem pretežno simboličnem deja
nju, kot smo slišali na slovesnosti?

Če ne bi bila naša aktivnost iz 
Posavja dovolj velika, ne bi prak
tično izsilili niti tega začetka pri
pravljalnih del, na katerega smo 
čakali nekaj desetletij. Menimo, da 
je to začetek aktivnosti na spodnji 
Savi Zdaj moramo pospešiti podpis 
koncesijske pogodbe, ki bo oprede
lila odnose med državo kot koncen- 
dentom, holdingom kot koncesio
narjem in lokalnimi skupnostmi 
Posavja.
* To je zdaj že peti in upajmo tudi 
zadnji osnutek koncesijsko pogodbe!?

Že peti osnutek zdaj ponovno 
proučujemo, da bi čimprej prišlo do 
podpisa koncesijske pogodbe, ker je 
ta predpogoj, da bi vendarle prišlo 
do pravih pripravljalnih del spom
ladi prihodnje leto.
* Kje je največja ovira, kje se najpo
gosteje zatika,da še ni prišlo do pod
pisa?

Pri državni upravi se zatika, tudi 
zato je prišlo do imenovanje ko
misije pri Ministrstvu za okolje in 
prostor, ki bo nadzirala in pospeši
la aktivnosti za spodnjo Savo. V njej 
sem tudi jaz. Druga, za nas zelo 
pomembna aktivnost, je ta, da bo
mo pripravili in uskladili program 
vodne, državne in lokalne infra
strukture, ki ureja tudi ekološka in 
poplavna vprašanja in zaradi kate
rih smo tudi pristali na gradnjo teh- 
hidroelektrarn. Posavje teh ne po
trebuje, pač pa urejeno okolje.

Niko Galeša

Uskladiti ga moramo najprej v kra
jevnih skupnostih pri nas, potem pa 
še v Ljubljani. Zakon o pogojih kon
cesije predvideva, da mora vlada 
prispevati iz proračuna finančna 
sredstva za izgradnjo infrastrukture.
• To bo morda še najtežje, kajne?

Tega se zavedam, zato bom napel
vse sile, da bom pristojnim instituci
jam predstavil naše poglede, kako bi 
lahko financirali to infrastrukturo. 
Nismo in ne bomo pristajali, da bi 
se organizacijska oblika holdinga lo
mila na Posavju in tem projektu. Mi 
vztrajamo že od samega začetka, da 
se podpiše koncesijska pogodba za 
celotno verigo elektrarn, torej do 
Mokric, ker nam je to edina garan
cija, da se bo celotna veriga tudi 
zares zgradila.
• ln komu bi vi vrgli rokavico?

Poslanca in bivšega breži
škega župana Jožeta Avšiča bi 
vprašal, kako naj bi v Posavju 
poenotili vse sile glede ener
getike, da bi šel njen razvoj, 
zlasti pa veriga HE pospešeno 
naprej?

P. PERC
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Kolpa ima največje gradbišče
Iz novega logističnega centra, ki ga Kolpa gradi v Rosalnicah, bodo obvladovali prodajo v petih državah - Polirock, 
letošnja novost - Bojkot Pohištvenega sejma v Ljubljani

tmm

ROSALNICE - Zagotovo je trenutno največje gradbišče v metli
ški občini gradnja logističnega centra družbe Kolpa iz Rosalnic 
pri Metliki. Zanj so se v Kolpi odločili zaradi povečane proizvod
nje novih programov predvsem kopalniške opreme, a tudi zaradi 
pomanjkanja skladišč in proizvodnih prostorov. Po zagotovilih 
predsednika uprave Mirjana Kulovca bodo z novo naložbo pokrili 
potrebe za skladiščenje repromateriala in gotovih izdelkov za 
naslednjih osem let.

V novem distribucijskem 
centru, velikem 5.000 kv. met
rov, bodo opravili vso logistiko 
v krogu 500 kilometrov, torej v 
Sloveniji, Avstriji, Italiji, na

Hrvaškem in Madžarskem. V 
teh državah zato ne namerava
jo graditi večjih skladišč. Načr
tujejo, da bo novi center pod 
streho konec tega meseca.

TEMEUl LOGISTIČNEGA CENTRA - Čeprav v teh dneh ob 
sedanji tovarni Kolpe v Rosalnicah še gradijo temelje logistične
ga centra, načrtujejo, da bo konec meseca pod streho. Kako zelo 
potrebujejo v družbi Kolpa nov logistični center, pove že podatek, 
da že sedaj izdelujejo več kot 4.000 različnih artiklov, program 
pa nameravajo še razširiti. Sicer pa bo naložba Kolpo veljala več 
kot 7 milijonov DEM. (Foto: M. B.-J.)

CVIČKARJI - S predstavitve monografije Cviček na grm
skem gradu (z desne): cvičkova princesa Saša Jerele, ured
nik knjige Ivo Kuljaj, eden od avtorjev Miloš Kovačič in borec 
za zaščito cvička poslanec Tone Anderlič. (Foto: A. B.)

Bogata monografija o cvičku
Založba Magnolija izdala že drugo monografijo o cvičku

Cviček, naše ljubo dolenj
sko vino, je v zadnjem času 
dobilo kar dve monografiji: 
prvo leta 1997, drugo pa so 
slovesno predstavili pred le
tošnjim martinovim, v torek, 
6. novembra, na lepi priredit
vi na grmskem gradu v No
vem mestu. Obe razkošni in 
bogati knjigi je izdala za
ložba Magnolija, ki je poleg 
teh dveh pred leti izdala prav 
tako izvrstno monografijo o 
metliški črnini z naslovom 
Črna kraljica. Da se je ta 
ljubljanska založba odločila 
za tako velike, zahtevne in 
drage “vinske” projekte, pa 
ne čudi, če vemo, da je njen 
lastnik in direktor Ivo Kuljaj, 
zavedni Podgorec iz Gabrja, 
sam ljubitelj in poznavalec 
naših vin, še posebej cvička.

Za zadnjo monografijo 
Cviček je njen urednik Ivo 
Kuljaj zbral številne eminen- 
te avtorje. Med strokovnjaki 
izstopajo dr. Julij Nemanič, 
dr. Dušan Terčelj, inž. Darko

Marjetič, Boris Koruza, po
kojni Jože Likar, Jože Simon
čič; Peter Kotar, vodja gostin
stva v Dolenjskih Toplicah, 
piše o cvičku v dolenjski ku
hinji, popularni direktor 
Krke Miloš Kovačič, ki prise
ga na cviček kot na najbolj 
zdravo vino, pa razkriva, 
kako je cviček udeležen celo 
pri uspešnem sklepanju Kr
kinih poslov.

Pomembna kvaliteta te 
monografije o cvičku je tudi 
to, daje večjezična: teksti so 
prevedeni v angleščino, fran
coščino in nemščino. Za fo
tografsko podobo knjige je s 
pretanjenim občutkom po
skrbel Jurij Popov, monogra
fija pa je tudi po oblikovni 
plati lep dosežek. Ob tem je 
treba povedati še, da prinaša 
ta knjiga tudi stvari v zvezi z 
zakonsko zaščito cvička vključ
no s pravilnikom o prizna
nem tradicionalnem poime
novanju cvička.

A. B.

Uporabljati naj bi ga začeli v 
prvi četrtini prihodnjega leta, 
dokončno podobo z vso po
trebno logistiko in avtomatiko 
pa bo dobil čez leto dni.

“Logistični center potrebu
jemo tudi zato, ker namerava
mo v naslednjih letih razširiti 
ponudbo ne le z novimi izdel
ki kolpa-sun in kerrock, ampak 
tudi z izdelki, ki bodo sicer 
izdelani pod omenjenima bla
govnima znamkama in novo 
blagovno znamko polirock, a 
jih izdelujejo v podjetjih, ki 
smo jih ali jih še bomo odku
pili. Gre predvsem za dodatke 
v kopalnicah,” je pojasnil Ku
lovec. Sedanje skladišče bodo 
v Kolpi preuredili v proizvodne 
prostore, ki jih nujno potre
bujejo za izdelavo novih izdel
kov. Tako bodo pridobili 3.000 
kv. metrov predvsem za proiz
vodnjo kopalniškega pohištva 
in tuš kabin. Proizvodnja v pre
novljenih prostorih sedanjega 
skladišča bo stekla marca pri
hodnje leto, predvidevajo pa 
tudi nova delovna mesta, med
tem ko v logističnem centru

Ob 150-letnici GZS
KRŠKO - Jutri ob 17.30 bo v 

veliki dvorani Kulturnega doma 
Krško proslava ob 150-letnici 
Gospodarske zbornice Slovenije. 
Vodstvo Gospodarske zbornice 
se bo predtem sestalo še s pred
stavniki posavskih občin in 
posavskimi poslanci v državnem 
zboru, govorili pa bodo o raz
vojnih možnostih te regije.

Podjetniška glasila
ŠENTJERNEJ - Prejšnji 

četrtek so na rednem jesen
skem srečanju Aktiva novinar
jev v podjetjih in zavodih, ki de
luje v okviru Društva novinar
jev Slovenije, razglasili najbolj
še slovenske uvrstitve na ocen
jevanju podjetniških publikacij 
za Grand prix, nagrade Evrop
ske federacije urednikov pod
jetniških glasil. Kot so sporo
čili iz Pekarne Grosuplje, so v 
kategoriji letnih poročil osvojili 
4. mesto, časopis Poslovnega 
sistema Mercator pa 3. mesto.

zaradi avtomatizacije ne bodo 
potrebna.

Letošnja Kolpina novost je 
polirock, ki je plod lastnega 
znanja. Gre za kompozitni ma
terial kot kerrock, ki je na trgu 
že desetletje in so ga kupci 
dobro sprejeli, vendar je nare
jen na drugih kemijskih osno
vah. Ima torej lastnosti kot 
marmor in ga obdelujejo kot 
les, a je v nižjem kakokostnem 
in cenovnem razredu. Pred
vsem je uporaben za umivalni-

• V Kolpinem laboratoriju se
daj v sodelovanju s Kemijskim 
inštitutom iz Ljubljane razisku
jejo, kako bi odpadke iz proiz
vodnje ponovno predelali v upo
rabne izdelke. Pripravljajo pa se 
tudi na okoljevarstveni certifikat 
ISO 14001, ki naj bi ga dobili v 
prvi polovici prihodnjega leta.

ke in tuš kadi, na trgu pa bo le 
v gotovih izdelkih, ne pa tudi 
v ploščah kot kerrock. Kolpa je 
želela polirock prvič predstavi
ti slovenski javnosti na nedav
nem Pohištvenem sejmu v 
Ljubljani. Toda zaradi nera
zumljivih pogojev Ljubljan
skega sejma so, kot je povedal 
Kulovec, sejem bojkotirali.

M. BEZEK-JAKŠE

Arogantni uradniki iz Ljubljane
Na javni obravnavi v Boštanju, kije sledila javni razgr

nitvi načrtov in drugih dokumentov, povezanih z izdajo 
enotnega dovoljenja za pripravljalna dela za H E Boštanj, 
je mag. Sanja Traunšek, državna podsekretarka na Mini
strstvu za okolje in prostor (MOP) obravnavo prekinila. 
Ta se bo nadaljevala, ko bodo znani odgovori na nekate
ra še odprta vprašanja, ki pa niso vezana zgolj na uprav
ni postopek.

Občina Sevnica pričakuje jasne in nedvoumne odgo
vore na zahteve iz soglasja za začetek del, pravi direktor 
občinske uprave Zvone Košmerl. Ni sporen potek in iz
gradnja začasne obvoznice, ampak obseg in zaporedje 
■ostalih del. Gradnja ceste okrog gradbene jame ni veza
na na koncesijsko pogodbo, ki je država še vedno ni 
dokončno oblikovala. Vsa druga pripravljalna dela pa 
lahko opravlja le koncesionar, s katerim bo sklenjena 
pogodba. Na občini pričakujejo, da bodo v prihodnje ob
veščeni o vseh dogodkih v zvezi z izdajo kakršnihkoli 
dovoljenj, saj so že izkušnje ob gradnji HE Vrhovo poka
zale, da le partnerski odnos države in lokalne skupnosti 
lahko prinese pričakovane rezultate. Državna podsekre
tarka MOP, ki je na javni obravnavi v Boštanju poudar
jala, da občina ni stranka v postopku, je v trenutku, ko 
so ji tudi strokovno podkovani domačini, zlasti direktor 
območne izpostave geodetske uprave Roman Novšak, 
zastavili vprašanja, na katera ni znala ali hotela odgo
voriti, raje prekinila razpravo. Njen odnos do krajanov je 
sevniški župan Kristijan Janc označil kot aroganten.

Podobno bi si lahko razlagali tudi odsotnost predstavni
kov MOP na petkovi novinarski konferenci pred sloves
nostjo ob začetku pripravljalnih del za HE Boštanj. Janc 
je zvedel, da naj bi svojim podrejenim minister Kopač pre
povedal priti, čeprav je poprej obljubil udeležbo "mopov- 
cev”. Sploh je takšno obnašanje uradnikov v Ljubljani še 
manj sprejemljivo, če vemo, kdo prihaja v prostor in kdo 
bo moral živeti z vsemi posledicami tako motečih masto
dontov v okolju, kot so hidroelektrarne.

Župani in direktorji za eno mizo
Pretekli petek se je sestalo vodstvo Gospodarske zbornice z dolenjskimi in 
belokranjskimi župani, poslanci in svetniki ■ Bo regionalni razvojni program samo papir?

NOVO MESTO - Zbornica je pozvala župane k tesnejšemu 
sodelovanju in k aktivni vključitvi v pripravo regionalnih razvojnih 
programov, vendar se je izkazalo, da to že počnejo, in to precej 
bolj aktivno od gospodarstva. Mag. Jožko Čuk, predsednik GZS, 
je poudaril, da razvoja ne bo mogoče graditi z evropskim denar
jem, na katerega mnogi preveč računajo.

Kot seje pokazalo ob obliko- jev naložb, vendar večino na
vanju regionalnega razvojnega 
programa za Jugovzhodno Slo
venijo, ta statistična regija do 
leta 2006 načrtuje za 200 mili
jard tolarjev naložb. “Povpra
šali smo 60 največjih gospodar
skih družb na Dolenjskem in v 
Beli krajini, ki načrtujejo v tem 
obdobju za 150 milijard tolar-

PRIZNANJE JANEZU BERNIKU IZ KRKE - Slovensko 
združenje za kakovost je nedavno v Portorožu podelilo posebno 
priznanje za življenjsko delo dipl inž. Janezu Berniku (na sliki 
desno), ki zadnja leta vodi delo na področju kakovosti v tovarni 
zdravil Krka. Gorenjec, ki že 40 let živi v Novem mestu, se je v 
Krki zaposlil leta 1964 in bil na področju biotehnologije med 
drugim soavtor 6 patentov in 3 tehničnih izboljšav. Za raziskoval
no delo na področju razvoja je prejel dve nagradi sklada Borisa 
Kidriča in leta 1986 še nagrado občine Novo mesto za gospo
darske uspehe. Za prejeto priznanje ob skorajšnji upokojitvi mu 
je v imenu območne gospodarske zbornice čestital Janko Goleš 
(levo). (Foto: B. D. G.)

tujih in mnogo manj na doma
čem trgu. Alarmantno je zlasti 
to, da naj bi vse to vlaganje 
dalo skupaj komaj 430 do 500 
novih delovnih mest!” je pojas
nil direktor območne zbornice 
Janko Goleš.

Kot je poudarila mag. Ana 
Murn, ki je v programskem 
odboru zadolžena za gospo
darski del regionalnega raz
vojnega programa, so delavni
ce prinesle številne dobre ide
je, niso pa mogli opredeliti no
silcev nalog niti določiti fi
nančne konstrukcije. Ocenila 
je, da je utopično govoriti, da 
bi Slovenija lahko dobila za 3 
odst. bruto domačega proizvo
da evropskih sredstev. “Lani 
smo jih dobili okrog 0,6 odst. 
in bistveno več denarja ne bo!” 
je prepričana Trebanjka, ki 
dela v Uradu RS za makroeko
nomske analize in razvoj. Me
nila je, da seje zdaj treba opre
deliti, ali želimo program, ki bo 
res koristil regiji, ali pa zgolj 
program na papirju. Res pa je 
napredek že to, da je priprava 
programa zbrala na kup stro
kovnjake iz regije.

Prisotni župani so poudarja
li, da bo brez dodatnih držav
nih sredstev za regionalni raz
voj program razvoja JV Slove
nije ostal na papirju. Ob tem so 
ponovno opozorili na velikost 
in raznolikost te začasne in 
umetne regije, v kateri se je 
težko dogovoriti za skupne 
interese.

Župani so tudi ugovarjali 
mag. Čuku, da nove občine 
obremenjujejo gospodarstvo, 
pri čemer je še posebej omenjal 
nadomestilo za uporabo stavb
nih zemljišč. Dejali so, da 
občine odločajo le o manjšem 
delu proračuna, medtem ko vse 
ostalo predpiše država. Meni
jo, da najbrž niso problema
tične manjše občinske uprave, 
temveč razvejena državna biro
kracija po agencijah, zavodih, 
uradih, ministrstvih. Sicer pa 
so pozdravili idejo o tesnejšem 
sodelovanju gospodarstva z 
občinami in prvi tovrstni sesta
nek po mnogih letih.

B. D. G.

Nova vrtina 
za Sevnico

SEVNICA - Iz zgrajene 
prve faze vodovodnega si
stema Krmelj je že pritekla 
voda, ravno tako je v za
ključni fazi prva faza vodo
voda Blanca. Dela dobro 
napredujejo na sistemu No
va Gora, mesto Sevnica pa 
se bo oskrbovalo iz nove vr
tine pri Stillesu in zgrajene 
povezave s Hrasti. Javnosti 
je bila predstavljena študija 
prometne ureditve mesta 
Sevnica in centralne kanali
zacije v Sevnici, Boštanju in 
Logu z izgradnjo centralne 
čistilne naprave na Logu. 
Gradijo kanalizacijo od 
sevniškega vrtca Ciciban do 
Tanina. Izgradnja celotnega 
kanalizacijskega sistema s 
čistilno napravo bo trajala 
več let in bo za občino fi
nančno in strokovno zelo 
zahteven projekt.
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NOVO MESTO ■ V zadnjem času smo opozorili na nekaj ne
varnih cestnih odsekov v naseljih, ki nimajo pločnika ali ustreznih 
cestnih označb in so tudi zelo prometni. Najbolj ogrožena skupi
na pri tem so otroci, ki po teh cestah vsak dan hodijo v šolo.

Smrečnikova ulica v Šmihe
lu, o kateri smo pisali v prejšnji 
številki, ni edina problematična 
v Šmihelu. Starši in vodstvo 
šmihelske osnovne šole so opo
zorili na nevarno križišče Kral- 
love, Bajčeve in Šmihelske ce
ste. Šmihelsko cesto, kije v zad
njem času zelo prometna, otro
ci prečkajo na neoznačenem 
delu cestišča, ko iz strnjenega 
naselja hodijo v šolo. "Ker gre 
za državno cesto, občina ne 
sme posegati z ureditvami pro
meta brez soglasja države, četu
di gre le za označitev prehoda 
za pešce,” je povedal Milan 
Bratič na Sekretariatu za okolje, 
prostor in komunalne zadeve v 
MO Novo mesto. V tem delu ni 
javne razsvetljave, po državnih 
merilih pa tam, kjer je ni, ne 
more biti prehoda za pešce. Na 
Sekretariatu so si nevarno 
križišče ogledali, direkciji RS za 
ceste pa bodo predlagali posta
vitev ustrezne opozorilne sig
nalizacije.

“Za rešitev dela problematič
nega cestnega odseka v Šmihe
lu je predvidena tudi gradnja

nove Šmihelske ceste,” je pove
dal Jože Derganc na Sekreta
riatu za okolje, prostor in ko
munalne zadeve. Ljubenska ce
sta kot nadomestitev dela se
danje Šmihelske ceste bo obšla 
bolnišnični kompleks, s tem 
bodo delno rešili dostop do 
šolskega centra. Z deli naj bi 
pričeli v naslednjem letu.

Državna je tudi ovinkasta 
cesta v Petelineku brez urejene
ga pločnika, otroci pa ob njej 
hodijo na avtobusno postajal
išče. Ob cesti ni znakov za 
omejitev hitrosti ali šolsko pot. 
Po Bratičevih besedah bodo 
konec novembra pripravili ko
misijski ogled, na katerega so 
že povabili predstavnike drža
ve, policije in policijske posta
je. Po ogledu bodo pripravili 
predlog rešitve, določili, kje bo 
potekal pločnik, kje bo prehod 
za pešce, avtobusno postajal
išče itd. Preden bodo predla
gane rešitve tudi praktično iz
peljane, pa bo preteklo še ne
kaj časa.

Podobnih primerov neure
jene cestne infrastrukture je v

PROMET V NOVEM MESTU - Ureditev prometa v ožjem sre
dišču Novega mesta je tema, ki zadnje čase zaposluje številne 
dejavnike v mestu. Občina je naročila prometno študijo, ki jo je 
izdelalo podjetje Acer. O tem je tekla beseda tudi na zadnjem 
dobro obiskanem pogovornem večeru Društva Novo mesto prejš
njo sredo v restavraciji Breg. Kako živo to vprašanje prizadeva 
osveščene ljudi, je pokazala tudi razprava, v kateri so posamezni
ki predstavili tudi svoje predloge za rešitev tega resnega proble
ma. (Foto: A. B.) Pomoč sprejeli z odprtimi rokami

novomeški občini več. Najbolj 
nevarne so ceste, ki so bile as
faltirane brez temeljitega raz
misleka o varnosti uporabni-

• Gradnja pločnikov ob cestah 
je povečini vezana na rekon
strukcije cest. Ena pomembnej
ših v naslednjem letu v novome
ški občini bo rekonstrukcija 
Kandijske ceste do križišča s 
Šmihelsko. Gradnja pločnikov v 
prihodnjem letu je predvidena: 
v Bršljinu od vstopa v poslovni 
center Hedera proti centru me
sta do križišča pri Elektrogos
podarstvu; od avtobusnega po
stajališča na Šmarješki cesti do 
izvoza za Kmetijsko šolo; od 
Petrolove bencinske črpalke do 
pokopališča v Srebrničah. Grad
nja pločnikov skozi najbolj ne
varni del naselja naj bi v tem 
tednu stekla tudi v Prečni.

kov, predvsem pešcev in kole
sarjev, in so zelo prometne.

I. PAVLIC

Srečanje s pesnikom 
Tonetom Škrjancem

NOVO MESTO-V petek, 
26. oktobra, so v knjižnici 
Šolskega centra Novo mesto 
pripravili literarno uro, na 
katero so povabili pesnika 
Toneta Škrjanca, avtorja 
pesniških zbirk Blues zama
ha in drobne knjižice haiku 
poezije Sonce na kolenu. 
Pesnik je dijakom prebral 
svoje najnovejše pesmi in 
nekaj haikujev. Z njim so se 
pogovarjali o tem, kako pes
ni, kaj ga pri delu navdihuje 
in kakšen je njegov pogled na 
poezijo. Skrjančevo poezijo 
označuje izrazita liričnost, v 
svojih pesmih pa teži k pre
senetljivim preobratom, ki 
včasih bralca šokirajo. Sam 
priznava vpliv mediterana, 
zen budizma in haiku poezi
je. Dijaki in njihove men
torice so z njim preživeli lepo 
in zanimivo uro.

M. ŠUŠTARIČ

ZUPANOVO PRIZNANJEAVTOGALANTU - Ob 25-letnici us
pešnega dela Avtogalanta, največjega proizvajalca izpušnih cevi 
v Sloveniji, je novomeški župan dr. Anton Starc to družinsko 
podjetje, ki ga vodita Jožica in Jože Novak, odlikoval s priznan
jem, ki ga je na slovesnosti podelil podžupan mag. Adolf Zupan 
(prvi z leve). (Foto: A. B.)

Četrt stoletja Avtogalanta
Od skromnih začetkov do največjega proizvajalca izpušnih 
sistemov v Sloveniji - 70 odst. proizvodnje izvozijo

NOVO MESTO - V petek, sistemov, izdelanih po stan-
9. novembra, so se številni go
stje iz domovine in tujine kljub 
izredno slabemu vremenu ude
ležili lepe slovesnosti ob 25-let
nici delovanja uspešnega dru
žinskega podjetja Avtogalant iz 
Novega mesta. Med njimi sta 
bila tudi predsednik Gospo- 
darkse zbornice Slovenije mag. 
Jožko Čuk, ki je bil tudi slav
nostni govornik, in novomeški 
podžupan mag. Adolf Zupan, 
ki je ustanovitelju, lastniku in 
duši Avtogalanta Jožetu No
vaku, ki prav te dni obhaja 60- 
letnico, izročil priznanje novo
meškega župana za prispevek 
k razvoju občine Novo mesto.

Jože Novak je pred 25 leti 
začel proizvodnjo izpušnih 
cevi v domači garaži, danes pa 
je Avtogalant, ki ga vodita z 
ženo Jožico, naj večji proizvaja
lec izpušnih cevi v Sloveniji. 
Blizu 30 zaposlenih v lepih in 
urejenih prostorih na najso
dobnejših strojih in napravah 
izdelala na leto okoli 200.000 
izpušnih cevi iz dvojne alumi- 
nizirane pločevine; proizvajajo 
kakih 1.000 različnih izpušnih

dardih ISO 9002, podjetje pa 
ima tudi znak slovenske kako
vosti SQ. Kar 70 odst. svoje 
proizvodnje izvozijo, večje 
kupce imajo tudi v Italiji in 
Nemčiji.

Letos spomladi so v Ljub
ljani odprli svojo enoto, sodo
ben servis in prostorno skladi
šče. V začetku prihodnjega leta 
bo v Avtogalantu stekla še 
proizvodnja cevi.

A. B.

Oba morala v bolnico
SMOLENJA VAS - 19- 

letni J. M. s Sel pri Ratežu se 
je 2. novembra popoldne z 
osebnim avtom peljal iz 
Novega mesta proti Šent
jerneju. Na vozišču v Smo- 
lenji vasi je stala 32-letna 
voznica J. M. iz Plemberka. 
Zaradi prekratke varnostne 
razdalje je J. M. kljub zavi
ranju trčil v avto voznice. 
Slednja seje skupaj s sopot
nikom tako hudo poškodo
vala, da so jima morali zdrav
niško pomoč nuditi v no
vomeški bolnišnici.

O varnosti niso razmišljali
Nevarni cestni odseki, izpostavljena Šmihel in Petelinjek - Ogrožena varnost 
otrok - Če je cesta državna, občina sama ne more označiti prehoda za pešce

OTROCI POMAGAJO OTROKOM - Ob tednu solidarnosti so 
otroci iz vrtca Ostržek v četrtek, 8. novembra, predali Območne
mu združenju Rdečega križa Novo mesto oblačila, obutev in ig
rače, ki so jih zbrali v mesecu oktobru z akcijo Otrok otroku. 
Otroci iz vrtca so na pobudo vzgojiteljice po svojih močeh prispe
vali za vrstnike iz socialno šibkih družin, ki jim starši ne morejo 
zagotoviti osnovnih življenjskih potrebščin. Gre za prvo tovrstno 
akcijo pri nas. Otrokom se je za zbrani material zahvalila sek
retarka RK Barbara Ozimek, učenci iz Osnovne šole Šmihel pa 
so v kratkem kulturnem programu zbranim odigrali igrico 
Križem kapica. Na koncu so otroci ponosni odnesli pakete z 
zbranim materialom do avtomobila Rdečega križa. (Foto: I. 
Pavlič)

RK razdelil 60 paketov socialno najbolj ogroženim - Polovica jih še potrebuje 
pomoč - Priprava kurjave za zimo

NOVO MESTO - V območni organizaciji RK v Novem mestu 
so v oktobru začeli akcijo obiskovanja socialno ogroženih, starih 
nad 65 let.

Prostovoljka in vojak na slu
ženju vojaškega roka, včasih 
tudi kdo od delavcev Rdečega 
križa, so v šestih občinah ob
iskali 60 posameznikov in dru
žin in jim izročili pakete, h 
katerim so dodali še jabolka in 
krompir, kar so ljudje potre
bovali. Pomoč so sprejeli z od
prtimi rokami. Posebno starej
ši so bili veseli, da se je kdo 
spomnil nanje, mnogi so v 
nedeljski obleki čakali na obisk.

Na območni organizaciji RK 
v Novem mestu so ugotovili, da 
29 družin oz. posameznikov še 
potrebuje, pomoč pred zimo. 
To so povečini starejši ljudje, 
tudi nepokretni, ki ne prejema
jo nobenih drugih oblik pomo
či. “Na nekatere so ljudje sko
raj pozabili, saj se je zgodilo, 
da pot do njihove hiše sploh ni

bila več uhojena. Povečini živi
jo skromno in varčno, nekateri 
le od kruha in vode,” je pove
dala sekretarka območne orga
nizacije RK Barbara Ozimek.

Zabeležili so si, kaj bi social
no ogroženi še potrebovali. Ne
kateri starejši si želijo v dom 
starejših, pa nimajo priložno
sti, da bi to komu povedali. 
Socialno stanje je najslabše v 
novomeški občini, kjer brez 
vsakršne pomoči živi 16 ljudi, 
in v žužemberški občini, kjer 
jih je brez pomoči 7.

Po končani akciji razdelje
vanja paketov konec oktobra 
so se na RK dogovorili s Cen
trom za socialno delo, da bodo 
tam pretehtali, kdo od polovice 
obiskanih je po njihovih meri
lih upravičen do pomoči. “Am
pak mi bomo ne glede na to

pomagali vsem,” je povedala 
Ozimkova.

Iž akcije “Sosed sosedu”, ki 
je namenjena pomoči starejšim 
in je bila organizirana v začet
ku leta, je RK prejel 700.897 
tolarjev. S tem denarjem so

• Iz Sklada za pomoč ljudem v 
stiski, ki deluje dve leti, poma
gajo ljudem, ki potrebujejo stal
no pomoč. V dvomesečnih pa
ketih 185 družin oz. posamezni
kov prejema osnovne prehram
bene artikle hi pralni prašek. 
Število družin se je od začetka 
akcije povečalo za 46. Materi
alno oskrbo dopolnjujejo tudi z 
organizirano učno pomočjo, v 
tem mesecu bo stekel tudi tečaj 
šivanja.

preko krajevnih organizacij že 
pričeli z oskrbovanjem starej
ših s kurjavo za zimo.

I. PAVLIČ

Novomeška kronika
ŽUPAN - Medtem ko je bil 

v prejšnjih časih župan oziro
ma predsednik skupščine poli
tičen mogotec, tako kot so bili 
predsedniki krajevnih skupno
sti mini župani, so se sedaj 
stvari spremenile. Ljudje od 
župana in predsednika kra
jevne skupnosti pričakujejo, 
da bo poskrbel za svojo obči
no oziroma za svoj kraj, ne pa 
da se bo šel visoko politiko in 
skrbel za vstop krajevne skup
nosti v Nato in v Evropsko 
skupnost. Da bodo imeli ure
jene ceste, dobro oskrbo z 
vodo, elektriko, da bodo lahko 
gradili hiše, da bodo otroci 
varno hodili v urejene šole. V 
Novem mestu pa še posebej, 
da bo končno primerno urejen 
mestni potniški promet in 
prometni režim skozi staro me
stno jedro sploh. A vrstijo se le 
javne razprave, katerih edini 
hasek je, da se ljudje tam lah
ko malo “spucajo”. Morda bi 
bilo bolje, ko bi za začetek en 
sam policist skrbel za osnovni 
red, mir in varnost v mestu.

ENAJST - Pokojni zaslužni 
direktor Krke Boris Andrijanič 
je uvede! Martinova srečanja. 
11. 11. ob llh že desetletja v 
Krkino zidanico na Trško goro 
vabijo ugledne in vplivne pri
jatelje Krke in Dolenjske. A 
zadnje čase se tam vse bolj 
srečujejo tako in drugače stari 
znanci. Med mlajšo generaci
jo v Ljubljani vplivnih Dolenj
cev je vse manj takih, ki so 
pripravljeni kaj narediti za kra
je, od koder so prišli. Raje kot 
za martinovo na Trško goro 
hodijo poslušat ameriškega 
veleposlanika, ki si zelo priza
deva, da bi za še večji zaslužek 
bajno bogatih ameriških far
macevtskih tovarn onemogočil 
Krko.

PLAČE - Nazadnje se vse 
začne in konča pri plači. Kakš
ne so te v novomeški Komuna
li, je eden od svetnikov vprašal 
na zadnji seji novomeškega 
občinskega sveta. Direktor Ko
munale Borut Novak je v slogu 
veščega boksarja ta “udarec” 
spretno blokiral z odgovorom, 
da so nižje kot v drugih podob
nih podjetjih po Sloveniji. Ti
sti, ki za silo obvladajo osnov
ne računske operacije, pa so 
iz občinskega gradiva za raz
pravo o planu Komunale izra
čunali, da bruto plača na zapo
slenega v tem javnem podjetju 
znaša skoraj 4 milijone tolar
jev na leto. V novomeškem Re
vozu, največjem slovenskem 
izvozniku, uspešnem članu ve
likega Renaulta, pa je letna 
bruto plača na zaposlenega 
manj kot 3 milijone tolarjev. A 
“navadni” komunalci se s svoji
mi plačami nič ne hvalijo...

Ena gospa je rekla, da hi novo
meški župan, kar se plače tiče, 
Z veseljem podpisa! zadnjo indi
vidualno pogodbo i' Komunali.

Knjižna čajanka
NOVO MESTO - Danes, 

15. novembra, bo od desetih 
dopoldan v knjigarni Mladin
ska knjiga na Glavnem trgu 
druga iz niza knjižnih ča
jank, ki potekajo enkrat na 
mesec v vseh večjih knjigar
nah Mladinske knjige po Slo
veniji z namenom, da pred
stavijo kvalitetne knjižne no
vosti mladinske in otroške 
literature.
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(Šentjernejske črepinje
IZPOSOJA - Miloš Kovačič, 

direktor Krke, ki nič ne skriva, 
da je po rodu Šentjernejčan, 
visoko ceni dosežke nove šent
jernejske občine in očitno tudi 
župana. Ko je nedavno kritizi
ral novomeško občino, da ni
kakor ne more priti do primer
nega župana, je predlagal, da 
bi si za nove volitve izposodili 
Hudoklina ali vsaj kakega dru
gega Šentjernejčana.

RECEPT - V zadnjih nekaj 
letih, odkar je šla občina Šent
jernej na svoje, kraj dobiva 
novo podobo. Med drugim 
obrtniki in podjetniki že težko 
čakajo, da bo v celoti zaživela 
obrtna cona, in upajo, da bo 
nekoč uporabno tudi načrto
vano drugo obrtno območje. 
Kot vse kaže, bo gospodarstvo 
dobilo prostor za razvoj, vpra
šanje pa je, kako bo s kadri. Na 
Šentjernejskem so menda brez 
službe samo še težje zaposljivi 
ljudje: starejši, invalidi, bolni. 
V času, ko je občina šla na svo
je, so imeli še 14,8-odstotno 
brezposelnost, danes je samo 
še 6-odstotna, kot se je pred 
kratkim pohvalil župan. Mor
da bi recept za tak dosežek 
veljalo poslati še komu.

DEPONIJA - Na Dolenj
skem se na veliko govori o 
regijski deponiji odpadkov, še 
več pa se stoka, da država pre
malo podpira take projekte. 
Staro smetišče v Leskovcu pod 
Gorjanci bo menda čez dve 
leti dokončno polno, Dolenjci 
pa še ne vedo, kako priti do 6 
ali 7 milijard tolarjev, kolikor 
bi stala sodobna deponija po 
vseh zahtevah Evropske unije 
in še koga, ki samo zahteva in 
nič ne primakne zraven. Mor
da bi o usodi deponije vedeli 
že kaj več, če bi se vsaj pogo
varjali o njej. Med črepinjami 
smo razbrali, da se župani 
občin, kijih deponija zanima, 
doslej še sploh niso sestali na 
to temo. Menda pričakujejo 
koga, ki bo prišel s polno vrečo 
denarja in ga ponudil.

Mimopeško zijalo
ZNAMENITOST - Upaj

mo, da mirnopeški mladeži ne 
bo stopilo v glavo, ker seje nji
hova lumparija prelevila v kra
jevno posebnost. Pred leti seje 
mularija poigrala na vseh sve
tih dan in na mirnopeškem 
pokopališču nabrala iz vsakega 
kupa sveč kakšen primerek. 
Nato je sveče razstavila na ob
zidje okrog pokopališča, kar je 
naslednji dan postalo krimi
nalno dejanje. Leta so tekla in 
mladež je odraščala, a sveče na 
obzidje postavijo vsako leto. 
Mirnopeško posebnost zdaj v 
večernih urah na 1. november 
prihajajo opazovat tudi ljudje 
od drugod. Domačini so se 
očitno že sprijaznili s tem, ob
čina pa naslednji dan pošlje 
javne delavce, ki znamenitost 
pospravijo.

ZA VSAK PRIMER-Mir
na Peč je na Dolenjskem in 
enako bi lahko rekli tudi za 
Golobinjek, kjer je kar nekaj 
vinskih goric. Za Dolenjsko pa 
se ve, daje dežela cvička. Tako 
vsaj pravijo danes, ko je cviček 
v modi in ga pijejo po vsej Slo
veniji. Še v Gornji Radgoni ga 
odprejo in to ne za nizko ceno! 
“Hja, naš je cviček, naša pa 
tudi šmarnica!” so si najbrž 
mislili Golobinjci in ob cesti 
postavili v okras star sod. Na 
eni strani so nanj napisali “cvi
ček”, na drugo “šmarnica”. 
Previdnost je pač lepa čednost. 
Kdo ve, kako bo jutri, zato ni 
dobro staviti samo na enega 
konja...

J H. J\l A š J J-J OBČIM

ŠENTJERNEJ-Člani Šent- 
jernejskega okteta, edini pravi 
izvajalci šentjernejske himne, 
radi zapojejo, daje Šentjernej 
najlepši kraj. Fante vodi Franc 
Hudoklin, z njim prepevajo 
Marjan Strajnar, Jože Jamnik, 
Tone Grabnar, Srečko Šuštar
šič, Andrej Kovačič, Filip Mi
kuž in Tomo Prašnikar, vsi 
pravi “Šenjernejci”. Šent
jernejske himne ne prodajo 
tako tudi ne cvička, se radi 
pošalijo.

V tej zasedbi prepevajo 11 
let, sicer pa bo Šentjernejski 
oktet naslednje leto praznov
al 40-letnico delovanja. Ob tej 
priložnosti bodo fantje izdali 
svojo prvo zgoščenko. Do se
daj so posneli tri kasete, zad
njo lansko jesen. Njihov vod
ja Franc Hudoklin, sicer soi
menjak šentjernejskega župa-

Melodije 
škocjanske doline

ŠKOCJAN-Dekliška pev
ska in folklorna skupina Pla
men vabi na četrto prireditev 
Melodije škocjanske doline, 
ki bo v soboto, 17. novem
bra, ob 19.30 v telovadnici 
OŠ Škocjan. Nastopili bodo: 
Pihalni orkester Občine Šen
tjernej, Stiški kvartet, Slavko 
Dokl, Dekliška pevska sku
pina Plamen ter Folklorna 
skupina Plamen.

Čistilna naprava pod kozolcem
Na globodolskem polju v mirnopeški občini bodo še v tem letu, če bo vreme 
ugodno, pričeli z gradnjo kanalizacijskega sistema

MIRNA PEČ - Za celotno ureditev odpadnih voda na tem občut
ljivem polju bi najbrž potrebovali vsaj 80 milijonov tolarjev, zato 
se je občina odločila, da bo gradila postopoma. Gre za območje, 
kjer je kraško polje, ki ima stik z visoko kraško vodo, zaradi če
sar je kanalizacija še toliko nujnejša gradnja pa hkrati zahtevnej
ša in dražja.

ŠENTJERNEJSKI OKTET - Eden najstarejših delujočih oktetov 
v Sloveniji na martinovanju v Novem mestu minuli petek. (Foto: 
I. Pavlič)

“Čez Šentjernej ga nej”
Eden najstarejših delujočih oktetov v Sloveniji Šentjernejski 
oktet bo naslednje leto praznoval 40-letnico obstoja

na, za katerega pravijo, da je 
deveti član okteta, se rad po
hvali, da so eden najstarejših 
delujočih oktetov v Sloveniji.

Njihov široki repertoar te
melji na ljudskih pesmih, pre
pevajo pa tudi zabavne, saj 
radi ustrežejo publiki, pred 
katero nastopajo. Kot se za 
fante spodobi, najraje prepe
vajo o dekletih in vinu. So 
pobudniki in organizatorji 
vsakoletnih srečanj oktetov v 
Šentjerneju. Pred kratkim jih 
je bilo mogoče slišati na sre
čanju oktetov Bele krajine, 
Dolenjske in Posavja v Bre
žicah. Vsako leto pa se pred
stavijo tudi na reviji pevskih 
zborov.

1. PAVLIČ

Hudo poškodovana
VRHOVO PRI ŽUŽEM

BERKU - V ponedeljek, 12. 
novembra, okrog 13. ure je na 
cesti od naselja Vrhovo pri 
Žužemberku proti Poljanam 
prišlo do prometne nesreče. 
26-letni D. Š. z Gornjega 
Križa je zaradi neprilagojene 
hitrosti najprej zaviral, nato 
pa je njegov osebni avtomobil 
zaneslo na levo stran vozišča, 
kjer je trčil v vozilo, ki je 
pripeljalo iz nasprotne strani. 
V njem se je hudo poškodov
ala 21-letna S. N. z Vrha pri 
Križu. Škode na vozilih naj bi 
bilo za pol milijona tolarjev.

V času obilnega deževja iz 
številnih bruhalnikov na globo
dolskem polju bruha voda, ki 
nato odteka po sicer suhih stru
gah proti Temenici. Na površi
ni polja so vidni številni suhi 
rokavi in ponori. Ob cesti skozi 
polje so tri strnjena naselja: 
Gorenji, Srednji in Dolenji 
Globodol, ki tvorijo skupaj z 
naravo tako značilno krajino, 
da velja od leta 1992 na tem 
območju poseben varstveni 
režim, nad katerim bdi Zavod 
za naravno in kulturno dedi
ščino.

Vse našteto seveda zapleta 
naložbo, a kaže, da bo 237 pre
bivalcev iz 70 gospodinjstev v 
treh naštetih naseljih le dobilo

priključke na kanalizacijo. Prvi 
bo na vrsti Gorenji Globodol 
kot največje naselje. Idejni na
črt je dorekel, kam bodo iz
puščali vode in kje bo čistilna 
naprava, geološke raziskave pa 
so odkrile naravni ponor v bli
žini predvidene lokacije za či
stilno napravo v severnem delu 
Gorenjega Globodola, ki bi 
lahko požiral vodo.

Od pomladi naprej so ureja
li zadeve s papirji, zdaj pa so 
tik pred začetkom gradnje. 
Najprej bo na vrsti gradnja 
kanalizacije v Gorenjem Glo- 
bodolu, ki bo stala 14,5 milijo
na tolarjev, nato čistilna napra
va s kanalom za izpust (26,5 
milijona tolarjev) ter nazadnje

Nemško darilom Kočevarjem
Nemška zvezna vlada je Društvu Kočevarjev staroselcev 
podarila učne pripomočke za učenje nemščine

OBČICE PRI KOČEVSKIH 
POLJANAH - Prostore Društ
va Kočevarjev staroselcev v 
Občicah je v torek popoldan 
obiskal predstavnik nemškega 
veleposlaništva v Sloveniji dr. 
Holgar Kolley. Na krajši slov
esnosti je društvu izročil dari
lo nemške zvezne vlade: kase
te, knjige, igre in druge mate
riale, s katerimi bodo popestrili 
tečaje nemščine in hkrati spo
znavali domovino njihovih 
prednikov.

Kot je dejal Kolley, je danes, 
komaj pol stoletja po okupaciji 
nacionalsocializma in uniču
joči ideologiji sovraštva ras, 
pravi čudež, da ljudje v vzhod
ni Evropi priznajo, da imajo 
nemške korenine in da lahko 
ponovno negujejo svojo kul
turo in svoj jezik. Poudaril je, 
da je eden izmed pozitivnih 
primerov oživitve sožitja prav 
Društvo Kočevarjev starosel- 

v

Niso pozabili na Leona Štuklja
Na žužemberški šoli so počastili rojstni dan zdaj že pokojnega olimpionika, 
po materi Suhokranjca

Martinovali so
GORENJI MAHARO- 

VEC - Šentjernejski župan 
Franc Hudoklin in Vino
gradniški oktet sta minulo 
nedeljo vabila na martino
vanje v gostilno Pri Slavcu v 
Gorenjem Maharovcu. Za 
lep večer so poskrbeli poleg 
omenjenega okteta še člani 
Mešanega pevskega zbora 
Vlaste Tavčar, harmonikarji, 
sekstet trobil šentjernejske 
godbe, Aktiv kmečkih žena 
in Vinogradniško društvo.

komunalni priključki na ob
jekte in zunanja ureditev čistil
ne naprave (13 milijonov tolar
jev). Ker gre za zaščiteno vas, 
se bodo izognili običajnemu 
ograjenemu bazenu in bodo 
najbrž napravo “skrili” pod le
sen kozolec.

Investitorstvo so zdaj pre
pustili Komunali Novo mesto, 
izvajalec pa bo Malkom. Vse 
navedeno naj bi zaključili v 
naslednjem letu in v letu 2003, 
ko bodo uporabniki iz Gore
njega Globodola dobili pri
ključke. Po grobih ocenah bo 
kanalizacija za preostali dve 
vasi, ki bosta prišli na vrsto 
pozneje, stala še 21 milijonov 
za Srednji in 15 milijonov tolar
jev za Dolenji Globodol. Zdaj 
bodo za območje cele občine 
izdelali študijo, ki bo pokaza
la, kje je nujno najprej urediti 
kanalizacijo. Že v naslednjem 
letu se mora občina tudi uskla
diti z državo o priključku za av
tocesto, saj želi na načrtovane 
kanale ob priključku speljati še 
en krak kanalizacije iz naselja 
Marof in kanalizacijo za obrt
no cono.

B. DUŠIČ GORNIK
cev. “Z darilom želi nemška 
vlada podpreti prizadevanja po 
ohranjanju stoletne kulture 
Kočevarjev v Sloveniji. Pripo
močki ne bodo na razpolago 
samo članom društva, temveč 
vsem ljudem v Občicah in 
okolici, ki se zanimajo za Nem
čijo in nemški jezik,” je dejal.

Slovesnosti se je udeležil tu
di topliški župan Franc Vovk, 
ki je obljubil pomoč društvu, 
sodelovanje pa je ponudil tudi 
mag. Stane Baluh, svetovalec 
direktorja Urada za narodnosti 
Republike Slovenije.

B. D. G. PO CERKVI ŠE OBZIDJE - 
Pred kratkim so farani skupaj 
z domačim župnikom prenoviti 
cerkev v Gradišču, zdaj pa se 
dela nadaljujejo. Tokrat je na 
pomoč priskočila šentjernejska 
občina, ki prenavlja obzidje in 
fasado obzidja ter poti na poko
pališču. Podrli in odstranili so 
tudi staro mrliško vežico, ker 
načrtujejo razširitev pokopal
išča in gradnjo nove vežice. 
Kdaj bo naložba prišla na vrs
to, še ni znano, vendar pa je 
občina v prostorskih planih že 
rezervirala zemljišče za ta na
men. (Foto: B. D. G.)

ŽUŽEMBERK - Žužemberški osnovnošolci, učitelji in ravnate
ljica mag. Jelka Mrvar so se v ponedeljek, 12. septembra, s poseb
no prireditvijo spomnili rojstnega dne Leona Štuklja, za katerega 
s ponosom povedo, daje bil po materi Mariji Milner iz Zafare pri 
Žužemberku tudi Suhokranjec. Kot je na prireditvi povedal Tomaž 
Zajc, dolgoletni Štukljev spremljevalec in tajnik, je Žužemberk 
eden redkih, ki se še spomni našega olimpionika, nosilca 6 
olimpijskih in 14 medalj s svetovnih prvenstev.

Na prireditvi, za katero je dal 
pobudo že omenjeni Zajc, so 
učenci ob pomoči mentorjev z 
besedo, sliko in telovadnimi 
vajami predstavili lik Leona 
Štuklja. V goste so povabili 
osebe, ki so bile na različne na
čine povezane s Štukljem, tudi 
njegove sorodnike iz Zafare in 
avtorje različnih zapisov o 
Štuklju.

Uvodoma so prikazali od
lomke iz filma Leon Štukelj v 
Žužemberku - 6. 10. 1999, ki

ga je posnel žužemberški uči
telj in je morda posnetek zad
njega Štukljevega javnega na
stopa. Svoje spomine na Štuk
lja je mladim predstavil Tomaž 
Zajc, ki je dejal, da je Štukelj 
vedno poudarjal, da je bil v 
prvi vrsti pošten sodnik, rotari- 
jec od leta 1934 in na koncu 
šele športnik amater. O družin
skem prijateljstvu s Štukljem je 
govoril Janez Podobnik, ne
kdanji predsednik državnega 
zbora, saj Podobnikovi še da

nes živijo v hiši, od koder je do
ma Šrukljeva soproga Lidija.

Učenci so se sprehodili tudi 
po Štukljevi življenjski poti, 
njegovih športnih dosežkih in 
njegovih spominih na Zafaro 
ter predstavili raziskovalno 
nalogo o tem. Tudi sicer ima 
šola mali muzej o Leonu Štuk
lju: zbirko njegovih fotografij, 
njegove zapise o Zafari in zdaj 
še posnetek njegovega obiska 
na šoli le malo pred smrtjo.

B. D. G.

Odprli bodo cesto
DOLENJE RADULJE - V 

ponedeljek, 19. novembra, ob 15. 
uri bodo slovesno odprli posod
obljeni odsek regionalne ceste 
Zavratec - Škocjan. Slovesnost 
bo pri kraju Dolenje Radulje.

SPOMIN NA ROJAKA IN VZORNIKA - Žužemberški učenci so 
med prireditvijo tudi pokazati, kaj zmorejo na bradlji (na sliki), 
v parterju ter v skokih čez švedsko skrinjo in malo prožno ponja
vo, učenke pa so nastopile v parterju. V avli šole so ob prireditvi 
postavili na ogled razstavo o Leonu Štuklju, pred šolo pa skulp
turo Cvet, umetniško delo kiparja Dirka Heija in učencev 
žužemberške šole. (Foto: B. D. G.)
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Čigav smrad na pragu Metlike?
Metliški svetniki so se strinjali, da bi na deponiji v Bočki še naprej sprejemali 
metliške smeti, namesto da bi bila tam belokranjska kompostoma - Prevelik strošek

METLIKA - Tukajšnji svetniki so na zadnji seji razpravljali tudi 
o pripravi lokacijskega načrta za preureditev deponije odpadkov v 
Bočki. Kot je povedal direktor metliške Komunale Nikola Ladi- 
ka, bodo lahko ravnali z odpadki tako kot doslej le do 1. januarja 
2004. Do takrat morajo urediti center za ravnanje z odpadki, v 
katerem bodo smeti zbirali ločeno.

Iz programa priprave loka
cijskega načrta je razvidno, naj 
bi deponijo odpadkov v Bočki 
ukinili, na sanirani in razširje
ni lokaciji pa predvideli skup
no kompostarno za Belo kraji
no, uredili prostor za odsluže
no belo tehniko in sekundarne 
surovine, ki bi jih občasno sti
skali in odvažali. Jusa Mihel
čiča, svetnika in nekdanjega 
direktorja Komunale, je prese
netila vest, naj bi bila na obrob
ju Metlike belokranjska kom- 
postarna. “Iz vse Bele krajine 
bi torej privlekli tisto, kar naj
bolj smrdi, ne da bi pri tem za 
mnenje vprašali ostale metliške 
občane? Bočka je za kompo
starno povsem neprimerna, 
ker vetrovi proti Metliki nosi
jo smrad in pline, zlasti slednji 
pa pri kompostiranju niso naj
bolj nedolžni,” je oporekal Mi
helčič, ki pa seje strinjal, da bi 
bila v Bočki kompostarna za 
Metličane. Ta namreč ne bi 
bila velika, zlasti če bi pravilno 
osvestili občane in bi komposti
rali že sami doma. Metličani 
sedaj na leto pridelajo 1.750 
ton gospodinjskih in 2.891 ton 
industrijskih odpadkov, a sled
njih na preurejeni deponiji ne 
bi smeli več odlagati.

Mihelčič je izračunal, da bi 
Metličani za svojo kompostar
no potrebovali 10.000 kv. met
rov veliko odlagališče, za be
lokranjsko pa 35.000 kv. met
rov. Tudi strošek za ureditev be
lokranjske deponije bi bil po 
njegovem za Metličane preve-

Najemnine za grobove
METLIKA - Tukajšnji občin

ski svet je na zadnji seji potrdil 
cene najemnin za grobove na 
podzemeljskem pokopališču. Za 
enojni grob do 1 metra širine 
znaša 2.000 tolarjev, za dvojni 
grob do 1,8 metra 3.000 tolarjev 
ter za grob nad 1,8 metra 4 ti
sočake. Zbrani denar bodo v 
Podzemlju porabili za urejanje in 
vzdrževanje pokopališča.

Literarni večer
METLIKA - V okviru jesen

skih prireditev, ki jih pripravlja
ta metliška območna izpostava 
J SKD in Ljudska knjižnica Met
lika, bo danes, 15. novembra, ob 
19. uri v hotelu Bela krajina lite
rarni večer z naslovom Potova
nje srca. S svojimi pesmimi se bo 
predstavilo 16 domačinov, ki so 
se odzvali na literarni natečaj.

Metličani začeli 
s praznovanjem

METLIKA - V okviru pra
znovanja metliškega občin
skega praznika bo v soboto, 
17. novembra, pohod po po
teh soseske zidanice, ki se bo 
pričel ob 9. uri pred sosesko 
zidanico v Drašičih. Istega 
dne ob 19. uri bo v Ganglo- 
vem razstavišču v metliškem 
gradu predavanje in pogovor 
z naslovom “Iz začaranega 
kroga odvisnosti’’. V četrtek, 
22. novembra, pa bo ob 15. 
uri v Vidošičih otvoritev ceste 
ob zeleni meji.

lik, poleg tega pa svetnikom ni
hče ni dal mandata, da bi dovo
lili vsem Belokranjcem odlagati 
smeti na pragu Metlike. Ob tem 
ni pozabil omeniti, da so se sko
raj že dogovorili za belokranjs
ko odlagališče pri Vražjem ka
mnu, ki bi bilo ustrezno, saj je 
v gozdu, v središču Bele krajine, 
na voljo pa so tudi prostori za 
reciklažo. Zakaj je ideja padla 
v vodo, ni pojasnil.

Nasprotno je Jože Mateko
vič menil, da gre šele za pro

gram in ne za naložbo, da pa 
se smeti ne bi bal, saj gre pri 
tem lahko tudi za dober posel. 
Ladika se je strinjal, da so po
misleki upravičeni, a da gre to
krat zgolj za delovni program. 
Dokončne odločitve o bodo
čem odlaganju belokranjskih 
odpadkov še ni, zagotovil pa je, 
da bodo imeli svetniki še pri
ložnost povedati svoje mnenje. 
Kljub temu da je tudi župan 
Slavko Dragovan zagotovil, da 
brez občinskega sveta ne bo 
nobene odločitve, so svetniki 
vseeno sprejeli Mihelčičev 
predlog, da v programu o de
poniji v Bočki ni nikjer ome
njena Bela krajina.

M. BEZEK-JAKŠE

MARTINOVANJE V DOMU POČITKA - V metliškem Domu 
počitka so letos za oskrbovance in zaposlene pripravili že šesto 
martinovanje. Nastopil je pevski zbor oskrbovancev, za zabavo 
je poskrbel dno Martini. Seveda ni šlo brez blagoslova mošta, ki 
ga je v vlogi škofa sv. Martina opravi! oskrbovanec Jože Helc, 
botra pa sta bila Marija Slane in Boris Zupančič. Helc je okro
nal tudi vinsko kraljico, znano Metličanko, sedaj pa prav tako 
oskrbovanko Doma počitka Marico Zupanič. (Foto: M. B.-J.)

Kako rešiti mestno srce?
Predstavitev delnih rezultatov urbanistično-arhitekturnih 
delavnic o ureditvi starega črnomaljskega mestnega jedra

ČRNOMELJ - Pred časom 
je občina Črnomelj s pomočjo 
Urada za prostorsko planiranje 
RS pripravila urbanistično-ar- 
hitekturne delavnice o ureditvi 
starega črnomaljskega mestne
ga jedra. Pretekli teden so štu
denti Fakultete za arhitekturo, 
Biotehniške fakultete-oddelka 
za krajinsko arhitekturo, črno
maljski študenti z različnih fa
kultet ter predstavniki ateljeja 
Odprti krog iz Ljubljane pred
stavili delne rezultate. V začet
ku decembra pa bo razstava 
končnih izdelkov delavnic.

Poglavitna naloga udeležen
cev delavnic je bila, najti sožit
je med lepim srednjeveških 
mestnim jedrom in kapitaliz
mom, ki za seboj pušča opu
stošenje. Ker življenje v mest
nem jedru ni kakovostno, ga 
zapuščajo tako stanovalci kot 
dejavnosti, hiše pa propadajo. 
Moteča sta tudi stoječi in tran
zitni promet, zato sta neizbež
ni zahodna obvoznica iz Semi
ča proti Vinici in vzhodna iz 
Metlike proti Adlešičem. Za 
stoječi promet naj bi uredili 
parkirišča na Majerju ali celo 
podzemne garaže pod Trgom 
svobode.

Razpravljavci so poudarili, 
da bi morali dati Črnomlju po
membnejšo vlogo v turistični 
ponudbi. Tako naj bi na Trgu 
svobode pričeli s sejmi, ki so 
nekdaj že bili, na trgu pred 
cerkvijo sv. Duha pa z manj

Sapramiška v Črnomlju
ČRNOMELJ - Zik Črnomelj 

vabi v soboto, 17. novembra, ob 
16.30 v kulturni dom v Črnom
lju na ogled predstave Svetlane 
Makarovič Sapramiška, sicer 
prve predstave v okviru gledali
škega abonmaja za otroke. Ogle
dajo si jo lahko tudi otroci in nji
hovi starši, ki nimajo abonmaja.

Večer z Ivanom Sivcem
ČRNOMELJ - Zik-enota Ljud

ska knjižnica Črnomelj bo pri
pravil danes, 15. novembra, ob 
18. uri literarni večer z Ivanom 
Sivcem, enim najbolj branih so
dobnih slovenskih pisateljev. 
Natisnjenih je bilo več kot 200 
tisoč izvodov njegovih knjig, več 
kot dva tisoč njegovih besedil pa 
je bilo tudi uglasbenih.

hrupnimi prireditvami. A mest
no jedro mora biti privlačno 
tudi za meščane. Predlogov je 
bilo veliko, in sicer glede spre
hajalnih in igralnih poti ob re
kah, mostičkov, tlakovanih in 
terasastih trgov, plezalne stene 
pri suhem mostu, razširitve 
velikega mosta za prireditve, 
čolnarne, večnamenska stavba 
na mestu, kjer je stal Kobetičev 
grad, manjšega hotela in še 
česa. O tem, kaj od vsega tega 
je mogoče uresničiti, tokrat 
niso razpravljali. Res pa je, kot 
je dejal eden od strokovnjakov, 
da bi lahko bolno mestno srce 
reševali z akupunkturo, torej 
postopoma in s posamičnimi 
ureditvami objektov.

M. B.-J.

Novinarska izmišljotina?
ČRNOMELJ, METLIKA - 

Član črnomaljskega občinskega 
sveta Jože Strmec je bil prese
nečen, ko je poleti v Dolenjskem 
listu prebral izjavo metliškega 
župana Slavka Dragovana, češ 
da so se v Beli krajini poenotili 
glede cestne povezave Bele kra
jine čez Gorjance z avtocesto pri 
Novem mestu. Razočaran je bil, 
ker svetniki o tem ne vedo nič. 
Župan Andrej Fabjan mu je na 
seji pred tednom dni pojasnil, da 
bo šele potem, bo bodo študijo o 
tej cesti predstavili belokrajskim 
županom, lahko povedal kaj več 
tudi svetnikom. Glede Drago-

vanove izjave je po cincanju in 
premetavanju besed na koncu 
dejal, da morda Dragovan sploh 
ni izjavil tega, kar je bilo zapi
sano, ampak so novinarji to 
zapisali kar tako. Zanimivo! Le 
kakšne pol ure po tem bistroum
nem pojasnilu je župan Drago
van v metliškem Ganglovem raz
stavišču na vprašanje Silva Ter- 
ška glede predora pod Gorjanci 
dejal (ne da bi vedel, o čem je 
tekla beseda v Črnomlju), da 
tunel zagotovo bo, dolg pa bo 
1.425 metrov. Če bo Fabjanu v 
tolažbo, s(m)o novinarji tudi to 
zapisali kar tako...

O osteoporozi
METLIKA - Društvo upokojencev Metlika vabi danes, 15. ok

tobra, ob 16. uri v sejno sobo občine Metlika na predavanje prof. 
dr. sc. Blaža Mlačka o osteoporozi, bolezni današnjega časa. Pol 
ure pred predavanjem bo medicinska sestra iz Zdravstvenega doma 
Metlika merila krvni pritisk.

Pritrkovanju zvest pol stoletja
Alojz Rogelj iz Srednje vasi ima od nekdaj rad glasbo, še posebej pa klenkanje in 
petje - Pri mnogih delovnih akcijah - Diploma ob semiškem občinskem prazniku

SREDNJA VAS - Med dobitniki diplom ob nedavnem semiškem 
občinskem prazniku je bil tudi Alojz Rogelj iz Srednje vasi. 
Prislužil si jo je za požrtvovalno delo v društveni in kulturni dejav
nosti. Je namreč prizadeven član številnih društev, že od nekdaj 
pa ga je privlačila glasba.

Rogelj se spominja, da je šel 
kot 15-leten fantič rad v zvonik 
in opazoval pritrkovalce. Pri
skočil jim je na pomoč in kma
lu začel tudi sam pritrkovati. Ta 
lepa slovenska posebnost ga je 
zanimala predvsem kot glasba, 
zato mu je bilo še toliko bolj 
hudo, ko nekaj let po drugi sve
tovni vojni niso dovolili pritrko
vati. Najbolj zagnanih, med 
katere sodi tudi Rogelj, pa niso 
odvrnili in 1co je bilo pritrko- 
vanje zopet dovoljeno, je mar
sikatero uro preživel v zvoniku.

Danes se lahko pohvali, da 
je ostal pritrkovanju zvest kar 
pol stoletja. Je tudi ustanovni 
član Društva pritrkovalcev Do
lenjske in Bele krajine, usta
novljenega pred nekaj leti. Že 
dolga leta pa je v krožku pritr
kovalcev v ljubljanskem seme
nišču. Ena poglavitnih nalog 
starejših pritrkovalcev je, da v 
svoje vrste vključijo mlade. 
Njemu je uspelo navdušiti in 
vpeljati v pritrkovanje tri de
kleta in fanta. “Sedaj obiskuje

jo tudi tečaj in vesel sem, ker 
so tako zagnani. Mladi se uči
jo pritrkovati na note, starejši 
pa le po posluhu. Danes ima
jo tudi šolske zvonove in cevi, 
mi pa smo se učili le v zvoni
kih in na'starih zvonovih iz že
leza, kakršni so v Srednji vasi 
in Črmošnjicah, je težko pritr
kovati, ker so težki,” ve iz iz
kušenj Alojz, ki je edini starej-

Alojz Rogelj

ši pritrkovalec v črmošnjiškem 
koncu.

Pri Rogljevih se je že od ne
kdaj veliko pelo. Zato ne čudi, 
da je tudi Alojz pel v nekda
njem moškem pevskem zboru 
KUD Črmošnjice pa v Lov
skem pevskem zboru Črnomelj, 
sedaj je član semiškega moške
ga pevskega zbora sv. Štefan in 
mešanega cerkvenega pevske
ga zbora Črmošnjice. Odkar je 
po drugi vojni znova zaživelo 
Gasilsko društvo Črmošnjice, 
je tudi gasilec, nekaj mandatov 
pa je bil predsednik društva.

Domačini ga poznajo tudi 
po tem, da se na sestankih ved
no zavzame za njihovo vas, 
vodil in usklajeval pa je tudi 
akcije za gradnjo telefona, 
vodovoda in asfalta v Srednji 
vasi. A ne le v domači vasi, s 
prostovoljnim delom je prisko
čil na pomoč tudi pri obnovi ali 
preprečevanju propadanja 
cerkva in pokopališč na Blatni
ku, Planini, Mirni gori, v Ko
mami vasi in Novem Taboru. 
Pravi, da mu za takšno delo ni 
nikoli škoda časa, vesel pa je, 
da njegov trud, opazijo in spo
štujejo tudi drugi.

M. BEZEK-JAKŠE

( Sprehod po Metliki )
DOLŽNIK - Pred tednom 

dni se je Silvo Teršek na zanj 
značilen način v Ganglovem 
razstavišču pogovarjal z metli
škim županom Slavkom Dra- 
govanom. Čeprav ni manjkalo 
provokativnih vprašanj, pa je 
bolj kot župana Teršek spravil 
v zadrego njegovo ženo, ko jo 
je spraševal o domačih postelj
nih zadevah. A Dragovan je 
dokazal, da se zna v nepred
videnih slučajih hitro in dobro 
izmazati. Še preden je ženi 
uspelo odpreti usta, je dejal, da 
je, odkar je v službi na občini, 
dolžan na banki in doma. 
Žena si je oddahnila, občani 
nasmejali.

BOLJŠI - Na Terškovo vpra
šanje, kaj manjka Metliki, da 
bo boljša od Črnomlja, seje iz 
občinstva zaslišalo: “Nič!” 
Župan Dragovan pa je začude
no pogledal spraševalca: “Saj 
smo že boljši!”

[ Črnomaljski drobir )
SAMI SEBI - Okrogle mize 

o ureditvi starega črnomalj
skega mestnega jedra seje ude
ležilo toliko ljudi, da sta bila v 
Pastoralnem centru tako dvo
rana in hodnik nabito polna, 
čeprav na slednjem - roko na 
srce - ni bilo kaj prida ne vide
ti ne slišati. Mnogi so zato raje 
odšli domov, za nekatere, ki so 
vztrajali, pa bi človek pomislil, 
da so prišli le zaradi kosta
njevega piknika, ki gaje po ok
rogli mizi obljubila krajevna 
skupnost. Podrobnejši pogled 
pa je pokazal, da so polovico 
sedežev zasedli študenti, ki so 
torej predvsem sami sebi raz
lagali jjoglede na ureditev sta
rega Črnomlja, namesto da bi 
prostor prepustili Črnomalj
cem, ki se jih staro mestno 
jedro najbolj tiče.

POVABILO - Da je bil prej 
omenjeni kostanjev piknik po
membna stvar, se je pokazalo, 
ko so študenti zaključili z raz
lagami. Še preden je uspelo 
Črnomaljcem povedati, kaj 
mislijo o njihovih precej futuri
stičnih idejah, je predsednica 
KS Vika Lozar povabila na 
piknik in Črnomaljci se njene
mu povabilu niso mogli upre
ti. Morda jim je bilo še v ola
jšanje, da so lahko ostali tiho.

KAJENJE - Starši šolarjev, 
ki se v šolo in iz nje vozijo z 
avtobusi, so zaskrbljeni, kajti 
iz nekaterih avtobusov se kadi, 
kot bi vozili na drva. Po nji
hovem to pomeni, da avtobu
si niso nič prida. A tistega ka
jenja le ne bi smeli jemati tako 
črnogledo, saj pregovor vendar 
pravi, da se za dobrim konjem 
vedno kadi...

Semiške tropine
PREPROGA - Semiški žu

pan Janko Bukovec je bil ob 
otvoritvi poslovno-servisne 
cone na Vrtači vidno ganjen. 
Pred mikrofonom je komaj 
krotil solze, ko se je spomnil, 
kako je kot otrok prav tam pa
sel krave. “Na, sedaj so mi pa 
še tepih podstavili pod noge,” 
je izustil. Gotovo mu je prišlo 
na misel, kako bi mu preproga 
prišla prav v mladih letih, da bi 
si jo porinil med kamen in zad
njico.

ZASTONJ - Semičani so 
potegnili vodovod tudi v del 
Gornjih Laz, ki niso semiške, 
ampak novomeške. Če pač ni 
uspelo vodovoda napeljati raz
vitim Novomeščanom, so to 
storili revni, a dobrosrčni Se
mičani. “Pa naj jim bo!" je na 
otvoritvi zamahnil z roko žu
pan Bukovec. Novomeščani pa 
niti “hvala lepa”.

PROGRAM-V Srednji vasi 
in Črmošnjicah ne morejo 
sprejemati programa novo
meškega Vašega kanala, med
tem ko nimajo težav s spreje
mom avstrijske televizije. Pa 
menda pristojni ne mislijo, da 
so v tistih krajih še vedno 
večinski prebivalci Kočevarji!
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( Drobne iz Kočevja
MAJHEN, A POMEM

BEN KORAK - Letošnjo 
zimo poročnim parom, ki se 
bodo odločili za poroko v ko
čevski poročni dvorani, ne bo 
treba zmrzovati. V stavbi, v 
kateri je poleg prostorov KS 
Kočevje-mesto, ki so v nad
stropju, v pritličju poleg po
ročne dvorane in sejne sobe od 
lani tudi pisarna pravne po
moči sindikatov, so namreč 
septembra uredili centralno 
ogrevanje. Da je občina po 
dolgih letih končno le naredi
la ta drobni, a obenem po
membni korak v smeri prepo
trebne ureditve celotne stavbe, 
sicer ne pomeni, da bo zato 
sedaj v Kočevju več porok. 
Nihče se zato ne bo poročil, ki 
se ne bi tudi sicer! Bo pa mor
da več porok prav v poročni 
dvorani, ki, roko na srce, sploh 
ni tako slaba, da bi se morali 
mladi pari iz Kočevja še naprej 
poročati v Ribnici. V Ribnici 
namreč, kot pravijo nekateri, 
razen tega, da se dvorana na
haja za obzidjem gradu, ni 
prav ničesar, kar bi tamkajšnji 
poročni obred izdvajalo iz pov
prečnosti. Če gre temu verjeti, 
pa se lahko tudi pričakuje, da 
bo v bodoče v Kočevju vendar
le kaj več porok, kot bi jih bilo 
sicer.

{Ribniški zobotrebci
MEDNARODNI SEJEM - 

Ribniški sejem letos ni zabe
ležil okrogle ali neke druge 
posebne počastitve potrebne 
obletnice, saj je bil 26. zapo
vrstjo. Je pa zabeležil obletni
co, ki se bo morda šele čez čas 
pokazala vredno, da si jo za
pomnimo. V Ribnici namreč 
že nekaj časa razmišljajo, da bi 
prireditev nadgradili. Že pri
hodnje leto se zato lahko zgo
di, da se bodo prvo nedeljo v 
septembru, ki je v Ribnici že 
dolgo znana kot sejemska, 
predstavili tudi Čehi in Slova
ki, ki se tudi sami ukvarjajo s 
podobno obrtjo. Sejem bo s 
tem dobil mednarodno razsež
nost, od tod pa do mednarod
nega sejma v pravem pomenu 
besede pa potem ne bo več 
daleč!

Kostelski rižni
PRODAJAJO ŠOLO IN 

TRGOVINO - V občini Kos
tel so že prodali zasebniku 
šolo v Kužlju, še vedno pa pro
dajajo staro šolo v Vasi in novo 
trgovino v Banjaloki. Banjalo- 
ka je bila nekdaj središče 
občine s tem imenom in je 
imela več gostišč in trgovin, 
danes pa nima več niti ene 
trgovine oziroma niti enega

DELAJO PROGRAME 
ZA PRIHODNJE LETO - 
Turistično-športno društvo Ko
stel je sodelovalo na drugem 
slovenskem kongresu športa in 
rekreacije, kije bil na Rogli 8. 
in 9. novembra. Kostelci so se 
na njem predstavili s prispev
kom “V Kostelu se vedno ne
kaj dogaja”. Še danes bodo 
Kostelci pristojnim oddali svoj 
program prireditev na področ
ju športa in rekreacije, do L 
decembra pa še program turi
stičnih in drugih prireditev - 
oba programa za leto 2002.

ZIMSKE URICE - Minuli 
torek seje začel novi tečaj kle- 
klanja, že v začetku preteklega 
tedna pa 40 urni začetni tečaj 
angleščine, za katerega se je 
prijavilo 16 interesentov iz ob
čin Osilnica, Kočevje in Ko
stel, a so za vseh 6 Osilničanov 
ugotovili, da za začetnike že 
preveč znajo, in so tako ostali 
le Kostelci (6, med njimi tudi 
župan) in Kočevci (4). Na 100- 
urni tečaj za vodnike angleških 
turistov je prijavljena iz Koste
la Nataša Letig (ki nemščino 
že obvlada). V okviru zimske
ga izobraževanja bodo v Koste
lu izvedli že tretje leto zapored 
tudi tečaj poslikavanja na stek
lo in svilo.
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Kočevski veterani obiskali Primorsko
Vsakoletni izlet je bil tokrat že šesti zapovrstjo - Želja, da bi obiskali tudi 
kraje pomembnih dogodkov iz slovenske polpretekle in pretekle zgodovine

KOČEVJE - V skladu z letnim načrtom dela, v katerem je predv
iden najmanj en izlet letno, so člani kočevskega Območnega 
združenja veteranov vojne za Slovenijo letos obiskali Primorsko. Svoj 
skupno že šesti izlet so organizirali sredi oktobra, tako kot v prejš
njih letih pa se ga je tudi tokrat udeležilo za dva avtobusa ljudi.

V okviru aktivnosti, ki spod- erani obiskujejo predvsem kra-
bujajo medsebojno druženje in 
pomoč veteranom, kočevski ve
terani vsako leto organizirajo 
tudi izlet. V preteklih letih so 
obiskali Kobarid, Bohinjsko 
Belo, Cerklje, Vipavo in lani 
Gornjo Radgono, letos pa so 
se napotili v Koper, kjer so si 
ogledali luko in patrolni čoln 
Slovenske vojske. Kot običajno 
so na pot odšli v zgodnjih ju
tranjih urah, nazaj pa so se vr
nili polni vtisov in dobro razpo
loženi pozno ponoči.

Začetki delovanja kočevske
ga Območnega združenja vete
ranov segajo že v leto 1993, 
čeprav je bilo združenje urad
no ustanovljeno šele pet let 
kasneje. Danes šteje nekaj čez 
400 članov in sodi med najak
tivnejša veteranska združenja v 
državi. Tako je že od samega 
začetka, njihovi člani pa to vsa
ko leto potrjujejo tudi z velikim 
zanimanjem za izlete, katerih 
namen je v prvi vrsti, da preko 
njih negujejo spomin na osa
mosvojitveno vojno. Zato vet

je, kjer so potekali boji za osa
mosvojitev Slovenije, želijo pa 
si, da bi si ogledali tudi druge 
za Slovence in današnjo samo
stojno slovensko državo po
membne kraje ne le iz naše no
vejše, ampak tudi polpretekle 
in pretekle zgodovine. Vsaj

Srečanje z 
Bogdanom Novakom

KOČEVJE - Knjižnica Ko
čevje, ki letos praznuje svojo 50- 
letnico, organizira v sodelovanju 
z založbo Karantanija srečanje z 
Bogdanom Novakom. Z znanim 
pisateljem, publicistom in časni
karjem se bodo pogovarjali 
danes ob 19. uri v čitalnici ko
čevske knjižnice.

Naravna medicina
RIBNICA - Jutri, ob 19. uri, 

bo v Miklovi hiši predavanje na 
temo Naravna medicina. Pre
daval bo dr. Drago Smiljanič, 
avtor knjig Bioenergija in kiro
praktika ter Skrivnosti zdravlje
nja raka.

MIRSAD BEGIČ RAZSTAVLJA V RIBNICI- V petek so v Galer
iji Miklove hiše v Ribnici odprli razstavo Mirsada Begiča, ki pri
pada srednji generaciji sodobnih kiparjev v Sloveniji. Ti so se v 
poznih sedemdesetih letih šolali na Akademiji za likovno umet
nost v Ljubljani, v osemdesetih in devetdesetih letih prejšnjega 
stoletja pa je njihovo delo že opazno zaznamovalo sodobno likov
no ustvarjalnost. Begičev način ustvarjanja je po besedah Milene 
Zalar privlačen zaradi univerzalnosti, kjer se prepletata snovnost 
in duhovnost. Mirsadu Begiču ribniška dolina kot ustvarjalno 
območje, ni neznana. Udeleževal se je nekdanjih likovnih kolonij, 
pred tremi leti pa je izdelal doprsni kip sodraškemu rojaku, ki
parju Francetu Goršetu. (Foto: M. G.)

eden izmed izletov, kijih nam
eravajo organizirati v prihod
njih letih, jih bo tako popeljal 
tudi izven meja današnje Slove
nije. Sledeč koreninam sloven
ske samostojnosti, nameravajo 
namreč obiskati tudi Gospos
vetsko polje.

M. L.-S.

Naravoslovna učna 
pot v Podgori

DOBREPOLJE - V občini 
Dobrepolje bo noya naravoslov
na učna pot pri vasi Podgora. 
Spomladi prihodnje leto jo bosta 
skupaj postavili kočevska ob
močna enota zavoda za gozdove 
RS in občina Dobrepolje oziro
ma Turistično društvo Podgora. 
Učna pot bo iz dveh delov. Ena 
pelje po nižini, kjer rastejo 
zvončki. Imenovali jo bodo po 
tej značilni dobrepoljski rastlini. 
Druga pot bo šla višje, nad vas
jo, do območja, ker se spomladi 
v barvah lesketajo telohi. Na poti 
bo 17 tabel z učno snovjo o živ
ljenju, delu, negi gozda, njegovi 
rabi, živalskem svetu in še čem.

Voščilnice iz 
prešanega cveta

KOČEVJE - Udeleženci 
delavnice, ki jo bo organiz
irala Knjižnica Kočevje v 
soboto, ob 14. uri v svoji či
talnici, bodo pod mentor
stvom slikarke Antonije Bar- 
sa Srnel, ki v tem mesecu 
razstavlja v mali galeriji 
knjižnice svoje rožne slike, 
izdelovali voščilnice iz pre
šanega cvetja. Delavnica je 
namenjena odraslim. Vse 
pripomočke za izdelavo voščil
nic bodo dobili v knjižnici.

VETERANI V LUKI KOPER - Kočevski veterani so si na svojem 
izletu po Primorski ogledali tudi patrolni čoln Slovenske vojske 
v luki Koper. (M. L.-S.)

Dolgoročno upravičena naložba
Z novo športno dvorano naj bi Ribnica postala eno 
pomembnejših pripravljalnih središč

• Cvetenje umazanih postov do
kazuje ovenelo pamet nadzornih 
organov.
• Tudi tisti, ki ne verjamejo v 
višje sile, lahko imajo “žegnan ” 
bančni račun.
• Manj nevarno je drezati v osje 

gnezdo kot v gnezdo mafijske 
politike.

RIBNICA - Obnova dotra
jane športne dvorane, s katero 
so pričeli že lani, končana pa 
naj bi bila leta 2003, je največ
ja in najzahtevnejša investicija 
v ribniški občini v zadnjih letih. 
Predvsem zaradi velikih stro
škov obnove, ki so posledica od
ločitve, da zgradijo dvorano, ki 
naj bi Ribnici omogočila, da 
postane eno pomembnejših 
pripravljalnih središč v državi, 
pa se pojavljajo tudi številni 
pomisleki o smiselnosti tako 
celovite in obsežne preureditve.

Ker bo dvorana, ki naj bi pri
pomogla k razmahu športnega 
turizma v Ribnici, največji 
športni objekt od Ljubljane do 
Kolpe, ministrstvo za šolstvo 
in šport zanjo odstotkovno ne 
bo dalo toliko, kot bi dali za 
obnovo sedanje oziroma manj
še dvorane. Namesto 40 od
stotkov, kolikor bi jih prispeva
li, če bi dvorano delali po nor
mativih, bodo dali le 24 odsto
tkov, to se pravi 139 milijonov 
tolarjev. Preostali denar za 
obnovo in razširitev dvorane, 
ki bo v celoti stala okoli 600 
milijonov tolarjev, bo morala 
zagotoviti občina, ki se bo mo
rala zato tudi zadolžiti. Le del 
potrebnega denarja bodo nam
reč lahko zagotovili z lastnimi 
sredstvi, del z dolgoročnimi

krediti, računajo pa tudi, da 
jim bo še nekaj denarja uspelo 
pridobiti tudi na Fundaciji za 
šport, kjer so letos že dobili 17 
milijonov tolarjev. Skupno so 
do sedaj za dvorano porabili 
okoli 95 milijonov.

Letos so k dvorani zgradili 
več kot tisoč kvadratnih met
rov površin. Projektant je mo
ral slediti zahtevi, da poveča 
igralne površine od ene na tri - 
od teh bo vsaka v velikosti ko
šarkarskega igrišča - ter da v 
okviru tega naredi načrt dvo
rane, ki bo izpolnjevala pogoje 
za organiziranje mednarodnih 
tekem v košarki in tudi roko
metu. Upoštevati je moral tudi, 
da mora imeti dvorana posebej 
prilagojen prostor za športno 
vzgojo predšolskih otrok, pro
store za različne druge aktiv
nosti, denimo fitnes, utežarno, 
plesno učilnico in plezalno 
steno - pa tudi, da bo izpolnje
vala pogoje za organiziranje 
večjih družabnih in drugih pri
reditev. Ob vsem tem, kar je 
projektant upošteval, bo po 
novem dvorana imela tudi 
vhod iz Majnikove ulice, ob 
kateri se bo uredilo tudi večje 
parkirišče za potrebe dvorane, 
šole, zdravstvenega doma, vrt
ca in občanov.

M. L.-S.

“Pesem vode... in kapljic” zlita v celoto
Izšel je zbornik Kluba literatov Kočevske Deklica s piščalko - Zbornik je 
posvečen Kočevski in njenim ljudem - Napotilo “Beri me s srcem”

KOČEVSKI LITERATI - Po oceni Davida Šušla je na 
Kočevskem okoli 40 ljudi, ki so se sami že preskusili v ustvarjanju. 
Samo polovica jih je včlanjena v klub, aktivnih pa je okoli 10 
članov. Na posnetku: Z nedavnega 23. srečanja pesnikov in pi
sateljev drugih narodnosti, ki živijo v Slovenji. Srečanje je poteka
lo v Kočevju, na njem pa so aktivno sodelovali tudi kočevski lite
rati. (Foto: M. L.-S.)

KOČEVJE - Klub literatov Kočevske, ki letos beleži svojo drugo 
obletnico delovanja, je prejšnji mesec izdal literarni zbornik z naslo
vom Deklica s piščalko. Pobudo za izdajo zbornika je dal predsed
nik kluba David Šušei, ki je zbornik tudi pripravil in ga uredil.

David je projekt že lani pri- jev na srečanjih Preberi, Pridi
in Povej.

Rok zbiranja prispevkov za 
zbornik se je iztekel konec 
maja. “Pristopili so samo ude
leženci srečanj,” se spominja 
David in dodaja, da so se po
samezni avtorji začeli javljati, 
ko se je že lotil urejanja gradi
va. Danes se v zborniku, ki je 
nekakšen preglednik ljubitelj
skih literarnih ustvarjalcev na 
Kočevskem in je posvečen Ko
čevski in njenim ljudem, s svoji
mi deli predstavlja 23 avtorjev. 
Približno polovica jih je zbra
na v prvem delu zbornika, kjer 
je objavljeno po 8 del vsakega 
avtorja; preostali pa so v dru
gem delu, v katerem so avtorji

javil pri republiškem Javnem 
skladu za kulturne dejavnosti, 
vendar je bilo nato potrebno še 
veliko dela, daje zbornik, kije 
izšel v nakladi 500 izvodov, 
končno zagledal luč sveta. Spr
va namreč ni kazalo najbolje. 
Pa ne samo glede denarja, na 
razpis, ki so ga objavili lani ob 
tem času, se je namreč javilo 
vsega le nekaj avtorjev. David 
je s peščico aktivnih članov 
kluba zato sam začel iskati lju
di, ki se v širšem kočevskem 
prostoru ukvarjajo s poezijo in 
prozo. Zbralo se jih je skupno 
11, čemur je nato sledilo med
sebojno spoznavanje in odkri
vanje drug drugega kot avtor-

predstavljeni s po enim do naj
več petimi deli. Stroge ločnice 
med obema deloma ni. Ključ 
za delitev je bil urednikov na
men, da vsakega avtorja pred
stavi v najboljši luči, pa čeprav 
je za nekatere to pomenilo ob
javo tudi samo enega dela.

"Delitev je mehka, harmo
nična,” pravi David in dodaja, 
da na to kažeta že naslova “Pe
sem vode...” za prvi “...in kap
ljic” za drugi del. Združena 
pod skupnim naslovom se zli
vata v celoto, za katero je Davi
da navdihnila Jarmova Dekli
ca s piščalko. Pri skulpturi, ki 
stoji na trgu sv. Jerneja v Ko
čevju, pa so si tudi izposodili 
ime za zbornik, ki ima na hrbt
ni strani napotilo bralcem: Beri 
me s srcem.

M. L.-S.
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POŽAR PRI ZIDARIČEVIH - Vaščani so s prostovoljnim delom 
(na posnetku) pred prezgodnjo zimo zaščitili hišo Zidaričevih. 
Zamenjali so late in strešnike, ko bo vreme lepše in denar, bodo 
zamenjali še del ostrešja, predvsem pa v požaru, ki se je razširil 
iz dimnika, v katerem so se vžgale saje, močno zoglenele špirovce. 
(Foto: P. Perc)

Več luči za Slepšek
Izgradnja javne razsvetljave v naselju Slepšek

Vaška sloga najboljši pomočnik
Požar pri Zidaričevih v Gorenjih Laknicah 8 uničil večji del ostrešja 
stanovanjske hiše - Hitra pomoč gasilcev in vaščanov preprečila, da ni 
pogorela cela hiša - Komu služi telefon 112?

GORENJE LAKNICE - Zakaj sploh imamo telefonsko števil
ko 112, kjer naj bi ljudje v stiski dobili preko Centra za obvešča
nje pomoč gasilcev ali reševalcev, če neprijazni uslužbenci centra 
ne znajo ali nočejo pomagati? “Kličite Novo mesto!” je okrog ene 
ure zjutraj, ko jim je zagorela hiša, osorno odvrnila Zdenki Zi
darič iz Gorenjih Laknic 8 uslužbenka na 112.

SLEPŠEK-V programu del, 
ki naj bi jih KS Mokronog iz
vajala s pomočjo sredstev, 
zbranih od samoprispevka, je 
bila pred petimi leti, ko je bil 
samoprispevek izglasovan, 
uvrščena tudi izgradnja javne 
razsvetljave v naselju Slepšek. 
Kljub visoki ceni celotnega 
projekta so se vaščani Slepška 
tik pred iztekom samoprispev
ka odločili, dajo izgradijo z de
vetimi svetlobnimi mesti. Celo
ten projekt je stal 2.500.000,00 
SIT, za kar so krajani poleg 
milijona tolarjev iz samopri
spevka prispevali še 935.000

Golobov spev?
Župan Kristijan Janc je ob 

občinskem prazniku pel take 
hvalospeve državnemu sekre
tarju za energetiko, dr. Rober
tu Golobu, kot eni redkih svet
lih točk v beli Ljubljani iz 
sevniške perspektive, na kate
ro se lahko obrnejo, ko gre za 
gradnjo verige HE na spodnji 
Savi, da je bilo že Golobu ner
odno. Seveda se je, čeprav je 
še mlad politik, Golob zaved
al (pre)težkega bremena za 
svoja pleča. Morda pa se je 
ustrašil, da bi utegnil biti to 
njegov zadnji nastop v tej 
funkciji, potem ko je okoljski 
minister Kopač prepovedal 
"mopovcem"priti v Sevnico.

tolarjev. Vložili so tudi nad 300 
delovnih ur.

Hkrati z izgradnjo razsvet
ljave so Slepčani v izkopan ka
nal položili tudi cevovod za 
kabelsko televizijo in za to pri
spevali še 99.500 tolarjev, pravi 
predsednik sveta KS Mokro
nog, Anton Maver, tudi sam 
doma v tem naselju. Javno 
razsvetljavo so zgradili v re
kordnem čas, saj je preteklo od 
prvega sestanka vaščanov do 
otvoritve le dobre tri tedne. 
Gradbeni odbor je vodil Jože 
Rajer. Javno razsvetljavo je 
simbolično predal svojemu 
namenu najstarejši vaščan 
Slepška, 90-letni Leopold Tra
tar, ki je na zaključni vaški slo
vesnosti tudi zaplesal.

246 milijonov tolarjev 
za otroško varstvo

SEVNICA - S sredstvi pro
računa so zagotovili nemoteno 
delovanje predšolske vzgoje in 
otroškega varstva, v katerega je 
vključeno 56 odstotkov otrok v 
občini. Občina pokriva v pov
prečju 72, starši pa 28 odstotkov 
cene programa, saj jih je velika 
večina zaradi nizkih dohodkov 
razvrščena v najnižje razrede 
plačila programa. Za te namene 
bodo porabili 246 milijonov to
larjev, v naslednjem letu pa bo 
potrebno zagotoviti še sredstva 
za prepotrebne investicije.

Ko je Zidaričevo zbudilo po
kanje v dimniku in je, ko je 
bosa stekla iz hiše, zgrožena 
ugotovila, da jim gori hiša, je 
bila seveda vsa iz sebe. Niti 
pomislila ni da bi se lahko vsaj 
prehladila, ko je v zimski noči 
bosa in nemočna opazovala, 
kako ognjeni zublji požirajo 
ostrešje starejše hiše, ki ima na 
kamnitem portalu vklesano let
nico 1884. Z možem sta pred 
6 leti pričela obnavljati hišo, ki 
bi zaradi zanimive arhitekture, 
predvsem “velbov” oziroma 
obokanih izb, utegnila zani
mati tudi spomeniško varstvo. 
Seveda je najprej klicala na po-

Skoraj 15 odstotkov 
starejših od 65 let

SEVNICA - Občina zagotavlja 
in sofinancira domsko oskrbo 
starejših občanov. Delež starej
ših od 65 let je v občini skoraj 15 
odstotkov in je nad republiškim 
povprečjem, kapacitete treh do
mov za ostarele pa zadoščajo 
trenutnim potrebam. Občina iz
vaja tudi program pomoči na 
domu v obliki javnih del.

Za prevoz otrok 
v šolo 86 milijonov

SEVNICA - V 82 oddelkih 
obiskuje osnovno šolo 1774 
otrok. Občina organizira in fi
nancira prevoz otrok v šolo v 
višini 86 milijonov tolarjev in 
zagotavlja okrog 70 milijonov to
larjev za investicijsko-vzdrže- 
valna dela, za obnovo in nakup 
opreme ter dodatne programe. 
Podatki o številu rojenih otrok 
ne kažejo več bistvenega zmanj
šanja števila, zato bo potrebno 
tudi v bodoče za otroško varstvo 
in šolstvo nameniti znatna sred
stva in začeti z novimi investici
jami. Tako so se letos končno 
dogovorili o začetku izgradnje 
OŠ Blanca v prihodnjem letu, 
sprejet pa je tudi plan drugih in
vesticij v šolski prostor.

moč moža Rada. Potem sta 
skupaj klicala na pomoč vašča
ne. Ker telefon v hiši ni delal, 
je z mobijem pred hišo pokli
cala št. 112.

“Zelo žalostno, da imamo to 
številko 112, upam, da mi je ne 
bo treba nikoli več poklicati! 
Oglasila se mi je neka ženska 
in mi rekla naj kličem Novo 
mesto. Rekla sem ji: 'Meni hiša 
gori, prosim, kličite vi, jaz ne 
morem, ker je moj telefon v 
hiši mrtev!’ Odgovorila mi je: 
‘Jaz nima kaj klicati!’ in preki
nila zvezo. Potem sem le dobi
la preko številke 113 policijo in

Prireditve ob prazniku
SEVNICA - Ob praznovanju 

občinskega praznika so se v 
sevniški občini zvrstile številne 
prireditve. V sevniški športni 
dvorani je potekalo športno sre
čanje občinskih svetnikov iz 
občin Brežice, Krško, Sevnica, 
Bistrica ob Sotli in Kozje. V so
boto so odprli novozgrajeno ce
sto Ponikve-Cerovec, otroški 
živžav pa je pripravil Salezijan
ski mladinski center Sevnica. V 
njegovih prostorih se bo v petek 
zvečer pogovarjal z mladimi 
sevniški župan, otroški živžav pa 
se bo znova pričel to soboto ob 
14. uri.

Fotografska razstava 
Grafika svetlobe

SEVNICA - Tukajšnja ob
močna izpostava sklada RS za 
kulturne dejavnosti vabi na otvo
ritev medobmočne fotografske 
razstave Posavja in Dolenjske, ki 
bo v ponedeljek, 19. novembra, 
ob 18. uri v galeriji na sevniškem 
gradu. Razstava je zaključek fo
tografskega natečaja z delovnim 
naslovom “Grafika svetlobe”. 
Na razstavi desetih avtorjev 
bodo predstavljene jesenske svet
lobe v naravi ali kontrastna no
tranja fotografija. Uvodni pro
gram bodo izvedli učenci Glas
bene šole Sevnica.

ta je poklicala gasilce. Iz Mo
kronoga so najprej prihiteli 
gasilci, prišli pa so tudi iz Šen
truperta, Zabukovja in Treb
njega. Upam, da nisem koga 
pozabila omeniti. Bilo je ogro
mno ljudi. Vsem sem hvaležna, 
da so nam rešili hišo, posebej 
še vaščanom, ki so mi takoj pri
skočili na pomoč,” je na Mar
tinovo nedeljo popoldne, ko so 
vaščani obnovil že lep kos stre
he, pripovedovala Zidaričeva.

Z možem Radom sta zapo
slena v novomeški Adrii in ima
ta bolj skromne plače. Razve
seljivo novico nam je v pone
deljek sporočil predsednik sve
ta KS Mokronog Anton Ma
ver, da bo krajevna skupnost 
plačala kubik na Deuovi žagi 
sposojenega lesa za streho Zi
daričevih. Res, kaj pomeni va
ška sloga, če že na telefonu 112 
nekateri ne premorejo ustrez
ne srčne kulture in so, upajmo, 
zgolj pomotoma pristali na ta
kem delovnem mestu!

P. PERC

Nove asfaltne povezave
SEVNICA - Tukajšnji občin

ski svet je na septembrski seji 
sprejel sklep o predobremenitvi 
proračuna za zaključek nekaterih 
velikih investicij s področja cest
ne infrastrukture. Ker so bila ze
meljska dela na odsekih že oprav
ljena, je Občina pripravila vse po
trebno za zaključek del na cestah 
Šentjanž-Kal, Laze-Nova Gora, 
Razbor-Okroglice, Šentjanž- 
Murnice in Ledina-Ostrožno v 
zadovoljstvo številnih krajanov, 
ki so tako dobili asfaltne pov
ezave z osrednjimi kraji, na kar 
so čakali že dolgo vrsto let.

INDE se seli
SEVNICA - Župan Kristijan 

Janc sije z direktorico Invalidskih 
delavnic Sevnica (INDE) Marti
no Bobnič ogledal Zavod za reha
bilitacijo invalidov Soča. Pogo
varjali so se o možnostih sodelo
vanja z delavnicami v Sevnici, ki 
se bodo naslednje leto preselile na 
primernejšo lokacijo, v Kopitar
no. S tem se bodo ponudile mož
nosti, da pričnejo z dodatnimi 
programi za invalidne osebe.

Za enakomeren razvoj občine
Občinski praznik tokrat na Studencu - Priznanja in medalje Dušana Kvedra Tomaža 
- Plače so krepko pod povprečjem države, zato so pritiski na proračun vse večji

STUDENEC - Občina Sevnica praznuje svoj občinski praznik 
12. novembra v spomin na dogodek iz leta 1941, ko je Dušan 
Kveder Tomaž, po katerem se imenujejo tudi občinska priznanja, 
iz sodnih zaporov v Sevnici osvobodil skupino političnih zaporni
kov in borcev brežiške čete. Uspešno izpeljana akcija je pomemb
no pripomogla k razvoju osvobodilnega gibanja proti zavojevalcem 
v teh krajih.

Občina Sevnica je z 272 km2 
površine, 10 krajevnimi skup
nostmi, 18.000 prebivalci, ki 
živijo v 114 naseljih, velika ob
čina, z vso pestrostjo potreb, ki 
so med seboj težko primerljive. 
“V naših ljudeh je v vseh oko
ljih še veliko pozitivne energije 
za ustvaijanje skupnega dobra 
in izboljšanje pogojev življenja. 
Od modrosti in prave presoje 
ter poznavanja in spoštovanje 
različnosti pa je odvisen nada
ljnji uravnotežen in enakome

ren razvoj vseh predelov naše 
občine,” je poudaril sevniški 
župan Kristijan Janc na slav
nostnem zasedanju občinskega 
sveta pred nekaj sto krajani in 
gosti, zbranimi v šotoru na Stu
dencu. Med temi so bili tudi 
kmetijski minister Franc But in 
državna sekretarja MOP Rado
van Tavzes in za energetiko 
Robert Golob ter številni župa
ni. Gostje iz Ljubljane so izra
zili podporo prizadevanjem 
Sevničanov, da bi stekla grad

nja verige HE na spodnji Savi. 
V občini so se že pred leti od
ločili, da občinski praznik pra
znujejo po krajevnih skupno
stih. Po 10 letih je spet prišel 
na vrsto Studenec. Sevniški ob
činski svet deluje zrelo in tvor
no. Ob povprečni 90-odstotni 
prisotnosti svetnikov na sejah 
v zadnjem letuje sprejel 133 
sklepov, ki na različne načine 
uravnavajo življenje v občini. 
Sevniška podjetja se uspešno 
borijo s konkurenco na doma
čih in tujih trgih. Sevnico tudi 
prometni tokovi, povezani s 
storitvami in nakupi, obidejo. 
Plače so po zadnjih objavljenih 
podatkih krepko pod povpreč
jem države, zato so pritiski na 
proračun še toliko večji.

P. P.

DOBITNIKI OBČINSKIH PRIZNANJ - Upokojena ravnatelji
ca krmeljske osnovne šole, Berta Logar (na posnetku), se je 
zahvalila v imenu vseh dobitnikov za dodeljena občinska priznan
ja. Posebno zadovoljstvo je izrazila, da sta med slavljenci tudi 
njena bivša učenca, podjetnik Milan Jamšek in direktor krmel- 
jskega Inkosa, Rudi Bec (prvi in drugi z njene desne), ki sta pre
jela tako kot Logarjeva priznanje Dušana Kvedra Tomaža. Med
aljo s tem imenom je župan Janc izročil Jožetu Udovču iz Šoštan
ja, Frideriku Medvešku iz Žurkovega Dola, Stanku Lazarju iz 
Tržišča, Janošu Jancu z Artega in dramski sekciji Kulturnega 
društva Studenec. (Foto: P. P.)

Trebanjske iveri
DURS, DDV IN DENAR 

DAVKOPLAČEVALCEV - 
Številni Trebanjci so se ob 
otvoritvi nove pošte v Treb
njem čudili, zakaj seje davkari
ja v isto stavbo selila na pol v 
ilegali in se potem zaklenila, 
kot da bi se “dacarji” bali, da 
bi jim cigani kaj prinesli ali 
odnesli. Te dni pa se sprašuje
jo, le zakaj se je davčna upra
va preselila iz občinske stavbe 
na Golievem trgu 5 samo za 
nekaj dni v lepo prenovljene 
pisarne čez cesto, na Goliev 
trg 11, nato pa je iz teh novih 
pisarn "cokn pokn” odjadrala 
v Novo mesto in zaprla “štacu- 
no” v Trebnjem. Saj ni res, pa 
je! Menda se je to zgodilo za
radi centralizacije te razvpite 
službe. Denar za preselitev in 
opremljanje pisarn pa itak ni 
bil njihov. Če bi bil, bi z njim 
ravnali bolj gospodarno. Tre
banjski davkoplačevalci seve
da proti temu nič ne morejo, v 
nekaterih glavah pa se je le 
porodila misel, da bi bilo naj
bolje da bi davčno upravo in 
pobiranje davkov kar ukinili.

ZARADI GOZDA NE VI
DIJO DREVES? - Ob cesti 
Mirna-Trebnje je v ovinku na 
Gomili nepridiprav pustil od
služen avto. Sedaj tam leži in 
razpada in ga nihče ne odstra
ni. Nekaj veljakov z Mirne, ki 
se vsak dan vozijo na “šiht” v 
Trebnje, je zadolženih za ko
munalno čisto občino. Očitno 
tega avtomobila ne vidijo, saj 
bi sicer dali komando, da ga 
odpeljejo na odpad. “Morda je 
kriv oster ovinek, kjer moraš 
biti pozoren na cesto, da se še 
ti ne znajdeš zraven te kripe,” 
domnevajo naši pozorni bral
ci in varuhi okolja.

NAJTEŽJI BIK - Se pred 
nekaj tedni je bika pasme 
šarole, po imenu Ivo, last Mi
lana in Marice Lončar iz Žur
kovega Dola, na srečanju slo
venskih rejcev govedi za meso 
občudoval in hvalil tudi bivši 
kmetijski minister dr. Jože 
Osterc. Te dni je Ivo ob svo

jem 3. rojstnem dnevu že kon
čal v Cvetanovi klavnici v 
Mokronogu kot najtežji prime
rek ne le v tej klavnici, saj je 
dal mesojedcem kar 780 kg 
mesa. Takega bika ni bilo zad
njih 10 let v Sloveniji. Pa dober 
tek!

Sevniški paberki
KELEMINA VODI - Po

slanec Branko Kelemina (SDS) 
se je za svoje garanje v parla
mentu presenetljivo zavihtel 
na prvo mesto, pred vse dr
žavne funkcionarje. To prven
stvo je Kelemina dosegel z bru
to plačo 1,425.939 tolarjev in 
za sabo pustil Pahorja, Ander
liča... Najslabše plačani po
slanec dr. Jože Bernik (N.Si) 
s 745.872 tolarjev bruto plače 
deluje kot pravi revež... Toda 
ob občinskem prazniku na Stu
dencu se Branko ni kaj prida 
izkazal z darežljivostjo, ko so 
prihajali litri na mizo. Vzornik 
bi mu lahko bil direktor občin
ske uprave Zvone Košmerl. 
Morda bo pa (spet) poskusil s 
kandidaturo za župana?
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Krške novice
POROČNE DVORANE-V 

Krškem urejajo novo poročno 
dvorano. Pravijo, da bo lepa. 
Kako dolgo bodo držali zako
ni, kijih bodo sklenili v njej, se 
seveda še ne ve. Še zmeraj pa 
drži, da se sedanja poročna 
dvorana v Krškem nekega dne 
ni dala odkleniti. - Z zunanje 
strani vrat...

TEMA KOT V ROGU - Kr
ško staro mestno jedro bodo 
lahko kmalu preimenovali v 
krško srednjeveško jedro. V eni 
od ulic sredi mestnega jedra je 
ponoči tema kot v r..., se pravi 
kot v rogu, hujša kot v kaki 
gorjanski vasi. Nekateri trdijo, 
da je tema zaradi javne raz
svetljave. Že mogoče, ampak 
ta razsvetljava ne dela. Torej še 
en razlog za ustanovitev nove 
sodobne občine v Krškem - 
srednjeveške razmere.

PRIBLIŽNO ENAK SE
ŠTEVEK - Številna družina 
dobi tudi v krški občini meseč
no skupno več ali pa vsaj toli
ko socialne pomoči,kot dobi 
denarja za mesečno plačo npr. 
diplomirani pravnik. Nauk 
zgodbe je jasen. Namesto da bi 
tratili čas s študijem v kaki 
najemniški študentski sobici in 
na univerzi, uživajte v topli 
domači sobici pod toplo ode
jo v toplem objemu.

Novo v Brežicah
TUDI PLIN - Nova soseska 

na Čatežu, kamor bodo prese
lili domačine, katerih hiše 
bodo podrli zaradi gradnje av
toceste, bo imela tudi plin. Če 
ne bo zemeljskega plina, ker v 
prvih načrtih naselbine pač 
niso zarisali plinovoda, bo na 
voljo izpušni plin z bližnje av
toceste. Ta prav gotovo. Pa še 
cenejši bo, tako rekoč zastonj 
za domačine. O drugih po
drobnostih te “plinifikacije” 
območja ne bi govorili na tem 
mestu.

TURIZEM - Ko postavljajo 
na noge lokalno turistično or
ganizacijo, bi mnogi radi po
štah poklicni turistični delavci, 
kot omenja župan Vladislav 
Deržič. Brežičan mag. Andrej 
Vizjak je na seji občinskega 
sveta o takih željah rekel, daje 
zelo vesel, da imajo v Brežicah 
toliko strokovnjakov, zlasti za 
turizem. Bodoči poklicni turi
stični organizatorji, ki jih je 
imel v mislih občinski svetnik 
in državni poslanec Vizjak in 
o katerih se pogovarjajo tudi. 
drugi, bodo seveda lahko nare
dili veliko za turizem. Zelo 
veliko pa so že naredili sedanji 
organizatorji turizma, izmed 
katerih mnogi dobro delajo v 
glavnem za boglonaj.

KOT PARKIRIŠČE - Par
kirišče pred zdravstvenim do
mom v Brežicah je kot ribnik 
brez rib. Nekaterim se zdi kot 
jezero. Še najmanj je podobno 
prostoru, kjer lahko obiskoval
ci zdravstvenega doma do
stojno parkirajo avtomobil.

Koncert
zagrebške
pianistke

BREŽICE - V dvorani 
Glasbene šole Brežice je na 
ponedeljkovem koncertu 
nastopila na klavirju Sabina 
Zelič Lovrenovič. Pianistka, 
ki seje rodila leta 1967 v Sa
rajevu in kije leta 1995 ma
gistrirala na moskovskem 
konzervatoriju P. I. Čajkovs
ki, je v dosedanji glasbeni 
karieri izvedla preko 30 so
lističnih koncertov in okoli 
800 manjših nastopov. Na 
mednarodnem tekmovanju 
v Vidmu v Italiji je osvojila 
2. mesto. Zdaj je glasbena 
pedagoginja na Glasbeni 
akademiji v Zagrebu.
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Cez dve leti nova Pot na Armes
“Kdaj bodo pristojni uredili cesto Pot na Armes?” - Franc Glinšek: “Občinski 
proračun že predvideva denar” - Začetek del prihodnje leto, konec leta 2003

SENOVO - V hribovitih krajih so nemalokrat velik problem 
neasfaltirane ceste, saj take površine za vozila in pešce ostajajo brez 
vrhnje peščene plasti praviloma po vsakem močnejšem nalivu. Na 
območju Senovega se taki težavi pridružuje še plazovitost terena.

PREREZALI TRAK - Franc Kelher, Vladislav Deržič in Rok 
Kržan so prerezali trak 1510 metrov posodobljene ceste, za pom
lad pa so obljubili, da bo na novo asfaltiranih še preostalih 745 
metrov. (Foto: M. R.)

Maščevanje slabih gradenj
1510 metrov asfaltirane ceste in 26 milijonov 
tolarjev - Preveč uničen asfalt za (cenejše) popravilo

V takih razmerah je pred ča
som domačin, ki stanuje ob 
Poti na Armes na Senovem, s 
klicem v uredništvo Dolenj
skega lista želel izvedeti, kdaj 
bodo posodobili omenjeno 
cesto. Poudaril je, da so ured
itev domačinom doslej že obl
jubili, tako obljubo po nje
govih besedah prebivalci prip
isujejo tudi županu krške 
občine.

Kot pravi direktor krške ob
činske uprave Franc Glinšek, 
cesta Pot na Armes spada 
med tiste, katerih ureditev je 
nujna. “Zemljišče je tam zelo 
strmo. Poleg tega je teren 
izredno plazovit, zato je 
omenjeni cestni odsek, ki niti 
ni tako dolg, investicijsko zelo 
zahteven, saj bo treba zgradi
ti zelo veliko podpornih zidov. 
Dela bodo stala skupno okrog 
70 milijonov tolarjev,” pravi 
Franc Glinšek.

Za cesto so že naredili pro
jekt. V krškem občinskem 
proračunu za letu 2002

Društvo dela 
dvajset let
Razstava malih živali

BREŽICE - Društvo gojite
ljev pasemskih malih živali 
Brežice, ki letos praznuje svo
jo 20-letnico, je z nedavno raz
stavo v Brežicah naredilo lju
biteljem živali dosti veselja. Na 
razstavi se je razkazovalo med 
drugim 320 golobov, 174 kun
cev in 150 primerkov perutni
ne, organizatorji so predstavili 
tudi fazane, labode, konje in 
prašiče. Tridnevno prireditev 
so zaključili z žrebanjem vstop
nic.

Društvo, ki ga je ustanovil 
njegov sedanji predsednik vete
rinar Janez Kebe, deluje danes 
v štirih sekcijah. Golobarsko 
vodi Jožko Tomše, skrb za kun
ce je v društvu prevzel Bogdan 
Račič, za perutninarsko sekci
jo je odgovoren Boško Kidin, 
ptičarsko vodita Janez Turk in 
Milan Žagar.

načrtujejo zanjo 15 milijonov 
tolarjev, toliko so torej pred
videli že za začetek gradnje 
omenjene ceste. Delati naj bi 
začeli prihodnje leto, posod
obitev naj bi končali v letu

V desetletju skoraj 
štirideset žensk
Krško zavetišče za žrtve

KRŠKO - V zavetišče 
Centra za socialno delo 
Krško so 28. novembra 
1991 sprejeli prvo stanoval
ko. V desetih letih, kar de
luje zavetišče, so sprejeli 
skupno 38 žensk in 51 
otrok. Zavetišče krškega 
Centra je bilo prvo v Slove
niji. Potem ko v začetku 
delovanja zanj domala niso 
imeli denarja, so se možno
sti sčasoma izboljšale, kot 
pravi Marjana Sečen, di
rektorica Centra za social
no delo Krško. Tako danes 
delavka Centra dnevno ob
iskuje zavetišče in pomaga 
stanovalkam, med drugim 
tudi urejati različne postop
ke za prihodnje življenje.

Stanovalke bivajo v zave
tišču začasno, največ leto 
dni, prihajajo iz vse Slove
nije. V Sloveniji deluje po
leg krškega še zavetišče v 
Novem mestu, Ljubljani, 
Mariboru in Celju. Prav to
liko je v državi tudi mate
rinskih domov, in sicer v 
Novem mestu, Ljubljani, 
Gumniščih, Postojni in 
Solkanu.

“V materinski dom pride 
nosečnica ali mati z otro
kom, kije star največ 3 leta. 
Tam jih učijo materinstva, 
lahko tudi različnih gos
podinjskih opravil, skratka, 
v materinskem domu delo 
bolj vodijo. V zavetišču je 
tega vodenja manj, saj pri
hajajo sem ženske, ki so 
žrtev nasilja in niso mlade 
mamice,” pravi Sečnova.

M. L.

2003, s tem da bi denarno 
zaključili zadevo v letu 2004. 
Tak razplet na omenjeni ces
ti lahko domačini pričaku
jejo, če bo občinski svet spre
jel predvideni osnutek krš
kega občinskega proračuna z 
leto 2002. Napovedim o ure
ditvi ceste Pot na Armes so 
toliko bolj verjetne, ker po
sodobitev tistega dela Sen
ovega predvideva tudi krški 
razvojni načrt za obdobje 
2002 do 2004.

Prednostne gradnje v kra
jevnih skupnostih sicer do
ločajo sveti KS, kot poudarja 
Franc Glinšek. KS Senovo je 
po Glinškovih besedah v svo
jem cestnem posodobitven- 
em načrtu dala prednost ces
tama Bohor-Srebotno in Za- 
log-Jablan. Tudi občinski svet 
Krško je po odločitvi sen- 
ovške krajevne skupnosti ti 
dve cesti uvrstil med pred
nostne.

BREZOVICA NA BIZELJ
SKEM - “Vse preveč je cest v 
občini, ki smo jih v preteklosti 
gradili premalo kvalitetno, ker 
je bilo več želja kot denarja. In 
to se nam maščuje, saj so sana
cije mnogokrat predrage," je v 
soboto nekaj pred poldnevom

v svojem govoru ob otvoritvi 
ceste skozi Brezovico na Bizelj
skem dejal brežiški župan Vla
dislav Deržič. Delavci novo
meškega Cestnega podjetja so 
namreč položili nov asfalt, saj 
starega niso mogli več pokrpa
ti, kar pa je občino, državo in 
Brezovičane stalo skoraj 26 
milijonov tolarjev.

Da je to finančno lep zalo
gaj, so se z županom strinjali 
tudi predsednik sveta KS Bize
ljsko Rok Kržan in vodja grad
benega odbora Franc Kelher, 
vsi pa so v svojih govorih tudi 
poudarili, da pomeni posodo
bitev ceste večjo spodbudo za 
mladino, da ostane doma in se 
ne seli v velika bela mesta. Sko
zi vas poteka bizeljsko-sremi- 
ška turistično-vinska cesta, ki 
“naj ne bo le mrtev napis v kar
tah”, kot je dejal župan, po 
novi poti se bodo lahko v vas 
pripeljali turisti, ki si bodo žele
li ogledati Repnice. To so kleti 
v zemlji-mivki, v katerih so 
lepo urejene vinske kleti.

V kulturnem programu ob 
otvoritvi ceste so nastopili ga
silski pihalni godbeniki iz Loč, 
pevci PZ Stara vas Bizeljsko in 
učenci OŠ Bizeljsko Nuša 
Kovačič, Leon Rožman, Uroš’ 
Bizjak in Lea Nemec pod men
torstvom Vilka Ureka.

M.RAPUŠ

M. L.

UUDSKI PEVCI IN GODCI V DOBOVI - Na 5. območnem 
srečanju ljudskih pevcev in godcev v Dobovi v petek zvečer je 10 
skupin in posameznikov, ki so se v nastopu predstavili s po tremi 
primerki ljudske tvornosti, pripravilo pester in zanimiv prerez 
tovrstne narodne dediščine. Prireditev, ki sta jo omogočila Obči
na Brežice in Javni sklad RS za kulturne dejavnosti - območna 
izpostava Brežice, je spremljala tudi strokovna svetovalka pri 
Glasbenonarodopisnem inštitutu v Ljubljani. Zbori na srečanju 
so bili gosti KD Franc Bogovič Dobova. Med skupinami so prve 
nastopile ljudske pevke KD Zvezda Dobova pod vodstvom 
Darinke Cvetko Segota. (Foto: M. L.)

Strah nas je ljubljanskih vrat
Društvo za razvoj Podeželja Kapele povabilo h kapelski stari stavbni dediščini 
ljubljansko Fakulteto za arhitekturo - Preteklost za prihodnost - ‘Cimermami’

ZA OBLETNICO IN RAZSTAVO - Na zagnanost Društva gojitel
jev pasemskih malih živali nemara dobro kaže tudi število "Dva
jset”, ki so go v jubilejnem letu domiselno in natančno naredili 
iz številnih rož in s takim izdelkom okrasili nedavno živalsko 
razstavo. Ob praznično značko so se postavili (z leve): Ivan 
Tomažin, Jože Rodič, Vlado Lopatič, Janez Kebe, Ivan Krama
rič in Franc Turk. (Foto: M. L.)

KAPELE - Potem ko je Društvo za razvoj podeželja Kapele 
vključilo v svoj letošnji načrt skrb za 12 starih objektov, se je na 
njihov načrt in povabilo odzvala tudi Fakulteta za arhitekturo iz 
Ljubljane. Tako je v Kapelah od 5. do 9. novembra pod vodstvom 
dr. Žive Deu 15 študentov in mentorjev raziskovalo v urbanistično 
arhitekturni delavnici z naslovom Revitalizacija stavbne dediščine 
v naselju Kapele.

V delavnici so naredili idejne 
rešitve prenove in uporabe šti
rih objektov, ki sodijo med 
stavbno dediščino Kapel. Tako 
so proučevali kmetiji, in sicer 
Požarjevo in Hotkovo, ter 
hram in stanovanjsko hišo. Po 
terenskem delu bodo izbrane 
kapelske primere stavb stro
kovno obdelali na fakulteti in 
skupaj z Društvom za razvoj 
podeželja Kapele konec januar
ja 2002 v Kapelah na javni 
predstavitvi sporočili, kako se 
da stavbna dediščina ohraniti 
in jo je v duhu sodobnega časa

možno uporabiti za podeželski 
turizem.

Vse kaže, da so udeleženci 
delavnice z veseljem proučeva
li Kapele, npr.: med študenti je 
bila absolventka, sicer doma 
blizu Ljubljane, ki seje ob sre
čanju s Kapelami odločila, da 
bo v diplomski nalogi obdelo
vala ta kraj. 3 Veseli smo, da so 
tako navdušeni nad Kapelami. 
Tak odziv fakultete pomeni, da 
ni Ljubljana daleč od podeže
lja,ampak da je slovensko po
deželje oddaljeno od Ljubljane. 
Ne znamo vzpostaviti stika s

strokovnimi ustanovami, ki so 
npr. v Ljubljani. Toda te so pri
pravljene sodelovati s podeže
ljem. Mi v Kapelah bi radi na
daljevali tako delavnico. Za us
peh pri tem je pomembno po
vezovanje v kraju, občini in po
krajini,3 pravi tajnica Društva 
za razvoj podeželja Kapele 
Jožica Penič.

Delavnico Revitalizacija 
stavbne dediščine v naselju 
Kapele so po besedah Peničeve 
namenili ne samo objektom, 
ampak tudi ljudem. 3 Postavili 
smo še en cilj delavnice, in si
cer ohraniti spomin na kapel
ske ‘Cimermane’. Kapelski te
sarji so v preteklosti delali le
sene objekte v Kapelah, v oko
lici in celo širom takratne Jugo
slavije,3 poudarja Peničeva.

M. L.
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Z dobrim kolobarjem do več pridelkov
Zaradi slabega kolobarjenja je zemljišče enostransko izkoriščeno - Če so površine majhne, 
je rešitev setev strniščnih dosevkov ali vključevanje travnodeteljnih mešanic in stročnic

Kolobarjenje je vrstenje poljščin po določenem vrstnem redu za 
določeno število let. Namen kolobarjenja je doseganje velikih 
hektarskih pridelkov ob sočasnem ohranjanju ali izboljšanju rodo
vitnosti tal.

Z NOVOMEŠKE TRŽNICE
Na novomeški tržnici so bra

njevke v ponedeljek ponujale: 
koren, redkev in kolerabo po 
250 tolarjev kilogram, radič in 
solato po 400, motovilec po 
2000, paradižnik po 350, stročji 
fižol po 500, kislo repo in kislo 
zelje po 200, česen po 600 do 
800, čebulo po 200, grozdje po 
300, jabolka po 150, hruške po 
200, krompir po 80, kostanj po 
250, rozine po 500, posušene 
jabolčne krhlje, suhe slive in 
fige po 800 in orehova jedrca 
po 1500. Liter domačega ja
bolčnega kisa je stal 300 tolar
jev, medu 1000, vloženih jurč
kov 1500, štorovk in travniških 
kukmakov 1000 in domačega 
žganja 1000. Za eno jajce je bilo 
potrebno odšteti 20 do 30 tolar
jev in za zavitek rezancev 300 
tolarjev.

sejmisca
BREŽICE - Na sobotnem 

sejmu so imeli naprodaj 74 do 
3 mesece starih prašičev, 56, 
starih 3 do 5 mesecev in težkih 
40 do 70 kg, ter 8, težkih po 
100 kg. Prve so prodajali po 
450 do 500 tolarjev kilogram, 
kar pomeni 10.000 do 14.000 
tolarjev za žival, druge po 380 
do 420, kar znaša 18.000 do 
24.000, in tretje po 350 do 400 
tolarjev kilogram, kar je 35.000 
do 40.000 tolarjev za žival.

Z intenziviranjem pridelo
vanja poljščin v preteklih letih 
smo s povečanim gnojenjem in 
varstvom pred boleznimi in 
škodljivci zanemarjali pomen 
kolobarja. Tako smo naredili z 
nepravilnim kolobarjem (pri
delovanje poljščin v monokol- 
turi; očiten primer koruza za 
koruzo) izredno veliko škodo, 
ki se pokaže šele takrat, ko kljub 
velikim vlaganjem nikakor ne 
dosežemo več dobrih pridel
kov. Vzrok upadanja pridelka 
je v tem, da je zemljišče pogo
sto zaradi slabega kolobarja 
enostransko izkoriščeno, po
sledica tega je nezadovoljiva 
preskrba tal z določenimi hra
nili. Rastline izločajo skozi 
korenine tudi toksične snovi, ki 
uničujejo žive organizme v 
tleh. To pa ima za posledico 
rušenja ravnotežja živih orga
nizmov v tleh, kar povzroči 
prekomerno razmnožitev tal
nih škodljivcev, širjenje bolez
ni in povečanje zapleveljenosti 
površin.

Kolobar je temelj vseh agro
tehničnih ukrepov, ki je načrto
van glede na potrebe same kme
tije. Eden od glavnih vzrokov, 
da so naši kolobarji preozki, je 
v majhnosti naših kmetij, po 
drugi strani pa naše velike 
zahteve, ko želimo za vsako 
ceno veliko pridelati. Tu imam 
v mislih intenzivno kmetova
nje, ki pa je gledano dolgoroč
no, negospodarno. Vendar ta
kih kmetij, kjer je kmetovanje

helena mrzli kar gospodinjski kotiček

Naravni kis z zdravim okusom
Kis se v prehrani človeka 

uporablja že tako dolgo kot 
sadje. Hipokrat ga je priporo
čal tudi kot zdravilo, saj je po
znal njegove razkuževalne in 
blažilne učinke pri raznih vnet
jih in oteklinah. Naravni kis 
poleg vode sestavlja približno 
5% ocetne kisline in še manjši 
del drugih organskih kislin. 
Vsebuje tudi rudnine, vitami
ne, encime, aminokisline, bar
vila in vrsto drugih pomemb
nih snovi. Z naravnim kisom 
zaužijemo poleg ocetne kisline 
še vrsto bioaktivnih snovi, ki 
sodelujejo pri telesni presnovi 
in pospešujejo izločanje škod
ljivih presnovkov iz telesa.

Jabolčni kis uravnava čre
vesno floro, čisti ožilje, spod
buja vsrkavanje kalcija iz hra
ne in drugih hranilnih snovi iz 
živil, bogatih z vlakninami. Kis 
je vsestranski sadni proizvod, 
saj je zelo učinkovit pri lajša
nju bolečine zaradi udarcev, 
ugrizov žuželk in vse več ga 
uporabljamo v gospodinjstvu 
kot alternativno čistilno sred
stvo in ne nazadnje tudi kot 
kozmetično sredstvo. Na pri
mer, če pustimo v prostoru po
sodo s kisom, se bo širil svež 
vonj. Kis, pomešan s čebulnim 
sokom, omehča trdo kožo, 
zmleta čebula, pomešana z 
medom in kisom, pa je odlično 
mazilo za celjenje manjših 
opeklin in ran. Če želimo, da 
bodo naši lasje po umivanju 
svetleči, jih speremo z mešani
co vode in kisa. Z enako meša
nico tudi spiramo volnene tka

nine ter s tem osvežimo in 
utrdimo obstojnost barv. Pri 
pripravi jedi je najboljši narav
ni nepasterizirani kis. Največ 
ga uporabljamo za solatne po
livke, pikantne priloge, mari
nade, začimbne omake in 
podobno.

Priljubljeni so tudi dišavni 
kisi. V steklenico s širokim vra
tom damo šopek svežih ali po
sušenih zelišč, ali narezano če
bulo, ali nekaj strokov česna. 
Zalijemo z jabolčnim kisom in 
pustimo stati nekaj tednov. Pri 
pripravi dišavnega kisa imamo 
neizčrpne možnosti. Kis učin
kuje tudi posredno. Če ga vli
jemo v vodo, v kateri kuhamo 
fižol ali kapusnice, se bo ohra
nilo več vitaminov in poveča
la se bo prebavljivost zelenja
ve. Pri kuhanje jajc pa vlijemo 
v vodo dve žlici kisa in lupina 
ne bo počila. Kis dodajamo 
tudi vodi pri pripravi kostnih 
juh, da se izluži več kalcija.

Za mehčanje trših kosov 
mesa pripravimo aromatično 
MARINADO. Osnovne sesta
vine so sadni kis, oljčno olje, 
česen, šalotka, poper in sol. V 
posodi zmešamo enaki količi
ni kisa in olja, odmerimo do
ločeno količino sesekljanih 
svežih ali posušenih zelišč, 
nekaj strtih strokov česna ali 
sesekljanih šalotk. Sestavine 
dobro premešamo in z marina
do prelijemo meso, zelenjavo 
ali sir. Čez nekaj ur lahko ma
rinirano meso pečemo, zele
njavo in sir pa ponudimo kot 
sestavni del različnih jedi.

preveč intenzivno, okolju manj 
prijazno, ni veliko, zato je naše 
kmetijstvo v velikem delu še do 
okolja prijazno in za zdravje 
potrošnikov varno, kar je naj
pomembnejše.

Kaj narediti, če so naše za
hteve v poljedelstvu in živinore
ji velike, obdelovalne površine 
pa premajhne? Ena od rešitev je 
setev strniščnih dosevkov (oljna 
redkev, facelija, krmna repica, 
krmna ogrščica, bela gorjušica 
itd.). Lahko jih sejemo za 
krompirjem in po žitnem strni- 
šču. Z vključevanjem strnišč
nih dosevkov v njivski kolobar 
je zemlja vseskozi prekrita, s 
čimer preprečimo propadanje 
rodovitnosti, ker se zemlja ugo
di, hranilne snovi se iz tal manj 
izpirajo in korenine rahljajo 
podtalje. Zaradi pridelkov, ki

Brez izobraževanja 
ne bo subvencij

ČRNOMELJ, VELIKI 
NERAJEC, NOVO ME
STO, SENOVO - Kmetij- 
sko-gozdarski zavod Novo 
mesto vabi kmetovalce na 
uvodna izobraževanja, ki so 
pogoj za uveljavljanje finanč
nih sredstev v okviru Sloven
skega kmetijskega okoljskega 
programa (SKOP) za na
slednjih pet let. V prvem letu 
vključitve v program je ude
ležba na uvodnem izobraže
vanju obvezna, udeleženci 
pa bodo dobili tudi potrdila 
o opravljenem izobraževa
nju.

Tokrat pripravljajo dve 
vrsti uvodnih izobraževanj. 
Prvo je namenjeno vsem, ki 
so na obrazcih za subvencije 
obkrožili ukrepe v zvezi s 
kmetovanjem na zavarova
nih območjih. Ta izobraže
vanja bodo: v petek, 16. no
vembra, ob 9. uri v gostišču 
Balkovec v Velikem Nerajcu 
in isti dan še ob 16. uri v sej
ni sobi občine Črnomelj ter 
v soboto, 17. novembra, ob 
9. uri v sejni sobi Kmetijsko- 
gozdarskega zavoda Novo 
mesto.

V petek, 16. novembra, ob 
16. uri pa bo v sejni sobi 
KGZ Novo mesto uvodno 
predavanje o visokodebelnih 
travniških sadovnjakih. Ena
ko predavanje bo še v pone
deljek, 19. novembra, ob 16. 
uri v avli Kulturnega doma 
XIV. divizije na Senovem.

jih dajejo krmni dosevki, lahko 
zvečamo stalež živine na povr
šinsko enoto ali izboljšamo 
krmljenje živine, ki jo že redi
mo. S podorom dosevkov na
domeščamo nezadostno gnoje
nje z organskimi gnojili, kar 
pozitivno deluje na strukturo 
tal.

Druga rešitev je vključevanje 
travnodeteljnih mešanic in 
stročnic (grah, grašica) v kolo
bar in setev zgodnejših hibri
dov koruze, da imamo še mož
nost setve ozimnih žit (pšeni
ce, ječmena, tritikale), če ne 
uspemo, pa setev jarih žit v 
naslednjem letu. S popestritvi
jo kolobarja bomo najhitreje 
izboljšali enostransko izčrpana 
tla, ki bodo omogočala, da bo
do pridelki spet veliki in kvali
tetni.

Zadnja sušna leta so nas pri
morala, da začnemo resno raz
mišljati o kolobarjenju, kajti 
prav v teh letih, ko vremenski 
pogoji niso bili ugodni, se je 
zanemarjenje kolobarja hudo 
maščevalo. Sedaj, ko se bliža 
čas zime, bo čas za razmislek, 
čas za nov začetek, ko bomo 
naredili plan kolobarjenja za 
prihodnja leta. Le dober kolo
bar je pot k večjemu in kako
vostnemu pridelku. Za pomoč 
pri zasnovi kolobarja vam bo
mo lahko svetovali na kmetijski 
svetovalni službi.

KATICA KREGAR 
Kmetijsko-gozdarski zavod 

Novo mesto, 
izpostava Novo mesto

(J) kmetijsko svetovanje
Slovenski kmetijski 
okoljski program (SKOP)
Kmetijsko ministrstvo je izdalo posebno brošuro 
- Obvezno izobraževanje

Kmetijstvo je gospodarska panoga, ki v sodobnih gospo
darstvih ne predstavlja velikega odstotka družbenega proizvo
da, z vidika nacionalne varnosti pa ima velik pomen. Ne glede 
na težje pridelovalne pogoje v Sloveniji bomo morali sprejeti 
pravila Svetovne trgovinske organizacije in kot članica Evrop
ske unije sprostiti trg, na katerem cene določajo najmočnejši v 
skladu s svojimi koristmi.

Za zagotavljanje določenega nivoja lastne preskrbe s hrano 
(kar je edino zanesljivo), ohranjanja kulturne krajine (prepreče
vanje zaraščanja), zmanjšanja onesnaževanja okolja ter zago
tavljanja poseljenosti (brezplačna delovna mesta oziroma 
samozaposlitev) država skrbi tako, da zagotavlja neposredna 
plačila tistim, ki se obvežejo izvajati predpisane ukrepe.

Za pravilno obveščenost vseh, ki jih zanima pridobivanje ne
posrednih plačil za različne namene, je Ministrstvo za kmetijst
vo, gozdarstvo in prehrano izdalo 65.000 izvodov brošure, ki ce
lovito pojasni vse namene, prednosti in obveznosti iz tega pro
grama. Ker je program zahteven, zelo obsežen in dolgoročen, 
je predvideno obvezno izobraževanje za vsakega kmetovalca, ki 
se želi vključiti v program in s tem pridobivati nepovratna sred
stva. Priporočamo, da si čimprej zagotovite svoj izvod brošure 
v svetovalni službi, kjer dobite tudi druga pojasnila.

Z območja našega zavoda je bilo letos prijavljenih 337 kme
tovalcev za različne programe SKOP-a, to je manj kot 10 % vseh 
vlog za subvencije. Slaba polovica prijavljenih se je odločila za 
ukrepa Ekološko kmetovanje in Integrirano pridelavo grozdja in 
vina. Prva izobraževanja o SKOP-u bodo izvedena sedaj v no
vembru. Kmetovalce pozivamo, naj spremljajo razpisane oblike 
izobraževanja in se jih udeležujejo, saj je eden od pogojev za 
pridobitev sredstev tudi udeležba na 15-urnem izobraževanju v 
petletnem obdobju.

Letos se bo po terenu izvajalo izobraževanje za naslednje te
matske sklope: integrirano vinogradništvo, ekološko kmetovanje, 
travniški sadovnjaki, ohranjanje kolobarja, ohranjanje obdelane 
in poseljene krajine na zavarovanih območjih, planinski pašniki 
in travniški sadovnjaki. Vabimo vse, ki ste se že odločili za SKOP, 
in tiste, ki to še nameravate, da si pri svojih svetovalcih, preko 
javnih medijev ali odzivnika (št.: 090 93 98 17) pridobite infor
macije o izvajanju izobraževanja ter se udeležite predavanj.

JOŽE MALJEVIČ

Po napovedih le povprečen letnik
Ocenjevanje mladih vin na Studencu - Najbolje ocenjen cviček Franca Povšeta, najboljše 
deželno belo vino družine Janc - Razvitje prapora Društva vinogradnikov Studenec

STUDENEC - V pisani vinogradniški koloni skozi Studenec 
so preteklo soboto domači vinogradniki na traktorskih prikolicah 
prikazali vsa pomembnejša opravila, s katerimi se srečajo, od del 
v vinogradu do končnega izdelka v hramu, se pravi vinske kapl
jice. Številnim obiskovalcem pa so Studenčani, ki imajo v svojih 
vrstah že okrog 150 članov, po pestri slovesnosti v šotoru na ig
rišču postregli z mladim vinom in izbrano jedačo.

Ocenjevanje mladih vin, kije 15,63 (Zastraža), Primož Plan- 
potekalo 7. novembra na Stu- tarič 15,58 (Ravne) ter na 5.

Program intervencij 
v kmetijstvu

SEVNICA - Občina je spreje
la tudi program finančnih inter
vencij v kmetijstvu, ki obsega 
podporo živinoreji, pomoč pri 
urejanju kmetijskih zemljišč in 
izvajanje izobraževanja, stro
kovnih akcij in štipendiranja 
prevzemnikov kmetij in je vre
den skoraj 30 milijonov tolarjev. 
V luči približevanja kriterijem 
Evropske unije je pomoč nujna, 
saj je kmetijstvo v občini glavna 
ali dopolnilna dejavnost za 
mnoge družine, pogoji za pro
izvodnjo so težki, posesti pa ma
jhne in razdrobljene. Z dobro 
organizirano kmečko zadrugo 
in strokovnim delom je kljub tej 
panogi ne preveč naklonjenim 
časom stanje še kar dobro.

dencu pod strokovnim nadzo
rom univ. dipl. inž. agr. Darka 
Marjetiča, je privabilo tudi vi
nogradnike iz drugih društev. 
Potrdilo pa je ocene, da gre za 
povprečen letnik. Vinogradni
ki imajo pri kletarjenju še ved
no veliko težav z oksidacijo. 
Največ vin je bilo izločenih 
prav zaradi oksidacije. Med 41 
cvički (15 je bilo izločenih) je 
najvišjo oceno 15,70 točke pre
jel cviček Franca Povšeta (gor- 
ca Dedna Gora), sledijo mu 
Jože Mlakar - 15,68 (Breška 
Gora), Vinogradništvo Jakše

Revija o konjih
LJUBLJANA - V zadnji 

številki Revije o konjih, lahko 
berete o o irski državni žrebčar- 
ni, o Dnevu konjerejcev v Gor
nji Radgoni, razstavi konj v 
celjski regiji ter o življenju mla
dega konja in pomembnih pre
lomnicah v njem. V besedi in 
bogati sliki pa boste zvedeli vse 
o zadnjih kasaških in galopskih 
dirkah, o državnem prvenstvu 
v preskakovanju in o drugih 
tekmovanjih. Revija piše tudi o 
motnjah v reprodukciji kobil.

mestu družina Kozinc (Dedna 
Gora), Slavko Češek (Malko- 
vec), Silvo Blatnik (Zaključe), 
družina Blatnik (Zaključe) in 
Franc Pavlovič (Osredek), vsi 
z oceno 15,55 točke.

Po številu vzorcev mladega 
vina na ocenjevanju je sledilo 
deželno belo, a od 41 vzorcev 
jih je zaradi napak oz. bolezni 
vina ostalo v konkurenci le 29 
vin. Družina Janc (Jelenski 
Vrh) je edina dobila oceno za 
deželno belo nad 16 točk, na
tančno 16,17. Sledijo Vinko 
Okoren 16,00 (Breško), Valen
tin Kopar 15,90 (Poganka), 
Karel Kozinc 15,80 (Dedna 
Gora) in Andrej Repše 15,77 
(Kamenško).

P. P.

RAZVITJE PRAPORA DRUŠTVA VINOGRADNIKOV (DV) 
STUDENEC - Predsednik DV Studenec Matjaž Jakše se je na 
sobotni slovesnosti, ki so jo pod šotorom pred 700 obiskovalci 
popestrili domači učenci, Ljudski pevci iz Boštanja in Fantje s 
Preske ter blanški godbeniki, zahvalil vsem dobrotnikom, ki so 
prispevali denar za žebljičke in trakove novega prapora društva. 
Na prapor je pripel trak tudi predsednik ZDV Dolenjske Zvone 
Lah (na posnetku). Med gosti so bili tudi poslanec Branko 
Kelemina in župan Kristijan Janc ter cvičkova princesa Saša 
Jerele. (Foto: P. P.)
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Poskrbeli so za prenos kmetije
Žarnovi iz Nemške vasi so že pred leti povsem opustili živinorejo - Najprej so 
se preusmerili v sadjarsvo, zdaj so že pretežno vinogradniška kmetija

Pri Ajdi na Kočevskem
Ekološki kmetovalci so spoznali biološko- 
dinainično gospodarjenje na kmetijah

NOVO MESTO - Združenje 
za ekološko kmetovanje Dolenj
ske, Posavja in Bele krajine je 
konec oktobra organiziralo ek
skurzijo v Kočevsko-Ribniško 
dolino, kjer so člani navezali stik 
s tamkajšnjo sekcijo Društva za 
biološko-dinamično gospodar
jenje Ajda.

Biodinamična metoda eko
loškega kmetovanja je za naše 
člane še precej neznana, vendar 
s svojim celovitim pristopom 
ponuja kmetom dodatne možno
sti za uspešno ekološko kmeto
vanje. Gre predvsem za upošte
vanje ugodnih kozmičnih sil in 
izdelavo posebnih preparatov iz 
zdravilnih rastlin in drugih na
ravnih sestavin. Izdelava prepara
tov je zahtevna, zato jih izdeluje
jo skupinsko in si jih med sabo 
razdelijo glede na potrebe članov, 
medtem ko nakup ni mogoč.

V času našega obiska smo 
spremljali izdelavo preparata po 
Mariji Thun, ki spodbuja razpad 
rastlinskih substanc in okrepi 
delovanje pozitivnih zimskih 
kozmičnih sil ter s tem poveča 
godnost tal. Naloga preparatov je 
varstvo pred boleznimi in škodl
jivci rastlin, kar je eden glavnih 
problemov ekološke pridelave,

jabolka. Ta večinoma prodajo 
večjim trgovcem, čeprav se 
zavedajo, da bi doma dosegli 
boljšo ceno, a vsega dela pač 
sami ne zmorejo.

Za delo na kmetiji so trije: 
oče, mama in sin Jernej, poma
ga pa tudi brat, ki še živi doma, 
a je v službi. Redna dela opravi
jo sami, medtem ko za sezon
ska najamejo delavce. Največ 
jih potrebujejo ob trgatvi, ko 
najamejo 10 do 12 oseb. Posku
šajo zagotoviti mehanizirano 
obdelavo, saj so delavci dragi, 
še večji problem pa je, ker jih 
je težko dobiti.

“Glavni proizvod naše kme
tije je cviček. Doslej smo pride
lali okrog 10.000 litrov vina na 
hektar, vendar so zdaj količine 
omejene na 8.000 litrov na 
hektar, zato bomo morali pri
delek zmanjšati,” pravi Janez 
Žarn.

Dodaja še, da so na njihovi 
kmetiji pravočasno poskrbeli 
za prenos kmetije na mlajšo 
generacijo. Tako so so izognili 
eni od osrednjih težav sloven
skih kmetij, ki so pretežno v 
lasti starejše generacije, kar 
pogosto ovira razvoj. Pri Žar- 
novih sta oče in sin lastnika 
vsak polovice kmetije, vse, kar 
kupujejo na novo, pa je sinova 
last. “Blagajna je pa skupna, in 
vsak iz nje jemlje, seveda s 
pametjo,” pojasni Jernej.

B. DUŠIC GORNIK

REKORDNA ČRNA REDKEV 
- Marjeto Franko s Sel pri Stra
ži je med spravilom pridelka v 
oktobru presenetila 4,5 kg tež
ka črna redkev. Pravi, da je 
bodo najbolj veseli domači puj
ski. (Foto: Helena Murgelj)

KAR TEŽKO BI JO NESEL - 
Takole sta se postavila Marko 
in Matej Zupančič z Otočca s 
pridelkom krmne pese, ki so jo 
pridelali v Grčevju. Največje pe
se so tehtale po 8 kilogramov.

ČURILE - Mladi gospodar Martin Pečarič iz Čuril pri Metliki v 
soboto pred martinovim ni tajil, da so kar nekaj let čakali na ta za 
njihovo domačijo tako pomembni dan, ki gotovo pomeni tudi prelom
nico v njihovem kmetovanju. Čeprav so pri hiši nekdaj pridelovali 
vsakega po malem, pa so dajali prednost vinogradništvu in vinarst
vu, saj je Martinov stari oče že pred 65 leti dobil priznanje za vino.

Odslej naj bi trsničarstvo, s 
katerim so pričeli pred 25 leti, 
ko seje rodil Martin, vinograd
ništvo in vinarstvo na Pečariče
vi družinski kmetiji, na kateri 
poleg Martina delajo še nje
govi starši Martin in Ivanka ter 
žena Polona, postala poglavit
ne dejavnosti. Tudi živinorejo 
namreč opuščajo. Pečaričevi 
so na sobotni slovesnosti, na 
katero so povabili številne, ki 
jim pri delu kakor koli poma
gajo, predali v uporabo še tret
jo vinsko klet. Poleg zidanic v 
vinskih goricah v Vidošičih in 
na Vinomeru, so v vinsko klet 
funkcionalno in domiselno 
preuredili še okrog 70 let stari 
hlev v Čurilih. A v novi kleti so 
ohranili vse prvine, ki jih ima

belokranjska zidanica: kamen, 
les, opeko. Martin je odločitev 
za to naložbo pojasnil s prepro
stimi besedami: “Vino je kot 
žival v hlevu, vsak dan moraš 
biti pri njem.”

S preureditvijo nekdanjega 
hleva so pridobili 70 kv. met
rov veliko klet, ki je že polna 
sodov, ter 100 kv. metrov skla
diščnih prostorov. V prihodnje 
nameravajo za predelavo in 
stekleničenje vina zapreti še 
del dvorišča. Ker zadnje čase 
pri Pečaričevih kot dodatno 
dejavnost na kmetiji vse bolj 
razvijajo turizem, so uredili 
tudi razstavno-prodajni pro
stor, v katerem so na ogled nji
hova žlahtna priznanja z vin
skih sejmov in tekmovanj, vina

pa je mogoče tudi poskusiti in 
kupiti. Za večje skupine imajo 
degustacijsko sobo še v zidani
ci na Vinomeru. Poleg vin so 
na voljo domači med, višnjev 
posladek, medeno in jabolčno 
žganje, ponudbo pa namerava
jo še popestriti z domačimi, bi
ološko pridelanimi pridelki.

“Dosedanji razvoj in vstop 
Slovenije v Evropsko unijo nas 
silita, da s takšno zagnanostjo 
kot zadnje čase nadaljujemo 
vsaj še pet let, če bomo seveda 
zmogli. Obljubljajo namreč, da 
bo takrat konec z obnovo vino
gradov ter da bodo povišali tro
šarine in DDV na vino. Pred
vsem pa se želimo čim bolje 
opremiti,” pravi Martin, zado
voljen, da za sedaj s prodajo 
vina, pridelanega iz grozdja, ki 
zraste na 9.000 trtah, nimajo 
večjih težav. Skoraj vse vrhun
sko vino lanskega letnika pa so 
prodali celo v ZDA.

M. BEZEK-JAKŠE

NEMŠKA VAS - Kmetija Žarn iz Nemške vasi nad Leskovcem 
se je pred leti odločila za sadjarstvo, ki je nekaj časa dajalo izred
no lepe dohodke. Zdaj o takih samo še sanjajo in si želijo, da bi 
takrat imeli večje nasade. Kljub vsemu so pred petimi leti povsem 
opustili živinorejo in zgradili hladilnico. Kot pravi Jernej, jim je 
bila narava v času naložbe naklonjena in jim je z dobrimi letinami 
omogočila, da so poplačali dolgove.

Hladilnica je bila že kar nu
ja, kajti jeseni so bile cene na 
trgu prenizke, v zadrugah niso 
videli prihodnosti, najemnine 
za prostor v hladilnicah pa so 
bile oderuške. Žarnova kmeti
ja je danes še sadjarska, a že 
pretežno vinogradniška. Ima 
okrog 21 ha lastne zemlje in še 
4 ha v najemu. Dobrih 10 ha je 
gozda, sicer pa danes obdeluje
jo 10 ha vinograda, od tega 4 
ha v najemu, in še slabih 4 ha

jablanovega nasada. Na razpo
lago imajo še nekaj travnatih 
površin, kjer so še primerne 
lege za nasade. Ker je ponudi
la priložnost, so dokupili 2 ha 
zemlje, kjer bodo letos zasadili 
še 2 ha vinograda.

Vse pridelke tržijo doma in 
pri tem uporabljajo lastno bla
govno znamko. Do letos so z 
lastno znamko prodajali v glav
nem vino, pred kratkim pa so 
nabavili še kartonske zaboje za

DOBRO JE, ČE JE V ENEM KOSU - Žarnovi iz Nemške vasi 
nad Krškim imajo srečo, da so ena redkih kmetij daleč naokrog, 
ki ima zemljo v enem kosu. Na drugi lokaciji so le 4 ha, ki jih 
imajo v najemu, pa še ti so spet v enem kosu. To veliko pomeni 
za preživetje kmetije, in kot pravita gospodarja, predvsem poce
ni pridelavo. Že dolga leta sadjarska in zadnjem času pretežno 
vinogradniška kmetija je v dobrih rokah: oče Janez in sin Jernej 
gospodarita kot solastnika. (Foto: B. D. G.)

saj je primernih pripravkov malo 
in so dragi. Zanimiv dan smo 
zaključili z ogledom pridelave in 
predelave lanu pri našem članu 
Borisu Raztresenu na njegovi 
domačiji v Jankovičih.

MATEJA STRGULEC, 
strokovna tajnica združenja

Člani Združenja za ekološko kmetovanje Dolenjske, Posavja in 
Bele krajine na ekskurziji.

Kuharski tečaj
METLIKA - Društvo 

kmečkih žena Metlika bo 
pripravilo v soboto, 17. no
vembra, ob 16. uri v kuhin
ji tukajšnje Vinske kleti ku
harski tečaj. Vabljene člani
ce in tudi ostale ženske in 
dekleta.

Pečaričeva vina pijejo v Ameriki
Na Pečaričevi družinski kmetiji v Čurilih pred martinovim odprli še tretjo vinsko klet - 2,5 
hektara vinogradov - Poleg pokušnje in prodaje vina na voljo tudi drugi domači pridelki

Sod ali cisterna
Dobro je, če imamo klet 
s kombinirano posodo

Ob in po prvem pretoku vi
nogradniki razmišljajo, v kate
ri posodi bo vino bolje zorelo, 
napredovalo. O tem ima stro
ka že dolgo razčiščene pojme. 
Pri marsikaterem gospodarju, 
še bolje rečeno družini, je kar 
čustvena navezanost na stare 
sode. Resje da smo skoraj raz
očarani v zidanici, kjer se pred
vsem blešči svetla pločevina. 
Lahko trdim, da v dotočeni 
leseni posodi vino bolje zori. 
Ne moremo si pa za vsako 
vino privoščiti soda, ker je to 
najdražja posoda. Če pa sod ni 
dotočen, potem nobeno vino v 
njem ne pridobiva. Ni nesreča, 
če je zdravo rdeče vino, ki se 
je z dolgo maceracijo obogati
lo s tanini, po končanem alko
holnem vrenju, recimo 14 dni, 
čakalo na prvi pretok v nedo- 
točenem sodu. Tanini varujejo 
nekaj časa vino tudi pred oksi
dacijo. Rdeče vino žametne 
črnine pa ne bi brez posledic 
prestalo takšnega tudi 14 dnev
nega zračenja.

Tako sodi kot cisterne ima
jo v kletarstvu pomembno vlo
go, zato najlažje ustrežemo 
raznim potrebam pri negi vina, 
če imamo klet s kombinirano 
posodo. Letos je več oksidacije 
in cika pri vinih, kot sem to 
pričakoval. Zato je ogrožena 
tudi lesena vinska posoda, ki 
se okuži z ocetno bakterijo in 
ni več varna za zorenje vina. 
Katera vina bodo v sodih bolj 
napredovala? Ne glede na sor
to, kakovost in primernost 
vina za daljše zorenje v sodu 
niso za v sod letošnja vina, ki 
imajo hlapnih kislin več kot 
0,7 g/l. Druga merila, ki si jih 
lahko postavimo, naj temeljijo 
na kakovosti vina. Ve se, da 
pogojuje razliko v kakovosti 
tudi sorta, toda če smo preti
ravali s pridelkom in natrgali 
povprečno več kot 5 kg grozd
ja na trto, ni nujno da je vino 
šardone ali sivi pinot itd. take 
kakovosti, da bi mu enoletno 
zorenje v sodu omogočilo ve
lik razvoj. Zdrav sod lahko 
vedno koristi kakovosti vina,

Ureja: dr. Julij Nemanič
lahko rečemo, da vsakemu 
vinu. Od občutka in znanja 
kletarja pa bo odvisno ali bo 
pretočil v sod vsako svoje vino 
in za koliko časa.

Poznam kletarje, ki imajo še 
prvič nepretočena vina in jih 
držijo na drožeh v dotočenih 
sodih ter še niso nič žveplana. 
Taka nega je v skladu z narav
nim razvojem vina, in če so 
pod budnim očesom kletarja, 
ki ve, kaj dela, vina gotovo pri
dobivajo na kakovosti. Koliko 
časa je dobro na ta način ča
kati s pretokom, je odvisno od 
vina. Upal bi se svetovati za 
vsako vino čas prvega pretoka, 
če bi imel o vinu potrebne ke
mične in organoleptične po
datke. Svetujem pa v vseh pri
merih preverjati stabilnost 
vina na zraku, da bi se pravil
no pripravili na prvi pretok.

Vina, ki so vrela v cisternah, 
kmalu pretakamo. Če želimo 
po prvem pretoku negovati 
vino v sodu, lahko, če bo sod 
dotočen in ne bomo iz njega 
točili vino za vsakdanje po
trebe. Škoda bi bilo vino “na
mizne ali deželne kakovosti” 
držati v sodu dalj od treh mese
cev. Vino šibkejše sestave v 
dveh do treh mesecih doseže 
zadosten razvoj. Mogoče bi 
predolgo bivanje v sodu celo 
škodilo njegovemu vinskemu 
značaju, mu zmanjšalo svežino 
ali pitnost, zato ga je dobro 
pretočiti nazaj v cisterno, kije 
dejansko velika steklenica. 
Spreminjanje vina v cisterni je 
počasnejše, kar ustreza vinom 
za dnevno porabo.

Vse cisterne ne ščitijo vina 
pred zračenjem po enakem 
sistemu. Cisterne s plavajočim 
pokrovom na parafinskem olju 
varujejo vino dovolj pred zra
kom, če ne skoparimo preveč 
s količino olja. Predno položi
mo plavajoči pokrov, nalijemo 
toliko olja, da “zapremo” vino 
pred zrakom. Olje ni za več
kratno uporabo, ker je okuže
no s kvasovkami in bakteri
jami.

Cisterne z zračnim siste
mom tesnjenja, dopuščajo do
stop zraka do vina, čeprav v 
razredčeni sestavi. Svetujem 
budno spremljanje stanja v ci
sterni.

dr. JULIJ NEMANIČ

v 7
H v W 1

Hi mr *

V SLOGI JE USPEH - Pečaričevi iz Čuril dobro vedo, kako 
pomembna je na kmetiji povezanost družinskih članov, saj en 
sam ne more veliko narediti. Da znajo skupaj krepko poprijeli 
za delo, so dokazali že večkrat. Metliški župnik Florjan Božnar 
in kranjski prelat Stane Zidar, ki sta blagoslovila nove pridobitve, 
pa sta kot popotnico za nadaljnjo pot Pečaričevim zaželela pred
vsem slogo, dobroto in ljubezen. Na fotografiji (z leve): Polona, 
Martin ml., Ivanka, Polonin in Martinov sin Blaž ter Martin st. 
(Foto: M. B.-J.)
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pota |j Za nami krvavi Martinov vikend
IN ST/?.

%
V soboto pri nas kar dve smrtni žrtvi: pri Soteski umrl 41-letni voznik, v Pristavici 
pa je neznanec povozil 78-letnega pešca, nato pa je čezenj zapeljala še voznica

SOTESKA, PRISTAVICA - Kljub vsem opozorilom policije sta 
ta konec tedna, ko smo praznovali martinovo, zaznamovali dve 
hudi prometni nesreči, ki sta terjali kar dve življenji. Na področju 
PU Novo mesto je tako letos umrlo že 23 ljudi, kar je velik krvni 
davek.

dežurni
poročajo

PREREZAL VSE ŠTIRI GU
ME - Neznanec je v kraju Lju- 
ben na parkirnem mestu pred 
vikendom lastniku P. Z. z Uršnih 
sel prerezal vse štiri pnevmatike 
na osebnem avtu, nato pa odlo
mil še zadnji brisalec in radijsko 
anteno.

VLOMIL V HIŠO - Med 1. in 
7. novembrom je neznanec na 
Maistrovi ulici v Novem mestu 
vlomil v stanovanjsko hišo, last 
A. P., in ukradel televizor, ojače
valec, manjšo mizo in stol.

RAZBIJAL PO ŠOLI - 6. 
novembra je neznanec v Šol
skem centru v Novem mestu 
razbil šest stikal za luči, stensko 
vtičnico in zvil tri kljuke na 
vratih učilnic. Škoda znaša 30 
tisoč tolarjev.

MOBI IZGINIL - Iz garde
robnih prostorov Srednje eko
nomske šole v Brežicah je nekdo 
zmaknil mobi, vreden 30 tisoč 
tolaijev.

MASTIL SE BO - V noči na 
6. november je neznanec iz le
sene kolibe v Dolenjih Skopicah 
ukradel osem kokoši in dva zaj
ca.

KJE JE KABEL? - Neznanci 
so v noči na 6. november z dvori
šča stanovanjske hiše v Trebežu 
iz priklopnega vozila za prevoz 
kablov ukradli kolut s 145 metri 
telefonskega kabla, vrednega 
okrog milijon tolarjev.

PO KABEL - Neznanec je v 
Podbevški ulici v Novem mestu 
prerezal žično ograjo, kjer ima 
podjetje Kovinotehna MK skla
dišče materiala ter ukradel dva 
koluta elektro kabla, vredna 700 
tisoč tolarjev.

VLOMIL V VIKEND - V 
Ručevski gori pri Petrovi vasi je 
neznanec vlomil v vikend, last B. 
J. iz Črnomlja, ter ukradel obla
čila in hrano.

RAZBIJAL - 10. novembra je 
neznanec na parkirnem prosto
ru pri diskoteki Alkatraz v Grad
cu poškodoval vzvratno ogleda
li in razbil steklo prednjih vrat 
osebnega avta, last B. P. iz oko
lice Metlike.

Obe nesreči sta se zgodili v 
soboto, 10. novembra. Ob 
13.35 seje 41-letni M. M. iz 
Dolnjega Kota peljal z oseb
nim avtom iz Soteske proti 
Dvoru. Pri Soteski ga je zara
di vožnje z neprilagojeno hi
trostjo zaneslo na levo stran 
vozišča v trenutku, ko je iz 
nasprotne smeri pripeljal 68- 
letni voznik osebnega avta J. B. 
iz okolice Kranja, ki je zaviral. 
V silovitem trčenju seje M. M. 
tako hudo poškodoval, daje na 
kraju nesreče umrl. Voznik J. 
B. in njegova sopotnica, 51 -let
na M. B„ pa se ranjena zdravi
ta v novomeški bolnišnici.

V soboto okrog 18. ure je 78- 
letni pešec A. G. iz Biča v Pri
stavici pri Velikem Gabru pri 
stanovanjskih hiši št. 6 stopil 
na vozišče, takrat pa je iz smeri 
Biča pripeljal neznan voznik 
osebnega avta in je zbil pešca. 
Taje obležal na vozišču, nezna
nec pa je odpeljal naprej. Za 
njim je pripeljala 21-letna voz
nica osebnega avta M. Z. iz

Pogost prekrškar
CERKVIŠČE- 11. novembra 

okrog 21. ure so policisti med 
kontrolo prometa ustavili tudi 
27-letnega voznika osebnega 
avta D. M. iz Lokev, ki je vozil 
brez vozniškega dovoljenja. Ker 
je večkratni kršitelj cestnopro
metnih predpisov - letos je bil 
obravnavan že enaindvajsetkrat 
- so ga pridržali do uradnih ur 
sodnika za prekrške.

Izsledili tri Romune
VINICA 9. novembra nekaj 

po 12. uri so policisti izsledili tri 
Romune, ki so dan prej pri nase
lju Marindol preko reke Kolpe il
egalno prestopili državno mejo. 
Po postopku so jih predali hr
vaškim varnostnim organom.

Zgorelo ostrešje
GORNJE LAKNICE - 11. 

novembra okrog ene ure je prišlo 
do požara na stanovanjski hiši, 
ki je last R. Z. Ogenj, ki so ga 
pogasili prostovoljni gasilci iz 
okoliških vasi, je uničil ostrešje. 
Škoda znaša okrog milijon tolar
jev. Vzrok požara še preiskujejo.

Ljubljane in se umikala ter pri 
tem zapeljala čez pešca, da je 
zaradi hudih telesnih poškodb 
na kraju nesreče umrl. Polici
sti okoliščine prometne nesre
če še preiskujejo.

Sicer se je policija tudi letos 
temeljito pripravila na novem
ber in december, ko pričakuje 
večjo prisotnost alkohola v ce
stnem prometu. Že ta vikend, 
od 9. do 11. novembra, je na

Našli orožje
TREBNJE - I. Z. iz okolice 

Trebnjega je utemeljeno osum
ljen kaznivega dejanja nedovo
ljenega prometa orožja in raz
strelilnih snovi. Osumljenec je 
septembra dobil od neznanca av
tomatsko puško, pištolo in več 
streliva. Za posest orožja ni imel 
dovoljenja.

Večkrat se je prevrnila
DRUŽINSKA VAS - 27-letna 

N. M. iz Turjaka se je 6. novem
bra z osebnim avtom z nepri
lagojeno hitrostjo - cesta je bila 
mokra in spolzka - pripeljala v 
Družinsko vas, zapeljala na tri 
metre visok travnat nasip, nato 
pa se večkrat prevrnila. Hudo 
poškodovani so pomoč nudili v 
novomeški bolnišnici.

območju celotne države orga
nizirala poostren nadzor nad 
psihofizičnimi sposobnostmi 
udeležencev v prometu. V nad
zor so vključili tudi t.i. civilne 
patrulje, ki so redne patrulje 
opozarjale na voznike, za kate
re je obstajal sum, da vozijo 
pod vplivom alkohola ali ma
mil oz. psihoaktivnih snovi.

Med lanskim “Martinovim 
vikendom” seje na slovenskih 
cestah zgodilo 320 prometnih 
nesreč, v katerih so tri osebe 
umrle, 98 pa je bilo ranjenih. 
V preko 15 odstotkih nesreč so 
bili udeleženci pod vplivom 
alkohola, sicer pa so policisti 
od 763 prekrškarjev v zvezi z 
alkoholom našli 219 takih, ki 
so “napihali” preko 1,1 promi
la.

L. M.

Ilegalca po poti kradla
DOLENJI BOŠTANJ - Osum

ljena romunska državljana, 20- 
letni D. C. in 27-letni I. P., sta 5. 
novembra okrog 21. ure neopaz
no vstopila skozi odklenjena 
vhodna vrata stanovanjske hiše 
in ukradla denarnico z doku
menti, baterijski svetilki, moški 
brezrokavnik in fotoaparat 
znamke Samsung v skupni vred
nosti sto tisoč tolaijev. Osuml
jenca sta se po tatvini z vlakom 
odpeljala v Ljubljano, kjer so ju 
prijeli policisti. Ugotovili so tudi, 
da sta iz Hrvaške prišla ilegalno.

DEBATERJI NAVDUŠILI - Brežiški gimnazijci debaterji so ne
verjetno dobro znali zastopati svoja stališča tako za uvedbo kot 
proti uvedbi vizumov. (Foto: L. M.)

Vizume ukiniti ali ne?
Mladi Brežičani na okrogli mizi naštevali 
argumente za in proti - Povabili tudi goste

BREŽICE - Tema, ki je pri 
pridružitvenem procesu Slove
nije v Evropsko unijo aktualna, 
je gotovo vizna politika, in prav 
to so si za rdečo nit okrogle mize 
izbrali dijaki 3. letnikov Gimna
zije Brežice, ki so kot obvezne 
izbirne vsebine izbrali Držav
ljansko vzgojo. Mladi debaterji 
so predstavili in zagovarjali svo
ja dejstva za ukinitev vizumov in 
proti njej. Navdušili so tako s 
svojim znanjem kot javnim na
stopanjem.

Afirmacijska skupina, ki je 
zagovarjala ukinitev vizumov - 
to je dovoljenje za vstop ali tran
zit skozi neko državo, običajno 
vpisan v potni list - je menila, da 
vizumi onemogočajo prost pre
tok delovne sile in zapirajo pred 
drugimi državami. Pomemben 
argument je tudi globalizacijski, 
saj globalizacija osvešča ljudi, vi
zumi pa k temu ne prispevajo. 
Najpomembnejši razlog proti pa

VARNA ZIMSKA VOŽNJA - Da sneg ne pozna datuma, smo 
spoznali prejšnji teden, ko je v petek prvi letošnji sneg pobelil naše 
poljane. Kljub napovedi je presenetil in povzročil kar precejšnjo 
prometno gnečo, predvsem zato, ker mnogi jekleni konjički še 
niso bili zimsko opremljeni. Sneg je namreč zapade! pred urad
nim začetkom "prometne" zime, ki se pričanja danes. Tale po
snetek naj vas opomni, da preden se odpravite na pot v snežnih 
razmerah, avto očistite, saj se z vozila ne sme raztresati sneg, 
led, voda, blato in še kaj. Vidljivost je gotovo prvi pogoj za varno 
vožnjo. (Foto: L. Murn)

Konec zgodbe o podganah in miših
Sodna poravnava v zadevi Mencinger ■ Pisateljevi vnukinji Posavski obzornik najprej tožili 
za 5 milijonov tolarjev, ker je 14-letnica s člankom opozorila na propadanje dediščine

KRŠKO - Dobronamerno pisanje v medijih včasih sproži ravno 
obratne reakcije od pričakovanih in nesporazum lahko pride celo 
pred sodišče. Tako se je zgodilo tudi v primeru Posavskega ob
zornika, katerega novinarka, 14-letna Maruša Mavsar, je apri
la 1998 v svojem članku želela le opozoriti lokalno skupnost na 
propadanje njene kulturne dediščine oz. nekdanje hiše sloven
skega pisatelja dr. Janeza Mencingerja.

Za pisateljevi vnukinji in 
dedinji dr. Jeleno in Ljubico 
Mencinger, ki živita v Ljub
ljani, je bil sporen že sam 
naslov prispevka Podgane in 
miši v Mencingerjevi hiši, 
“saj niti najmanj ne ustreza 
resničnosti. Članek je sramo
tilen, izničil je vse spoštova
nje do starega očeta. Pisanje 
je za naju prava mora,” sta 
dejali na glavni obravnavi na 
Okrožnem sodišču v Krškem 
aprila letos, ko sta zahtevali 
visoko odškodnino - kar 5 
milijonov tolarjev. Zatrdili 
sta, da za hišo vzorno skrbi
ta, čeprav v treh letih iz 
zdravstvenih razlogov nista 
mogli niti enkrat priti na skli
cano glavno obravnavo.

Osnovnošolka pa je želela 
le opozoriti, daje Mencinger
jevo hišo načel zob časa, o 
čemer ni nobenega dvoma. 
Skupaj s fotografom si je ta
krat ogledala razvpito skriva
lišče in pribežališče mladih, 
ki so Mencingerjevo zapušči
no napolnili s praznimi plo
čevinkami in drugo navlako, 
ki je ležala med starimi knji
gami. “Udrti stropi, razbita 
stekla, prazne pločevinke, 
steklenice, odpadli omet, 
razpadajoči kamini in stare 
peči, prazne skrinje, oma

re...” Kot je Mavsarjeva sama 
zapisala, je hotela le dregniti 
občino, naj vendar kaj stori, da 
se s to hišo ne bo zgodilo 
podobno kot z Valvasorjevo.

Kljub temu sta, kot rečeno, 
vnukinji reagirali z odškodnin
sko tožbo, vendar sta se vmes 
premislili. Tožeča stranka je 
namreč na oktobrski obravnavi 
predlagala sodno poravnavo, 
ki obvezuje izdajatelja, torej 
Kulturno društvo Obzorje - 
Krško, ki izdaja lokalni časopis

Posavski obzornik, da se jav
no opraviči obema dedinjima 
"kot vnukinjama slovenskega 
pisatelja dr. Mencingerja 
zaradi navedb in trditev v ob
javljenem članku Podgane in 
miši v Mencingerjevi hiši, ker 
so v njem zapisane navedbe 
in trditve enostranske in ob
javljene brez predhodnega 
preverjanja pri lastnikih.” 

Obe tožeči stranki sta tudi 
zahtevali, da se o poravnavi 
obvestijo časopisi Sava glas, 
Dolenjski list in Dnevnik, 
obe pa se odpovedujeta prvot
nim denarnim zahtevam. 
Vsaka od pravdnih strank sa
ma nosi svoje stroške postop
ka.

L. MURN

MENCINGERJEVA ZAPUŠČINA - Tale pogled na Mencinger
jevo zapuščino, ki stoji v bližini občinske in sodniške stavbe v 
Krškem, ne kaže ravno pretirane skrbi za hišo. Dostop v stav
bo ni težak, kar vedo tudi bližnji srednješolci. So pa dediči 
medtem uredili pročelje hiše, pri lastnicah pa se je oglasila (udi 
inšpekcija in ju opozorila, da sam objekt postaja nevaren za 
mimoidoče. (Foto: L. M.)

je ta, da po njihovem mnenju vi- 
zumska politika krši človekove 
pravice, saj omejuje svobodo, 
niti najmanj pa ne more zagotav
ljati varnosti, kar se vidi na pri
meru nedavnega napada na 
ZDA. “Amerika je imela do leta 
1995 uvedene vizume za vse 
države, pa so teroristi prav v tem 
času vseeno prišli v državo. Tudi 
leta 1993 je bil že izveden napad 
na Svetovni trgovinski center.”

Negacijska skupina je menila 
drugače. Z ukinitvijo vizumov se 
ne strinjajo, “ker gotovo omogo
čajo boljšo varnost, saj zajezuje- 
jo nedovoljene migracije. Pravi
ca do gibanja s tem ni prepoveda
na, le omejena." Med argumen
ti so našteli še ekonomski vidik 
pa kulturnega, saj bi ukinitev vi
zumov pospeševala globalizaci
jo, ki že poteka, ta pa tudi uni
čuje kulture. “Ne gre za plura
lizem kultur, temveč za staplja
nje,” so menili.

V debato so se vključili tudi 
gostje. Bojana Skrt z Zavoda za 
kulturo dialoga je iz svojih iz
kušenj opozorila, da je zelo tež
ko priti do slovenskega vizuma in 
da bi država morala razmišljati 
o olajšanju postopkov pridobi
vanja. Poslanec v Državnem zbo
ru RS Jože Avšič je med drugim 
omenil, da je treba vedeti, da je 
vzdrževanje mreže slovenskih 
veleposlaništev drago, komandir 
PMP Dobova Igor Peterlin pa je 
pojasnil, da policija sledi zakon
odaji, da pa lahko v izjemnih 
primerih izda vizum tudi na 
mejnih prehodih. Pri nas je to 
mogoče na Obrežju.

L. M.

Najprej prosijo za 
vodo, nato kradejo
Previdno!

NOVO MESTO - 7. no
vembra okrog 15. ure sta 
neznanca v Velikem Lipju 
prišla v kuhinjo stanovanj
ske hiše in oškodovanko A. 
T. prosila za vodo in denar. 
Ko jima je A. T. dala pla
stenko vode in dvesto tolar
jev, sta hotela še več denar
ja. Eden od neznancev ji je 
iz rok na silo vzel denarni
co, nato pa sta pobegnila. 
Okradla stajo za pet tisoč 
tolarjev.

PU Novo mesto v zad
njem času beleži kar nekaj 
primerov drznih tatvin. Ne
znanci ponavadi pridejo v 
prostore stanovanjskih hiš 
in prosijo za vodo, pri tem 
pa izkoristijo trenutno ne
pazljivost oškodovancev 
ter ukradejo denar ali dru
ge predmete. Policija opo
zarja občane na previdnost 
in jih obenem prosi, da si 
zapomnijo opis sumljivih 
oseb in o tem obvestijo 
policiste na tel št. 113.
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DVA ROPA V NOVEM MESTU

Najprej zlatarna, nato še banka
Oboroženi nepridipravi so v manj kot enem dnevu oropali zlatarno Aura in ekspozituro NLB 
■ Prva dva za zapahi, tretji, ki je uporabil talca, še na begu ■ Policija prosi za informacije

NOVO MESTO - Dolenjske prestolnice konec tedna ni zazna
moval le prvi sneg, temveč kar dva oborožena ropa. V manj kot 
štiriindvajsetih urah so trije nepridipravi oropali najprej zlatar
no, nato pa še banko. Prva dva sta že za zapahi, ropar banke pa 
je še vedno na begu.

Prvi rop se je zgodil v če
trtek, 8. novembra, v zlatar
ni Aura v Linhartovi ulici. S 
pištolo oborožena roparja, 
osumljena 30-letni R. P. in 
27-letni D. D., oba iz Hrva
ške, sta nekaj minut po 18. 
uri vstopila v zlatarno. R. P. 
je s pištolo grozil prodajalki, 
nato pa iz trezorja ukradel 
zlatnino in denar. K sreči je 
uslužbenka sprožila alarm in 
na kraj dogodka so takoj od
šle intervencijske skupine G- 
7, družbe za varovanje, in 
Protekta. Varnostnik G-7, ki 
je prvi prispel v zlatarno, je 
opazil prestrašeno uslužben
ko in roparja, ki je veselo pol
nil torbo s plenom. Roparje 
klečal za pultom in metal na
kit v torbo. Ko je opazil var
nostnika, ga je napadel in 
skušal pobegniti, vendar ga 
je varnostnik do prihoda ko
legov obvladal s strokovnimi 
udarci.

Nato so kraj dogodka za
varovali in oboroženega ro
parja pridržali do prihoda 
policistov. Ropar, 30-letni R. 
P., je imel še "sodelavca”, ki 
se je kot stražar nahajal v

bližini zlatarne. Ob prihodu 
varnostnika je pobegnil, ven
dar so ga na drugi strani prije
li hrvaški policisti. Četrtkov 
rop zlatarne Aura je bil že dru
gi v letu in pol. Maja lani sta 
roparja odnesla okrog 5 kilo
gramov zlata v vrednosti 20 
milijonov tolarjev. Tokrat sta 
osumljenca zlatarni povzročila 
za okrog dva milijona tolarjev 
škode. Preiskava še poteka.

Drugi rop se je zgodil v pe
tek, 9. novembra, nekaj pred 
11. uro, ko je v Novem mestu

močno snežilo. V ekspozi
turo Nove ljubljanske banke 
v Seidlovi ulici je vstopil za
maskiran neznanec, potegnil 
pištolo, jo prislonil h glavi 
eni od strank in zahteval de
nar. Ko gaje dobil, je izginil. 
Ropar naj bi po sedaj zbra
nih podatkih odnesel več 
bankovcev različnih vredno
sti. Kriminalistično tehnična 
preiskava še poteka, policija 
pa prosi vse, ki so se zadrže
vali v bližini banke, za infor
macijo, ki bi pripomogla k 
odkritju storilca, da o tem 
obvestijo policijo na tel. št. 
113 ali na anonimno tel. št. 
080-1200.

L. MURN

BANKA URO PO ROPU - K stavbi NLB v Plavi laguni polici
sti takoj po ropu niso spustili nikogar, saj je stekla hitra in 
zahtevna akcija iskanja storilca, ki jo je gotovo oteževalo tudi 

•slabo vreme, saj je močno snežilo. (Foto: L. M.)

“Vidijo nas le, ko smo potrebni”
V GZ Novo mesto nezadovoljni z mačehovskim odnosom lokalne oblasti ■ Sicer društva uspešna, 
zlasti v mesecu požarne varnosti ■ V izobraževanju prvi v državi ■ Ogroženi tudi poklicni gasilci

NOVO MESTO - Gasilska društva so, dokler se ne zgodijo ele
mentarne nesreče, podobna ostalim, toda ko pride do požarov, 
poplav, potresov, ipd., so gasilci prvi, ki ljudem priskočijo na po
moč. “Letos, v letu prostovoljstva, se govori o vseh mogočih or
ganizacijah, manj oz. nič pa o gasilstvu, ki nedvomno temelji na 
prostovoljstvu. Žal tudi nekateri župani nimajo posluha za gasil
stvo,” je žalostno dejstvo na novinarski konferenci razložil pred
sednik Gasilske zveze (GZ) Novo mesto Alojz Muhič.

Že leta 1999 je Ministrstvo napredovati tako hitro, kot bi 
za obrambo s posebnim pred- želeli, se pri učenju ne dajo. 
pisom določilo, kako se mora Pomembna so tudi tekmo- 
do leta 2006 opremiti sloven- vanja in v GZ Novo mesto so
sko gasilstvo. “Zal s takim ma
čehovskim odnosom lokalnih 
oblastnikov do gasilstva - do
kaz je osnutek letošnjega ob
činskega proračuna - to ne bo 
mogoče in bo gasilstvo le naza
dovalo. Ko smo potrebni, nas 
poiščejo, sicer nas pa ne vidi
jo,” je dejal Muhič in dodal, da 
se lahko zgodi, da bodo imela 
društva v drugih občinah celo 
boljšo opremo kot novomeški 
Gasilsko-reševalni center, če se 
bo na gasilstvo še naprej gleda
lo tako. “Ogroženi so tudi po
klicni gasilci.”

Sicer pa sta tako Muhič kot 
poveljnik GZ Novo mesto Tine 
Filip zadovoljna z delom zveze 
in občinskih gasilskih povelj
stev. Poseben poudarek dajejo 
izobraževanju. “V zadnjih treh 
letih je okrog 280 operativcev 
obiskovalo specialne tečaje, v 
letu dni pa se je s pionirji vred 
na različne načine izobraže
valo preko 2500 gasilcev, kar je 
največ gasilcev iz zveze v Slo
veniji,” pravi Filip in dodaja, 
da če že s tehniko ne morejo

Hišna preiskava 
uspešna

LOKVE - Policisti so pri 
hišni preiskavi pri N. K. z 
Lokev 7. novembra zasegli 
vojaško puško, strelivo in 
vojaško torbico s štirimi 
okvirji za avtomatsko puško.

NASVETI ZA ZIMSKO VOŽNJO

Zima ni obvezna, zimska oprema pa je
Danes se je pričel zimski čas, ko morajo biti po predpisih vaši avtomobili opremljeni z vsemi 
štirimi zimskimi gumami - Preverite zavore, zavorno tekočino itd. - Luči tudi podnevi

“Stopimo iz teme”
Akcija še do sobote

NOVO MESTO - Pešci so 
med najbolj izpostavljenimi 
kategorijami prometnih ude
ležencev in so za vozniki oseb
nih vozil in potniki v vozilih 
tretja najpogostejša žrtev pro
metnih nesreč. Najpogosteje 
so v nesrečah udeleženi jeseni 
in pozimi, ko so vremenske 
razmere neugodne, dnevi pa so 
krajši. Pešci so žrtve nesreč za
radi neustreznega ravnanja 
voznikov motornih koles pa 
tudi zaradi nepravilnosti, kijih 
delajo sami. Na območju PU 
Novo mesto so v desetih mese
cih leta umrli štirje pešci, lani 
pa jih je bilo toliko v celem 
letu.

PU Novo mesto opozarja 
pešce, naj hodijo po pločniku, 
če tehh ni, pa morajo hoditi po 
levi strani, saj tako lahko pra
vočasno opazijo vozilo, ki pe
lje nasproti. Ponoči, v mraku in 
ob slabši vidljivosti, ko je meg
la, dežuje ali sneži, naj bodo 
oblečeni v svetla oblačila, no
sijo naj kresničko ali izdelke z 
osevnimi površinami.

Od sobote do sobote, od 10. 
do 17. novembra, na območju 
uprave poteka preventivna 
akcija Stopimo iz teme! Polici
sti posebno pozornost posve
čajo kontroli pešcev v cestnem 
prometu.

NOVO MESTO - Po Odredbi o omejitvi prometa na cestah v 
RS, Pravilniku o napravah in opremi vozil v cestnem prometu in 
Zakonu o varnosti cestnega prometa morajo biti pozimi in v zim
skih razmerah vozila opremljena s predpisano zimsko opremo. 
Zimski čas pa se prične danes, IS. novembra, in bo trajal vse do 
15. marca.

Policisti sporočajo, da je vo
zilo dobro in pravilno pripravl
jeno na zimo, če vsa štiri kole
sa opremimo z zimskimi pnev
matikami (M+S), najmanjša 
globina profila pa mora biti 4 
mm. Največja priporočljiva sta
rost zimskih gum je štiri leta. 
Samo zimske pnevmatike na 
vseh kolesih omogočajo uspeš
no speljevanje in pospeševanje, 
učinkovito zaviranje, nespre
menjeno smer pri zaviranju, 
varno vožnjo v ovinkih. Zaradi 
posebne snovi so zimske gume 
tudi pri temperaturi pod 7° Cel

zija dovolj mehke, da zagotovi
jo ustrezen oprijem tudi na suhi 
in nezasneženi cesti. Le zadost
na globina profilov omogoča 
dbbro odstranjevanje vode in 
brozge izpod koles ter stabil
nost v snegu in ledu. Kadar je 
na cesti več snega, policija pri
poroča uporabo snežnih verig.

Za zimsko opremo se šteje
jo tudi letne pnevmatike na 
vseh štirih kolesih in ustrezne 
snežne verige, ki morajo biti v 
zimskih razmerah pravilno 
nameščene na pogonskih kole
sih. Pri vozilih s štirikolesnim

ponosni, da kar preko tisoč 
mladih svoj prosti čas preživlja 
v pionirskih in mladinskih ga
silskih vrstah. Veliko je tudi 
članov in veteranov. Zelo de
javna je tudi komisija za žen
ske. Zveza je bila letos organi
zator gasilskega tekmovanja

jo s svojim življenjem in imet
jem. V akcijo so vključili tudi 
najmlajše v vrtcih in šolah, ka
terih sodelovanje v obliki spi
sov in risbic bodo nagradili. 
Nadaljevala seje akcija “V vsa
ko vozilo ročni gasilni aparat”, 
organizirali so svetovanja in 
predavanja občanom in mla
dim, predstavili so Bonpet - si
stem za samodejno gašenje v 
zaprtih prostorih, potekala je 
krvodajalska akcija, za vetera
ne pa so organizirali tudi stro
kovno ekskurzijo. Novomeško 
zvezo so konec septembra na 
21. srečanju PDMG v Vojniku 
uspešno zastopale tri ekipe: iz 
OŠ Škocjan, Vavta vas in Brš- 
Ijin. L. MURN

VEČ NARAVNIH POŽAROV - “Zadnja leta je več naravnih 
požarov, kar kaže ria nevestnost ljudi, manj pa na objektih, za 
kar gre zasluga tudi gasilcem, ’’ sta povedala poveljnik in pred
sednik GZ Novo mesto, Tine Filip in Alojz Muhič. (Foto: L. M.)

NE POZABITE NA ZIMSKO OPREMO! - Vožnja v zimskih 
mesecih brez zimskih gum gotovo ni varna. Če še niste, čimprej 
poskrbite, da bodo vaši jekleni konjički opremljeni z njimi, saj 
smo prvi sneg že dočakali. (Foto: L. M.)

pogonom morajo biti verige na 
kolesih zadnje osi.

Za varno vožnjo je nujno tudi 
brezhibno delovanje zavor, 
zato velja redno preverjati gla
dino zavorne tekočine. Če se je 
rahlo znižala, je morda vzrok 
obraba zavornih oblog, če seje 
naglo znižala, pa je treba vozi
lo takoj odpeljati k mehaniku. 
Zavorno tekočino je potrebno 
menjati najmanj vsaki dve leti.

Uporaba luči podnevi je v 
Sloveniji med vožnjo z motor
nim vozilom obvezna, drugod 
po Evropi pa priporočena. Več
krat je treba preveriti, ali na 
avtomobilu res delujejo vse na
prave za osvetljevanje ceste, 
označevanje vozila in dajanje 
svetlobnih znakov.

V času zime je potrebno upo
števati tudi in predvsem, da lah
ko pride do nenadnega poslab
šanja vremena, zastojev, zato se 
je potrebno pravočasno odprav
iti na pot. Pred odhodom je 
potrebno upoštevati navodila 
policije in AMZS o stanju in 
prevoznosti cest. Pred vsako 
vožnjo pa je potrebno tudi očis
titi vozilo - vetrobranska stek
la, sneg z vozila itd., saj bomo 
le tako lahko sebi in drugim 
udeležencem zagotovili varno 
udeležbo v cestnem prometu. 
Ko sneži in v času poledice je 
vozilo težko obvladljivo, tako 
da je treba hitrost kar najbolj 
prilagoditi stanju in razmeram 
na vozišču in se v prometu ob
našati strpno, da bo tudi zim
ska vožnja čimbolj varna!

L. MURN

dolenjskih ekip - prišlo jih je 26 
in kar 17 se jih je uvrstilo na 
državno prvenstvo. Filip je po 
uspehu še posebej izpostavil 
PGD Kamence in Industrijsko 
gasilsko društvo Krka. “Vsem 
ki nam pomagajo, gre zahvala, 
zlasti pa novomeški vojašnici, 
ki nam vedno nudi prostor,” se 
je zahvalil Muhič.

Gasilci so bili še posebej 
aktivni oktobra v mesecu po
žarne varnosti. Osrednja tema 
letošnjega programa je bilo 
osveščanje ljudi o potrebi po 
rednem vzdrževanju dimnikov 
in kurilnih naprav pod geslom 
Za varno ogrevanje doma. Žal 
se mnogi ljudje še vedno igra-

Kdo bi razumel?
METLIKA-J. M. iz oko

lice Metlike je utemeljeno 
osumljen povzročitve sploš
ne nevarnosti, ker je 6. no
vembra zvečer na dvorišču 
pred stanovanjsko hišo po
stavil žično ograjo in jo 
priklopil na 220 voltov. Zo
per osumljenca, ki je pred 
žično ograjo zlil tudi dizel
sko gorivo, so policisti napi
sali kazensko ovadbo.

Požar v Kopitarni
SEVNICA - 6. novembra ok

rog 2.37 je prišlo do požara v 
sušilnici Kopitarne, in sicer zara
di preboja visoke napetosti na vi
sokofrekvenčnem generatorju 
moči 20 KW. Požar je bil ome
jen, pogasili pa so ga delavci 
sami. Materialna škoda znaša po 
nestrokovni oceni okrog milijon 
in pol tolarjev.

Napihal je
METLIKA - Policisti so med 

kontrolo prometa 7. novembra 
ustavili hrvaškega voznika osebne
ga avta D. P. in ga preizkusili z 
alkotestom. Voznik je napihal 0,84 
promila, zato so ga pridržali do 
uradnih ur sodnika za prekrške.

Srečanje
ustavnih sodnikov
Iz Slovenije in Hrvaške

NOVO MESTO - V pe
tek, 9. novembra, je bil gost 
Ustavnega sodišča Repub
like Slovenije in njegovega 
predsednika Franceta Tes
tena delegacija Ustavnega 
sodišča Hrvaške, ki jo vodi 
predsednik prof. dr. Smilj- 
ko Sokol.

Srečanje je bilo pred
vsem strokovno, saj so si 
ustavni sodniki izmenjali 
izkušnje in spregovorili o 
problemih, ki se pojavljajo 
pri delu. Hrvatje so pred
stavili spremembe hrvaške
ga ustavnega zakona, ki se 
nanašajo na ustavno sodi
šče, slovenska stran pa je 
pripravila predavanje o 
predhodni kontroli med
državnih sporazumov. O 
tem je spregovorila prof. 
dr. Mirjam Škrk. Testen je 
po srečanju poudaril, da se 
niso pogovarjali o vsebini 
maloobmejnega sporazu
ma, temveč le o pristojno
stih, ki jih ima pri tem slo
vensko ustavno sodišče. 
Hrvatje so srečanje označi
li za izredno koristno, zla
sti pri prenašanju izkušenj.

Prof. dr. Smiljko Sokolje 
ob koncu čestital sloven
skemu predsedniku ustav
nega sodišča Testenu za 
dobro opravljen mandat. 
Od ponedeljka je namreč 
na njegovem mestu nova 
predsednica, prof. dr. Dra
gica Wedam - Lukič, njen 
namestnik pa je dr. Janez 
Čebulj.

L. M.

Šl. 46 (2725), 15. novembra 2001 DOLENJSKI LIST 13



Košarka v središču pozornosti
Novi predsednik košarkarjev v upravnem odboru zbral 
najpomembnejše dolenjske direktorje in politike

Cajner bo branil 
naslov evropskega 
prvaka
Večer tajskega boksa

NOVO MESTO - Novo
meški šampion v tajskem 
boksu Gašper Cajner bo v 
soboto, 17. novembra, ob 20. 
uri v novomeški športni dvo
rani Leona Štuklja branil 
naslov poklicnega evropske
ga prvaka v kategoriji do 76 
kg. Njegov tokratni izzivalec 
bo nizozemski prvak Sahin 
Yakut iz Amsterdama.

V uvodnih dvobojih se 
bosta med drugimi predsta
vila tudi člana domačega 
kluba Scorpion mladinec 
Mirko Vorkapič in Jože Ter
lep. Vstopnice prodajajo v 
novomeški poslovalnici Glob- 
toura, v bifeju Martin Krpan 
ob športni dvorani Leona 
Štuklja in v piceriji Novljan.

Američana 
poslali nazaj

NOVO MESTO - Američan 
Antvvain Lashuan Smith, kije bil 
nekaj časa na preizkušnji v no
vomeškem košarkarskem klubu, 
ni zadostil kriterijem strokovne
ga štaba Krke Telekoma, zato se 
bo moral vrniti domov.

NOVO MESTO - Novomeški 
košarkarski klub Krka Telekom 
je bil v zadnjih dneh poleg tekem 
slovenske nogometne reprezen
tance v središču pozornosti slo
venske športne javnosti, pa ne le 
zaradi veličastnega uspeha nad 
Panathinaikosom in rutinske 
zmage nad Pipanovemu moštvu 
tokrat nedoraslim ljubljanskim 
Slovanom.

Klub je na predčasni letni 
skupščini dobil novega predsed
nika, na prvi seji upravnega od
bora pa še direktorja, športnega 
direktorja in sekretarja. Kdor je 
pričakoval, da bo novi predsed
nik kluba dr. Peter Jerman poči
stil Avgijev hlev, je najbrž razoča
ran. Nihče, ki bi do zdaj imel 
glavno besedo v klubu, ni "odle
tel", so pa vsi dobili jasen namig, 
da bodo morah bolj kot do zdaj 
skrbeti za ugled kluba in novo
meške košarke.

Dr. Peter Jerman prihaja iz 
Krke, glavnega pokrovitelja no
vomeškega košarkarskega kluba. 
V upravnem odboru kluba je 
zbral direktorje večine večjih 
gospodarskih družb z Dolenjske, 
novomeškega župana in vodilne 
dolenjske politike iz slovenske 
največje stranke. Tako bodo klub

Na Ciprnik
NOVO MESTO - Planin

sko društvo Intel servis bo v 
soboto, 24. novembra, pri
pravil izlet na 1746 m visoki 
Ciprnik nad Planico. Vodja 
izleta Branko Dolinar ude
ležencem priporoča zimsko 
opremo za enodnevno turo 
in pohodne palice. Prijavite 
se lahko pri Mojci Verček 
po telefonu 041 745 849.

naslednja štiri leta pod vodstvom 
dr. Petra Jermana (Krka) uprav
ljali mag. Boris Dular (LDS, 
Krka), mag. Adolf Zupan (LDS, 
Telekom), poslanec državnega 
zbora Anton Anderlič (LDS), 
dr. Anton Starc (LDS, župan 
MO Novo mesto), Zvone Novi- 
na (direktor Novolesa), Franci 
Borsan (direktor dolenjske diviz
ije NLB), Franc Panjan (direktor 
Begrada), Boris Šepetave (direk
tor novomeške enote Zavaro
valnice Triglav), Anton Majzel 
(direktor Mobitela), Marjan Ko
pač (Pfleiderer Novoterm), Tat
jana Fink (direktorica Trima) in 
predstavnik Revoza Anton Re- 
povž.

Dr. Peter Jerman v ponedeljek 
po prvi seji upravnega odbora ni 
skrival namere, da se bo košar
karski klub Krka Telekom v pri
hodnje zgledoval po Unionu 
Olimpiji, ki je v svoje formalno 
in neformalno vodstvo zvabila 
slovensko gospodarsko in poli
tično smetano s predsednikom 
države na čelu. Obeta si celo po
kroviteljski denar iz Revoza, ki 
se je do zdaj uspešno branil, da 
bi se podobno kot Krka tesneje 
povezal z lokalno skupnostjo in 
ji pomagal pri razvoju športa in 
kulture.

I. V.

Rokometni pari 
osmine finala

Na sedežu Rokometne zveze 
Slovenije so izžrebali moške pare 
osmine finala za pokal Slovenije. 
Prve tekme bodo na sporedu 28. 
novembra, povratne pa 5. de
cembra. Črnomelj se bo pomeril 
s škofjeloškim Termom, Trimo 
Trebnje s koprskim Cimosom, 
Dobova pa s Pivko Perutninar
stvom.

Sevničani končno prišli do točk
Rokometaši Sevnice so v Izoli zmagali z boljšo igro ob koncu srečanja - Dva 
poraza Trebanjcev - Ribničani ves čas vodili, na koncu pa vseeno izgubili

TREBNJE, RIBNICA, SEVNICA - Sevniški rokometaši so končno 
prišli do prve prvoligaške točke, zanjo pa so se morali v Izoli kar krep
ko potruditi, čeprav končni izid 32:25 ne kaže na to. Želja obeh moštev 
moštev je bila priti do prvih točk. Tekma je bila izenačena vse do 
polovice drugega polčasa, ko so po več odličnih obrambah vratarja 
Marcole Sevničani povedli s 23:19 in potem do konca srečanja uspešno 
branili doseženo prednost. Izolčani so se 10 minut pred koncem 
približali na 23:24, a je bilo to vse, kar jim je uspelo.

Trebanjci so morali minuli no tekmo 5. kroga z Rudarjem, 
teden na igrišče stopiti dvakrat, ki sojo izgubili s 27:29. Rudar 
Sredi tedna so odigrali prelože- je bil boljši le ob koncu prvega

ŠEST GOLOV PREMALO - Filip Gradišek, najboljši strelec tre
banjskega rokometnega moštva, je na zadnjih dveh tekmah po 
šestkrat zatresel mrežo nasprotnikov, a je bilo to obakrat premalo, 
da bi Trimo prišel do novih točk. (Foto: I. Vidmar)

polčasa, ko je s 5 zaporednimi 
zadetki povedel za štiri gole 
(16:12), potem pa je bila tekma 
vse do srede drugega polčasa 
spet izenačena, štiri minute pred 
koncem pa so gostitelji vodili s 
štirimi goli prednosti (27:23), 
kar je bilo za Trebanjce preveč.

V soboto je Trimo igral doma 
s Slovanom. Večji del precej ne
zanimive tekme so imeli gostje iz 
Ljubljane vsaj rahlo prednost, v 
razburljivi končnici pa so se 
domači rokometaši prebudili, a 
jim je za dokončni preobrat 
zmanjkalo časa.

Ribničani tokrat niso imeli 
sreče. Prektično vso tekmo so 
bili boljši od Škofjeločanov, ki so 
do prvega vodstva na tekmi prišli 
šele minuto pred koncem, ko je 
tekmo odločil Galof Trimo Treb
nje - Slovan 25:26 (12:14)

Tom kot še nikoli
TREBNJE - Mirnski Tom je 

v Trebnjem pripravil prvi A- 
turnir v novi sezoni, na katerem 
so bili domači badmintonisti naj
uspešnejši do zdaj. Med dekleti 
sta sestri Silvester dobro izkori
stili odsotnost Maje Pohar in o 
zmagovalki odločili v medse
bojnem finalu, v katerem je bila 
Urša boljša od Špele. Aleš Murn 
je bil med posamezniki tretji, v 
igri parov pa sta skupaj z Andre
jem Poharjem zmagala, prav ta
ko je bil Murn skupaj s Tinko 
Pelhan najboljši v mešanih pa
rih. Urška Silvester je igro parov 
igrala z Majo Klemenčič, s kate
ro sta osvojili drugo mesto, Du
šan Skerbiš pa je bil skupaj s 
partnerko v igri mešanih parov 
tretji.

“SAJ NE MOREMO VERJETI" - Novomeški košarkarji na koncu izjemno razburljivega sreča
nja 5. kroga evrolige kar verjeti niso mogli, da so res ugnali tudi moštvo znamenitega Panathinai- 
kosa, med najbolj zaslužnimi za veliko zmago pa so bili (od leve) Boris Gnjidič, Mate Skelin, 
Marko Šamanič in Jaka Lakovič. (Foto: I. Vidmar)

Tudi Panathinaikos na kolenih
Novo meščani so po madridskem presenečenju poskrbeli za poraz še enega evropskega 
košarkarskega velikana - Do zadnje minute odločala znanje in srce, v zadnjih sekundah sreča

NOVO MESTO - Od prejšnjega tedna je v evroligi od 32 moštev 
neporažen samo še Smodišev Kinder, košarkarji njegovega matične
ga kluba iz Novega mesta pa so že drugič poskrbeli, da seje med pora
žene vpisal še en evropski košarkarski velikan. Po Realu se je na nji
hovem spisku “odstreljenih’’ minulo sredo znašel veliki Panathinaikos.

Trener novomeške Krke Tele
koma Aleš Pipan je tako še en
krat dokazal, da je mojster, ki 
zna podobno kot veliki mag slo
venskega nogometa Srečko Ka
tanec svoje fante pripraviti in 
motivirati, da prekosijo tudi naj
večje zvezdnike, kar pa ni bilo 
lahko, saj je Krka Telekom pred 
velikim dvobojem s Panathinai
kosom doživela štiri zaporedne 
poraze.

Sloviti jugoslovanski trener 
Željko Obradovič je pred tekmo 
v Novem mestu dobro vedel, kaj 
čaka njegove zvezdnike na čelu 
z njegovim rojakom Dejanom 
Bodirogo. Moštvo, ki je v Madri
du spravilo na kolena Real, lah
ko premaga vsakogar. Košarkar
ji Panathinaikosa krkašev niso 
podcenjevali, čeprav so, nevaje
ni porazov, vseeno pričakovali 
nov uspeh.

Prvi turnir 
kadetske lige

NOVO MESTO - Šahovsko 
društvo Novo mesto in OŠ Stari 
trg ob Kolpi sta minulo soboto 
pripravila turnir dolenjsko-po- 
savske kadetske šahovske lige. V 
seriji tekmovanj, ki jih organizi
rajo dolenjski, posavski ter be
lokranjski šahovski klubi in so 
namenjena mladim šahistom do 
šestnajstega leta starosti, bodo 
tudi letos štiri tekmovanja. Na 
prvem turnirju seje zbralo 78 
šahistov iz Slovenije in bližnje 
Hrvaške. Izidi L turnirja: do 11. 
leta: 1. Darja Grgurič (Šah. klub 
Goran Vrbosko, Hrvaška) 7,5,2. 
Jernej Zupančič (Šmihel Novo 
mesto) 7,3. Alenka Mihelič (OŠ 
Stari trg ob Kolpi) 6,5; do 13. 
leta: 1. Peter Madronič (OŠ Stari 
trg ob Kolpi) 6, 2. Zoran Vuče- 
nič (Vrbosko) 6, 3. Igor Radež 
(OŠ Center Novo mesto) 5; do
16. leta: L Berin Karamehič 
(Šolski center Novo mesto) 6, 2. 
Tajana Trbovič (Vrbosko)5,5, 3. 
Marjan Žitnik (Ekonomska šola 
Novo mesto) 5,5.
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Vaš četrtkov prijatelj

Tekmo so bolje začeli domači
ni, sredi prve četrtine pa so si 
gostje opomogli in povedli s še
stimi točkami prednosti, vendar 
jim novomeški košarkarji niso 
pustili, da bi se povsem razigra
li, največ zaslug za to pa je imel 
bojeviti Boris Gnjidiča, tako da 
je prvi del igre pripadel domače
mu moštvu.

Tudi v drugi četrtini so Novo- 
meščani začeli bolje, igro pa sta 
v svoje roke vzela Krkina velika
na Šamanič in Skelin in Krka 
Telekom je povedla s 6 točkami. 
Ko pa so sodniki prisodili tretjo 
osebno napako Gnjidiču in četr
to Davisonu, je Pipan v ogenj 
poslal mladega Mirkoviča in 
novega Američana v novomeški 
vrstiSmitha, ki pa nista bila do
rasla slovitim tekmecem, tako da 
so novomeški košarkarji prvi 
polčas izgubili. Poleg tega se je 
spet odprla rakava rana novo
meškega moštva, nenatančni 
prosti meti. Od osmih poskusov 
je enega zadel le Lakovič.

Drugi polčas je s trojko začel 
grški Jugoslovan Dejan Bodiro- 
ga, a mu Gnjidič na naši strani 
ni ostal dolžan, Krka Telekom pa 
je počasi izničila prednost Gr
kov. Sistem igre novomeškega 
moštva pa se je zamajal, ko je 
moral s četrto osebno napako na 
klop steber igre Krke Telekoma 
Mate Skelin.

V zadnji četrtini je bil izid vse
skozi precej izenačen, 16 sekund 
pred koncem so imeli žogo pri 
izidu 81:81 v rokah gosti, Novo- 
meščani pa so storili taktično 
osebno napako nad Mulaomero- 
vičem, ki je oba prosta meta 
zgrešil, drugi strani pa je po 
osebni napaki Grkov Šamanič en 
prosti met zadel, Grki pa niso 
izkoristili zadnjega napada, in 
slavje se je lahko začelo.

I. V.

Na Zasavsko hribovje
TREBNJE - Planinsko društ

vo Trebnje bo v nedeljo, 18. no
vembra, pripravilo planinsko 
turo po Zasavskem hribovju od 
Hrastnika čez Gore in Kopitnik 
do Rimskih Toplic. Prijavite se 
lahko pri Jožetu Urajnarju po 
telefonu 041 615 317.

Zdaj so na vrsti manjši
Zmaga nad slovitim Panathi

naikosom je še eno potrdilo več, 
da je novomeško košarkarsko 
moštvo letos sposobno ugnati 
vsakogar, če je le dovolj motivira
no. Če je kdo tri tedne prej us
peh v Madridu še pripisoval sla
bemu dnevu španskih zvezdni
kov, mora zdaj priznati, da Krki
ne zmage nad velikimi niso plod 
naključij. Res je novomeškim 
košarkarjem v zadnji minuti 
tekme z Grki priskočila na po
moč sreča, vendar brez znanja 
in velikega srca ne bi mogli 
zdržati prvih 39 minut.

Zdaj pa je napočil čas, da Pi
panova vrsta svojo moč dokaže 
še na tekmi z neposrednimi tek
meci za sredino lestvice oziroma 
za četrto mesto v skupini C, ki 
se zdaj zdi že dosegljivo. Vendar 
bodo o njem odločali medseboj
ni dvoboji z Budučnostjo, Pau- 
jem Ortezom, Zadrom in CSKA- 
jem. Prva tri mesta so kljub vse
mu že rezervirana za obe mošt
vi, ki jih je Krka Telekom že 
premagala, Real in Panathinai
kos ter bolonjski Skiper, ki so

mu bili Novomeščani tudi zelo 
blizu.

V Podgorico gre Krka Tele
kom vzelo neprimernem trenut
ku, ko si je tamkajšnja Buduč- 
nost po štirih zaporednih hudih 
porazih opomogla in v 5. krogu 
v gosteh ugnala Pau-Ortez. Ne 
gre pozabiti, da je Budučnost 
prvak Jugoslavije, le-ta pa je 
evropski prvak.

Vzdušje v podgoriški športni 
dvorani bo nocoj peklensko. Sta
rejši ljubitelji košarke še pomni
jo gostovanja Olimpije na vro
čem titograjskem parketu. Ven
dar če novomeški košarkarji ne 
bodo preveč mislili nase in na 
lastno uveljavitev, ampak bodo 
tako kot prejšnjo sredo zvesto 
sledili napotkom trenerja Pi
pana, ne bi smelo biti pretežko 
osvojiti še eno trdnjavo.

Črnogorski avanturi bo sledil 
tritedenski odmor, po katerem v 
Šmihelu čaka novomeške košar
karje in njihove zveste navijače 
zadnje srečanje prvega deta tek
movanja v skupini C s Paujem 
Ortezom. I. V.
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i j/j d j'j številk*
KOŠARKA

Evroliga, skupina C, 5. krog 
- KRKA TELEKOM :PANA- 
THINAIKOS 82:81 (25:24, 
40:44, 62:66); KRKA TELE
KOM: Gnjidič 17, Skelin 15, 
Lakovič 18, Davison 10, Grum
7, Drobnjak 6, Šamanič 12;

PANATHINAIKOS: Bodi-
roga 23, Middleton 14, Papa- 
dopoulos 12.

Prosti meti: 26:40/25:31; 
met za dve točki: 25:40/25:42; 
za tri točke: 2:19 (Lakovič, 
Gnjidič)/2:11 (Bodiroga, Rog- 
ers); skoki: 30/26; osebne na
pake: 28/28.

Ostali izidi v skupini C: Pau- 
Orthez : Budučnost 87:90, 
Zadar : CSKA 73:90, Real 
Madrid : Skipper 87:82

Lestvica: L Panathinaikos 
9, 2. Real Madrid 9, 3. CSKA
8, 4. Skipper 8, 5. Krka Tele
kom 7, 6. Pau-Orthez 7, 7. 
Zadar 6, 8. Budučnost 6.

Jadranska liga Goodyear, 7. 
krog - KRKA TELEKOM : 
GEOPLIN SLOVAN 110:92 
(23:16, 56:47, 87:69); KRKA 
TELEKOM: Anzulovič 17 
(5:5), Gnjidič 9, Skelin 14 
(2:3), Lakovič 6 (4:4), Je- 
lesijevič 3 (1:4), Davison 17 
(3:4), Grum 13 (1:1), Drob
njak 10 (3:3), Mirkovič 2, Ca
pin 8, Šamanič 9 (1:1), Smith 
2 (2:2).

NAMIZNI TENIS
1. SNTL, 6. krog - KRKA : 

MORAVSKE TOPLICE SO
BOTA 1:6; lestvica: 1. e-Kom- 
penzacije Maribor 10, 2. Veg
rad 8, 3. Preserje 8, 4. Kerna 
Puconci 6, 5. Moravske Topli
ce Sobota (+1 tekma) 5, 6. 
Križe (+1) 4, 7. Maxi Olimpi
ja 4, 8. Krka 3, 9. Škofije (+1) 
2.

NOGOMET
2. SNL, 15. krog - BELA 

KRAJINA : TABOR SEŽA
NA 7:1 (2:1);

TRIGLAV BAKOVCI : 
ELAN 2:1 (2:0)

Lestvica: L Dravograd 39, 
2. Aluminij 35, 3. Ljubljana 
34, 4. Livar Ivančna Gorica 
29, 5. Jadran Šepič 25, 6. 
Železničar Radio City 24, 7. 
Bela Krajina 23, 8. Zagorje 22,
9, Dravinja 19... 16. Elan 3.

ODBOJKA
1. DOL, moški, 4. krog - 

KEKOOPREMA ŽUŽEM
BERK : SALONIT ANHOVO 
1:3 (23,-21,-15,-24). Lestvica: 
L Fužinar GOK Igem 12, 2. 
Calcit Kamnik 12, 3. Salonit 
Anhovo 12, 4. Maribor Stav
bar IGM 6, 5. Merkur Lip 
Bled 5 in Galex Pomurje 5, 7 
Kekooprema Žužemberk 4 itd.

1. DOL, ženske, 5. krog - 
KAMP PIVKA JAMA : TPV 
NOVO MESTO 0:3 (-17,-12,- 
11); lestvica: L Nova KBM 
Branik 15, 2. Ljubljana 12, 3. 
HIT Nova Gorica 12, 4. TPV 
Novo mesto 9, 5. Formis Bell 
Miklavž 9, 6. Koper 7 itd.

ROKOMET
1. SRL, ženske, 9. krog - 

ŠKOCJAN: OLIMPIJA 22:37 
(8:18); M-DEGRO MALIZIA 
PIRAN : GRAMIZ KOČEV
JE 35:22 (16:7).

Lestvica: L Krim Eta Neut- 
ro Roberts 18, 2. M-Degro 
Malizia Piran 16, 3. Olimpija 
14, 4. Žalec 10, 5. Jelovica 10, 
6. Izola-Bori 7, 7. Gramiz 
Kočevje 7, 8. Sava Kranj 6, 9. 
Škocjan 2, 10. Burja 0.

L A SRL, moški, 5. krog - 
RUDAR : TRIMO TREBNJE 
29:27 (16:12); TRIMO TREB
NJE: Gorenšek 1, Štruc 1, 
Šavrič 3, Natek 5, Pekolj 1, 
Privšek 5, Gradišek 6, Stoja
novič 3, Ivančič 2.

6. krog - INLES RIKO : 
TERMO 23:24 (10:7); Inles 
Riko: Lesar 4, G. Ilc 3, Hojč 3, 
Pajnič 1, N. Hojč 11, Merhar 
L

TRIMO TREBNJE : SLO
VAN 25:26 (12:14); TRIMO 
TREBNJE: Šavrič 5, Natek 2, 
Privšek 2, Gradišek 6, Stojan
ovič 6, Ivančič 4.

IZOLA : SEVNICA 25:32 
(13:13); SEVNICA: Marcola 
1, Mičevič 11, Požeg 4, Povše 
3, Grizold 1, Štuhec 2, Brečko 
1, Teras 5, Simončič 3, Zupan
čič L

Lestvica: L Mobitel Prule 
67 10, 2. Celje Pivovarna Laš
ko 9, 3. Termo 8, 4. Slovan 7, 
5. Gorenje 6, 6. Prevent 6, 7. 
Trimo Trebnje 6, 8. Rudar Tr
bovlje 5, 9. Inles Riko 4, 10. 
Velika Nedelja 2, 11. Sevnica 
1, 12. Izola 0.

Marko Gorenc prvak v krosu
Prvak v kategoriji do 23. leta hitrejši tudi od starejših 
- Med mladinci po pričakovanju Sevničan Veber

NOVO MESTO, SEVNICA - 
Član novomeškega tekaškega 
kluba Portovald Marko Gorenc 
je na Ravnah na Koroškem sicer 
po pričakovanju osvojil naslov 
državnega prvaka v kategoriji do 
23. leta, s tem daje dosegel naj
boljši izid tudi v absolutni kon
kurenci, pa je le presenetil.

Med ženskami je 4000 m dol
go progo najhitreje pretekla So
nja Roman (Pomurje), med mo
škimi pa je z dvakrat daljšo pot
jo (8000 m), kot rečeno, najhi
treje opravil Marko Gorenc, kije 
s časom 22:47 za celih 8 sekund 
prehitel članskega državnega 
prvaka Romea Živka (Kladivar); 
drugi je bil Domžalčan Jernej 
Kastelec (22:58), tretji pa član 
novomeškega Portovalda Aleš 
Tomič (23:02). Člani in mlajši 
člani do 23. leta so štartali sku
paj, že po startu pa je krepko 
povedel Živko. Gorenc se je ves 
čas držal na 5. oziroma 6. mestu, 
nato pa je dva kroga pred ciljem 
močno pospešil in 150 metrov 
pred ciljem ujel in prehitel tudi 
Živka, ki se mlademu Dolenjcu 
niti ni poskušal resneje upirati.

Med starejšimi mladinci je bil 
na 6000 metrov dolgi progi naj
hitrejši Sevničan Borut Veber 
(18:48), kije letos v mladinskih 
kategoriji osvojil tako rekoč vse 
možne naslove državnih prvakov 
v tekih na dolge proge. Tretje 
mesto med starejšimi mladinci je 
osvojil Novomeščan Peter Kuž
nik (Krka Telekom, četrto pa 
član druge novomeškega kluba 
Marko Bevc (Portovald).

Izidi: člani, 8000 m: L Romeo 
Živko (Kladivar) 22:55, 2. Jerne 
Kastelec (Domžale) 22:58, 3 
Aleš Tomič (Portovald) 23:02.. 
8. Tone Ojsteršek (Portovald) 
24:05, 9. Robet Kotnik (Porto
vald) 24:17; članice, 4000 m: 
Sonja Roman (Pom) 13:11; mlaj
ši člani, 8000: L Marko Gorenc 
(Portovald) 22:47; starejši mla
dinci, 6000 m: L Borut Veber 
(Sevnica) 18:48... 3. Peter Kuž
nik (Krka Telekom) 18:50, 4. 
Marko Bevc (Portovald) 18:52.

Zadnja prireditev, ki so jo 
letos pripravili prizadevni breži
ški atleti, je bilo je bilo državno 
prvenstvo osnovnih in srednjih 
šol v uličnih tekih. Med osnov
nošolci seje z zmago med starej
šimi učenci najbolj izkazal Mar
ko Virtič (OŠ Savo Kladnik Sev
nica), med srednješolci pa je 
Šenjernejčanka Janja Bučar 
(Gimnazija Novo mesto) osvoji
la zlato med mlajšimi dijaki
njami, Jože Bučar (Gimnazija 
Novo mesto) je bil med mlajšimi 
dijaki drugi. Med starejšimi dija
ki je Sevničan Borut Veber dose
gel še eno od svojih številnih 
zmag. V ekipnem vrstnem redu 
je med srednjimi šolami zmaga
la Gimnazija Novo mesto, druga 
je bila II. Gimnazija Maribor, 
tretja pa I. Gimnazija Celje, 
medtem ko je bila Gimnazija 
Brežice šesta.

PO DRUGEM GOLU Z IGRIŠČA - Matjaž Sever (na sliki z 
žogo), Novomeščan v dresu črnomaljske Bele krajine je na zad
nji tekmi jesenskega dela prvenstva v drugi nogometni ligi dose
gel dva zadetka. S prvim je izid izenačil ko pa je v drugo prema
gal Taborovega vratarja, ga je trener zamenjal. (Foto. I. V.)

Nogometni trojček Roberta Filaka
Robert Filak v slogu velikega “golgeterja” - Za konec jeseni zmaga s 7:1 - Elan zasidran 
na dnu - Mihelčič že napoveduje, da se bo moštvo med zimskim odmorom okrepilo

ČRNOMELJ, NOVO MESTO - Nogometaši črnomaljske Bele 
krajine so v nedeljo jesenski del prvenstva v 2. slovenski nogometni 
ligi zaključili na res veličasten način, z zmago nad sežanskim Taborom 
kar s 7:1.

Marko Slemenšek

Na začetku ni kazalo, da se bo 
belokranjska zgodba za Sežance 
končala tako slabo. Gostje so 
svoj prvi in edini gol na tekmi 
dosegli že v drugi minuti, ko je 
Drkušičevo mrežo zatresel De
jan Makivič. Okoli 300 belokra
njskih ljubiteljev nogometa, ki so 
na Martinovo nedeljo prišli zmr
zovat na prenovljeni črnomaljski 
štadion, na izenačenje ni čakalo 
dolgo. Že v 11. minuti je Matjaž

Globočam streljajo glinaste golobe
V Globokem so se pred tremi leti združili posavski strelci s puškami šibrnicami, ki so do tedaj nastopali za druga 
društva - Rudar Globoko je že v državnem vrhu v trapu in skeetu - Naslovi državnih prvakov in državni rekordi

Sever žogo prvič poslal za hrbet 
vratarja Admirja Šuhonjiča, stva
ri pa je v 30. minuti na svoje 
mesto postavil nekdanji “golge- 
ter" podzemeljske Kolpe Robert 
Filak, tako da so belokranjski 
nogometaši ob odmoru vodili z 
2:1.

Ko je sodnik Franc Pavlič iz 
Tuhinja sredi drugega polčasa 
pokazal drugi rumeni karton 
Luki Spetiču in so morali Pri
morci tekmo nadaljevati s samo 
desetimi igralci, se je usul pravi 
plaz golov. Najprej je v 73. minu
ti dosegel svoj drugi zadetek 
Filak, ki mu jejto dveh minutah 
sledil Sever. Cez tri minute je 
Filak s svojim tretjim zadetkom 
Belo krajino popeljal v vodstvo 
s 5:1, z goloma v 80. in 90. minu
ti pa je Severjevo in Filakovo

delo dogončal Miroslav Ogar. S 
sedmimi zmagami in dvema 
neodločenima izidoma so Belo
kranjci jesenski del prvenstva 
končali na za novince v drugoli- 
gaški druščini izvrstnem sed
mem mestu.

Manj razlogov za zadovoljstvo 
imajo v novomeškem Elanu, kjer 
ne le da je že zdavnaj pozablje
na njihova prvoligaška avantura 
izpred desetih let, zelo daleč je 
tudi že lanska sezona, v kateri so 
ob tem času upravičeno razmiš
ljali o ponovni vrnitvi med naj
boljša slovenska moštva. Z vse
ga eno zmago in tremi točkami 
so zasidrani povsem na dnu 
lestvice, izgledi, da bi se spomla
di rešili izpada, so majhni, a upa
nje še tli. Nekdanji predsednik 
kluba Marjan Mihelčič že napo
veduje, da se bo moštvo med 
zimskim odmorom okrepilo in 
spomladi nadoknadilo zamu
jeno.

L V.

GLOBOKO - “Te olimpijske športne discipline ne moremo več 
imenovati streljanje na glinaste golobe, saj so leteče glinene tarče že 
zdavnaj zamenjali krožnički iz naravi prijaznejših snovi. Zdaj strelja
mo na tarče iz lepljenega pepela, Japonci pa že uporabljajo krožničke 
iz ledu,” meni eden najuspešnejših tekmovalcev mladega strelskega 
društva Rudar Globoko Anton Ajster.

Natančneje bi športno disci
plino, ki se ji posvečajo Globo
čam, določili kot streljanje na

Janez Šekoranja

leteče tarče s puškami šibrni
cami. Obstaja kar 15 različnih 
disciplin, v osnovi pa streljanje 
na glinaste golobe delimo na 
olimpijsko disciplino trap in bri
tansko disciplino skeet. Pri trapu 
strelci vsak s svojega strelnega 
mesta streljajo na tarče, prožene 
v tri različne smeri iz ene od treh 
prožilnih naprav, ki so od strel
ca oddaljene 15 m. Pri skeetu sta 
prožilni napravi nameščeni v 
dveh različno visokih hišicah na 
levi in desni strani strelišča. Po
leg tega puške za skeet mečejo 
širše snope šiber kot puške za 
trap.

Strelstvo ima v Posavju dolgo 
tradicijo. Z njim se ukvarjajo 
tako strelska društva, šolski krož
ki kot tudi lovske družine. Med
tem ko so bili s strelci z zračnim 
in malokalibrskim orožjem do
bro organizirani, društva, ki bi se 
ukvarjalo s streljanjem na glina
ste golobe, ni bilo, tekmovanja v

tej olimpijski strelski disciplini 
pa so prirejale lovske družine, za 
katere je bila to bolj postranska 
dejavnost. Nekaj boljših strelcev 
na glinaste golobe in nadarjenih 
mladincev iz Posavja je v državni 
trap ligi in na drugih tekmova
njih nastopalo za druge klube, 
največ za strelski klub Kunšperk.

Da bi združili posavske strel
ce, ki se ukvarjajo s šibrnimi dis
ciplinami, je skupina zanesenja
kov pred tremi leti v Globokem 
ustanovila strelsko društvo Ru
dar Globoko. Že v prvih mesecih 
seje v klub vključilo 25 strelcev, 
v osnovni šoli v Globokem pa se 
je v strelski krožek vključilo 15 
otrok, ki so začeli strelske vešči
ne spoznavati z zračnimi puška
mi, ki so jim jih prinesli starejši 
člani društva, pa tudi začasno 
strelišče so z nekoliko iznajdlji
vosti uredili kar sami.

Začetna zagnanost je hitro 
obrodila sadove tudi na tekmah 
doma in v tujini, prve večje uspe
he pa so globoški strelci dosegli 
lani, ko je Strelska zveza Slov
enije globoškega Rudarja razgla
sili za strelsko družino z naj
večjim napredkom.

Letos so Rudarjevi strelci po
segli v sam vrh slovenskega stre
ljanja na glinaste golobe. Franc 
Kolarič je v dvojnem trapu osvo
jil naslov državnega prvaka. To
ne Ajster pa je bil v skeetu tretji. 
Med mladinci Rudarjevi strelci 
pri nas nimajo enakovrednih tek
mecev, saj se na vrhu ves čas iz
menjujeta Janez Šekoranja z Bi
zeljskega in Marko Slemenšek z 
Blance. Na mladinskem držav
nem prvenstvu v trapu je zmagal 
Šekoranja pred Slemenškom, v 
skupnem vrstnem redu pokalne
ga tekmovanja pa je bil njun vrst
ni red obrnjen. Med veterani je 
Jože Zupan državni prvak v tra
pu.

Poleg tega je Franc Kolarič 
državni rekorder v dvojnem tra
pu, Slemenšek je mladinski 
državni rekorder v dvojnem tra
pu in Šekoranja v trapu. Za slo
vensko člansko državno repre
zentanco so letos nastopili Franc 
Kolarič in Marjan Preskar v 
dvojnem trapu in Tone Ajster v 
skeetu, med mladinci pa Janez 
Šekoranja, Marko Slemenšek in 
Boštjan Blažinčič v trapu.

I. V.

IZMENJAVA IZKUŠENJ - Vodilna tekmovalca strelskega društ
va Rudar Globoko Tone Ajster (levo) in Franc Kolarič si ne hodita 
v zelje. Kolarič je slovenski prvak v dvojnem trapu, Ajster pa se je 
posvetil skeetu, kjer Globočam v Sloveniji orjejo ledino. (Foto: I. V.)
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Ureja Borut ŠtajnaherAVTO TIMES PREDSTAVLJA
Citroen C5 3.0 V6

Najmočnejši
citroen

V naši rubriki smo predstavili že dva citroe
na C5 in pri obeh zapisali, kako sta udobna 
in da nudita umirjeno vožnjo ob znosni pora
bi, še posebej izvedba z dizelskim motorjem. 
Tokrat pa smo preizkusili model s trilitrskim 
V6 motorjem, ki nudi tudi dirkaške užitke.

Trilitrski šestvaljni motor, kjer so valji po
stavljeni v obliki črke V pod kotom 60°, upo
rablja tudi Peugeot. To je trenutno najmočnej
ši pogonski stroj, ki se vgrajuje v kateregakoli 
citroena. Lahko se pohvali z lastnostmi, katere 
danes manjkajo celo ljudem, saj je izredno kul
tiviran in kooperativen.

Moč razvija z lahkoto, ne glede na to, iz ka
tere stopnje prenosa in pri kakšni hitrosti. To 
pomeni, da lahko pri hitrosti 50 kilometrov na 
uro v peti prestavi pohodite stopalko za plin 
in vozilo bo pričelo pospeševati brez obotav
ljanja; ravno tako se, ko pri hitrosti 200 km/h 
pohodite stopalko za plin, motor še bolj zavr
ti in poskoči do končnih 240 km/h. S tem mo
torjem C5 izkazuje izreden temperament, saj 
pospeši do 100 km/h v osmih sekundah. Žal 
pa takšne zmogljivosti nikakor ne morejo

Tehnični podatki - motor:
bencinski, šestvaljni, vgrajen 
spredaj, valji pod kotom 60°, 4 
ventili na valj; prostornina 
(ccm): 2946; največja moč 
(kW-KM): 152-207; najvišji 
navor (Mm/min): 285/3.750; 
dimenzije (d/v/š) v mm: 4.618/ 
1.770/1.476; teža vozila (kg): 
1.480; najvišja hitrost (km/h): 
240; pospešek 0-100 km/h r s: 
8,2; povprečna poraba (!): 10,5; 
cena: 6,2 milijona tolarjev; 
uvoznik: Citroen Slovenija

nuditi tudi skromne porabe. Ob priganjanju 
se ta dvigne tudi prek 15 litrov na 100 prevo
ženih kilometrov.

To pa ne pomeni, da se ne morete voziti ce
neje. Če C5 priganjate le po predpisih, brez 
pomislekov na hitra speljevanja in dinamične 
pospeške, lahko poraba pade pod 10 litrov; v 
tem primeru se postavlja vprašanje, ali sploh 
potrebujete vozilo z 207 konji moči?

Ob odličnem motorju moramo omeniti še 
Citroenovo specialiteto, to je hidropnevmat- 
sko vzmetenje. Sistem je razvit na izkušnjah 
9 milijonov citroenov, kolikor jih je od leta 
1953 prišlo s proizvodnih trakov na oljnih 
blazinah. Sistem se danes imenuje hydractive 
III. Z njim se spreminja med vožnjo tudi viši
na vozila, vendar vam svetujemo, da imate v 
izvedbi V6 večkrat vklopljeno stikalo “šport”, 
ki naredi podvozje sicer precej trše, a zato tudi 
bolj dirkaško.

Č5 je zelo udobna in prostorna družinska 
limuzina s samosvojim temperamentom in 
polna elektronskih pripomočkov, ki so v so
dobnem času že potreba in ne več moda. S tri
litrskim motorjem dobite tudi izredno veliko 
opreme. Sploh je težko reči, kaj bi si v vozilu 
še želeli. Ima izvrstne pospeške, visoko kon
čno hitrost, je udobno, s kupom elektronskih 
pripomočkov, ki razvajajo potnike. Tudi usnje 
je tu pa lesene obloge in aluminij na prestav
ni ročici. Res ne vem, kaj bi si še lahko želeli? 
Morda zadeti 6,2 milijona tolarjev na lotu? To, 
to pa vsekakor!

Hvundai santa fee 2.0 CRDi

Športni terenec iz Koreje
Hyundai je edino korejsko podjetje, ki je os

talo samosvoje in razvija ter prodaja nove mo
dele brez večinskih deležev drugih podjetij. Da 
razmišljajo izredno globalno, je dokaz tudi v 
tem, ko so naredili svoje prve dizelske motorje. 
Medtem ko se na ameriškem tržišču njihov sa
mostojno razviti športni terenec (SUV), santa 
fee, odlično prodaja, je bil v Evropi njegov us
peh le polovičen. Razlog je bil predvsem v po
manjkanju dizelskih motorjev, ki so na starem 
kontinentu vse bolj priljubljeni, še posebej v tem 
avtomobilskem razredu.

Santa fee sedaj poganja tudi 2-litrski turbodi- 
zelski motor s common-rail tehnologijo. Vožnja 
s tem motorjem je izredno prijetna, za kar skr
bi visok navor 255 Nm že pri 2.000/min, kar je 
veliko bolje od bencinskega brata s prostornino 
2,4 litra. Dizelaš za bencincem zaostaja le v po
speških in končni hitrosti, se pa zato oddolži z 
veliko manjšo porabo; 15 sekund do 100 km/h 
je povsem soliden rezultat, kakor tudi 166 km/ 
h končne hitrosti. Motor je opremljen s turbo 
polnilnikom in medhladilnikom, specifična 
moč, ki znaša 41 kW/l, pa ga postavlja v sam 
vrh razreda.

Vbrizg goriva je pod Boschevim pokrovite
ljstvom in se odvija pri izredno visokih 1.350

barih. Aluminijasta glava in železni blok motor
ja dajeta svoj prispevek kompaktnosti, medtem 
ko je nizka stopnja emisije škodljivih plinov do
sežena z vgradnjo EGR ventila. Zaradi vsega 
naštetega je vožnja prijetnejša, kot si ponavadi 
predstavljamo vožnjo z dizelskim motorjem, saj 
motor ne vibrira in ne “brunda”.

Prostorna notranjost je kakovostno izdelana. 
Plošča z merilniki je tradicionalno dobro opre
mljena, uspešno je združeno moderno in funk
cionalno. Oblikovalsko je santa fee prepoznav
na predvsem po številnih izboklinah na karo
seriji ter dvobarvni kombinaciji. Sedaj veliko 
bolj spominja na mercedesov razred ML, kot pa 
na oglatega predhodnika galloperja. V kombi
naciji z dizelskim motorjem je na voljo le štiri
kolesni pogon. Sredinski diferencial je oprem
ljen z viskozno sklopko, medtem ko je zaustav
ljanje zadnjega diferenciala avtomatsko.

Santa fee je idealna rešitev za zahtevne kupce 
športnih terencev. Pogon na vsa štiri kolesa, so
lidne zmogljivosti, moderni motor in veliko 
opreme so glavni aduti tega avtomobila. Osa
mosvojitev Korejcev je do sedaj rezultirala z 
odličnimi rezultati, CRDi motor pa je le še 
smetana za povrhu. Edini problem, ki ostaja, je 
predsodek!

Tehnični podatki - motor dizel, 
štirivaljni, vgrajen spredaj prečno, 
4 ventili na valj, turbo polnilnik, 
common-rail; prostornina (ccm): 
1991; največja moč (kW-KM): 
82,5-112; najvišji navor (Mm/ 
min): 255/2.000; dimenzije (d/v/š) 
v mm: 4.5001 \.M511.130', teža vozi
la (kg): 1.872; najvišja hitrost (km/ 
h): 166; pospešek 0-100 km/h v s: 
15; povprečna poraba (I): 9; uvoz
nik: Hyundai avto trade

Tehnični podatki - motor:
dizelski, štirivaljni, vgrajen 
spredaj prečno, 4 ventili na 
valj; prostornina (ccm): 2.171; 
največja moč (kW-KM); 92- 
125; najvišji navor (Mm/min): 
270/1.500; dimenzije (d/v/š) v 
mm: 4.495/1.705/1.420; teža 
vozila (kg): 1375; najvišja 
hitrost (km/h): 205; pospešek 
0-100km/hvs: \0,5,povpreč
na poraba (l): 7,5; uvoznik: 
Avtotehna VIS

Opel vectra 2.2 dti

Varčevanje na
Prepoznavno vectrino obliko gledamo že ce

lih sedem let. V tem času je prejela le modernej
še sprednje luči in še nekaj drobnarij, zaradi tega 
se na zunaj zelo malo razlikuje od začetnega 
modela. Nos vozila krasi svetlobni sklop čistih 
oblik in bistrega stekla. Še danes pa je zanimi
va izvedba vzvratnih ogledal, pragov in globo
ko skrojenega zadnjega odbijača.

Notranjost z lesenimi dodatki nakazuje raz
košno opremo, katere je v paketu opreme ele
gance zares veliko. Položaj za volanom je ergo- 
nomičen, le sedeži bi lahko imeli malo več 
bočne opore. Potniški prostorje prostoren, tako 
tudi prtljažni, vse skupaj pa nakazuje, daje vec
tra ukrojena predvsem za daljša potovanja.

Motor je že star znanec. Za letošnje model
sko leto so ga ojačali od prejšnjih 84 kW oz. 115 
konjskim moči in 260 Nm navora na 92 kW oz. 
125 konjskih moči in 270 Nm navora. Ta mo
tor bo navdušil tudi zahtevnejše voznike. Delo
vanje je izredno mirno in tiho. Nepoznavalci 
sploh ne bodo vedeli, da je pod motornim po
krovom dizelski agregat. Razkošen navor, ki je 
na voljo že od 1.500 vrtljajev na minuto, pa ob
ljublja veliko prožnost in malo prestavljanj,

dolge proge
hitrost pa se drastično ne bo zmanjšala niti pri 
vožnji v klanec.

Menjalnik bi lahko bil nekoliko natančnejši, 
smo pa mnenja, da bo Opel s tem motorjem lah
ko ponudil tudi šeststopenjski menjalnik, ki bi 
zmogljivosti in ekonomičnost postavil še na višji 
nivo. Zmogljivosti pa so tudi s tem menjalnikom 
povsem zadovoljive. Če še enkrat omenimo, da 
je to le dizelski motor, pa se 1,4 tone težka vec
tra do 100 km/h požene v dobrih 10 sekundah 
in doseže 205 km/h končne hitrosti.

Poraba pri takšnih agregatih je vedno poglav
je zase. Ob našem preizkusu je vectra v povpreč
ju porabila 9 litrov na 100 prevoženih kilomet
rov. Žal je k tej porabi največ botrovala mestna 
vožnja, saj ob vožnji po odprti cesti poraba pade 
tudi na 6,5 litra. Vsekakor je tudi povprečen zne
sek porabe manjši od zneska pri bencinskih mo
torjih s podobno prostornino.

Kljub karavanskemu zadku se vectra dobro 
drži cestišča in zadek ne nakazuje želje po uha
janju. Zadovoljivi so hitri odzivi na volanske 
komande. Zaradi ugodnega medosnega razmi
ka tudi neravnine na cestišču odlično “vpija” in 
potniki tudi po daljših vožnji ne bodo utrujeni.

Škoda fabia 1.4 MPI

Polo iz Mlade Boleslave
Fabija se po velikosti uvršča med pola in gol

fa, čeprav soji glavni konkurenti ravno polo, 
punto, clio in peugeot 206. Izgled je izredno 
svež, vendar boste ob dobrem opazovanju od
krili nekaj tipičnih hišnih potez, pri tem ima
mo v mislih ponovno celoten VAG koncern.

Sprednja maska je najbolj opazna, linija, ki 
povezuje motorni pokrov in odbijač, pa spo
minja na tisto pri audiju A6. Tudi zadek je za
nimivo zaokrožen in zaključen, a kljub svežim 
linijam jih je kar nekaj, ki v zadku vidijo po
dobnost z audijem A3. Vse skupaj sploh ni sla
bo, saj kar je dobro in lepo, tega ni potrebno 
preveč spreminjati.

Tistim, ki v notranjosti pričakujejo zame
njavo za felicijo, bo fabija pripravila veliko pre
senečenje, tistim pa, ki ste se kdaj koli vozili 
z oktavijo, bo vožnja s fabijo že stara znanka. 
To, kar bo vozniku najbolj všeč, so po višini 
in globini nastavljivi volanski obroč, kar ni v 
serijski opremi niti bolj uglednim konkuren
tom, ter po višini nastavljiv sedež, tako da 
delovnega položaj ne bo težko najti. Prostora 
spredaj je v izobilju, na zadnji klopi pa odvi
sno od velikosti predvsem tistih, ki sedijo spre
daj, in njihove nastavitve sedeža. Glede na 
fabijine mere pa je velik tudi prtljažni prostor, 
ki nudi 248 litrov prostornine, ob podrti zad
nji klopi pa celo 1.016 litrov.

Izredno zanimiv pa je pogonski stroj v tem 
avtomobilu. 1.387 kubični motor nudi 68 konj
skih moči, kar je za dobro tono težak avtomo
bil dovolj. Pri površnem opazovanju boste mi
slili, daje to preverjen VAG-ov 1,4-litrski mo
tor, ki se vgrajuje tudi v nekatere druge mo
dele, vendar to ni povsem res. Ob temeljitem 
pregledu tehničnih podatkov boste odkrili, da

Tehnični podatki - motor bencinski, štirivaljni, 
vgrajen spredaj prečno, 2 ventila na valj; pro
stornina (ccm): 1.387; največja moč (kW-KM): 
50-68; najvišji navor (Mm/min): 120/5.000; di
menzije (d/v/š) v mm: 3.960/1.646/1.451; teža 
vozila (kg): 1.114; najvišja hitrost (km/h): 160; 
pospešek 0-100 km/h v s: 15; povprečna poraba 
(l); 1,\\cena: 2,4 milijona tolarjev; uvoznik: Avto- 
impex

je to nekakšen hibrid med Volksvvagnovimi 
izkušnjami v izdelavi 1,4-litrskih motorjev in 
uporabo tehnoloških dosežkov Škode. Zakaj 
takšno sodelovanje, se boste najverjetneje 
vprašali. Odgovor je preprost. Celo Volksvvag- 
novi strokovnjaki so enotnega mnenja, da je 
Škodin motor celo boljši od njihovega, edina 
težava je bila v slabi kakovosti materialov in v 
tesnjenju.

Fabijin 1,4-litrski motor ima enako vrtino 
valja kot stari Škodin motor, večjo prostorni
no pa so dosegli le z daljšim hodom batov. 
Moč je tako ostala enaka kot pri 1.300 kubič
nem Škodinem motorju, zato pa se je močno 
povečal navor, kar je še ena dobra lastnost.

Fabija s tem motorjem doseže 165 kilo
metrov na uro končne hitrosti in pospeši v 15 
sekundah. Pohvaliti je treba tudi zavore, ki so 
kos skoraj štiri metre dolgemu vozilu. Omeni
mo naj še porabo, ki znaša od 7 do 12 litrov, 
odvisno od načina vožnje. Naša povprečna 
poraba na testu je znašala dobrih 9 litrov.

Pri Škodi za fabijo nudijo tri pakete opreme. 
V osnovnem paketu, ki se imenuje clasic, je 
že na voljo kar nekaj opreme in pomagal, ki 
delajo vožnjo prijetnejšo, dejstvo pa je tudi to, 
daje cena fabije z 1,4-litrskim motorjem in 
opremo classic enaka kot pri konkurentih z re
cimo 1,2-litrskim motorjem. Srednja stopnja 
opreme se imenuje comfort, naša testiranka 
pa je nosila oznako elegance. V tem paketu 
imate na voljo pravzaprav vse. Cena se ob taki 
stopnji opreme sicer povzpne do 2,4 milijona 
tolarjev, kar je za skupen rezultat opreme in 
pogonskega stroja povsem sprejemljiva števil
ka.
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zima je lepa

NISSAN ADRIA d.o.o^pooblaščeni uvoznik za vozila Nissan v Slovenj, tel.: 014710 600, http:fomnissan.si

GRADU; MC Center (02) 87 85 888; CELE faadril Celje (03) 42 S4 390; SEMENSKE KONJICE: Avto Kuk (03) 7S 80 905; KRANJ: Avto IločnSt "TT’
Načrtujemo m izbdjšujemo. 

Že več kot 805«.
V Mercatorjevem poslanstvu je tudi skrb za kakovost življenja, 
ki se prične že pred rojstvom. Letos v dobrodelni akciji vsem 14 
slovenskim porodnišnicam podarjamo potrebno in dragoceno opremo.

Z akcijo se pridružujemo skrbi in odgovornosti zdravstvene stroke 
za zagotavljanje mirne nosečnosti, varnega poroda in zdravega 
novorojenčka ter prispevamo k srečnemu starševstvu. Pri tem se 
zahvaljujemo predvsem vam, našim kupcem, ki z nakupi v 
Mercatorjevih prodajalnah soustvarjate rojstvo drobnih korakov sreče.

ercator
za slovenske porodnišnice

RAZBURLJIVO!

lnlnl MMHIVS

NiSS FINANCE - Različne možnosti ugodnega financiranja.

NISSAN VAM PONUJA RAZBURLJIVE PRIHRANKE

%
TRILETNA SPLOŠNA 

GARANCIJA «6 100.000 
km ZA VSA IUSSANOVA 

VOZILA-TRI LETA 
BREZSKRBNE VOŽNJE

NISSAN ALMERA

(Akneraailggrt, 1,5, 3 vrata), cena s prtorarteorn: 2.245.000 SIT (19.867 DOM] 

PnihranelciUhd 250.000 do 400.000 SIT [tri in pet vrat z bancmslum motorjem)

NISSAN PRIMERA

(Primera Comfort, 1.6, a vrata) 

cena s prihrankom:
3.090.000 SIT

[27.345 DSVI]

Prihranek: 350.000 SIT

SREČNO NOVO LETO! Ml ŽE OBRAČUNAVAMO V EV

Naš tečaj je tako ugoden, da pri vozilu Škoda Octavia prihra 
pri vozilu Škoda Fabia pa do 190.000 SIT.

Ponudba velja do razprodaje zalog!
________________a______________________________ _____i----—----————----

Tramvaj in avtobusi
Ko je Ljubljana imela le 40.000 prebivalcev, 

je 6. septembra leta 1901 po ulicah zapeljal prvi 
tramvaj. Že prvi dan so prodali 6.400 voznih list
kov. Do konca prvega leta obratovanja so tram
vaji prevozili 136 tisoč kilometrov in prepeljali 
330 tisoč potnikov, Na svojo zadnjo vožnjo seje 
tramvaj odpeljal 20. decembra leta 1958. Tirno 
železnico so zamenjali trolejbusi, katere pa so 4. 
septembra leta 1971 dokončno zamenjali avto
busi. Ljubljanski mestni potniški promet ima 260 
avtobusov, ki so lani prepeljali 152 milijonov 
potnikov in prevozili preko 14 milijonov kilo
metrov.

Sava za mondea
Kranjski proizvajalec avtomobilskih pnevma

tik Sava tires, ki sodi v koncern Goodyear, je pri
dobil certifikat kakovosti ISO TS 16949, ki vel
ja kot merilo za najboljše dobavitelje v avtomo
bilski industriji. Tako so že konec julija pričeli 
izdelovati pnevmatike za prvo vgradnjo na vozi
lih ford mondeo.

Revoz visoko
Po podatkih centra za svetovno tržno raziska

vo je najproduktivnejša avtomobilska tovarna v 
Evropi še vedno Nissanova tovarna v Sunder- 
landu, kjer je letos vsak zaposleni izdelal 101 
avtomobil. Nissanovi delavci so tako kar petino 
produktivnejši od Toyotinih delavcev, kjer vsak 
zaposleni izdela 86 avtomobilov. Na visokem 
desetem mestu po produktivnosti je tudi novo
meški Revoz, kjer vsak zaposleni izdela 73 avto
mobilov. V povprečju je lani vsak zaposleni v 
evropskih avtomobilskih tovarnah izdelal 58,3 
avtomobila.

Bencin, bencin, bencin...
Petrol in Istrabenz sta poletje zaključila s 3,2 

milijarde tolarjev čistega dobička. V obeh pod
jetjih ugodna poslovna rezultata pripisujejo po
sebnemu modelu oblikovanja cen motornega 
bencina, saj cene dizelskih goriv in kurilnega olja 
še vedno določa država. Pri Petrolu so v prvem 
polletju prodali kar 862.000 ton naftnih izdel
kov.

Da vam bo se naprej 
toplo pri srcu ...

uanJc*
iuzutLčnez agencija.

Katalog
ZIMA 2001/2002

je že na voljo!
Slovenija, Italija, 

Avstrija, Francija... 
Pokličite nas, brezplačno 

vam ga bomo poslali!

07/39 35 770

... in vas ne bo zeblo v noge.
EKSTRA LAHKO KURILNO OLJE PETROL

Naročila 24 ur na brezplačni telefonski številki 080 22 66
PCTROt J.d , UuWiJwa. Dunajska ce>ta 50. >52'* Uubt.atu
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V objemu Krkinih voda
NOVO MESTO - V mali dvo

rani Dolenjskega muzeja bodo v 
petek, 16. novembra, ob šestih 
zvečer odprli razstavo V objemu 
Krkinih voda, ki jo je pripravila 
zgodovinarka Majda Pungerčar. 
Razstava prikazuje utrip življe
nja ob bregovih Krke na območ
ju Novega mesta v obdobju od 
leta 1850 do 1950.

Mini kabaret
NOVO MESTO - Območ

na izpostava Javnega sklada 
za kulturne dejavnosti in ho
tel Krka priredi 19. in 26. no
vembra ob osmih zvečer v 
hotelski restavraciji Hotela 
Krka Mini kabaret. Poezijo 
bo interpretiral igralec Adam 
Končič, spremljal pa ga bo 
pianist Dušan Zubalj. Števi
lo vstopnic je omejeno.

Na okrogli mizi so sodelovali: Ivanka Mestnik, Klavdija Kotar, Marjanca Kočevar, Bariča Smole, 
Blaž Simič, Franc Umek in Stane Peček (na sliki od leve proti desni) ter Milan Markelj.

Mrtvilo le v pogledu iz centra
Okrogla miza o zastopanosti dolenjskih literatov v vseslovenskih pregledih in leksikonih 
pospremila kulturno dogajanje na letošnjem popotovanju od Litije do Čateža

ČATEŽ - Medtem ko so pohodniki na letošnjem popotovanju 
od Litije do Čateža koračili po zasneženi Dolenjski, kot je pred 
skoraj poldrugim stoletjem pisatelj Fran Levstik s prijateljema, pa 
so v gostilni Ravnikar na Čatežu dolenjski literati, zbrani na ok
rogli mizi, obudili literarno izročilo Levstikovega popotovanja in 
pregledali položaj, v katerem je sodobna dolenjska literarna tvor
nost, natančneje, kako se odraža v splošnih literarnih in tematskih 
pregledih, leksikonih, enciklopedijah, priročnikih in podobnem.

Osnovna ugotovitev okrogle skih, posavskih in kočevskih)

Sam pravi, da sicer upošteva 
literarne predloge, vendar jih 
skuša likovno dograditi, kar se 
morda še najlepše opazi pri 
njegovih ilustracijah poezije. 
Ta velja sploh za zelo trd ilu- 
stratorski oreh, ki pa mu je 
Reščič svojsko kos z upodab
ljanjem simbolov, pravljičnih 
prividov in sanjskih stanj, v

Koncert Slovenske 
filharmonije

NOVO MESTO - V veliki dvo
rani Kulturnega centra Janeza 
Trdine bo v danes ob 19.30 kon
cert za abonente in ostale, na ka
terem bo orkester Slovenske fil
harmonije z dirigentom Markom 
Letonjo in s solisti: violinisti Iri- 
no Kevorkovo in Miranom Kol
blom ter rogistom Davidom 
Kutasom. Igrali bodo Bacha, 
Mozarta in Mendelssohna.

mize, ki jo je ob organizatorjih 
popotovanja sooblikoval Lite
rarni klub Dragotina Ketteja iz 
Novega mesta, je bila, da na 
območju širše Dolenjske, če bi 
sodili le po zgoraj omenjenem, 
vlada skoraj popolno mrtvilo, 
kar pa seveda ne drži, saj je lite
rarna tvornost tudi v tem delu 
države, ki mu natikajo suhopa
ren uradniški naziv jugovzhod
na Slovenija, ves čas dokaj ži
vahno, le odločno premalo za
beleženo in prepoznavno v vse
slovenskem merilu. Podobno 
drži še za marsikatero drugo 
področje ustvarjalnosti in de
javnosti. Na zapostavljenost 
dolenjskih (t.j. tudi belokranj-

Barbara Kovač, Andrej Stopar in Marko Adamič pri postavlja
nju fotografske razstave Jesenska pripoved.

Fotografije in grafike
Obujeni brežiški foto-video klub je pripravil svojo 
prvo razstavo - Računalniške grafike Radosavljeviča

BREŽICE - V Mladinskem 
centru je bilo konec tedna ži
vahno kulturno dogajanje, ki 
so mu pečat dale predvsem 
razstave. Že nekaj časa si je na 
stopnišču mogoče ogledati de
la, ki so nastala na letošnji Pe
trolovi likovni akciji Otroci 
odraslim - med nagrajenimi li
kovnimi prispevki so z našega 
območja dela učencev osnovne 
šole Šentjernej - od petka na
prej pa so na ogled še tri nove 
razstave: Jesenska pripoved, 
Elementi in 3D računalniška 
grafika.

Jesenska pripoved je foto
grafska razstava, s katero v jav
nost stopa domači Foto-video 
klub, ki je prejšnji mesec po 
daljšem trdnem spanju znova 
začel delovati kot društvo. V 
tem kratkem času je že uspeš
no izpeljal začetni tečaj in 
spodbudil devet mladih doma
čih avtorjev, da so pripravili

skupno fotografsko razstavo na 
temo jesenskih motivov. Posta
vili so jo sami, posebnost raz
stavljenih črno-belih in barvnih 
fotografij pa so obrobe, ki so za 
razliko od običajnih slikarsko 
delo Barbare Kovač.

Na razstavah z naslovom 
Elementi in 3D računalniška 
grafika se predstavlja Miloš 
Radosavljevič iz Krškega. Av
tor je obiskovalcem razstavišč 
v Mladinskem centru dobro 
znan, saj je tu že večkrat raz
stavljal. Delaje zasnoval z upo
rabo sodobne digitalne tehni
ke. Niz Elementi sestavlja pet 
velikih računalniških grafik, 
zasnovanih na mističnem izro
čilu o sestavi vesolja iz petih 
osnovnih elementov, niz tridi
menzionalnih grafik pa sestav
ljajo manjše grafike, ki so na
stale kot rezultat avtorjevega 
eksperimentiranja ali po naro
čilu. MiM

literatov je lani opozoril Lite
rarni klub Dragotina Ketteje s 
pismom, ki so ga poslali na več 
naslovov in uredništev, odziva 
nanj pa v glavnem ni bilo, če 
odštejemo “poučno” pismo 
enega od urednikov.

Tarnanje in negodovanje 
nad tovrstnim centralizmom in 
zapostavljanjem obrobja ne bo 
nič hasnilo, so bili soglasni 
udeleženci okrogle mize, treba 
bo več narediti kar doma. Tako

Glasbeni recital
Nastop novomeške 
violinistke Maja 
Bevc in violistke 
Veronike Emeršič

NOVO MESTO-Mlada 
novomeška violinistka Ma
ja Bevc je že kar doma na 
koncertnih odrih, saj pogo
sto nastopa kot solistka ali 
v manjših zasedbah ter 
tako z javnimi nastopi moj
stri znanje, ki si gaje nabra
la v dosedanjem glasbenem 
izobraževanju. V rojstnem 
Novem mestu pripravi vsa
ko leto vsaj en nastop. Prve 
korake v glasbeni svet je 
naredila na novomeški niž
ji glasbeni šoli, nato nada
ljevala šolanje na Srednji 
glasbeni in baletni šoli v 
Ljubljani pri prof. Arminu 
Šešku. Zdaj je študentka 
četrtega letnika ljubljanske 
Akademije za glasbo pri 
prof. Primožu Novšaku. 
Znanje je izpopolnjevala 
tudi na poletnih delavnicah 
doma in tujem, nastopala 
pa je tudi na državnih in 
mednarodnih tekmovanjih 
ter bila deležna več nagrad.

Novomeškim ljubiteljem 
resne glasbe seje ponovno 
predstavila minuli četrtek, 
8. novembra, na glasbenem 
recitalu v avli Kulturnega 
centra Janeza Trdine. Ob 
klavirski spremljavi Vlaste 
Doležal Rus je zaigrala Si
beliusov Koncert za violi
no in orkester v d-molu, ki 
slovi kot precej zahtevno 
delo. Večerje dopolnila vi
olistka Veronika Emeršič, 
študentka 4. letnika ljub
ljanske glasbene akademi
je, ki je ob klavirski sprem
ljavi Doležalove zaigrala 
Sonato za violo in klavir 
Paula Hindemita.

v okviru novomeškega literar
nega kluba že teče zbiranje 
podatkov o vseh literarnih ust
varjalcih, delujočih in živečih 
na območju širše Dolenjske, 
seznam bodo sproti še dopol
njevali in poskrbeli za njegovo 
dostopnost na internetu. Spod
buditi bo treba mlade dolenj
ske strokovnjake, da se bodo 
načrtno ukvarjali s proučeva
njem tekoče literarne tvornosti 
na tem območju in prav nič ne 
bi bilo narobe, če bi se za to
vrstne teme odločali tudi štu
dentje ustreznih študijskih 
smeri. Večjo skrb bo treba na
meniti tudi rednim pregledom, 
ki naj bi izhajali v obliki an
tologij in zbornikov, še večjo 
pozornost, kot jo že, pa bo te
mu posvetila tudi revija Rast. 
Soglasen je bil tudi sklep, naj 
bi podobna srečanja postala 
tradicionalni del vsakoletnega 
popotovanja po Levstikovi 
poti.

MiM

45 let zbora
NOVO MESTO - Mešani 

pevski zbor Društva upoko
jencev Novo mesto, ki ga vodi 
Sonja Pirc, praznuje letos 45- 
letnico delovanja. Jubilej bodo 
počastili s koncertom v soboto,
17. novembra, ob 19.30 v Kul
turnem centru Janeza Trdine. 
Kot gost bo nastopil Dolenjski 
oktet. Vstop prost.

Lirični svet ilustracij
Popotovanje po Levstikovi poti požlahtnila razstava 
Reščičevih izvirnih ilustracij mladinskih del

ČATEŽ - Na predvečer 15. 
popotovanja po Levstikovi poti 
je tukajšnje kulturno-umetni- 
ško društvo v petek, 9, novem
bra, zvečer v Mercatorjevem 
salonu pripravilo prijeten kul
turni program in z njim pope
strilo otvoritev razstave izvir
nih ilustracij mladinskih del 
trebanjskega likovnega ustvar
jalca Lucijana Reščiča. Tako je 
dalo tradicionalni pohodni pri
reditvi dodaten kulturni po
udarek, saj si je razstavo na
slednji dan ogledal prenekateri 
od sedem tisoč pohodnikov.

Lucijan Reščič je.za razsta
vo na Čatežu, kjer je pred več 
leti poučeval na tamkajšnji šoli 
in kjer je začel svojo samoras
lo likovno pot, pripravil izbor 
več kot petdesetih ilustracij 
mladinskih del iz bogatega 
osebnega fonda. Vanj je vklju
čil tudi ilustracije za knjigo 
Kako je nastala manioka, za 
katere je prejel priznanje Hin
ka Smrekarja.

Od leta 1980, ko je oblikoval 
in ilustriral prvo knjigo - bila je 
to pesniška zbirka trebanjskega 
literata Franceta Režuna - je 
likovno obogatil več kot tride
set knjig. Kot človek, občutljiv 
tako za likovno kot literarno in 
glasbeno umetnost, s spoštljivo 
poglobljenostjo pronica v lite
rarna besedila in jim nadeva 
likovne podobe, pogosto s prav 
filigransko risbo drobnih črt.

Koncert 
zbora Gallus

NOVO MESTO - V nede
ljo, 18. novembra, bo v fran
čiškanski cerkvi po večerni 
maši ob 18.45 četrti koncert 
Sattnerjevih dnevov. Nasto
pil bo komorni zbor Gallus iz 
Kranja s solisti, priložnost
nim komornim godalnim 
orkestrom iz Novega mesta 
in kvartetom rogov ljubljan
ske srednje glasbene šole.

Lucijan Reščič na razstavi v 
Mercatorjevem salonu.

katere vključuje realistične ele
mente. “Zapisan pristni izpo
vednosti in lepoti se ne ozira 
na modnost likovnega izraza in 
iz zakladnice likovne umetno
sti jemlje tisto, kar ustreza nje
govi osebni estetski naravnano
sti in literarnim predlogam ... 
Poslužuje se historičnih slogov, 
secesijskih likovnih stilnih ele
mentov in značilnosti naivne 
umetnosti, vendar je končni 
rezultat njegovih likovnih del 
zelo avtorski. Je izjemen risar 
z nagnjenostjo do podrobnosti, 
bogato pripoveden in hkrati 
izpoveden avtor,” je zapisala v 
priložnostno zgibanko umet
nostna zgodovinarka Maruša 
Avguštin.

MiM

Razstava slik 
Danje Bajc

NOVO MESTO - V jedilnici 
splošne bolnišnice, kjer prireja
jo občasne likovne razstave, so v 
sredo, 14. novembra, odprli 
razstavo del novomeške slikarke 
Danje Bajc. Otvoritev je popest
rila violinistka Petra Božič.

Umetnost tke prijateljske vezi
V avli šentjernejske osnovne šole so odprli razstavo slik z letošnje likovne 
kolonije “Slovenija od kod lepote tvoje?”, ki je potekala tudi v Šentjerneju

ŠENTJERNEJ - Dobrih odnosov med Slovenijo in Poljsko ne 
gradi samo politično in gospodarsko sodelovanje, ampak jim sol 
in človeško bližino daje povezovanje na področju kulture, čemur 
so namenjena tudi prizadevanja Društva slovensko-poljskega pri
jateljstva, ki je precej dejavno tudi na našem območju.

Eno od pomembnejših kul- Ljubljani, zdaj pa se je razsta-
turnih dogajanj, ki postaja tra
dicionalno, je likovna kolonija, 
na katerih se izmenično, eno 
leto na Poljskem in drugo v 
Sloveniji, srečujejo naši in polj
ski likovni ustvarjalci. Letošnja 
je pod nazivom “Slovenija, od 
kod lepote tvoje?” potekala v 
drugi polovici junija in v začet
ku julija na treh krajih: v Mo
ravskih Toplicah, v frančiškan
skem samostanu na Brezjah in 
v Šentjerneju. Svoja videnja in 
občutenja slovenskega okolja je 
v pestri likovni govorici prenes
lo na platna šest slikarjev: Ni
kolaj Beer, Manja Vadla, Šte
fan Marflak in Jože Kotar iz 
Slovenije ter Roman Fleszar in 
Jerzy Martinovv iz Poljske. 
Slike, ustvarjene v koloniji, so 
predstavili na skupni razstavi, 
ki sojo ob podpori slovenskega 
ministrstva za kulturo odprli 
prejšnji mesec v galeriji Lek v

va preselila še v Šentjernej, kraj 
potekanja likovne kolonije. Od 
tam jo bodo prenesli še v Kra
njsko Goro in nato v Moravske 
Toplice. Kot je povedal tajnik 
društva Janez Rozman, bodo 
ta mesec pripravili tudi proda
jno dražbo slik, izkupiček pa 
bodo darovali Rdečemu križu 
v humanitarne namene.

Za predstavitev na koloniji 
ustvarjenih slik v avli šentjer
nejske šole so naredili izbor, 
tako da je na ogled nekaj čez 
dvajset slik. Razstavo, ki jo je 
postavila Darja Kovačič, so 
odprli v četrtek, 8. novembra, 
popoldan. V priložnostnem 
kulturnem programu so nasto
pili učenci. Številno občinstvo, 
med katerim žal ni bilo nobe
nega od slikarjev, sta pozdravi
la ravnatelj osnovne šole Pavel 
Turk in poljski veleposlanik v 
Sloveniji Maciej Szymanski.

MiM

Nagovor ravnatelja šole Pavla Turka med otvoritvijo razstave. Na 
sliki levo sta tajnik Društva slovensko-poljskega prijateljstva Janez 
Rozman in poljski veleposlanik v Sloveniji Maciej Szymanski.
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Poltisočletna gotska lepotica

Šentmperska gotska lepotica, ki je kraju dala ime in mu s svojo 
mogočnostjo daje nadvse izrazit pečat.

Ponatis Zadnje na grmadi
V Miklovi hiši so predstavili knjigo, ki posvečena 
300. obletnici zadnje čarovniške pravde

Župnijski cerkvi sv. Ruperta 
v Šentrupertu pravijo pozna
valci slovenske kulturne dedi
ščine gotska lepotica, saj je ta 
kulturni spomenik s častitljivo 
starostjo več kot pol tisočletja 
in dobro ohranjeno gotsko ar
hitekturo pravi biser med do
lenjskimi in slovenskimi gotski
mi cerkvami. Njegovo pomem
bnost med drugim potrjuje tudi 
to, da so pri obnovi cerkve žup- 
ljanom in župniji priskočili na 
pomoč tudi ministrstvo za kul
turo in trebanjska občina, zno
va pa se je vrednost spomeni
ka potrdila z vodnikom Šentru
pert na Dolenjskem, ki je te dni 
izšel v ugledni zbirki Kulturni 
in naravni spomeniki Sloveni
je. Z njim je šentruperska cer
kev kot osrednji in najpomem
bnejši kulturni spomenik kra
ja dobila pravzaprav svojo prvo 
samostojno knjižno predstavi
tev, Dolenjska pa se je po 
(pre)dolgem času končno le 
spet vpisala na kulturni zem
ljevid, kot ga izrisuje zbirka.

Zbirka vodnikov, ki jo zdaj 
izdaja Uprava Republike Slove
nije za kulturno dediščino in z 
najnovejšo knjižico šteje že 
202 zvezka, prinaša namreč v 
sliki in besedi na poljuden, str
njen in strokovno utemeljen na
čin bogastvo slovenske kultur
ne in naravne dediščine. V 36 
letih izhajanja so v nji naši stro
kovnjaki predstavili prenekate-

Avtor vodnika mag. Robert 
Peskar.

ri kulturni in naravni spomenik 
ter muzejske in galerijske zbir
ke, žal pa je območje širše 
Dolenjske v zbirki slabo zasto
pano. Zato je uvrstitev Šentru
perta toliko pomembnejša. 
Vodnik so predstavili v soboto, 
10. novembra, popoldan v 
cerkvi. Predstavitev, ki jo je 
vodil Marko Kapus, so z nas
topi obogatili organistka Mira 
Ramovž, pevska skupina Can- 
tamus in čelistka Kaja Kapus, 
zbrane so pozdravili župnik 
Mirko Simončič, direktor Upra
ve RS za kulturno dediščino 
Stanislav Mrvič in urednica 
zbirke Biserka Ribnikar, vsebi
no knjižice pa je tako rekoč na 
kraju samem predstavil njen 
avtor umetnostni zgodovinar 
mag. Robert Peskar.

Po uvodu s kratkim zgodo
vinskim orisom šentruperske 
okolice, pražupnije in razvoja 
samega naselja avtor osrednjo 
pozornost v knjižici posveča 
župnijski cerkvi sv. Ruperta, 
najprej njeni najstarejši zgo
dovini od prve pisne omembe 
iz leta 1163 do začetka zidanja 
sedanje cerkve, ki je stekla v 
drugem desetletju 15. stoletja 
na pobudo celjskega grofa Her
mana II., nato pa predstavi 
potek gradnje, ko so ga ugo
tovili z dolgoletnim preučeva
njem. Cerkev so gradili v treh 
fazah: v prvi so postavili zvo
nik in prezbiterij, v drugi so 
dokončali zvonik in zgradili 
ladjo, ki so jo obokali v tretji 
fazi, ko je cerkev leta 1497 
dobila tudi poslikavo. V vsem 
gotskem sijaju sojo leta 1520 
posvetili. Prikaz stavbne zgo
dovine avtor zaključi s pred
stavitvijo predelav in obnov v
18. in 19. stoletju. Sledi Vodnik 
po cerkvi, v katerem je pred
stavljena oprema od glavnega 
in stranskih oltarjev do slik in 
nagrobnikov. Predstavitvi žup
nijske cerkve, ki zajema večino 
knjižice, slede še predstavitve 
pokopališke cerkve sv. Križa, 
znamenj in bližnjega gradu 
Škrljevo.

M. MARKELJ

RIBNICA - Ob 300-letnici 
zadnje čarovniške sodbe in ob
sodbe na Kranjskem je Mohor
jeva družba iz Celja na pobu
do in v sodelovanju z občino 
Ribnica ponatisnila povest Fra
na Jakliča Zadnja na grmadi. 
Knjigo so številnemu ribniške
mu občinstvu, ki se je zbralo 
minuli četrtek zvečer v Miklovi 
hiši, predstavili prof. Janez 
Debeljak, urednik založbe 
Matija Remše ter zgodovinar 
dr. Matevž Košir.

V skladu z odločitvijo, da 
bodo vsako leto posvetili po
sebno pozornost kakšnemu 
dogodku ali kateremu izmed 
pomembnih mož iz svoje pre
teklosti, so se v ribniški občini 
odločili, da bodo letošnje leto 
počastili spomin na dogodke, 
ko je v Ribnici potekala zadnja 
čarovniška pravda in je bila 
sežgana zadnja čarovnica Ma
rina Češarkova. Znani dobre
poljski pisatelj Fran Jaklič 
(1868-1937) je leta 1924 o teh 
dogodkih napisal povest, v ka

teri je glavna oseba druga ob
sojenka Lucija Kerzničeva. 
Tematika mu je bila, kot je po
vedal prof. Debeljak, dobro 
poznana, saj mu je bil na voljo 
zapisnik s sojenja, veliko pa mu 
je povedala tudi žena, kije bila 
tako kot nesrečna Češarkova 
doma iz Miklove hiše.

Mohorjeva družba, ki pra
znuje letos 150-letnico obstoja, 
je povest prvič natisnila leta 
1925, ob letošnjem ponatisu pa 
soji dodali še: Koširjevo študi
jo o čarovniških procesih pri 
nas in v Evropi s poudarkom 
na ribniškem procesu ter origi
nalni zapisnik, prepis in slo
venski prevod tega procesa. 
Kot je povedal dr. Košir, je 
zapisnik z ribniškega sojenja, 
ki ga hranijo v Arhivu Slov
enije, zelo pomemben vir za 
proučevanje čarovniških pro
cesov. Publikacija je bogato 
opremljena s slikovnim gradi
vom, med katerim so tudi dela 
Hinka Smrekarja.

M. L.-S.

Spomini za prihodnost
Tisti časi, ko je po ljubljan

skih ulicah škripal in cvilil 
trambulaj, drvarnica, koreta, 
ropotulja, električna, pocestni
ca in kar je bilo še podobnih 
imenovanj za tramvaj, so že 
davno minili. Cestno železni
co oziroma tramvaj pomnijo 
samo še tisti, ki so bili v stol
nem mestu slovenskem pred 
letom 1958, za druge pa je 
tramvaj že zgodovina oziroma, 
lahko bi tudi rekli, prihodnost, 
saj se vse resneje razmišlja, da 
bi kot ekološko prevozno sred
stvo s številnimi prednostmi 
spet dobil domovinsko pravico 
pri nas. Številna mesta so za 
razliko od Ljubljane tramvaj 
ohranila in nikoli jim ni bilo 
tega žal.

V Slovenijo je tramvaj prišel 
v začetku prejšnjega stoletja. 
Do tedaj je že imel za seboj 
dobo odraščanja. Začelo se je 
z omnibusom na konjsko vpre
go za prevoz potnikov (tak je 
vozil tudi v Novem mestu). 
Praoče tramvaja pa je bil om
nibus, ki so ga domiselno po
stavili na tire, da so konji lažje 
prepeljali več potnikov. Ko so 
konjsko vprego zamenjali na
jprej s parnim strojem in po 
neuspešnih poskusih s plin
skim in bencinskim uspešno z 
elektromotorjem, se je začel 
razcvet tramvaja. Ni ga bilo 
večjega mesta, kije hotelo kaj 
veljati, da ne bi imelo ob gleda
lišču, magistratu in cerkvah 
tudi tramvaja.

Ljubljana seveda ni hotela 
zaostajati za svetom. Prve tir
nice cestne železnice so polo
žili v začetku aprila 1901, sre
di avgusta so po ulicah že posk
usno vozili prvi tramvaji in 6. 
septembra je električna cestna 
železnica začela redno obrato
vati. Ljubljana je tako dobila 
tramvaj samo pet let za cesar
skim Dunajem. Življenje na 
ulicah slovenske prestolnice je 
“postalo nekako velikomestno 
živahno”, kot je zapisal tedanji 
časopisni kronist.

Navdušenje nad novostjo je 
bilo veliko in meščani so se 
množično vozili s tramvajem. 
Ko je čar novosti minil, so spet 
začeli varčno peš brusiti pete 
in tramvaj je vozil bolj ali manj

prazen. Potem je cingljal in 
cvilil po Ljubljani kar dolgo 
vrsto let, dočakal prvo svetov
no vojno in propad avstroogr- 
skega cesarstva, nastanek nove 
države Jugoslavije, drugo sve
tovno vojno, in revolucionarne 
nove čase, ki “kapitalistične
mu” tramvaju niso bili naklo
njeni. Aprila 1956 so po Ljub
ljani začeli voziti mestni avto
busi in trolejbusi, tramvajske 
proge so hitro ukinjali. Le do
bro leto kasneje je na deževen 
in siv dan 28. novembra zadnji 
tramvaj, okrašen z venci in po
spremljen s silno množico lju
di, odpeljal v zgodovino. Ven
dar nikoli iz spomina in misli 
ljudi, saj seje sčasoma pokaza
lo, da električna cestna želez
nica le ni tako slaba, kot so ji 
pripisovali. V mnogih mestih 
se je ohranila, v mnogih so jo 
obudili v življenje in tudi Ljub
ljančanom se vse huje kolca po 
dobrem starem tramvaju ...

O dobrega pol stoletja dol
gi zgodovini ljubljanskega 
tramvaja na prijeten in berljiv 
način govori zanimiva knjiga 
mag. Tadeja Brateta TRAM
VAJ PRIPOVEDUJE - PRVO 
STOLETJE LJUBLJANSKE
GA TRAMVAJA, ki je izšla 
letos pri založbi Sanje. Avtor 
jo je zasnoval kot nekakšno 
dvojno knjigo v eni. Prva pri
naša kratko in poljudno polsto
letno zgodovino ljubljanskega 
tramvaja z obiljem slikovnega 
gradiva in številnimi podatki, 
ki so prvič objavljeni v tej knji
gi, druga pa je zbirka zgodb, 
zapisov in pričevanj, ki o tram
vaju v Ljubljani govore skozi 
besede znanih in neznanih lju
di, meščanov in tramvajskih 
uslužbencev, skratka podajajo 
njegovo človeško podobo, kije 
v zgodovinskih opisih pač ni 
mogoče najti. Vsekakor gre za 
knjigo, ki jo bo z zanimanjem 
prelistal tudi mlajši bralec, ki 
ljubljanskega tramvaja ni niko
li videl v živo. A ga morda v 
bližnji prihodnosti bo, saj je 
tiho poslanstvo te knjige tudi 
to, da bi zganila javnost in 
spodbudila gradnjo sodobnega 
in učinkovitega tramvajskega 
omrežja v Ljubljani.

M. MARKELJ

2

Jara gospoda
“Oj, to me veseli!” deje deklica koketno in 

nagajivo. “Saj ste vi vsi tako hladni, tako mrzli 
in vi posebno, gospod adjunkt!”

“No, ta je lepa! Odkar sem tu, govorim vam 
o svoji ljubezni, pa vi - vi 

“I, seveda!” reče deklica, toda izpod črnih 
obrvi se ji zalesketa nekaj nepopisnega kakor 
resnoba in zasmeh, kakor očitanje in malo
marnost - vse zaeno.

Družbi nocoj ni bilo do tega razgovora, novi 
sodnik je tičal v vseh kotih. Dognali so skoro, 
kar je bilo še treba vedeti: od kod je, da je 
kmetski sin, da ima nekoliko podedovanega 
imetja, nekaj daljnih sorodnikov, da se časih 
bavi tudi s pisateljevanjem in, kar je bilo glav
no, da se tudi ni še nikdar - poskusil ženiti. 
Da je bil samec, to je zvedela družba že prej.

“Zaljubljen je bil pa vendar!” reče notar, 
toda zdajci se ujame njega oko z adjunktovim 
in, dasi drugi umolknejo in radovedno čaka
jo, kako bode nadaljeval notar zanimivo svo
jo pripoved, vendar ne reče več nego: “Ej, to 
je bilo že davno! Pozabljene reči, saj veste, 
zarjavelo železo - pa, pustimo, pustimo - 
morda pove Andrej sam kdaj nekoliko več o 
tem. Ali to vam rečem” - in pri tem izprazni 
svoj kozarec - “to pa vam pravim, fin mož bo
de to, samo nekoliko neroden - pri ženskah!”

“Prijatelj davkar! Nič ne bode!” vzklikne 
doktor in pri glasnem smehu pomaga tudi 
davkar ob svojih troških.

Okoli enajste ure se je jela prazniti gospo
ska soba. Zunaj v prvih dveh sobah je še vpilo 
in razgrajalo nekoliko sejmarjev, ki so se vrača
li z mestnega sejma in tukaj sklepali do sedaj 
še nedognane kupe in pogodbe, kričali in še
petali, pri vsem pa pili in trkali s kozarci.

Oskrbnika sta se, sedaj ta, sedaj oni, bavila 
z Ančko, sedečo pri peči v prvi sobi. Mračno 
je bilo tam in pivci pri mizi so bili preveč 
utopljeni v svoje krave in vole, da bi kdo po
gledal tja na klop. Tam pa je sedaj ta, sedaj 
pni obeh oskrbnikov hotel imeti poljub od 
deklice. Dobil ga nocoj ni nobeden. Minče je 
šel nekolikokrat mimo njih in osorno velel: 

“Ti - tam notri nimajo vina!”
Toda ko je Ančka postavila vino tja pred 

adjunkta in notarja, sedla je zopet nazaj na 
klop v prvi sobi in eden oskrbnikov je bil zo
pet tukaj.

Naposled je odšlo vse, samo onadva v go
sposki sobi, adjunkt in notar, ostala sta sama 
v živem razgovoru, ki se je šele zdaj vnel med 
njima in čigar predmet je segal daleč daleč 
nazaj v leta njiju prvega prijateljstva, v ono 
dobo, ko je cvetel v mladeniških srcih “lipov 
cvet” prve ljubezni, poln vonjave, vendar brez 
sadu. In vse te spomine je nocoj povzročila 
le ona suha tiskana novost v uradnem listu, 
da je novim sodnikom v Groblje imenovan 
Andrej Vrbanoj!

II
Bilo je petnajst let prej.
Pod nizkimi vrati enega onih gradičev, ka

tere srečavamo v prelepih, z bukovino po
raščenih dobravah dolenje Kranjske malone 
vsako četrtinko ure, zbrala se je precejšnja 
družba gospode s kmetov: tri postarne gospe, 
dva tudi že sivolasa gospoda, pet ali šest go
spodičen, med njimi tri pod dvajset, ena pod 
trideset, ena ali dve pa nad trideset let; mimo 
tega pet ali šest gospodičev, katere je bilo 
skoro vse po dobi uvrščati med dvajseto in 
petindvajseto leto.

Na Veselki, tako imenujejo ta gradič, bilo 
je že dolgo obično, da se je tam zbirala sosed
na gosposka mladež v prelepem poletnem 
času, ko je bila prilika uživati zlasti dijaške 
počitke. Studiozov je bilo povsod, bodisi v 
sosednjih gradovih ali pa v kmetskih hišah, 
in ženska mladina, kolikor je ni ostalo že leto 
in dan v domači hiši in šoli, prihajala je tudi 
iz mest k sorodnikom in znancem. Pri Orlo
vih na Veselki so bila vedno gostoljubna vra
ta odprta na stežaj.

Lahka septembrska megla se je dvigala nad 
šentrupertsko dolino in od gosto obraščenih 
gozdnih robov so odmevali zadnji zvoki žup
nega zvona, ki je pel sedmo jutranjo uro.

“Tine, kje imaš Sivčka?” zavpije bradat go
spod, kateri je za drugim, nekoliko sivolasim 
tovarišem ravnokar stopil iz veže.

“Je že tukaj!” zakriči širokopleč hlapec, 
goneč od hleva sem dolgouha, osedlanega

z dvema, na vsako stran pripetima košara
ma.

“Kje je vino? Kje je kruh, kje pečenka?” 
nadaljuje oni in nemirno maha z veliko gor
jačo po zraku. Bil je, da ga takoj predstavimo, 
graščak z Veselke, gospod Orel.

“Vse je pripravljeno, vse je tu, papa!” hiti 
ena izmed onih gospodičen, o katerih smo 
dejali, da so bile pod dvajsetimi leti. Pri tem 
že nosi steklenice, zavitke in razno drugo 
robo s klopi pred gradom ter vse sklada v 
košari na oslovem sedlu.

“Jaz pomagam!” oglasi se poslužno eden 
izmed mladih gospodov.

“Jaz tudi!” odzove se nekaj drugih.
Vesela gneča se napravi okrog osla in klo

pi, vtem pa gospod Orel polagoma pozdrav
lja sedaj tega, sedaj onega.

“Kje pa je moja pipa, pa moj tobak?” vzklik
ne hipoma.

“Ah, pipa, tobak! Gori v sobi je še!” odgo
vori deklica, očito najmlajša izmed vseh. Štela 
je morda komaj trinajst let.

“No, glej - ti krempelj!” zakriči graščak na
videz nejevoljen, toda iz vseh besed mu ven
darle zveni očetovska ljubezen in dobroduš
nost. “To je tvoj referat, Maruša, in ti

Vtem pa je bila nekoliko dolgopeta deklica 
že v veži in na stopnicah in za malo trenut
kov tudi zopet pred gradom z očetovo pipo 
in velikim mehurjem, polnim tobaka.

“Kje pa je Pepe - stric Pepe?” vikne gospod 
Orel.
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i Popravki in odgovori ) Manj civilnikov
Nabor v Posavju

Sporočilo bralcem
V zakonu o medijih, ki je bil 

sprejet 25. aprila 2001, so v čle
nih od 26 do 44 natančno do
ločena pravila za (ne)objavo po
pravka objavljenega obvestila oz. 
odgovora na objavljeno informaci
jo. Tovrstne prispevke objavljamo 
pod skupnim naslovom “Popravki 
in odgovori”, vsi pa so opremlje
ni z naslovom prispevka, na ka
terega se nanašajo. Ker po zako
nu popravek oz. odgovor ne sme 
biti spremenjen ali dopolnjen, ne 
objavljamo popravka oz. odgovo
ra, ki se ne nanaša na objavljeno 
obvestilo oz. informacijo; ne na
vaja dejstev in okoliščin v zvezi z 
objavljenim obvestilom oz. infor
macijo; navaja neresnične ali ne
dokazljive podatke in trditve; je 
napisan žaljivo; je nesorazmerno 
daljši od obvestila oz. informacije, 
na katero se nanaša.

Praznik
zaznamovale
otvoritve
DL št. 45, 8. novembra

Vsi, ki sodelujemo pri oprav
ljanju del v občini Semič, dobi
mo s končanimi deli in z otvorit
vijo priznanje o uspešno zaklju
čenem delp. Tisti pa, ki nekaj 
prispevajo kraju, dobijo za svoje 
delo zahvalo ali priznanje.

Predvsem letos je bilo v obči
ni Semič veliko narejenega. Smo 
daleč nad slovenskim povpreč
jem, rezultati dela so vidni ob 
koncu delovne sezone 28. okto
bra, ko Občina Semič praznuje 
svoj občinski praznik. Nekateri 
smo več na očeh kot ostali, do 
sedaj smo uradni predstavniki 
mi, naslednje leto so volitve in 
bodo lahko drugi. Na srečo pa 
občani znajo oceniti delo, uspe
he in zasluge.

Vsi, ki poznajo delo Krajevne 
skupnosti Semič pred sedmimi 
leti in delo, ki ga opravlja obči
na danes, vidijo razliko v veliko 
hitrejšem napredku tako na 
družbenem kot na gospodar
skem področju.

50-letno zgodovino Semiča je 
prav zagotovo zaznamovala to
varna Iskra Semič. Istovetnost 
tovarne s krajem je bila vedno 
postavljena v ospredje. Mnogo
krat je bilo slišati geslo “Semič 
je Iskra in Iskra je Semič!” 

Razvoj Semiča s pomočjo 
Iskre je bil viden do leta 1985, 
nato pa je novo vodstvo Iskre 
pomoč Krajevni skupnosti oz. 
kasneje občini ukinilo, sponzori
rali so samo nekaj društev (v 
Semiču je registriranih 45 društ
ev). Z ustanovitvijo občine Se
mič je vodstvo Iskre dalo na zna
nje, da mora občina zaživeti sa
ma, brez pomoči Iskre. Kot obči
na danes živimo popolnoma sa

mostojno in v veliki meri skuša
mo pomagati pri razvoju gospo
darstva (v zadnjih letih je bilo na
menjeno 150 milijonov SIT za 
razvoj gospodarstva v naši obči
ni). Vsa ta leta nismo nikoli na
ložili Iskri obveznosti za plače
vanje prispevka za onesnaževa
nje okolja ali katerih koli drugih 
dajatev. Torej s strani občine 
zelo poštena igra.

Na 22. redni seji Občinskega 
sveta občine Semič, ki je bila 
junija letos, je svet soglasno spre
jel predlog za podelitev prizna
nja Iskri. Plaketa naj bi se pode
lila ob praznovanju 50-letnice 
Iskre Semič. Ker je bilo prazno
vanje obletnice odpovedano, se 
je občinski svet odločil, da se 
podeli plaketa Iskri Semič na 
osrednji prireditvi ob občinskem 
prazniku. Ta sklep je bil sprejet, 
ko še nismo bili seznanjeni s pre
gonom Iskre Semič s strani tujih 
in domačih naložbenikov. Za 
prevzem plakete sem se dogovor
il s predsednikom sveta delavcev. 
Vabilo na proslavo smo tako kot 
vsako leto tudi letos poslali vod
stvu Iskre Semič. Vodstvo se je 
proslave tudi udeležilo. Povezo
valka programa žal ni imela na
pisano, kdo prevzame plaketo, 
zato je na oder poklicala direk
torja podjetja. Ko sem ugotovil 
pomoto, sem na oder poklical 
predsednika sveta delavcev in 
mu čestital. Plaketo je prevzel 
direktor Iskre Semič. V čestitki 
delavcem sem se opravičil in 
priznal nerodnost, do katere je 
nehote prišlo.

Gospod Štefanič, predlagani 
in izbrani ste bili za podžupana 
Občine Semič, za katero ste bore 
malo naredili. Niste čutili potre
be, da se udeležite vsaj ene seje 
občinskega sveta v štirih letih. 
Nikoli nisem obtoževal delavcev, 
ki so delali za borih 50 tisočakov 
na mesec, da prodajo svoje del
nice. Močno pa obtožujem tiste 
vodilne delavce v Iskri Semič, ki 
so zbirali podpise delavcev za 
prodajo delnic, in ko so jih lah
ko prodali, so jih prodali takoj. 
Žalostno pa je, da ste bili med 
njimi tudi vi, gospod dolgoletni 
direktor. Kljub sklepu, ki ste ga 
sprejeli prav vi, da morajo vsi 
vodstveni delavci odkupiti za 
eno plačo delnic, se sklepa niste 
držali, s tem ste pokazali svojo 
pripadnost tovarni.

Nimam se namena opraviče
vati, ker se ne čutim krivega, 
želel sem le pomagati. Vsi iščete 
izgovore. Ne iščite jih, kajti za se
danje stanje je krivo vodstvo 
Iskre, ne delavci, ne župan in ne 
g. Šešok, katerega ste nakajkrat 
napodili iz Iskre! Za to stanje 
niso krivi ne nemški ne sloven
ski podjetniki, ki so Iskro kupili 
verjetno z namenom, da bodo 
nekaj zaslužili. Upam lahko le na 
vse dobro za tovarno, možnosti 
vpliva v tovarni nimam.

Hvala za razumevanje delav
cem Iskre, žal ne več naše!

IVAN BUKOVEC 
župan Občine Semič

Suhokranjski
drobiž
DL št. 45, 8. novembera

V vašem listu je bila 8. novem
bra v rubriki Suhokranjski dro
biž objavljena notica pod ozna
ko Izredno. “Trgovec” manjše tr
govine sredi žužemberškega trga 
se globoko opravičuje obiskoval
cu, ki naj bi z nakupom počakal 
do končane komemoracije na 
Cviblju, kot je pisalo na vratih 
trgovine.

Že sama udeležba na takem 
shodu je pietetno, kulturno in 
zato skoraj zavezujoče dejanje. 
Prizadeti “trgovec” pa je to opra
vil predvsem kot zastopnik zver
insko pomorjene družine Hotko, 
ker tega zaradi ostarelosti pri 86- 
ih letih ne zmore njihov edini 
preživeli sin.

Ni ga, ki se mu vrata manjše 
trgovine sredi trga, če je v stiski, 
ne bi brez nejevolje odprla, tudi 
v neuradnem času, zato je enour
na odsotnost "trgovca” zaradi 
navedenega razloga zanemarlji
va, s hudobijo omenjena baga
tela.

LEA HOTKO, 
Žužemberk

Kdo privatizira 
HE Boštanj?

BOŠTANJ - Pretekli teden je 
v prostorih TVD Partizan pote
kala javna razprava o osnutku 
enotnega dovoljenja za priprav
ljalna dela za gradnjo HE Bo
štanj. Razpravo, ki jo je vodilo 
ministrstvo za okolje in prostor, 
so prekinili zaradi suma, da niso 
bili javno razgrnjeni vsi doku
menti, kar je trdil vodja regio
nalne geodetske službe Roman 
Novšak. Razprava se je tako 
končala, preden so krajani, kijih 
zanima, kako bodo graditelji bra
nili vas Krompolje pred visokimi 
vodami, sploh prišli do besede. 
Vprašanje je tudi, ali bo do nove 
javne razprave še prišlo. Pred
stavnik Savskih elektrarn Samo 
Nunčič ni bil prepričljiv pri opre
delitvi, kdo je investitor HE Bo
štanj: podjetje Savske elektrarne 
iz Ljubljane ali Holding sloven
skih elektrarn, enota pri Drav
skih elektrarnah iz Maribora. 
Predstavniki Holdinga se raz
prave niso udeležili, ker menda 
nanjo sploh niso bili povabljeni.

A. ŽELEZNIK

KRŠKO - Uprava za obram
bo Krško je oktobra in novem
bra izvedla nabor v Sevnici, 
Brežicah in Krškem. Naborna 
komisija je pri tem seznanila 
vojaške obveznike z možnost
mi služenja vojaškega roka in 
tako tudi z možnostjo civilne
ga služenja. Po besedah Majde 
Arh Sevšek, članice naborne 
komisije v Krškem, letos uvaja
jo v Sloveniji v služenju vojske 
novost. Gre za to, da tisti, ki 
imajo status vrhunskega šport
nika, lahko služijo vojaški rok 
v centru vojaških šol v Ljub
ljani kot športniki. Fanfje, ki 
jih zanima taka možnost, od
dajo prošnjo izpostavi za ob
rambo in preko svojega šport
nega kluba tudi olimpijskemu 
komiteju Slovenije. Na tak na
čin lahko odsluži vojsko 80 
kandidatov letno. Športniki se 
lahko po odsluženju vojske 
stalno zaposlijo na ministrstvu 
za obrambo.

“Naborna komisija uprave 
za obrambe Krško opaža, da 
fantov ne zanima civilno služe
nje več toliko, kot jih je v pre
teklosti,” pravi Majda Arh 
Sevšek.

Nabornike v Sloveniji na
potijo na služenje štirikrat let
no, in sicer januarja, aprila, 
julija in oktobra, v 4 učne cen
tre v državi.

M. L.

Zahvala
Sredi oktobra se je kraja

nom zaselka Ilovec na Stu
dencu izpolnila dolgoletna 
želja, saj so nam asfaltirali 
pot. Za to investicijo smo si 
prizadevali več let. Zahvala 
gre predvsem županu občine 
Sevnica Kristjanu Jancu in 
predsedniku KS Studenec 
Stanetu Kokovetu. Krajani 
zaselka se jima zahvaljujemo 
za vso pomoč, saj brez nju
nih prizadevanj in sredstev 
občine, ki je delno krila stro
ške investicije, asfaltirane 
ceste ne bi bilo. Krajani za
selka se obvezujemo, da 
bomo za cesto skrbeli, da bo 
v ponos rodovom za nami.

S. N. F.

Konec tedna brez vlakov?
Belokranjski župani protestirali zaradi nameravane ukinitve 
vlakov na belokranjski progi - Še bolj zapostavljeni

BELA KRAJINA - Župani 
treh belokranjskih občin so na 
direktorja Slovenskih železnic 
mag. Igorja Zajca naslovili pro
testno pismo zaradi novega 
voznega reda, ki bo začel veljati 
16. decembra. Z njim name
ravajo namreč ukiniti nekatere 
linije potniških vlakov med 
Novim mestom in Metliko ob 
sobotah in nedeljah.

Bela krajina bi tako ostala 
brez železniške povezave z osta
lo Slovenijo od petka od 20.45, 
ko bi odpeljal zadnji vlak iz Met
like, do nedelje do 16.58, ko bi 
iz Metlike odšel naslednji vlak. 
Po osnutku novega voznega reda 
naj bi za konec tedna odpeljal 
zadnji vlak iz Ljubljane proti Beli 
krajini v petek ob 20.33, nasled
nji pa šele v ponedeljek ob 4.40. 
Belokranjski župani so prepri
čani, da bi se s tem že tako slabe 
prometne povezave z osrednjim 
delom Slovenije še poslabšale. 
Poleg tega je še vedno za mar
sikoga vlak edina povezava z 
ostalo Slovenijo. Ni malo Be
lokranjcev, ki so zaposleni v 
Novem mestu ali Ljubljani in se 
tudi ob koncih tedna prevažajo

z vlaki, prav tako pa tudi številni 
študenti in dijaki.

Kot so župani zapisali v pro
testnem pismu, jih v času, ko so 
pričakovali, da se bodo pro
metne povezave s središčem Slo
venije izboljšale, še bolj pre
seneča enostransko razmišljanje 
o ukinitvi potniških vlakov na 
belokranjski progi, ki so za Be
lokranjce zelo pomembni. Zato 
so apelirali na direktorja Zajca, 
naj pred sprejemom spremembe 
voznega reda še enkrat pretehta 
ukinitev linij in se odloči v prid 
Belokranjcev.

Mag. Žajec, ki je odgovoril v 
nekaj dneh, je pojasnil, da bodo 
z novim voznim redom zmanjša
li število voženj potniških vlakov 
v vsej državi. Gre za nerentabil
ne vlake, ki vozijo večinoma 
prazni in ne krijejo niti stroškov 
obratovanja. Za ta korak so se 
odločili kot dobri gospodarji, ki 
se prilagajajo zahtevam sodob
nega trga na vseh področjih, 
poslovanje pa morajo uskladiti 
tudi z vse bolj zahtevnimi tržni
mi načeli, saj jih v to sili tudi vse 
močnejša konkurenca.

M. B.-J.

NABOR V KRŠKEM - V naborni komisiji sta bila poleg pred
stavnikov uprave za obrambo in občinske izpostave uprave za 
obrambo Krško predstavnica SV stotnica Melita Pirc, pomočni
ca poveljnika, in zdravnik dr. Rudolf Ladika. Naborna komisija 
je seznanila vojaške obveznike z možnostmi služenja vojaškega 
roka. Med manj priljubljenimi možnostmi služenja je pehota, kot 
so pokazali odgovori vsaj nekaterih nabornikov. (Foto: M. L.)

USPEŠNI KRKINI GOSTINCI - Na Gostinsko-turističnem zbo
ru, tradicionalnem tekmovanju slovenskih gostincev, ki je bilo 
letos od 22. do 24. oktobra v Moravskih Toplicah, so se spet iz
vrstno izkazali udeleženci iz Krkinih Zdravilišč. Zlato medaljo 
so osvojili: Berta Grmek in Vera Fabjan (Dolenjske Toplice) za 
kuhanje turističnega menija za 12 oseb (na fotografiji), otoška 
receptorka Irena Košak ter Hazema Husarevič, sobarica iz Stru
njana. Ob tem so tekmovalke in tekmovalci Krkinih Zdravilišč 
osvojili še 4 srebrne in 5 bronastih medalj. (Foto: A. B.)

Ljubljansko pismo J

Doklej čakanje 
na odškodnine?
Izgnanci - prve žrtve 
nacizma

LJUBLJANA - Letos mine
va 60 let od začetka množične
ga izgona slovenskih mož, 
žena in otrok. Izgnanih je bilo 
okoli 63.000 ljudi, 17.000 pa 
jih je pobegnilo pred prisilnim 
izgonom. Okupatorji so se od
ločili, da slovenski narod in 
njegovo domovino, kjer je živel 
že več kot tisoč let, zbrišejo z 
zemljevida Evrope. Zato so jo 
razkosali med štiri države, levji 
delež pa si je prilastila Hitler
jeva Nemčija.

Letos 9. junija se je izteklo 
tudi deset let uspešnega dela 
Društva izgnancev Slovenije 
(DIS). Na programsko-volilni 
skupščini 30. junija je bila za 
novo predsednico društva z ve
liko večino glasov izvoljena 
prof. Ivica Žnidaršič, doseda
nja podpredsednica.

Toliko uspehov kot DIS je v 
samostojni Sloveniji poželo le 
malo drugih društev. Pred
vsem je utrdilo spoznanje, da 
je bil množični izgon Sloven
cev genocidno dejanje, ki bi ga 
nikoli ne smeli izbrisati iz na
šega zgodovinskega spomina. 
Ohraniti to slovensko tragedi
jo v zavesti evropske in svetov
ne javnosti, pa ni le naloga slo
venskih izgnancev in njihovih 
društev, temveč tudi države in 
njenih organov. Zato izgnanci 
upravičeno pričakujejo večjo 
pomoč državnih organov pri 
uveljavljanju svojih legitimnih 
zahtev, da naslednice okupa
torskih držav, ki se vztrajno 
zavzemajo za varstvo človeko

vih pravic, Sloveniji in Sloven
cem končno izplačajo pravič
no vojno odškodnino in da pri 
tem ne izpuščajo izgnancev, 
kot so to storili pri Hirschevem 
skladu. Menijo tudi, da Slove
nija nikoli ne bi smela pristati 
na to, da so slovenske žrtve 
vojnega nasilja v nemškem za
konu Spomin, odgovornost in 
prihodnost obravnavane kot 
razseljene osebe, ne pa kot na
rod, ki prebiva v tem delu Ev
rope že dolgo obdobje in ki je 
bil določen za iztrebljenje.

In kje vzeti denar za te vojne 
odškodnine?

V Društvu izgnancev Slove
nije so že večkrat opozorili 
zunanje ministrstvo RS in dru
ge pristojne državne organe, 
da Slovenija Avstrijcem in 
Nemcem ne bi smela ničesar 
vrniti, dokler Avstrija in Nem
čija ne bosta poplačali celotne 
vojne škode, povzročene Slo
vencem in Sloveniji med drugo 
svetovno vojno. Premoženje, 
ki so ga v Sloveniji leta 1945 
zapustili Avstrijci in Nemci, pa 
naj bi vlada usmerila v sklad za 
poplačilo vojne odškodnine.

Razumljivo, da so izgnanci 
zaradi neporavnanih računov 
za svoje medvojno trpljenje 
izrazili začudenje tudi nad iz
javo Johnnyja Younga, naj bi 
Slovenija vrnila premoženje 
okrog 400 sedanjim ameri
škim državljanom, ki so leta 
1945 zapustili Slovenijo. Priča
kovali so, da se bo hkrati za
vzel tudi za vračanje premože
nja slovenskim žrtvam naciz
ma. To so upravičeno pričako
vali, saj so že pred nekaj leti o 
tem pisali tudi prejšnjemu 
predsedniku ZDA Billu Clin
tonu, ko je podprl zahteve ne 
le ameriških, temveč tudi ev
ropskih Judov za izplačilo 
odškodnin. Sodili so, da bi 
Amerika morala imeti enak 
donos do vseh žrtev vojnega 
nasilja.

VINKO BLATNIK
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MLADI DOLENJCI

Z vižami o dolenjskih lepotah in dobrih ljudeh
(Ml (L fl

m m o ^ ga q qc
Najstarejši član ansambla Mladi Dolenjci je Lado Šurla 
iz Koroške vasi, ki je vzrojil, ko sva prišla na temo 
namigovanj o podkupovanju glasbenih urednikov. "Ne 
verjamem, da se to res dogaja, jaz enostavno ne bi mo
gel reči tipu: Na, tu imaš cvenk, pa nas rolaj v progra
mu tvoje radijske postaje. ’ Tak način dvigovanja popu
larnosti se mi gnusi. ”

Harmonikar Tomaž Kaste
lic, doma iz Jurne vasi, šteje 
22 let, že dolgo igra na dia
tonično harmoniko. Kar ne
kaj laskavih nagrad je pospra
vil pod streho in veseli ga, da 
je vse več mladih, ki ne obrne
jo radijskega gumba takoj, ko 
zaslišijo “govejo muziko”. 
“Ta posmehljivi izraz za na
rodno zabavno glasbo so si 
izmislili glasbeni uredniki, da 
bi pred svetom pokazali svoj 
prezir do glasbe, s katero slu
žijo lepe denarce. “Nikoli me 
ni vleklo k zabavni glasbi. Do
ma sem s kmetov in tam se je 
poslušala domača muzika. 
Bodimo pošteni: po domači 
glasbi smo prepoznavni v

Tri uspešna leta 
Mladih Dolenjcev
• Leto 1999: Vurberk - 1. 
nagrada strokovne komi- 
sje; Števerjan - nagrada 
za najboljšega debitanta; 
Ptuj - zlati Orfej in 1. na
grada občinstva; Cerkven
jak - 1. nagrada občinst
va in 3. nagrada strokovne 
žirije.
• Leto 2000: Vurberk - 1. 
nagrada strokovne žirije, 
L nagrada urednikov ra-

' dijskih postaj za najboljšo 
skladbo festivala ter L in 
2. nagrado za besedilo; 
Ptuj - zlati Orfej in L na
grado za besedilo, 2. na
grado občinstva; Cerkven
jak - L nagrada občinst
va, 2. nagrada stokovne 
žirije, L nagrada za be
sedilo; po glasovanju bral
cev Slovenskih novic so 
dobili v Domžalah nagra
do za najobetavnejši na
rodnozabavni ansambel za 
leto 2000, prejeli brona
stega Slavčka ter srebrno 
ploščo založnika.
• Leto 2001: Na prireditvi 
Slovenska polka in valček 
so prejeli po telefonskem 
glasovanju radijskih in te
levizijskih gledalcev re
kordnih 12.507 glasov; 
Vurberk - 1. nagrada stro
kovne žirije, 1. nagrada 
urednikov radijskih postaj 
za najboljšo skladbo festi
vala, 1. nagrado za besedi
lo, 2. nagrado občinstva; 
na prireditvi Zaigrajmo in 
zapojmo so dobili 1. na
grado občinstva.

dobršnem delu sveta bolj kot 
po politiki ali gospodarskih 
uspehih, zakaj bi se potem 
tega sramovali,” razmišlja 
najmlajši v ansamblu, šest
najstletni Simon Lukšič, do
ma iz Jurne vasi, čigar oče 
Silvo je pri Mladih Dolenjcih 
tonski mojster, skrbi pa tudi 
za prevoze ter za stike z jav
nostjo. Po domače: dviga tele
fon in se dogovarja za na
stope, snemanja, intervjuje.

“Z večino slovenskih ben
dov dobro sodelujemo, najde
jo pa se tudi posamezniki, ki 
so ljubosumni na naše uspe
he. Dokler smo začenjali in 
smo bili slovenski publiki še 
neznani, so se nam vsi pri
jazno smejali. Zdaj je že mal
ce drugače. Najdejo se skla
datelji, ki me grdo napadajo, 
češ da sem jim ukradel pred 
leti ustvarjeno melodijo, na 
primer Brez otroških oči,” 
pravi Lado Šurla, ki je “zagre
šil” vse skladbe, razen instru
mentalnih (te so izpod pere
sa Tomaža Kastelca), za Mla
de Dolenjce. “Vsako novo 
skladbo poslušamo do neza
vesti, da se nam ja ne bi zgodi
lo, to, kar nekateri nevoščljiv
ci neupravičeno očitajo La
du,” dodatno pojasni Tomaž 
Kastelic.

Povem jim, da sem pri Ži- 
ški kartuziji na Štajerskem 
srečal fante iz ansambla Šta
jerskih sedem in da so zelo 
hvalili njihovo troglasno pet
je. “Najboljši so,” je bil nav
dušen štajerski pevec. “Sprva 
nismo bili preveč pozorni na 
to, kaj pojemo, zdaj pa zelo 
pazimo. Besedilo mora biti 
lepo, izazno, nežaljivo, pev- 
no, vsebinsko bogato. Ne sme 
se nam zgoditi, da bi ljudje 
ugašali radijske sprejemnike 
zaradi slabega teksta,” je kri
tičen Šurla. “Sicer pa so be
sedila za prvo kaseto Pod 
Gorjanci smo doma in za 
drugo Mladi Dolenjci napisa
li: Fanika Požek, Ivan Sivec, 
Marija Vovk, Vera Kumprej, 
Franc Ankert, Franc Šurla in 
Franc Smrekar.”

“Uveljavljeni ansambli se 
neradi udeležujejo festiva
lov...”

“Mi pa. Tam te ljudje spo
znajo, dobiš več ponudb za 
igranje.”

“Mediji lahko veliko pripo
morejo k popularnosti an
sambla...”

“Severno od Grosupljega 
nas več vrtijo kot na doma
čem terenu. Drži kot pribito 
tisto o prerokih v lastni do
movini... Včasih si moral kaj 
pokazati, da si prišel do kase
te, zgoščenke ali pogovora po 
radijskih valovih. Danes so 
kriteriji dokaj zrahljani. Vsak
do, kdor premore skladbico 
ali dve in ima slučajno posluh 
ter harmoniko, že lahko pride 
do kasete, do CD. Ko pa je 
treba igrati v živo, pa je veli
ka žalost.”

“Avtorske pravice...?”

"O tem ne vemo veliko. 
Niti tolarja še nismo dobili za 
naša javna izvajanja. Pri nas 
je to še vse preveč po kavboj
sko. Slišimo, da Radio Slove
nija redno plačuje. Sazas, ki 
naj bi nas ščitil, se menda tru
di sto na uro. Brez stroge za
konodaje ne bo šlo.”

“Imate podatke o tem, ko
liko kaset ste doslej prodali?” 

“Okrog pet tisoč. Morda 
več, vsekakor pa ne manj.” 

“Kam vas največkrat po
vabijo igrat?”

Mladi talenti 
Bele krajine

ČRNOMELJ - Dijaška 
sekcija Kluba belokranjskih 
študentov je pripravila v Speli- 
čevi hiši v Črnomlju razstavo 
mladih belokranjskih talen
tov, ki bo odprta še danes in 
jutri. Sicer pa je bila minuli 
ponedeljek še likovna delavni
ca, v torek filmski večer, da
nes, 15. novembra, pa bo ob 
17. uri likovna delavnica, v 
kateri bo dijakinja Petra Be
zlaj učila barvanje na steklo. 
Jutri, 16. novembra, bo ob 
21. uri v črnomaljskem gradu 
koncert z vzhajajočimi zvez
dami belokranjske estrade. 
Nastopili bodo Helena Kon
da, Echob da dogg, En Skuš 
Fali (ESF) in Space DJ.

“Na Gorenjsko. V okolico 
Ljubljane. Pa na Štajersko.” 
“Kdo je špica v narodno za
bavni glasbi?”

“Mihelič, Slak, Klavžar, 
Avsenik. Slovenija premore 
veliko dobrih ansamblov. 
Konkurenca je neverjetno ve
lika. Je pa razveseljivo, da se 
pojavljajo v naših vrstah ved
no mlajši glasbeniki. Tudi 
ženski ansambli, ki igrajo na 
vižo lepote, dolgih nog, kar ni 
nič slabega, če dodajo k temu 
še ščepec glasbene in pevske 
nadarjenosti. To so zmogle 
Vesele Štajerke pa morda še 
Mlade frajle.”

“Ste glasniki Dolenjske?” 
“Smo. Pojemo O Dolenjski, o 
cvičku, o lepotah, domačih 
ljudeh in stvareh.”

“Kdaj obupate?”
“Nikoli, ker vemo, da smo 

na pravi poti. Predvsem pa 
smo mladi, polni energije.” 

“Nova keseta...”
“Zunaj bo novembra.” 
Petletnico igranja bodo 

Mladi Dolenjci proslavili v 
Športni dvorani Leona Štuk
lja v Novem mestu in sicer 26. 
januarja naslednje leto. Na 
koncert bodo povabili znana 
imena s slovenske narodno
zabavne in zabavne scene, 
folklorno skupino Kres, hu
morista in še koga.

TONI GAŠPERIČ

V petem razredu zaplesala
Kako je letošnja miss Slovenije stopila na plesni oder 
in modne piste - D. Vodlan: “Rebeka je velik uspeh ”

KRŠKO - Oči mnogih so 
uprte v Rebeko Dremelj. 
Znano je, da je miss Slove
nije v teh dneh pod vročim 
južnim soncem, kar so po
kazali tudi mali zasloni. 
Manj je verjetno znano, da 
je Rebeka Dremelj, ko je 
bila v 5. razredu, začela ple
sati v plesni skupini Duša
na Vodlana v Agenciji Lu- 
kec Krško in tamkajšnjem 
plesnem klubu. “Dve leti po 
teh njenih začetkih mi je 
njen oče dejal, da bi njego
va hčerka rada postala ma
nekenka. Ko je bila stara 13 
let, je naredila prve mane
kenske korake. Sodelovala 
je tudi z drugimi maneken
skimi agencijami. Nastopa
la je tudi kot fotomodel za 
časopise. Pri tem je veliko 
snemala v tujini in se udele
ževala neuradnih lepotnih 
tekmovanj za različne časo
pise in revije. Pred tremi leti 
meje poklicala. Srečala sva 
se in potem je Agencija Lu- 
kec podpisala z njo pogod
bo o poslovnem sodelova
nju pri vodenju maneken
skih tečajev in organiziran
ju modnih revij,” pravi Du
šan Vodlan. Tako je Rebeka 
Dremelj postala modna sve
tovalka v Agenciji Lukec.

Vodlan je v tem času že 
mislil na to, da bi v prihod
nje izbirali miss Posavja za 
miss Slovenije. Povezal seje 
z Zdravkom Geržino iz Ma
ribora, ki ima licenco za 
izbor miss Slovenije za miss 
sveta. “Po uspešnem lan
skem izboru miss Posavja, 
ko smo dobili kar dve fina
listki v izboru miss Slove-

Dušan Vodlan

nije, smo letos dosegli zelo 
velik uspeh. Kajti edino Po
savje je imelo 3 svoje kan
didatke v finalu izbora miss 
Slovenije. Pri tem je Rebe
ka Dremelj, 1. spremljeval
ka z izbora miss Posavja, 
postala miss Slovenije. Kar 
je dosegla s pomočjo vseh, 
ki ji ves čas stojimo ob stra
ni in verjamemo v njene 
kvalitete in človeške vrline, 
je krona mojega 15-letnega 
dela na plesnem in mod
nem področju,” pravi Vod
lan. Prepričan je, da bo Re
beka zelo dobro zastopala 
barve Slovenije, Posavja in 
občine Krško. “Slovenci 
smo majhen narod, kot je 
majhna naša država, ampak 
Rebeka bo tam zelo velika 
in bo s svojimi nastopi pre
senetila in zadovoljila veli
ko ljudi,” meni Vodlan. Ver
jame, da bo letošnja miss 
Slovenije dosegla jutri naj
več, kar so doslej dosegle 
naše predstavnice na izbo
rih miss sveta.

M. LUZAR

Navdušeni nad 
prireditvijo

26. septembra so nas ob
iskali otroci iz Toom Mut- 
ters Schule iz Nemčije. Za
igrali in zapeli so nam nekaj 
pesmi, zlasti so nas prese
netili s petjem in igranjem 
slovenskih pesmi. Navdušili 
so nas tudi zato, ker vemo, 
koliko truda so morali vložiti 
v svoje delo. Učenci so ob 
prireditvi zapisali naslednje 
misli:
• Prekrasno! Nihče ni priča
koval, da lahko otroci z ma
njšimi sposobnostmi tako 
dobro zaigrajo in zapojejo. 
(Luka)
• Bilo je lepo. Tudi sama 
sem se prepustila glasbi in 
uživala. Otroci so se zelo 
potrudili. (Sanja D.)
• Nastopajoči zaslužijo veli
ko pohvalo. (Maša)
• Zdijo se pravi umetniki, 
saj so z delom in trudom do
kazali, da železna volja pre
maga vse ovire. (Sonja)

Danijela Bosančič, 7. d 
Novinarski krožek 

OŠ Brežice

Zakaj sem se 
vključil v tabornike?
• Veseli me taborniško življe
nje. S taborniki sem se srečala 
že v vrtcu. Hodili smo na po
hode. (Katja)
• Tudi mene zanimajo taborni
ki. Pri tabornikih spoznavaš 
naravo. (Živa)
• Ker spoznavaš naravo in jaz 
jo imam rad. S taborniki hodiš 
na izlete. (Luka)
• Tabornik muren sem bil že v 
vrtcu. Odločil sem se zato, ker 
bomo hodili na sprehode. 
(Alen)
• Svetovala mi je mami in ta
borništvo mi je všeč. (Simon)
• Veliko že vem o taborništvu 
in to me veseli. (Žiga)
• Ker rad hodim in imam rad 
naravo. (Domen)
• Rad hodim in mamica mi je 
rekla, naj grem k tabornikom. 
(Blaž)

Člani voda Vamsi 
OŠ Šmihel iz Novega mesta

Naravoslovni dan
Nekateri še ne veste, da je Te

menica največja reka ponikalni
ca na Dolenjskem. Temenica 
ponikne v vasi Ponikve in zopet 
pride na piano v Zijalu. Potem 
nekaj časa vijuga po površju do 
Goriške vasi, kjer ponovno po
nikne. Iz podzemlja priteče v 
zatrepni dolini Luknja pri Preč
ni. Torej dovolj zanimivosti, da 
jo malo proučimo. Razdelili smo 
se v dve skupini. V prvi, kjer sem 
bila tudi sama, smo raziskovali 
vodo, v drugi pa so proučevali 
živali v Temenici in ob njej. Zju
traj nam je učiteljica dala navodi
la in razdelila delovne liste. Peš 
smo se odpravili proti Temenici. 
Naša prva naloga je bila izmeri
ti hitrost reke v dolžini deset 
metrov. Deset metrov preteče v 
eni minuti. Za drugo nalogo smo 
morali skicirati rečni tok Teme
nice, nato pa še temperaturo 
vode in zraka ter kislost vode. 
Vodo smo morali tudi povonjati. 
V učilnici smo naredili miselni 
vzorec z naslovom Temenica. Ko 
smo končali, smo na peskovniku 
gledali, kako si je reka po mivki 
utrjevala pot. Naravoslovni dan 
je bil zelo zanimiv in si ga bom 
poskusila čimbolj vtisniti v 
spomin.

SIMONA ŽAGAR, 6. b 
OŠ Mirna Peč

Prvič na
gospodinjskih dnevih

V zadnjem tednu v oktobru 
smo učenci 7. r. devetletke preži
veli tri čudovite gospodinjske 
dneve na kmečkem turizmu v 
Sromljah. Pripravljali smo vleče
no testo, testo za kruh in zmes 
za sladice. Spekli smo jabolčni 
zavitek, čokoladno pecivo z ore
hi in več vrst kruha: rženega, aj
dovega, koruznega, polnozrnate
ga in belega. Zajtrk, kosilo in 
večerjo nam je pripravila gos
podinja. Mi smo ji pomagali pri 
pripravi hrane, malice pa smo si 
pripravili sami. Urili smo se v 
pogrinjanju mize, likanju in či
ščenju. Ogledali smo si dvestolet
ni vaški mlin. Na gospodinjskih 
dnevih je bilo zelo lepo.

ANICA SIMČIČ 
OŠ Vinica

O energiji
V sredo, 24. oktobra, smo 

imeli skupen naravoslovni dan 
na temo Energija. Delo je pote
kalo v interesnih skupinah. V 1. 
r. so se pogovarjali o zraku, vet
ru in izrabi tekoče vodne ener
gije, izvajali so poskuse z jadrni
co, vetrnico in mlinčkom. V 2. r. 
so ugotavljali jakost vetra in 
dokazali gibanje in obstoj zraka. 
Skupaj s prvim razredom so pri
redili tekmovanje jadrnic. V 3. r. 
so sodelovali tudi starši. Z upo
rabo različnih električnih virov 
so dokazali, daje elektrika nepo
grešljiva. Izvajali so razne posku
se. V 4. r. so dokazali, da se da 
včasih narediti tudi vreme, dela
li so poskuse na temo Energija 
vode, sonca in vetra itd. Od 5. do 
8. r. so učenci v 9 različnih inte
resnih področjih spoznavali ener
gijo in gibanje, izdelali so sonč
ni kolektor in solarno pečico,,,

V skupinah so učenci, učitelji 
in starši delali pet šolskih ur. 
Vsaka skupina si je lahko ogle
dala delo druge. Ob koncu so 
učenci svoje delo predstavili še 
na skupni razstavi v jedilnici 
šole. Želimo, da se nam bi na 
takih naravoslovnih dnevih v 
naslednjih šolskih letih pridru
žilo še več staršev. Samo energijo 
je treba imeti, pa bo šlo.

TEA MIKLIČ, 7. b
Novinarski krožek OŠ Otočec

OBISK GASILSKEGA DOMA - 
V mesecu požarne varnosti smo 
učenci in učitelji PŠ Dobrnič 
obiskali GD Dobrnič. Ob ogledu 
smo imeli vajo. V gasilskem 
domu so gasilske čelade in tor
bice. Gasilski avto je nov, rdeče 
barve, ima modre signalne luči 
in sireno. Na avtu je napisana 
telefonska številka gasilcev 112. 
Gasilni avto ima motorno črpal
ko, cevi in top, ki brizga vodo, 
kadar gori. Gasilci oblečejo de
lovno gasilsko obleko na tekmo
vanju. Kadar imajo veselico, so 
v svečanih gasilskih oblekah. 
Tudi jaz sodelujem pri gasilcih 
pionirjih. (Gregor Smolič, 2. r. 
PŠ Dobrnič)
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MILOŠ KOVAČIČ. PREDSEDNIK UPRAVE IN GENERALNI DIREKTOR KRKE

Vse bogastvo je v ljudeh, v dobrih kadrih
Novomeška Krka je pred kratkim v Varšavi, glavnem mestu Poljske, odprla sodobno 
tovarno, prvo Krkino v tujini, ki je veljala več kot 50 milijonov mark. Tako tovarno 
Krka gradi tudi v Moskvi, v gradnji je še obrat v Jastrebarskem na Hrvaškem, končana 
je gradnja obrata v Šentjerneju, v kratkem bo stekla poskusna proizvodnja v Notolu, 
novi najsodobnejši tabletni tovarni v Novem mestu. Krka je že več let zapored naj
uglednejše in najuspešenejše slovensko podjetje, predsednik njene uprave in general
ni direktor Miloš Kovačič pa najuglednejši direktor. Letos je drugo mesto po ugled
nosti za Krko zasedla njena hčerinska firma Krka Zdravilišča. Krka je vsa leta tudi 
najdarežljivejši sponzor in donator novomeškega zdravstva, športa in kulture, odprtih 
rok pa je tudi za širši dolenjski, belokranjski in posavski prostor. Več kot dovolj raz
logov in tem za pogovor z njenim prvim človekom Milošem Kovačičem.
• Zakaj ste se v Krki odločili za gradnjo tovarn 
v tujini?

“Prvi razlog za to je bil ekonomski: tam so 
za tuje izdelke carine, negativne liste, če pa 
imaš v teh državah obrat, te tretirajo kot do
mačega proizvajalca in tvoja zdravila so na 
pozitivni listi, se pravi, da jih ljudje dobijo na 
recept brezplačno. To je bil prvi razlog, da 
smo šli na Poljsko, v Rusijo in v Hrvaško. V 
Varšavi smo temeljni kamen za našo tovarno 
postavili pred štirimi leti, v Rusiji in na Hrva
škem pa smo začeli graditi pred dvema letoma.

V tem času pa so se pojavili se drugi ukre
pi, ki še bolj kažejo, kako prav smo se odločili 
glede teh naložb v tujini. To je predvsem 
evropska zakonodaja, ki jo mora Slovenija 
sprejeti, če hočemo v Evropsko skupnost. To 
se pravi, da bosta pri nas veljala tak zakon o 
zdravilih in taka patentna in zaščitna zako
nodaja kot v državah EU. To pomeni, da bo 
veliko težje pri taki zakonodaji razvijati gene
rične proizvode - kopije originalnih zdravil, 
ki so prav tako kvalitetna, a veliko cenejša. V 
proizvodnji generičnih zdravil pa je Krka prva 
v Evropi.

Generična zdravila so pravzaprav edina 
možnost, da zdravstvene blagajne preživijo. 
Če bi se ljudje zdravili samo z originalnimi, 
patentno zaščitenimi proizvodi, bi vse zdrav
stvene blagajne propadle, tudi tiste v bogatih 
državah, celo ameriška. V Ameriki 30 odst. 
ljudi sploh ni zdravstveno zavarovanih in 
morajo sami plačevati zdravila.
• Slišati je, da so Američani začeli pravo ofen
zivo proti proizvajalcem generičnih zdravil, da 
jih hočejo na vsak način in za vsako ceno one
mogočiti in da je tudi njihov novi veleposlanik 
v Sloveniji na tem področju zelo dejaven.

“Američani hočejo doseči, da se patentna 
zaščita zdravil podaljša, in to ne samo proiz
vodna, ampak tudi klinična zaščita. Skušajo 
tudi doseči, da ne bi mogli mi že prej, ko pa
tentna zaščita še velja, delati niti poskusov. 
Američani bi radi, da bi zaščito podaljšali, 
tako da bi njihova farmacevtska podjetja še 
dalj časa kot sedaj svoja zdravila lahko proda
jala po izredno visokih cenah, ki so tudi deset
krat in več dražja kot generična. Američani 
hočejo uničiti sedanjo močno generično 
proizvodnjo v Evropi, saj hočejo imeti njihove

multinacionalke svetovni monopol nad proiz
vodnjo in prodajo zdravil.

V lanskem letuje bilo na svetu prodanih za 
430 milijard dolarjev zdravil; od tega jih tri- 
četrt porabi 10 bogatih držav, ves ostali svet 
pa komaj četrtino. Revni svet za zdravila nima 
denarja. Mi pa proizvajamo enako dobra, a 
veliko cenejša zdravila, kot so originalna. Če 
nas Američani ustavijo doma, v Sloveniji, in 
dosežejo, da bi se zaščita njihovih dragih 
zdravil podaljšala, potem mi teh naših gene
ričnih proizvodov ne smemo niti izvažati. In 
novi ameriški veleposlanik si za to močno 
prizadeva. Če naše oblasti tukaj popustijo, bi 
bila to katastrofa za Krko in Lek, se pravi za 
slovensko farmacevstsko industrijo, daleč 
najboljšo slovensko industrijo po prodaji, 
dobičku, izvozu, znanju, poleg tega imamo 
največjo zunanjetrgovinsko mrežo in 2.000 
ljudi s fakultetno izobrazbo. Krka in Lek 
pomenita za Slovenijo toliko kot Basel, ki je 
center svetovne farmacevtske industrije, za 
Švico. Sorazmerno toliko, kot da Basel Švici,

prispevata Sloveniji Krka in Lek. Vsak pa
meten človek bi to podpiral in naprej razvi
jal, kajti tu je denar, znanje, mreža, prihod
nost.”
• Kako daleč je gradnja nove tabletne tovarne 
Notol v Novem mestu, kaj je z ostalimi Krkini
mi investicijami?

“Notol je tako rekoč končan, konec oktob
ra je dobil uporabno dovoljenje in te dni bo 
stekla poskusna proizvodnja. To je ena najmo
dernejši tabletnih tovarn v Evropi. Investici
ja velja 157 milijonov mark, kar je ena naj
večjih naložb v zadnjih letih v Sloveniji sploh. 
Stara tabletna tovarna bo še naprej delala, kar 
nam bo omogočalo večjo fleksibilnost.

Obrat v Šentjerneju je zgrajen in bo začel 
delovati distribucijsko, zbiramo pa primerno 
opremo za proizvodnjo, ki bo stekla spomla
di 2003. Takrat bomo odprli tudi tovarno v 
Moskvi in obrat v Jastrebarskem na sosed
njem Hrvaškem. Čeprav se meni drugo leto 
izteče mandat, bom vodenje Krke za krajši čas 
podaljšal, da dokončamo te investicije, da 
bomo začeli proizvajati in prodajati zdravila 
iz teh tovarn.”
* Krka je od samega začetka tesno povezana 
z Novim mestom in širše. Je tudi izredno 
darežljiva in podpira zdravstvo, šport, kulturo. 
Koliko denarja gre za sponzorstvo in donacije?

“Za novomeško zdravstvo, šport in kulturo 
prispevamo okoli 5 milijonov mark na leto. 
Kakšna bo nadalje sponzorska in donatorska 
politika Krke, je odvisno od obdavčitve. Za 
sponzoriranje je 0,3 odst. denarja od prodaje 
neobdavčeno, to pa je za vso to dejavnost, ki 
jo Krka podpira v Novem mestu, na Dolenj
skem, v Beli krajini in Posavju, premalo, saj 
to v našem primeru, ko prodamo za okoli 700

Krka že 31 let podeljuje mladim raziskovalcem Krkine nagrade, namenjene spodbujanju mladih 
pri raziskovalnem delu. V vseh teh letih so podelili že 1740 nagrad. Krka je s svojim znanstvenim, 
intelektualnim in drugim potencialom ter potrebami po najkakovostnejših kadrih gotovo ena 
najtrdnejših osnov za ustanovitev novomeške univerze, katere odločen zagovornik je prav Miloš 
Kovačič. (Foto: A. B.)

Miloš Kovačič je bil ob odprtju Krkine tovarne v Varšavi gostitelj predsednikov Poljske Aleksan
dra Kwasniewskega in Slovenije Milana Kučana. Poljski predsednik je Kovačiča za izredne zasluge 
pri razvoju poljsko-slovenskega sodelovanja odlikoval s komandorskim križcem reda za zasluge 
Republiki Poljski, ki mu ga bo poljski veleposlanik v Sloveniji izročiI danes na slovesnosti v Krki 
v Novem mestu. (Foto: A. B.)

milijonov mark na leto, znese kaka 2 milijo
na mark. A le za ta 2 milijona mark nismo ob
davčeni. Slovenska podjetja z Lekom in Revo
zom vred se v glavnem držijo teh 0,3 odst. Če 
bo ostalo pri tem, bo morala Krka svoj prispe
vek zmanjšati, ker mora na sponzorska in 
donatorska sredstva nad 2 milijona mark 
plačevati visoke davke. Slišati je, da donator
ska sredstva za zdravstvo ne bodo več obdav
čena. To bi bilo dobro. Naš namen je novo
meško bolnišnico vsako leto dodatno oprem
ljati in jo spraviti na najvišji nivo. Lani smo 
tako za novomeško bolnišnico prispevali mili
jon mark. Kje je še tako?

Potem je tu kultura: sejmi, knjižnice, grafič
ni bienale, vsak mesec razstava v Krki Novo 
mesto in Ljubljana, tu je brežiški festival in 
vse ostalo. Spet Krka največ! No, kaže, da 
novi predsednik Revoza Michel Bouton bolj 
razume potrebe tega prostora, v katerem živi
jo Revozovi delavci in da bo tudi uspešni Re
voz več prispeval za te namene.”
• Največ pa da Krka za košarko.

“Da, za košarko gre največ. To je že tako in 
tako drag šport, novomeški klub nastopa v 
evropski ligi, igralci so dragi. A za te visoke

dohodke bi morali po moje bolje igrati. Konec 
koncev imata dva košarkarja trikrat večjo pla
čo kot jaz, tudi rezervni igralci dobijo več kot 
na primer direktor Krkinega marketinga. Saj 
ne rečem, “štimunga”, ko premagajo Panati- 
naikos, je v redu, samo to preveč stane. Last
niki gotovo ne bodo dolgo gledali, da bomo 
dajali za košarko take denarje. Še posebej, ker 
tržno to za Krko ne pomeni prav veliko. Za nas 
bi bilo pomembno, da novomeški košarkarji v 
Moskvi premagajo CSK, ne pa v Madridu 
Real. V Španiji nihče ne ve za Krko, mi tam 
nič ne prodamo, v Rusiji pa nas vsi poznajo 
in zmaga v Moskvi bi za nas nekaj pomenila, 
prav tam pa so bili Novomeščani najslabši.”
• Ob Krki je letos njena hči, družba Krka 
Zdravilišča, drugo najuglednješe slovensko 
podjetje. Se tudi v Zdraviliščih pripravljajo 
kakšne večje naložbe?

“Pred nedavnim smo odobrili dve veliki in
vesticiji v Krkina Zdravilišča. Tako je vse že 
pripravljeno za ureditev novega, najsodobne
jšega bazenskega kompleksa z vsemi pritikli
nami v Dolenjskih Toplicah. Vsa stvar bo stala 
okoli 10 milijonov mark, dela, ki bodo stekla 
v kratkem, bodo opravili domači, dolenjski 
izvajalci, čeprav so bili pritiski od drugod, tudi 
politični, zelo veliki.

Druga velika stvar pa je ureditev Otočca, 
enote Krke Zdravilišč, kamor nameravamo po 
ceveh speljati termalno vodo iz Šmarjeških 
Toplic. Otočec nameravamo bolj povezati z 
zdraviliško dejavnostjo in tudi tam, tako kot v 
Dolenjskih in Šmarjeških Toplicah ter Stru
njanu, razvijati zdraviliške programe, kot so 
promocija zdravja, zdravstvena preventiva, 
kamor sodijo programi za hujšanje, razstrupl
janje telesa, krepitev zdravja srca in ožilja, pro
grami za diabetike, za nego telesa, sprostitveni 
programi. Vložek v Otočec bo velik, saj bo 
znašal okoli 12 milijonov mark. A pogoj, da 
gremo v to investicijo, je, da se trasa načrtova
ne avtoceste odmakne od otoškega kompleksa, 
da sprejmejo tako imenovano severno varian
to, za katero se zavzemajo tako Krka kot no
vomeška občina in krajevna skupnost Otočec.”
• Kako gledate na prizadevanja, da bi Novo 
mesto in s tem ves jugovzhodni del Slovenije 
dobil svojo univerzo?

“Jaz sem velik in odločen podpornik ideje, 
da Novo mesto dobi univerzo. Ne samo da jo 
ta del Slovenije potrebuje, glede na gospodar
sko, kapitalsko in intelektualno moč Novega 
mesta - samo v Krki je čez 50 doktorjev zna
nosti - je tudi realna možnost, dajo dobimo. 
Sedanji slovenski univerzi dajeta glede na 
slovenske potrebe premalo kakovostnih kad
rov. Tako nam primanjkuje kemikov, farma
cevtov, ni dovolj kakovostnega specialistične
ga postdiplomskega študija ekonomije, brez 
najboljše informatike ne gre. Take in podobne 
programe naj bi razvijala novomeška univer
za. Vse bogastvo je v ljudeh, v dobrih, sposob
nih, visoko usposobljenih kadrih. Te pa dajo 
le dobre šole. Osnova za to, daje Krka, tovar
na iz majhnega mesta, tako uspešna v širokem 
svetu, so prav njeni kadri, ki so dorasli najbolj
šim v razvitem svetu. Takšna bi bila lahko tudi 
novomeška univerza: majhna, a kakovostna, 
širše priznana in cenjena.”
• Bi prevzeli mesto rektorja novomeške 
univerze?

“Če bo treba in če bom pri zdravju, bi!” 
ANDREJ BARTELJ
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MIRAN KRIŽAN. USPEŠEN OBRTNIK

Z miselnostjo že v Evropski uniji
Miran Križan iz Dražitev pri Metliki je leta 1992 po 
sedmih letih dela kot tehnološki presežek odšel iz no
vomeškega Revoza. Potem je nekaj časa delal v Nemčiji 
ter se doma pripravljal na samostojno obrtniško pot. Ko 
je videl, da bo lahko preživel, je leta 1995 odprl obrt, ki 
jo je poimenoval Ključavničarstvo Križan. Kot mnogi je 
tudi Miran pričel sam v domači garaži, danes pa velja 
za enega najuspešnejših belokranjskih obrtnikov.

Ko se danes ozre na zače
tek svoje obrtniške poti, si ne 
more kaj, da ne bi priznal, da 
je pričel z njo v za obrt zelo 
težkih časih, ko seje moral še 
kako boriti za delo. A gnala 
ga je volja do uspeha. Prvi 
izdelki, ki so prišli iz njegove 
delavnice, so bila kovinska 
vrata, okna, ograje in cisterne 
za kurilno olje po naročilu. 
Po letu obrtniškega dela je 
spoznal, da obrt na periferiji 
nima prihodnosti. Toliko bolj, 
ker je iz takšnega testa, da 
vidi le delo, njegova vizija pa 
je bila vedno razvoj. Zato je 
začel iskati podjetje, za kate
ro bi delal kot kooperant. Da
nes pravi, daje imel srečo, da 
je našel Trimo iz Trebnjega, 
za katerega je pričel montirati 
konstrukcije za stavbe, med 
katerimi so bile največje v 
Krki, Revozu, na Bonifiki in 
v Luki Koper. V Trimu so bili

z njegovim delom zadovoljni, 
tako da je kmalu s svojo eki
po dvanajstih do petnajstih 
delavcev kar v Trimovih pro
storih izdeloval jeklene kon
strukcije za Trimove potrebe.

Ker pa so se v Trimu že za
čeli spopadati s prostorsko 
stisko, so pred slabimi štirimi 
leti v tovarni ponudili Križa-

Miran Križan

nu izdelavo podov za bivalne 
kontejnerje v njegovi delavni
ci. V borih dveh mesecih mu 
je uspelo preseliti proizvod
njo v Metliko. A zopet je imel 
srečo, saj si je proizvodne 
prostore uredil v nekdanjih 
proizvodnih halah metliškega 
Novoteksa, ki so že precej ča
sa samevale. V začetku leta 
1998 je kupil prvih 600 kv. 
metrov pokritih in dvakrat 
toliko zunanjih prostorov, po
zneje pa tako hale kot zem
ljišča še dokupoval. “Z 2.400 
kv. metri pokritih površin je 
moja delavnica največja za
sebna proizvodna hala v Beli 
krajini in na Dolenjskem. A 
od 50 ljudi, ki so sedaj zapo
sleni pri meni, jih še vedno 
nekaj dela v Trimu,” pojasni 
Križan, ki je lastnik in direk
tor Ključavničarstva, priprav
lja pa tudi podjetje, ki bo regi
strirano v tem mesecu. Ime
novalo se bo Belkont, v njem 
pa bodo montirali bivalne 
kontejnerje, medtem ko bodo 
v Ključavničarstvu izdelovali 
dele zanje.

Miran kljub novemu pod
jetju vsaj v začetku ne načr
tuje, da bi dodatno zaposlo
val. Predvideva pa, da bo v 
prihodnjem letu povečal pro
izvodnjo, in če se bodo načr

ti uresničili, bo na novo za
poslil še 15 delavcev. A potar
na, da ključavničarjev v met
liški, novomeški in trebanjski 
občini primanjkuje, zato je 
prisiljen zaposliti delavce iz 
Hrvaške. Razpisal je tudi dve 
štipendiji za ključavničarja 
varilca, a odzval se ni nihče.

Seveda Miran nima velikih 
proizvodnih hal zato, ker bi si 
želel poseben primat, ampak 
zategadelj, ker so njegovi 
izdelki veliki in velike pro
store pač nujno potrebujejo. 
“Na mesec predelamo 150 do 
200 ton jekla, načrtujem pa 
izdelavo okrog 100 bivalni
kov na mesec v eni izmeni. To 
proizvodnjo lahko celo pove
čamo, saj je naša zmogljivost 
250 do 300 bivalnikov na me
sec,” načrtuje Križan. Edini 
kupec njegovih kontejnerjev 
je Trimo, ki nabavi tudi sko
raj ves repromaterial. Vendar 
večino kontejnerjev prodajo v 
države Evropske unije, največ 
pa v Avstrijo, ki jih prav tako 
prodaja naprej. Pred kratkim 
so prvo.pošiljko poslali tudi v 
ameriški Los Angeles. Poleg 
bivalnih prihajajo iz Križano
ve delavnice tudi sanitarni, 
gradbeni in pisarniški kontej
nerji, z veseljem pa pove, da 
je zanimanje zanje zelo veli

SUHOROBARSTVO NEKOČ IN DANES

Marija se že dolgo ne prikazuje več!
Moderni časi s svojimi novostmi, ki nas vse bolj odda
ljujejo od tradicije in izročil naših prednikov, tudi su
horobarjem ne prizanašajo. “Še vedno se da od tega žive
ti, vendar pa vsako leto težje, ” pravi Rozalija Gorše iz 
Zapotoka pri Ribnici, ki ji gre glede na njene dolgolet
ne izkušnje v izdelovanju in prodaji suhe robe nedvom
no verjeti.

K je bila Rozalija pred 26 
leti z možem in sinom prvič 
na sedaj že tradicionalnem 
Ribniškem semnju, so jo pri
jatelji in znanci, ki so šli mi
mo njihove stojnice, že v 
zgodnjih popoldanski urah 
ogovarjali in se ji muzali: 
“Danes se ti je pa Marija pri
kazala!?” V odgovor, ki ga 
nihče tudi ni pričakoval dru
gačnega, se je Rozalija lahko 
le zadovoljno nasmehnila. To 
je nato počela tudi še nasled
njih nekaj let. “Narod je bil 
navdušen nad suho robo,” se

Rozalija Gorše

spominja začetkov, ko je bilo 
na sejmu še malo suhorobar
jev, ki so prodajali, in veliko 
obiskovalcev, ki so kupovali. 
Vendar pa so tisti časi, “ko bi 
lahko prodali tudi dvakrat več 
robe, če bi jo imeli s seboj,” 
kot pravi Rozalija, minili. “Su
horobarjem se Marija že dol
go ne prikazuje več!” pravi in 
dodaja, da so sedaj takšni 
časi, ko “moramo biti tudi z 
majhnim zadovoljni”.

Na letošnjem sejmu suhe 
robe in lončarstva v Ribnici je 
bila Rozalija ena izmed štirih 
razstavljavcev, ki so prejeli pri
znanja organizatorja prire
ditve, Turističnega društva 
Ribnica, za vsa leta udeležbe 
na sejmu. Čeprav je že od 
aprila lani, ko ji je umrl mož 
Alojz, v pokoju, Rozalija nam
reč še vedno hodi po sejmih in 
drugih prireditvah, na katerih 
si obeta, da bo lahko unovči
la suhorobarske izdelke. Dol
ga leta je to počela kot življenj
ska sopotnica moža, ki je kot 
edini sin in obenem najstarej
ši otrok prevzel od očeta kroš- 
njarstvo, od upokojitve pa po
maga snahi Klavdiji, ki kot 
direktorica podjetja Formula, 
d.o.o., s petimi zaposlenimi 
skrbi za izdelavo in prodajo 
izdelkov suhe robe.

Suho robo moraš 
imeti rad!

“Ni čudno, če pravijo, da 
‘je ribniška težka’, saj je de
nar, ki je prislužen, res zaslu
žen,” pravi in v isti sapi doda
ja, da so takšncrživljenje spre
jeli in se ga sedaj morajo takš
nega tudi držati. “Hudo je. 
Ne spiš dosti, počitka ni in ni
koli nisi prost. Zato moraš 
imeti suho robo res rad, da 
zdržiš,” je prepričana. Sama 
jo je vzljubila že pred 38 leti, 
ko seje pri 18 letih poročila. 
Pri Dejakovih v Dolenjih La
zih, od koder je bila doma, se 
s suho robo niso ukvarjali, 
povsem drugače pa je bilo v 
moževi družini. Alojzov oče 
je že pred I. svetovno vojno 
hodil s krošnjo po takratni 
Avstriji, s krošnjo pa je hodil 
tudi še Alojz vse tja do okoli 
leta 1960, ko so Goršetovi 
začeli odkupovati suho robo 
tudi od drugih. Kmalu po letu 
1960 so namreč nabavili avto 
in začeli voziti na tržnice, kar 
je zahtevalo od njih tudi, da 
imajo dovolj široko ponudbo. 
Na ljubljanski tržnici, kije ob 
lokaciji pred Interšparom eno 
od njihovih dveh stalnih pro
dajnih mest v Ljubljani, so 
prisotni še danes, le da že ne
kaj časa samo vsak tretji te
den. Na tržnici namreč pro
dajajo trije suhorobarji, po
vpraševanje po njihovih izdel
kih pa je tako majhno, da se 
vsem trem ne splača biti isto
časno na tržnici. “Ponudba 
suhorobarskih izdelkov in 
izdelkov iz plastike je velika,

izdelki pa dolgo zdržijo,” 
pravi Rozalija in dodaja, da 
se ljudje še nekako odločijo, 
da zamenjajo kuhalnice, pre
cej težje pa je, kadar gre za 
večje stvari.

Sreča je edino, kar velja
Podobno kot Rozalija je 

suho robo vzljubila tudi njena 
snaha, še posebno pa jo vese
li, da kaže veselje do suhe robe 
tudi starejši vnuk, ki hodi v 7. 
razred, medtem ko je mlajši v 
L razredu in tako, kot pravi 
Rozalija, še otrok, za katere
ga se bo šele čez čas pokazalo, 
kaj ga veseli. Z otožnostjo se 
spominja časov, ko so še pro
dajali tudi na Hrvaškem od 
Crikvenice, kjer je bila proda
ja vedno zelo uspešna, pa vse 
do Zagreba. Danes je njihovo 
tržišče precej manjše, saj je 
omejeno samo na Slovenijo. 
“Konkurenca je huda”, pravi 
Rozalija, ko pojasnjuje, da se 
jim je prodaja zmanjšala tudi 
zato, ker seje po stečaju Rika 
povečala prodaja suhorobar
skih izdelkov po domovih. 
Vendar pa, kot dodaja, ljudje 
pač morajo nekako preživeti! 
Da so se odločili za suho 
robo, pa Rozaliji tudi ni težko 
razumeti! “Ko eno stvar vzlju
biš in jo delaš s srcem, tega 
nikoli ne bi pustil in začel de
lati nekaj drugega,” je pre
pričana. Njej je suha roba pri 
srcu, in ko dela in prodaja su
horobarske izdelke, je srečna. 
To pa je tudi edino, kar v živ
ljenju velja!

M.LESKOVŠEK-SVETE

MED BIVALNIKI - Miran Križan med kontejnerji na vzorno 
urejenem dvorišču pred proizvodno halo v Metliki. Poudarja, da 
mora biti red tako v tovarni kot na dvorišču. Na slednjem še to
liko bolj, saj dobijo kupci prvi vtis o obrtniku ati podjetniku in 
njegovi dejavnosti, ko stopijo na dvorišče. (Foto: M. B.-J.)

ko, saj je montaža hitra, se
litev enostavna, zaradi zelo 
funkcionalne opremljenosti 
pa je bivanje v njih prijetno.

Križan ne taji, da je dolgo 
pripravljal in trezno gradil 
svojo obrt, v kateri razen nje
ga, tajnice, skladiščnika in na
bavnega ni režije. “Tudi zara
di tega so cene naših izdelkov 
evropske, torej precej nizke. 
Zato se veselim vstopa v Ev
ropsko unijo, s cenami, kvali
teto in miselnostjo zaposle
nih pa smo v resnici vanjo že 
vstopili. Pri nas nikoli ne re
čemo, da je za Balkan vse 
dobro. Vemo, da moramo na
rediti dobro za vse kupce,” 
pove. Zaveda pa se tudi, da

gredo lahko v korak z Evrop
sko unijo le z znanjem in do
bro opremo. Zato se zaposle
ni nenehno izobražujejo, nje
govi stroji pa so v glavnem 
novi. Starejših od enega leta 
tako rekoč ni.

Danes je Križan s svojo 
obrtjo in skorajšnjim pod
jetjem eden največjih Trimo
vih kooperantov. S hvaležno
stjo poudari, da ga je prav 
Trimo postavil na noge. Ven
dar se po drugi strani zaveda, 
da kljub Trimovi pomoči ne 
bi uspel, če ne bi bil resen, 
zagnan in če ne bi uresničeval 
ciljev, ki si jih vedno znova 
zastavlja.

MIRJAM BEZEK-JAKŠE

Težke prazne obljube
Predosamosvojitveni fev

dalci so bili brez diplom 
sposobnejši od diplomira
nih psihologov. Uspelo jim 
je prepričati delavce, da so 
se vrsto let odpovedovali 
delu svojega osebnega do
hodka (beri: plači). Za pri
hodnost, za generacije, ki 
bodo prišle in naj bi živele 
lepše in bolje kot njihovi 
starši, ki so se veselili bele
ga kruha, kajti vse življenje 
so jedli črnega, rženega, 
koruznega, ovsenega ali pa 
ga sploh niso imeli dovolj. 
Pa jih je, takratne politike, 
odnesel piš pomladi. So se 
pa obdržali na sceni vodilni 
iz delovnih organizacij, ki 
so si nadeli ime menager, 
plače so si uredili po tako 
imenovanih individualnih 
pogodbah, delavcem so dali 
obveznice, da so molčali, ko 
so si trebili pesek iz oči, ki 
so jim ga vrsto let metali nji
hovi direktorji, zdaj lastniki 
podjetja. Njih plače so bile 
milijonske, fabriko pa je 
počasi jemal hudič. Ko so jo 
spravili na kolena, so si iz
plačali še visoko stimulaci
jo, povabili v kraj najugod
nejšega kupca in se skupaj 
prodali za male denarce. A 
se marsikje račun ni izšel. 
Če je kupil podjetje tujec, je 
začel čistiti ribo pri glavi 
(pregovor pravi, da tam 
začne najhitreje smrdeti), 
ne pri repu, kot se je to do
gajali v preteklosti, ko je

bila za slabo poslovanje de
lovne organizacije kriva 
snažilka, morda še vratar. 
Višje božja šiba ni segla. 
Tokrat so dobili čevelj tisti, 
ki so se okoristili z žulji ti
stih, ki so vse življenje zate
govali pasove. To bi lahko 
bila tolažba za razočarane, 
utrujene, preplašene in jez
ne delavce. A kaj, ko so pri
šli z dežja pod kap! Prej so 
garali za domače barabe, 
zdaj si bodo grizli nohte za 
tujega gospodarja. Kakor 
koli obrneš: revež ostane 
revež. Okravateni belosrajč- 
niki so si nagrabili toliko 
zalog v markah, da za pre
živetje ne bo zime. Najverjet
neje pa jih že kje čaka do
bro plačano delovno mesto, 
kjer ni pričel še nihče ki
hati, ker bi se vroč napil 
mrzle vode. “Dobro plača
no” pomeni deset in več ti
soč mark, izplačanih seve
da v tolarjih, da jih ne bi po 
krivem obsoditi še za izdaj
stvo domače valute.

P. S.: Če ste v zapisu 
prepoznali katero od vam 
znanih podjetij, vedite, da je 
to to. Če ne veste za takšen 
ali podoben primer, ste ver
jetno zadnjih deset let pre
spali na zapečku. Morda ste 
bili celo v komi, ker vam je 
padla na glavo tolikokrat 
obljubljena, a nikoli ure
sničena prihodnost. Prazne 
obljube imajo, kako zani
mivo, neverjetno veliko težo.

TONI GAŠPERIČ
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POGORELCI V NOVI HIŠI

Solidarnost Robkovim zgradila nov dom
Že je tu mrzlo in deževno jesensko vreme, pred vrati je zima, saj 
smo že videli prve snežinke, toda Robkova družina s Koglega pri 
Šmarjeških Toplicah, ki ji je letos poleti pogorel dom, si je oddahni
la, saj bo zimo pričakala na toplem. S pomočjo dobrih ljudi je materi 
s štirimi otroki v rekordnih štirih mesecih uspelo postaviti nov dom.

NOVI DOM - Med gradnjo so se Robkovi stiskali v kontejnerju in baraki ob 
pogorišču, pa tudi prej so v starem mlinu živeli skromno. V novi hiši (na sliki) 
ima vsak svojo sobo. (Foto: L. M.)

“Saj nas boste našli. Smo čisto na 
samem, ampak novo hišo boste pa 
že zagledali,” mi je po telefonu de
jala Jožica Robek, ko sva se dogo
varjali za obisk. Ni šlo tako enostav
no, saj je njihova domačija dobesed
no skrita v dolini ob rečici Radulji, 
v vsako smer pa je do prvega sose
da kar tri kilometre.

Star mlin zagorel
Kraj je v lepem vremenu gotovo 

idiličen, tako miren in neokrnjen, ko

pa človek potrebuje pomoč, je stvar 
drugačna. Usodno soboto, 9. juni
ja, je bila Robkova družina s štirimi 
otroki na njivi. Okrog 19. ure je nji
hov dom - živeli so v nekdanjem sta
rem mlinu - zagorel. Vzrok požara - 
dotrajana električna napeljava. Pre
den je kdo prišel, se je ogenj že 
močno razplamtel in Robkovi so čez 
noč ostali brez strehe nad glavo.

“Bilo je hudo in prvi teden sem jih 
kar jaz vzela k sebi,” je povedala mo
ževa sestra Ančka, doma iz bližnje 
Radulje, ki ji je stiska bližnjih so

rodnikov segla do srca in zdaj deli 
veselje ob njihovi vselitvi v novi 
dom. Žal je Robkove zapustil oče.

Pomoč hitra
Kako bo sama mati, Čistilka v 

novomeški tovarni Krka, zmogla 
otrokom priskrbeti novo streho nad 
glavo? Težko oz. nemogoče brez po
moči dobrih ljudi. Prav pri Robko- 
vih seje izkazalo, kako je lepo, če v 
nesreči ne ostaneš sam.

“Takoj nas je prišlo veliko, ki smo 
želeli tej družini kar najbolj poma
gati, in tako smo ustanovili gradbe
ni odbor ter se že 20. julija lotili 
gradnje nove hiše, saj je bila to edi
na prava rešitev,” je zadovoljna 
predsednica krajevnega odbora RK 
Šmarjeta Marija Borse, ena od čla
nov odbora. Ostali so še: predsednik 
KS Šmarjeta Peter Selak, Vladimir 
Petrovič iz Krke Zdravilišča, Franc 
Gregorčič iz Plastoforma, Ernest 
Zorman z novomeške občine in 
predsednik odbora Jože Gorenc.

Preko RK so po terenu zbirali za 
obleko, ljudje so stvari prinašali tudi 
sami. “In res se je odzvalo veliko 
domačinov s paketi hrane in obleke. 
Odprli smo tekoči račun, denar so 
zbirali tudi sodelavci v tovarni Krka, 
po krajevni skupnosti, prispevala je 
tudi novomeška občina, skratka soli
darnost se je tu res izkazala,” je po
vedala Borsetova. Med gradnjo so 
Pogorelci živeli v kovinskem kontej
nerju, zraven pa so postavili še lese
no barako, da je bilo več prostora.

Gradnja je hitro napredovala in 
predvsem domačini so pokazali, da 
jim je tuja nesreča še kako mar. Novi 
dom je zrasel s solidarnostjo, največ 
je prispevala Krka, tovarna zdravil, 
novomeška občina, Plastoform, 
gradbeni odbor, RK, Komunala No
vo mesto, Begrad, Granit Commer
ce, Pečarstvo Alojz Robek, Mizarst
vo Brane Vidmar, Rotary club. Ta 
mnoga podjetja iz novomeške obči
ne in okolice, domači obrtniki in 
sploh sosedje in domačini. Delali so 
s popustom ali celo zastonj, kar je 
zelo pomagalo. “Vsem res iskrena 
hvala, brez pomoči vseh ne bi šlo,” 
pove mama Jožica, ko se vrne do
mov, že v novo hišo. Šla se je nam
reč dogovarjat za drva.

Vsak svojo sobo
V novem domu vladata veselje in 

navdušenje. Stanovanje je tudi 
opremljeno. Do hiše vodi nov most

čez rečico, ki so ga solidarnostno 
postavili nemški skavti. Najbolj so 
seveda veseli otroci.

Najstarejši, 17-letni Tomaž, ki ob
iskuje Srednjo strojno šolo v Novem 
mestu, bo zdaj moral biti kar gospo
dar in ob teh besedah se le nasme
hne. 14-letna Sabina, ki guli šolske 
klopi v 8. r. OŠ Šmarjeta, je že prava 
gospodinja. Ves čas obiska pridno 
briše in pospravlja v kuhinji. Tu sta 
še 12-letna Nina, ki pozorno posluša, 
kaj se pogovarjajo odrasli, in 1 Met
ni Marko, ki obiskuje 5. r. Predvsem 
so veseli, da ima zdaj vsak svojo 
sobo, svoj kotiček, kjer se lahko uči
jo pa tudi sanjarijo, kaj bodo počeli 
v življenju. V šoli jim gre dobro.

Hvaležni so vsem za pomoč. 
“Saj si res nismo predstavljali, da se 
bo vse tako dobro izšlo,” pravi ma
ma Jožica in pove, da se je ob selit
vi na koncu kar jokala od veselja in 
ganjenosti. Verjetno bi se vsakdo.

LIDIJA MURN

ROBKOVA DRUŽINA - Pogorelci so v petih mesecih že pod streho novega 
doma, ki je zrase! s pomočjo neštetih dobrih ljudi. Na sliki je mama Jožica s 
štirimi otroki v novi kuhinji, na levi pa sta sorodnica Ančka in Marija Borse 
iz KO RK Šmarjeta. (Foto: L. M.)

POTOVANJE NA TIBET POSTALO POTOVANJE V PROPAD

Kdor visoko leta, nizko pade
V teh že občutno hladnejših jesenskih dneh, ki jih konec tedna za nameček pobe

lil še sneg, so meščani na Novem trgu, pred pokopališčem in na drugih mestih večkrat 
opazili fanta, posedajočega na mrzlih tleh, zamaknjenega vase ali v knjigo na ko
lenih. Pred seboj je imel razgrnjeno plastično vrečko z nekaj denarja, občasno pa še 
karton z napisom BERAČ oziroma BOLAN. Tu in tam mu je kdo vrgel nekaj drobiža 
v vrečko, večina pa se zanj ni kaj dosti menila.

Kdo je ta človek? Kaj ga je napeljalo k berače
nju? Kakšna osebna tragedija se je odigrala v nje
govem življenju? Najbrž so nekateri v beraču spo
znali vrstnika in sošolca z novomeške gimnazije, 
morda ga je kdo poklical po imenu, mu namenil 
kakšno besedo, se pogovoril z njim, a berač jim je 
dal vedeti, da ni več tisti fant, ki so ga poznali ali z 
njim gulili šolske poti. “Ime mi je Alga, nekoč sem 
bil znan pod imenom Jaša Mikec," pravi sam o sebi 
in dodaja: “V desetih letih sem popolnoma pro
padel.”

Jaševa življenjska zgodba je žalostna pripoved o 
padcu na poti, ki naj bi vodila k najvišji osebni iz
popolnitvi. Podlegel je miku budističnega nauka, ki 
mu je kot odločen fant dosledno sledil, zapustil 
domači kraj in šel iskat najvišjo resnico v dežele, 
kjer je budizem doma. V Novo mesto seje vrnil obu
pan, strt in bolan. Njegova mati upa, da mu bo us
pelo rešiti se travm zgrešene življenjske poti, on sam 
pa seje oglasil na našem uredništvu in povedal svo
jo zgodbo. Meni namreč, da je potrebno popraviti 
podobo, ko si jo je o njem ustvaril marsikateri bra
lec na podlagi intervjuja, ki je bil objavljen januar
ja 1997 v Prilogi Dolenjskega lista pod naslovom 
Potovanje na Tibet postalo potovanje k spoznava
nju. Mnogi so imeli občutek, da gre za nadebudne
ga, nadarjenega, pogumnega človeka, a resnica je 
na žalost popolnoma drugačna. Jaša jo želi obelo
daniti. Naj bo njegova izkušnja v premislek vsem, 
ki bi se lahko znašli pred podobnimi izzivi.

Nenehno duševno in telesno mučenje
Zgodba se začenja pred desetimi leti, ko je Jaša 

prebral Flisarjevo knjigo Čarovnikov vajenec. Bra
nje mu je zbudilo močno zanimanje za himalajska 
ljudstva, tako močno, daje leta 1993 odpotoval v 
Azijo in potem večino časa preživel tam. Učil se 
je tibetanščine in budizma. Tibetanci, ki jih je 
srečeval v vsakdanjem življenju, so hvalili njegovo

znanje, čeprav je bilo po vseh kriterijih zelo skrom
no. Rekli so tudi, da se hitro uči in namigovali, da 
je nekaj posebnega. Tekom let je srečal precej 
budističnih gurujev (takrat jih je še imel za svoje 
učitelje), ki so mu prav tako govorili, da je nekaj 
posebnega in da bo postal velik učenjak. Prva leta 
je tem prerokbam rad verjel, kasneje pa je vedno 
bolj opažal, da so drugi študenti daleč bolj nadarje
ni, da se tibetanščine v primerjavi z njimi uči zelo 
počasi, njegovo razumevanje budizma pa je sploh 
bilo nikakršno. Kljub temu so ga vsi še naprej hva
lili in hlinili občudovanje. Njihova abotna hvala 
“znanja” in “vrlin”, je začela tako bosti v oči, da je 
seveda moral spregledati, da gre za nekakšno 
maškerado, potegavščino. Kljub temu svojih priza
devanj na (domnevni) budistični poti ni opustil. 
Mislil sije: “Tole o velikem učenjaku je sicer prav
ljica, a morda lahko vseeno kaj dosežem, pa čeprav 
kot zadnji med vsemi!”

Leta 1997 se je dlje časa mudil v bližini enega 
od gurujev in ta mu je nekega dne dejal: “Ti se od 
sreče v tem življenju kar poslovi!” Takrat Jaša ni 
vedel, kaj točno je s tem mišljeno. Šele sčasoma 
mu je postalo jasno, kaj se dogaja. Od tistega dne 
dalje namreč v njegovem življenju ni bilo praktično 
nobene sreče več. Njegova prizadevanja niso 
obrodila nobenih sadov.

“V začetku leta 2000 me je splet tragičnih do
godkov naposled le pripeljal do strašnega spozna
nja: ne le da nimam posebnih sposobnosti, am
pak sploh nobenih sposobnosti, ki so potrebne za 
tovrstna udejstvovanja. Sicer pa je bila ta budistič
na pot, kar se mene tiče, od tistega usodnega dne 
naprej v bistvu zgolj nenehno duševno in telesno 
mučenje, ki so ga nad menoj izvajali guruji in nji
hovi pribočniki,” pripoveduje in pri tem navaja 
konkretne primere.

“Kot sem že dejal, so me prva leta vsi zelo spod
bujali pri učenju tibetanščine, čeprav, resnici na 
ljubo, pri študiju nisem bil deležen praktično no

bene dejanske pomoči. Potem so se začeli pojav
ljati ljudje, ki so mi po eni strani govorili, da sme
jo budistični nauk prevajati izključno kvalificira
ni prevajalci, saj nekvalificirani lahko narede hude 
napake, ki škodijo njemu in slušateljem (ustvari se 
negativna karma), po drugi strani pa so me začeli 
vabiti, naj prevajam zelo zahtevna predavanja. Pre
vajal naj bi teme, ki zahtevajo prevajalca-speciali- 
sta, jaz pa takrat niti za splošno prevajanje še 
nisem bil usposobljen, saj mi ni nihče priskrbel 
ustreznega usposabljanja ali pa so me pri tem celo 
ovirali ... S tovrstnimi triki in dvoumnostmi (do
živel sem jih na stotine, dan za dnem), zbujanjem 
lažnih upov, krajo mojih stvari, lažmi, prevarami, 
skratka z manipulacijo so me pahnili v popolno 
zmedo in obup.”

Dokler je verjel, da ima vse to nek smisel, ni 
odnehal, po groznem spoznanju o lastni ničevosti 
pa mu seveda ni ostalo drugega, kot da odneha in 
opusti svoja nesmiselna, brezplodna prizadevanja. 
Odločil seje, da zapusti Himalajo, se posveti zdrav
ljenju svojega razrvanega bitja, se nekje ustali, 
zaposli, poroči... skratka, da zaživi običajno, nor
malno življenje.

Vegetira kot alga
“Ko sem lani aprila zapustil območje Himala

je, mi je nekoliko odleglo. Pot meje nesla na Japon
sko, spotoma sem se trudil biti karseda običajen. 
Kazalo je že, da mi bo uspelo - a ne za dolgo! 
Kmalu so se mi začeli guruji v raznih podobah 
pojavljati v sanjah in me strašiti. Še več, z narašča
jočo grozo sem ugotavljal, da so v nemajhnem 
številu prisotni v vseh deželah in da me lahko fizič
no ali pa s svojimi psihičnimi močmi popolnoma 
nadzorujejo. Nekaj mi jih je prečkalo pot in so mi 
celo grozili. Na Japonskem pa tudi v Sloveniji so 
mi nenehoma metali polena pod noge ter mi 
preprečevali, da bi študiral, se zaposlil... V svojo 
prihodnost sem vložil 6.000 dolarjev, kar je bil 
zame ogromen denar, a dosegel nisem čisto nič! 
Psihološko mučenje se je še celo stopnjevalo. Do
gajanje sploh ni bilo več odvisno od moje volje, vse 
so usmerjali guruji. Polaščal se me je občutek, 
najprej, da sem zapornik, ki mu je ta planet ječa, 
posamezne države pa celice, kasneje, da sem vkle
njen suženj, nato, da sem marioneta, ki ne more 
napraviti niti enega samega giba po svoji volji. 
Zadnje mesece ugotavljam, da sploh ne živim več 
kot človek, ampak da vegetiram, ker so razpon 
moje funkcionalnosti zreducirali na raven alge. 
Julija sem v Tokyju hotel napraviti samomor, ubil 
se nisem le zato, ker sem strahopetec.”

Jaša pravi, da si ga ljudje, ko ga vidijo pri be
račenju, le zelo površno ogledajo in si na hitro ust

Jaša pri beračenju na eni od novomeških ulic.

varijo svoje mnenje. Mnogi ga glasno obtožujejo, 
češ da je narkoman. Ne zavedajo se, da je v živ
ljenju bržčas zaužil manj drog kot večina njegovih 
sovrstnikov. Takole pojasnjuje: "Moj utrujeni po
gled, nerazločna govorica in mlahava hoja niso 
posledica drog, marveč hude izčrpanosti. Zaradi 
na neuspeh obsojenega pehanja za boljšim življe
njem so mi kot posledica psihičnega mučenja tako 
oslabile umske zmožnosti, da se zelo težko koncen
triram, peša mi spomin, včasih ne morem sešteti 
niti majhnih števil, vsak umski napor pa me popol
noma izčrpa. Docela sem nemotiviran in nezmo
žen zaupati'komurkoli. Telesno mučenje je bilo v 
glavnem v obliki spanja zunaj na mrzlih tleh in 
podhranitve, čemur se zaradi prisilne revščine 
seveda nisem mogel izogniti, posledica pa je hud 
revmatizem, ki mi pri 27 letih že delno onemogo
ča gibanje. Težko hodim in pišem... počutim se kot 
starec na smrtni postelji. Tako sem torej v desetih 
letih popolnoma propadel!”

Jaša je prepričan, da je bilo pri tem dogajanju 
geografsko potovanje postranskega pomena, vse bi 
se prav tako lahko zgodilo tudi v Sloveniji. Na kon
cu še omenja, da bi budisti na to zgodbo skoraj 
gotovo pripomnili, da si je sam kriv, ker nauka ni 
pravilno razumel in je napačno postopal. "Če pred
postavimo, da je to res, bi v svojo obrambo samo 
dejal, da mora biti nauk podan v obliki, ki jo človek 
lahko dojame, ne pa - kot v mojem primeru - daleč 
nad njegovo zmožnostjo razumevanja.” Izrecno 
opozarja, da namen te izpovedi ni, da bi začenjal 
kakršnekoli polemike ali kogarkoli očrnil, marveč 
le, da jedrnato povzame svojo izkušnjo.

M. MARKELJ
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ISDN modem

T®M(i!| digitalnih Os@mHHfa©ij

Prenovili smo ISDN pakete in Vam omogočili, 

da sami izberete dodatno opremo.

Osnovni ISDN paket že od

24.900 SIT
Možnost plačila na 4 obroke brez obresti

• 2 ali več različnih telefonskih številk

• prikaz telefonske številke kličočega

• prenos podatkov 64 ali 128 kbit/s

• brezvrvični aparati z možnostjo 
prevezovanja (idealna rešitev za 
dvodružinske hiše in male podjetnike)

Telekom^)
Slovenije

Prenos podatkov 

do 128 kbit/s

NT enota

•^So vodilo

www.telekom.si Nasveti in brezplačne informacije na številki 080 8000

Izlet naročnikov 
Dolenjskega lista
Silvestrovanje na Rogli 
1. in 2. decembra

Na dvodnevni izlet, zdru
žen s silvestrovanjem, vas 
tokrat vabimo na Roglo, zna
no po klimatsko športnem 
centru.

Odhod z novomeške avto
busne postaje bo v soboto, 1. 
decembra, ob 7. uri.

Med potjo do našega konč
nega cilja si bomo ogledali 
Slovenske Konjice, dvorec 
Trebnik, pri priznanem če
belarju pokušali medene spe
cialitete in se ustavili na topli 
malici. Po prihodu v hotel se 
bomo pripravili na večerjo in 
silvestrovanje.

Po zajtrku bomo organi
zirali športni mnogoboj in za 
vse, ki bodo želeli in bili pri
merno opremljeni, pripravili 
pohod na Lovrenška jezera. 
Okoli 12. ure se bomo zape
ljali do Zreč, kjer si bomo 
ogledali termalno kopališki 
kompleks, se po želji kopali 
in ostali na kosilu.

Cena za naročnike Dole
njskega lista je 13.900 tolar
jev, za ostale 14.900 tolarjev, 
otroci do 12. leta pa imajo 
30% popust. Doplačati bo tre
ba 800 tolarjev za kopanje v 
Termah Zreče ter 600 tolar
jev za ogled in degustacijo 
na dvorcu Trebnik.

Cena vključuje: prevoz, 
obisk in pokušine pri čebe
larju, toplo malico, večerjo 
ter ples ob živi glasbi in ani
macijo, nočitev v hotelu ali 
depandansi, zajtrk, kosilo v 
Termah Zreče, turistično pri
stojbino, vodenje in organi
zacijo izleta.

Rok za prijave je do
ponedeljka, 26. novembra, 
na telefonski številki

07/ 39 35 770.

Na izlet vas vabita

tutlitičnA cujencijcL
in

DOLENJSKI UST

ge/SIMmd.o.o.Lucija

GEACOMM d.o.o. Lucija
gostinstvo, turizem, trgovina

ZAPOSLI
KUHARJA in NATAKARJA 
v gostinskem lokalu v Kopru
Prijave z dokazili o ustrezni 
izobrazbi pošljite v 14 dneh 
na naslov:
Geacomm d.o.o., PE Koper, 
Ljubljanska c. 2a 
Z izbranimi kandidati bomo 
sklenili delovno razmerje za 
določen čas z možnostjo 
zaposlitve za nedoločen 
čas. Priskrbimo stanovanje.

ff Tl

SINTAL
PROTEKT

družba 
za varovanje

Glavni trg 3, Novo mesto

•S 07/30 20000

SI-JA d.o.o.
Brnčičeva 45
1231 Ljubljana
Slovenija Tel: 01 m 15 90 

Tel.: 0156120 25
Fax; OJ 563 20 49

e-mail: si-ja%riolnet

razpisuje prosto delovno mesto

TRGOVSKEGA POTNIKA
(za območje Dolenjske in Bele krajine)

Od kandidata pričakujemo:
• V. stopnjo izobrazbe ekonomske ali kmetijske smeri
• nekaj let delovnih izkušenj
• vozniško dovoljenje in lastno vozilo
• komunikativnost in urejenost

Ponujamo:
• delo v mladem in dinamičnem podjetju
• stimulativno plačo

Pisne ponudbe pošljite v 10 dneh po objavi oglasa na naslov:
SI-JA d.o.o., Brnčičeva 45,1231 Ljubljana.

$ SUZUKI Avtomehanika 
Jurij Murn, s.p.
Resslova 4, Novo mesto 
S 07/30 24-791

Akcija: 15% popusta
HANKOOK, KUMHO, SAVA, BARUM, DUNLOP

Brezplačna hramba vaših gum. 
Možnost plačila na 3 obroke s kartico American express in Magna.

JMkst? dk}wfjwM$

RADIO
OGNJIŠČE
Klim I0$,9 Boi! 107,3

Nov in sodoben način 
bančnega poslovanja
Regionalna pisarna kmalu tudi v Novem mestu

Konec leta 1999 je avstrijska 
banka Kaerntner Sparkasse AG 
iz Celovca kot prva tuja banka v 
Sloveniji odprla svojo podruž
nico v Ljubljani in s tem poveča
la ponudbo pri investicijskih kre
ditih, kreditih za obratna sredst
va za podjetja, kreditih za grad
njo in bivanje ter pri potrošniških 
kreditih za fizične osebe. 
Strategija poslovanja, za katero 
so se odločili bančniki, pomeni 
na slovenskem trgu spremembo 
v načinu pristopa k strankam, saj 
se pridobivanje novih strank in 
trženje produktov odvija prek 
servisnega središča v Ljubljani in 
mobilnih sodelavcev v regional
nih pisarnah.
V poslovnem središču v Ljubljani 
upravljajo in usmerjajo celoten 
sistem poslovanja in odgovarja
jo za pravne zadeve, računovod
stvo, rating in kontroling.
V servisnem središču so pristoj
ni za pridobivanje strank, pod
poro svetovalcem pri trženju pro
duktov, informiranje in servisira
nje strank ter za pomoč stran
kam in svetovalcem glede naj
različnejših vprašanj financira
nja.

Banka Kaerntner Spartkasse je 
za poslovanje v Sloveniji razvila 
verjetno najsodobnejši evropski 
sistem na področju bančnih 
storitev, pravi poslovodja Josef 
Laussegger.

Mobilni svetovalci z mobilno ra
čunalniško opremo delujejo na 
terenu in si podatke iz poslovne
ga središča v Ljubljani kadarkoli 
prenesejo na svoj računalnik, in 
obratno. Za lažje delo in hiter 
pristop do strank so odprli re
gionalne pisarne v Celju, Kranju 
in Kopru, že v kratkem načrtuje
jo otvoritev tudi v Mariboru in 
Novem mestu. (EPS DL)

PLESNI TEČAJI ZA ODRASLE
NEDELJA, 18.11.2001
• začetni tečaj ob 16. uri
• nadaljevalni tečaj ob 18. uri
• izpopolnjevalni tečaj ob 20. uri

TOREK, 20.11.2001
• nadaljevalni tečaj ob 20. uri

SREDA, 21.11.2001
• višji nadaljevalni tečaj ob 20. uri

ČETRTEK, 22.11.2001
• začetni tečaj ob 18. uri
• izpopolnjevalni tečaj ob 20. uri

Informacije:
GSM 041/754-911

PETEK, 23.11.2001
• višji nadaljevalni tečaj ob 20. uri

LERAN
Novo mesto, Lebanova 24
http://www.leran.si 
e-mail: leran@siol.net 
telefon: 07/33 79 940

07/33 79 941 
faks: 07/33 22 282
mobitel: 041/633 553

Prodamo:
• HIŠE: v Bojanji vasi, na Bučki, v Črnom

lju, Dol. Ponikvah (pri Trebnjem), Jagodniku, 
Krškem, Metliki, Mokronogu, na Mirni, v 
Novem mestu, Prečni, Češči vasi, Grobljah, 
Straži, Škocjanu, Žužemberku, Gabrijelah, na 
Otočcu, Dvoru, Uršnih selih, v Višnji Gori
• STANOVANJA: v Krškem, Novem mestu, 
Straži, Črnomlju, Ljubljani (2-sobna)

• APARTMAJE: več novih enot v Šmarjeških 
Toplicah
• VIKENDE (zidanice): v Dol. Kotu pri Dvo
ru, Semiču, Orešju, na Ljubnu, Kartaljevem
• STAVBNA ZEMLJIŠČA: nad Tuševim Do
lom, v Šentrupertu (okolica), Straži, na 
Ratežu
• POSLOVNE OBJEKTE IN PROSTORE: v
Črnomlju (diskoteka), Novem mestu (Glavni 
trg, Novi trg, Germova, Dilančeva, Bršljin - 
Rialto, Hedera)
• POSLOVNO-STANOVANJSKE OBJEKTE 

V OBRATOVANJU: v Dol. Vrhpolju (gostilna), 
Vavti vasi (pizzerija)
• KMETIJE: v Šentrupertu (okolica), v Beli 

krajini (6 km od Črnomlja)

Oddamo:
• poslovne prostore in stanovanja v Novem 
mestu

Oglasite se na sedežu podjetja ali nas pokličite.

Prodajni center podov
PCP PUREBER*
PARKETARSTVO

Foersterjeva 10, Novo mesto

TOrglJSKI UT?

kseseko im
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TELEVIZIJSKI SPORED
Televizija si pridržuje pravico do 
morebitnih sprememb sporedov!

ČETRTEK, 15.11.
SLOVENIJA 1
7.55 Tedenski izbor: Kultura; Odmevi; Mo
stovi; Pod klobukom; Zgodbe iz školjke; Avst
ralska kronika; Obiskali smo...; Prezrta okolja; 
4 x 4 -13.00 Poročila - 14.00 Intervju - 14.20 
Mario - 16.00 Slovenski utrinki - 16.30 Poroči
la - 16.45 Izgubljeno in najdeno, kratki film - 
17:00 11. šola - 17.45 Modro - 18.20 Dosežki
- 18.45 Risanka - 19.00 Kronika - 19.30 
Dnevnik - 20.05 Tednik - 21.00 Prvi in drugi
- 21.20 Osmi dan - 22.00 Odmevi - 22.50 
Oddaja o filmu

SLOVENIJA 2
8.00 Vremenska panorama - 15.00 Videospot- 
nice - 15.35 Sovražnik vsega človeštva, dok. 
oddaja - 16.30 Rad imam Lucy, nan. - 17.00 
Sylvia, nan. - 17.55 Izgubljena hči, film - 19.30 
Videospotnice - 20.00 Košarka (Union Olim
pija : Opel Skyliners; Budučnost: Krka Tele
kom) - 22.20 Kam gredo divje svinje?, nad. -
23.15 Poseben pogled, film - 1.10 Akcija, nan.

KANAL A
9.00 Eksta magazin - 9.15 Ricki Lake - 10.10 
Šov Jerryja Springerja - 11.30 Begunec, nan.
- 12.30 Obala ljubezni, nad. - 13.25 Mladi in 
nemirni, nad. - 14.45 Dvakrat v življenju, nan.
- 15.40 Ricki Lake - 16.35 Zvezdne steze, nan.
- 17.30 Princ z Bel Aira, nan. -18.00 Vreme -
18.05 Cosby, nan. - 18.30 Korak za korakom, 
nan. - 19.00 Ekstra magazin - 19.17 Vreme - 
19.20. Šov Jerryja Springerja - 20.10 Čudna 
druščina, film - 21.50 Will in Grace, nan. -
22.20 Tretji kamen od sonca, nan. - 22.50 Noro 
zaljubljena, nan. - 23.20 Seinfeld, nan. - 23.40 
Dannyjeve zvezde

POP TV
9.00 Oprah shovv- 10.00 Vsiljivka, nad. - 10.55 
Črni biser - 11.50 Prepovedana strast, nad. -
13.10 Lepo je biti milijonar - 14.05 Zakon v Los 
Angelesu, nan. - 15.30 Oprah show - 16.25 
Prepovedana strast, nad. - 17.20 Črni biser, 
nad.-18.15 Vsiljivka, nad. - 19.15 24 ur- 20.00 
Raztresena Ally, nan. - 20.55 Prijatelji, nan. -
21.30 Seks v mestu, nan. - 22.00 Zahodno kri
lo, nan. - 22.50 Udarci pravice, nan. - 23.40 
M.A.S.H., nan.

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 17.15 Iz združenja lokalnih TV 
-17.45 Smo dobri gospodarji? - 18.15 Spoznaj
mo jih - 18.50 Nas poznate? - 19.00 Novice -
19.15 24 ur - 20.00 Pokličite župana - 20.45 
Nas poznate? - 21.00 Novice - 21.20 Tedenski 
kulturni pregled - 21.30 Beli pianino - 22.45 
Nas poznate? - 23.00 Novice - 23.15 Moto- 
sport mundial

HTV 1
7.00 Dobro jutro, Hrvaška - 9.40 Aretacija in 
sojenje, nan. - 10.00 Poročila - 10.05 Program 
za otroke in mladino - 12.00 Poročila -12.35 
Ti si moja usoda, nad. - 13.20 Film - 15.00 
Poročila - 15.05 Raziskovalec, nad. - 16.00 
Izobraževalni program -16.45 Hrvaška danes
- 17.00 Vsakdan - 18.30 Družinski antikvariat
- 19.00 Kviz - 19.15 Risanka - 19.30 Dnevnik
20.10 Politični magazin - 21.05 Željka Ogre- 
sta in gostje - 22.10 Poslovni klub - 22.45 
Odmevi dneva - 23.15 Znanstveno soočenje - 
0.20 Nočni program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
10.15 Ponovitve: Jack in Jill; Nikita; Govorimo 
o zdravju; Trenutek spoznanja; Globalna vas; 
Misli 21. stoletja; Evromagazin; Pol ure kulture
- 15.10 Program za otroke in mladino - 16.05 
Poročila za gluhe in naglušne - 16.10 Otroška 
oddaja - 16.40 Hugo - 17.10 Ti si moja usoda, 
nad. - 18.00 Panorama - 18.30 Kolo sreče -
19.05 Na zdravje, nan. - 19.30 Umetnine sve
tovnih muzejev -19.45 Aretacija in sojenje, nad.
- 20.10 Sodnica Amy, nad. - 21.00 Polni krog -
21.20 Lahko noč, gospod Tom, film - 23.10 
Seinfeld, nad. - 23.35 Samotni odpadniki, nan.
- 0.20 Na meji mogočega, nad. - 1.05 Poročila

PETEK, 16.11.
SLOVENIJA 1
7.55 Tedenski izbor: Kultura; Odmevi; Prisluh
nimo tišini; Fračji dol; Izgubljeno in najdeno; 
11. šola; Modro; Dosežki; Alpe-Donava-

Jadran; Dr. Quinnova, nan. - 13.00 Poročila -
13.45 Čari začimb - 14.15 Prvi in drugi - 14.35 
Osmi dan - 15.05 Vsakdanjik in praznik -
16.00 Mostovi - 16.30 Poročila - 16.45 @ fri- 
ki, nad. - 17.10 Iz popotne torbe - 17.45 Na
tional geographic, nad. - 18.45 Risanka - 19.00 
Kronika - 19.30 Dnevnik - 20.05 Vrtičkarji, 
nan. - 20.35 Deteljica - 20.45 Poljub v Glas- 
gowu, nad. - 22.00 Odmevi - 22.50 Polnočni 
klub

SLOVENIJA 2
8.00 Vremenska panorama - 15.05 Videospot
nice - 15.35 Stoletje odkritij, dok. nan. -16.30 
Rad imam Lucy, nan. - 17.00 Sylvia, nan. -
18.00 Izgubljena hči, film - 19.30 Videospot
nice - 20.05 Sloves, nad. - 20.55 Blišč in beda 
Kurtizan, nad. - 21.45 Brez sledu, film - 23.15 
S srcem pod krinko, nad. - 0.05 Iz slovenskih 
jazz klubov

KANAL A
9.00 Ekstra magazin - 9.15 Ricki Lake - 10.10 
Šov Jerryja Springerja - 11.30 Pop’n’roll -
12.30 Obala ljubezni, nan. - 13.25 Mladi in 
nemirni, nan. - 14.45 Dvakrat v življenju, nan.
- 15.40 Ricki Lake - 16.35 Zvezdne steze -
17.30 Princ z Bel Aira, nan. - 18.00 Vreme -
18.05 Cosby, nan. - 18.30 Korak za korakom, 
nan. -19.00 Ekstra magazin - 19.17 Vreme -
19.20 Šov Jerryja Springerja - 20.10 Čarovnice, 
nan. - 21.00 Izganjalka vampirjev, nan. - 21.50 
Ljudje z jezera, film

POP TV
9.00 Oprah show- 10.00 Vsiljivka, nad. - 10.55 
Črni biser -11.50 Prepovedana strast, nad. -
12.40 Lepo je biti milijonar - 14.10 Zakon v Los 
Angelesu, nan. - 15.30 Oprah shovv - 16.20 
Prepovedana strast, nad. - 17.10 Črni biser, 
nad. - 18.00 Vsiljivka, nad. - 19.00 24 ur -
19.30 Miss sveta 2001, izbor - 21.40 Privid 
zločina, nan. - 22.30 Udarci pravice, nan. -
23.20 M.A.S.H., nan.

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 17.00 Pokličite župana - 17.30 
Kmetijski razgledi - 18.00 Novice - 18.15 
Otroški mišmaš - 19.00 Miss sveta - 21.30 24 
ur - 20.00 Povej! - 22.10 Novice - 22.30 Do
lenjski obzornik - 22.45 Nas poznate? - 23.00 
Novice - 23.15 Kako biti zdrav?

HTV 1
7.00 Dobro jutro, Hrvaška - 9.40 Aretacija in 
sojenje, nad. - 10.00 Poročila - 10.05 Program 
za otroke in mladino - 12.00 Poročila - 12.30 
Ti si moja usoda, nad. - 13.20 Film - 15.00 Po
ročila - 15.05 Izobr. program - 16.15 TVoTV
- 16.45 Hrvaška danes - 17.00Vsakdan- 18.30 
Anžovinci in hrvaške dežele, nad. - 19.00 Kviz
- 19.15 Risanka - 19.30 Dnevnik - 20.10 Glas
bena odd. - 21.00 Smrt ji dobro pristaja, film
- 22.45 Odmevi dneva - 23.20 Umri, Darkman, 
umri, film - 0.45 Nočni program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
9.55 Ponovitve: Poslovni klub; Sodnica Amy; 
Zabavni program; Politični magazin; Željka 
Ogresta in gostje - 15.05 Program za otroke 
in mladino - 16.00 Poročila za gluhe in na
glušne - 16.05 Otroška serija - 16.40 Hugo -
17.10 Ti si moja usoda, nad. - 18.00 Panora
ma- 18.30 Kolo sreče - 19.05 Zakonske vode, 
nan. - 19.30 Umetnine svetovnih muzejev -
19.45 Aretacija in sojenje, nad. - 20.10 Be
gunec, nad. - 21.00 Polni krog - 21.20 Meseči
na - 22.05 Svet zabave - 22.40 Caffe Cinema
- 23.25 Pravi čas

SOBOTA, 17.11.
SLOVENIJA 1
7.55 Tedenski izbor: Kultura; Odmevi; Zgodbe 
iz školjke; Gulimišek; Radovedni Taček; Pod 
klobukom; Nenavadna varuška, film; Tednik
- 13.00 Poročila -13.30 Mostovi- 14.304x4
- 15.00 20.000 milj pod morjem, film - 16.30 
Poročila - 16.45 Mogočna reka, ris. film -
17.10 Trnovo robidovje, lut. nan. - 17.50 Na 
vrtu -18.15 Ozare - 18.20 Z vseh koncev sve
ta, nan.- 18.50 Risanka - 19.00 Danes - 19.05 
Utrip - 19.30 Dnevnik - 20.05 Vrtičkarji, film
- 20.35 Vikend pri Berniju, film - 22.10 60 let 
Kričača - 22.55 Poročila - 23.25 Sopranovi, 
nad. - 0.15 Dve potovanji'Jacquesa Lecoqa, 
dok. oddaja

SLOVENIJA 2
8.00 Vremenska panorama - 9.00 Tedenski iz
bor: Raymonda imajo vsi radi, nan.; Murphy 
Brown, nan.; Jasno in glasno; Alfi Nipič in

muzikanti Evrope - 13.00 Šport - 17.45 Roko
met - Pivovarna Laško: Banik Karvina - 19.30 
Videospotnice - 20.05 Koncert Unicefa - 21.35 
Praksa, nan. - 22.15 Sobotna noč

KANAL A
9.20 Obala ljubezni, nad. - 13.30 Metulj, film
- 16.05 Tako pač je!, nan. - 16.30 Matlock, 
nan. - 17.20 Goodyear liga, košarka - 19.30 
Domače kraljestvo, nan. - 20.00 Irska beata, 
film - 21.40 Ledeno hladni, nan. - 22.30 
Spolni izobčenci, film - 0.15 Rdeče petke, 
nan.

POP TV
8.30 Risanke - 11.00 Hroščeborgi, nad. - 11.30 
Mladi Herkul, nan. - 12.00 Šolska košarkarska 
liga - 12.55 Preverjeno - 13.40 TV Dober dan, 
nan. - 14.30 Zakon v Los Angelesu, nan. -
15.20 Miss sveta - 17.30 Prvi koraki, film -
19.15 24 ur - 20.00 Lepo jebiti milijonar - 21.10 
Ugrabitev, film - 23.20 Domnevno nedolžen, 
film

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 17.00 Iz združenja LTV - 17.30 
Klepet z... - 18.00 Kmetijski razgledi - 18.45 
Nas poznate? - 19.00 Novice - 19.15 24 ur -
20.00 Lepo je biti milijonar - 21.00 Novice -
21.15 Od sobote do sobote - 21.30 Rezerviran 
čas - 22.15 Brez panike - 23.00 Novice - 23.15 
Od sobote do sobote - 23.30 Motosport mun
dial

HTV 1
8.00 Program za otroke in mladino - 12.00 
Poročila - 12.30 Dok. oddaja - 13.00 Prizma
- 14.00 Hrvaške manjšine po Evropi - 14.35 
Oprah shovv - 15.25 Hruške in jabolka - 16.10 
Zlata dekleta, nan. - 16.35 National geographic
- 17.35 Piknik na snegu, film - 19.30 Dnevnik
20.10 Vohuni, ameriški film - 22.25 Družina 
Soprano, nan. - 23.20 Poročila - 23.50 Nada
ljevanka - 2.20 Nočni program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
11.40 Letni prazniki, film - 13.25 Glasbena 
matineja - 14.55 Hišni ljubljenci - 15.40 Od
daja za otroke - 16.30 Beverly Hills, nad. -
17.20 Briljanten - 18.10 Dekleta v trendu, nan.
- 19.00 Maggie, nad. - 19.30 Umetnine svetov
nih muzejev - 19.45 Aretacija in sojenje, nad.
- 20.10 Obstanek, nad. - 21.00 Poročila - 21.10 
Hit HTV - 22.00 Glamur Cafe - 22.55 Moške 
svinje, nad. - 23.25 Peter Frampton Live

NEDELJA, 18.11.
SLOVENIJA 1
8.00 Živžav: Telebajski; Trnovo robidovje; 
Palček David; Promenadni koncert; Med va
lovi; Afrika - pogled s tal, nad.; Obzorje duha; 
Ljudje in zemlja - 13.00 Poročila - 14.30 Bre
za, hrvaški film - 15.00 Izvir(n)i - 15.30 Lin- 
go - 16.00 Čari začimb - 16.30 Poročila -
16.45 Vsakdanjik in praznik - 17.45 Sloven
ski magazin - 18.15 Prezrta okolja - 18.45 
Risanka - 18.50 Žrebanje lota - 19.00 Danes 
- 19.05 Zrcalo tedna - 19.30 Dnevnik-20.05 
Mario - 21.50 Pod preprogo - 22.45 Poroči
la - 23.05 Zgodbe o knjigah - 23.15 Bostov- 
čanke, film

SLOVENIJA 2
8.30 Tedenski izbor: Videospotnice; Blišč in 
beda Kurtizan, nad.; Kam gredo divje svinje?, 
nad.; Obljubljena dežela; Pripravljeni; Pevski 
zbor Akademije za glasbo-13.00 Šport-17.55 
Rokomet - 19.30 Videospotnice - 20.05 La
boratorij v vojni, dok. oddaja - 21.00 Murphy 
Brown, nan. - 21.30 Turistična oddaja - 22.00 
Končnica - 23.00 lz slovenske operne ustvar
jalnosti

KANAL A
9.20 Mladi in nemirni, nad. - 13.30 Richie- 
jeva smrt, film - 15.15 Slavne zvezde, dok. 
oddaja - 16.15 Fe!icity, nan. - 17.10 Beverly 
Hills, nad. - 18.05 Melrose Plače, nad. -
19.00 Pop'n'roll - 20.00 Odvečna prtljaga, 
film - 21.540 Dosjeji X, nan. - 22.45 Good- 
year liga

POP TV
8.30 Risanke -11.00 Hroščeborgi, nan. -11.30 
Mladi Herkul, nad. - 12.00 Šolska košarkars
ka liga - 13.00 Velika zgodba, film - 14.40 
Otroški zdravnik, nan. - 15.40 Gorski zdrav
nik, nan. - 16.40 Možje v belem, nan. - 17.30 
Post mortem, film - 19.15 24 ur - 20.00 Lepo 
je biti milijonar - 21.30 Športna scena - 22.15 
Elvis sreča Nbcona, film

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 17.00 Posnetek dogodka -
18.00 Podjetniška praksa - 18.15 Belokranjski 
obzornik - 19.00Novice - 19.15 24ur-20.00 
Lepo je biti milijonar - 21.30 Športna scena -
22.30 Podjetniška praksa - 22.45 Nas poznate?
- 23.00 Novice - 23.15 Od sobote do sobote

HTV 1
8.30 Program za otroke in mladino - 12.00 
Poročila - 12.30 Sadovi zemlje - 13.20 Mir in 
dobro - 13.50 Duhovni klic - 14.00 V nedeljo 
ob dveh - 15.00 Poročila - 15.10 Hruške in 
jabolka -15.45 Gruntovčani, nad. -16.50 Grid- 
lock, ameriški film - 18.25 Povabilo na čaj, nad.
- 19.15 Loto - 19.30 Dnevnik 20.05 Vukovar, 
dok. film - 21.10 Film - 23.10 Poročila - 23.35 
Italijanski film - 0.50 Nočni program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
9.00 Sveto pismo - 9.15 Zavod sv. Jeronima, 
izobr. oddaja - 9.45 Agape - 11.00 Nedeljska 
maša - 12.05 Danger Signal, film - 13.30 Mini 
nad. - 16.15 Ksena, nan. - 17.00 Dok. oddaja
- 17.30 Morski pes, nad. - 18.05 Opera box - 
18.35 Vabilo, odd. o kulturi - 19.05 Risanka -
19.30 Umetnine svetovnih muzejev - 19.45 
Aretacije in sojenje, nad. - 20.10 Nevidni 
človek, nad. - 21.00 Poročila - 21.05 Zgodovi
na svetovnih kultur - 22.05 Triler

PONEDELJEK, 19.11.
SLOVENIJA 1
8.00 Tedenski izbor: Utrip; Zrcalo tedna; 4 x 
4; @ friki, nad.; Iz popotne torbe; Dnevnik 
velikih mačk, nad.; National geographic; Na 
vrtu; Z vseh koncev sveta; Izvir(n)i, dok. od
daja - 13.00 Poročila - 13 JO Ljudje in zemlja
- 14.20 Polnočni klub - 15.30 Oddaja o filmu
- 16.00 Dober dan, Koroška - 16.30 Poročila
- 16.45 Telebajski - 17.05 Radovedni Taček -
17.20 Enciklopedija živali - 17.45 Dobervečer
- 18.35 Žrebanje 3x3 plus 6 - 18.45 Risanka
- 19.00 Kronika - 19.30 Dnevnik - 20.05 Ko
misar Rex, nan. - 20.55 Gore in ljudje - 22.00 
Odmevi - 23.00 Brez reza

SLOVENIJA 2
8.00 Vremenska panorama -15.00 Videospot
nice - 15.35 Sloves, dok. nad. - 16.30 Rad 
imam Lucy, nan. - 17.00 Syivia, nan. - 18.00 
Oddaja Maribor - 18.30 Štafeta mladosti -
19.30 Videospotnice - 20.05 Parada plesa -
20.30 Svetovni izzivi - 21.00 Studio City -
22.00 Stoletje odkritij, dok. nad. - 23.00 Brane 
Rončel izza odra

KANAL A
9.00 Ekstra magazin - 9.15 Ricki Lake - 10.10 
Šov Jerryja Springerja - 11.30 Dannyjeve 
zvezde - 12.30 Obala ljubezni, nan. - 13.25 
Mladi in nemirni, nad. - 14.45 Dvakrat v živ
ljenju, nan. - 15.40 Ricki Lake - 16.35 Zvezdne 
steze,nan,-17.30 Princ z Bel Aira, nan,- 18.00 
Vreme - 18.05 Cosby, nan. - 18.30 Korak za 
korakom, nan. -19.00 Ekstra magazin - 19.17 
Vreme - 19.20 Šov Jerryja Springerja - 20.10 
Buddy, film - 21.40 Will in Grace, nan. - 22.10 
Tretji kamen od sonca, nan. - 22.40 Noro za
ljubljena, nan. - 23.10 Ekstra magazin - 23.30 
Dannyjeve zvezde

POP TV
9.00 Oprah show- 10.00 Vsiljivka, nad, - 10.55 
Črni biser, nad. - 11.50 Prepovedana strast, 
nad. - 13.10 Športna scena -14.05 Zakon v Los 
Angelesu, nan. - 15.30 Oprah shovv - 16.25 
Prepovedana strast, nad. - 17.20 Črni biser, 
nad. - 18.15 Vsiljivka, nad. - 19.15 24 ur-20.00 
TV Dober dan, nan. - 20.55 Sedma nebesa, 
nan. - 21.50 Urgenca, nan. - 22.40 Udarci pra
vice, nan. - 23.30 M.A.S.H., nan.

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 17.00 Posnetek dogodka -
17.45 Smo dobri gospodarji? - 18.15 Športni 
pregled - 18.45 Nas poznate? - 19.00 Novice
- 19.15 24 ur - 20.00 TV Dober dan, nan. -
20.45 Nas poznate? - 21.00 Novice - 21.20 
Klepet z... - 21.50 Kmetijski razgledi - 22.20 
Športni pregled - 22.45 Nas poznate? - 23.00 
Novice - 23.15 Podjetniška praksa

HTV 1
7.00 Dobro jutro, Hrvaška - 9.40 Aretacija in 
sojenje, nan. - 10.00 Poročila - 10.05 Izobraže
valni program - 12.00 Poročila - 12.40 Ti si 
moja usoda, nad. - 13.25 Živi malo, ljubi malo, 
film - - 15.00 Poročila - 15.05 Raziskovalec, 
nad. - 16.00 Predšolska vzgoja -16.45 Hrvaš
ka danes - 17.00 Vsakdan -18.30 Ljubezen je 
čudna, izobr. oddaja - 19.00 Kviz - 19.15 Risan
ka - 19.30 Dnevnik 20.05 Vukovar, 10 let 
kasneje, dok. oddaja - 20.45 Latinica - 22.20 
Odmevi dneva - 22.55 Nočni program

HTV 2
10.15 Ponovitve: Mir in dobro; Povabilo na čaj, 
nad.; Svet zabave; Cafe Cinema; Mesečina; 
Hruške in jabolka; GlamourCafe - 15.10 Pro
gram za otroke in mladino - 16.05 Poročila za 
gluhe in naglušne - 16.10 Otroška oddaja -
16.40 Hugo - 17.10 Ti si moja usoda, nad. -
18.00 Panorama - 18.30 Kolo sreče - 19.00 
Show Michaela Richardsa - 19.30 Umetnine 
svetovnih muzejev - 19.45 Aretacija in sojenje, 
nad. - 20.10 Še enkat od začetka, nad. - 20.55 
Polni krog - 21.15 Becker, nan. - 21.40 Dok. 
oddaja - 22.25 Ponovitve

TOREK, 20.11.
SLOVENIJA 1
7.55 Tedenski izbor: Kultura; Odmevi; Mo
stovi; Čarobni šolski avtobus; Radovedni 
Taček; Gulimišek; Moja mala enciklopedi
ja; Dober večer; Naokoli po Nemčiji; Komi
sar Rex, nan. - 13.00 Poročila - 13.45 Ob
zorje duha- 14.15 Gore in ljudje - 15.05 Dve 
potovanji Jacquesa Lecoqa, dok. oddaja -
16.00 Oddaja TV Maribor - 16.30 Poročila
- 16.45 Zlatko Zakladko - 17.00 Otroci na 
ladji Luna, nan. - 17.45 Človek Opica, nad. *
- 18.45 Risanka - 19.00 Kronika - 19.30 
Dnevnik - 20.05 Titani, nad - 21.00 Aktual
no - 22.00 Odmevi - 22.55 Paradiž, nizo
zemska drama

SLOVENIJA 2
10.30 Vremenska panorama -14.30 Videospot
nice - 15.05 Svetovni izzivi - 15.35 Studio City
- 16.30 Rad imam Lucy, nan. - 17.00 Ženska, 
nad. - 17.55 Let bele golobice, film - 19.30 
Videospotnice - 20.05 Športni film - 20.35 
Liga prvakov v nogometu - 22.35 Ljubezenski 
primer, jug. film - 23.35 Aliča, dok. film - 0.05 
Svet poroča - 0.35 Še dobro, slovenski kratki 
film

KANAL A
9.00 Ekstra magazin - 9.15 Ricki Lake -10.10 
Šov Jerryja Springerja - 11.30 Mladenič v 
modrem, nan. - 12.30 Obala ljubezni, nad. - 
13.25 Mladi in nemirni, nad. - 14.45 Dvakrat 
v življenju, nan. - 15.40 Ricki Lake - 16.35 
Zvezdne steze, nan. - 17.30 Princ z Bel Aira, 
nan. - 18.00 Vreme - 18.05 Cosby, hum. nan.
- 18.30 Korak za korakom, nan. - 19.00 Ek
stra magazin- 19.17 Vreme -19.20 Šov Jerry- 
ja Springerja - 20.10 Kung fu: Boj zmajev, film
- 22.00 Will in Grace, nan. - 22.30 Tretji ka
men od sonca, nan. - 23.00 Noro zaljubljena, 
nan. - 23.30 Ekstra magazin - 23.50 Danny- 
jeve zvezde

POP TV
9.10 Risanka - 9.35 Hroščeborgi, nad. - 10.00 
Vsiljivka, nad. - 10.55 Črni biser, nad. - 11.50 
Prepovedana strast, nad. - 13.10 TV Dober 
dan, nan. - 14.05 Zakon v Los Angelesu, nan.
- 15.30 Oprah shovv - 16.25 Prepovedana 
strast, nad. - 17.20 Črni biser, nad. - 18.15 
Vsiljivka, nad. - 19.15 24 ur - 20.00 Preverjeno
- 20.45 Kje so moji otroci?, film - 22.30 Udar
ci pravice, nan. - 23.30 M.A.S.H., nan.

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obestila - 17.00 Brez panike - 17.30 Be
lokranjski obzornik - 18.00 Športni pregled -
18.30 Podjetniška praksa -18.45 Nas poznate?
- 19.00 Novice - 19.15 24 ur - 20.00 Prever
jeno- 21.00 Novice - 21.30 Turistična oddaja
- 22.05 Proizvajalci, britanski dok. film - 22.35 
Rezerviran čas - 23.00 Novice - 23.15 Šport
ni pregled

HTV 1
7.00 Dobro jutro. Hrvaška - 9.40 Aretacija in 
sojenje, nan. - 10.00 Poročila - 10.05 Izobra
ževalni program - 12.00 Poročila -12.40 Ti si 
moja usoda, nad. - 13.25 Tečki časi, film -
15.00 Poročila - 15.05 Raziskovalec - 16.00 
Izobraževalni program -16.45 Hrvaška danes
- 17.00 Vsakdan - 18.30 Govorimo o zdravju
- 19.00 Kviz - 19.15 Risanka - 19.30 Dnevnik
20.05 Glasbena oddaja - 20.55 Forum - 22.00 
“M” magazin - 22.45 Odmevi dneva - 23.20 
Doktorica Bosanka, dok. oddaja - 0.10 Nočni 
program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč -
9.40 Ponovitve: Siva jutra; Avto magazin; Še 
enkrat od začetka; Hit HTV; Dok. film; Hruške 
injabolka; Latinica - 15.10 Program za otroke 
in mladino - 16.05 Poročila za gluhe in na
glušne - 16.10 Otroška oddaja - 16.40 Hugo -
17.10 Ti si moja usoda, nad. - 18.00 Panorama
- 18.30 Kolo sreče - 19.05 Veronikine skrivno
sti, nan. - 19.30 Umetnine svetovnih muzejev 
-19.45 Aretacija in sojenje, nad. - 20.10 Glav
no mesto, nad. - 20.55 Polni krog - 21.20 Seks 
v mestu, nad. - 21.55 Pravica za vse - 22.30 
Ponovitve
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ANDRAŽ HRIBARSREDA, 21.11.
SLOVENIJA 1
7.55 Tedenski izbor: Kultura; Odmevi; Dober 
dan, Koroška; Risanke; Mogočna reka, risani 
film; Zlatko Zakladko; Otroci na ladji Luna; 
Lingo; Človek Opica, nad.; Titani, nad. - 13.00 
Poročila - 13.50 Nenavadna varuška, film -
15.10 Aktualno- 16.00 Mostovi- 16.30 Poroči
la - 16.45 Male sive celice - 17.45 Avstralska 
kronika, nad. - 18.45 Risanka - 19.00 Kroni
ka - 19.30 Dnevnik - 20.05 Sedmi pečat, film
- 22.00 Odmevi - 23.00 Simfoniki RTV pred
stavljajo

SLOVENIJA 2
8.00 Vremenska panorama - 15.00 Videospot- 
nice- 15.35 Turistična oddaja - 16.05 Priprav
ljeni- 16.30 Rad imam Lucy,nan.- 17.00 Žen
ska, nad. - 17.55 Madona ofthe Seven Moons, 
film - 19.40 Videospotnice - 20.05 Športna 
sreda - 0.00 Umori, nan.

KANAL A
9.00 Ekstra magazin - 9.15 Ricki Lake - 10.10 
Šov Jerryja Springerja - 11.30 Dannyjeve 
zvezde - 12.30 Obala ljubezni, nad. - 13.25 
Mladi in nemirni, nad. - 14.45 Dvakrat v živ
ljenju, nan.- 15.40 Ricki Lake -16.35 Zvezdne 
steze - 17.30 Princ z Bel Aira, nan. - 18.00 
Vreme - 18.05 Cosby, nan. - 18.30 Korak za 
korakom, nan. - 19.00 Ekstra magazin -19.17 
Vreme - 19.20 Šov Jerryja Springerja - 20.10 
Begunec, nan. - 21.00 Na kraju zločina, nan. - 
21.50 Will in Grace, nan. - 22.20 Tretji kamen 
od sonca, nan - 22.50 Noro zaljubljena - 23.20 
Ekstra magazin - 23.40 Dannyjeve zvezde

POP TV
9.10 Risanka 9.35 Hroščeborgi - 10.00 Vsiljiv- 
ka.nad. -10.55 Črni biser, nad. - 11.50 Prepo
vedana strast, nad. - 13.10 Preverjeno - 14.05 
Zakon v Los Angelesu, nan. - 15.30 Oprah 
shovv - 16.25 Prepovedana strast, nad. - 17.20 
Črni biser, nad. - 18.15 Vsiljivka, nad. - 19.15 
24 ur - 20.00 Kruti dvom, film - 21.45 New- 
yorška policija, nan. - 22.40 Udarci pravi
ce,nan. - 23.30 M.A.S.H., nan.

VAŠ KANAL
13.05 Ste sinoči spregledali? - 13.30 Napove
di in obvestila - 17.00 Odkrito ni skrito - 17.45 
Brez panike - 18.15 Čas za nas - 19.00 Novice
- 19.15 24 ur - 20.00 Začetek spopadov 91 -
20.45 Nas poznate? - 21.00 Novice - 21.30 
Odprta tema - 22.30 Klepet z... - 23.00 No
vice - 23.15 Kako biti zdrav?

HTV 1
7.00 Dobro jutro, Hrvaška - 9.40 Aretacija in 
sojenje, nan. - 10.00 Poročila - 10.05 Program 
za otroke in mladino -12.00 Poročila - 12.40 
Ti si moja usoda, nad. - 13.25 Slonov beg, film
- 15.00 Poročila - 15.05 Raziskovalec, nad. -
16.00 Izobraževalni program -16.45 Hrvaška 
danes- 17.00Vsakdan- 18.30Škabrnja, lOlet 
kasneje, dok. oddaja - 19.00 Kviz - 19.20 
Risanka - 19.30 Dnevnik 20.10 Slačilnica -
20.55 Pol ure kulture - 21.25 Trenutek spo
znanja - 22.00 Misli 21. stoletja - 22.55 Od
mevi dneva - 23.30 Evromagazin - 0.05 Noč
ni program

HTV 2
8.00 Panorama hrvaških turističnih središč - 
9.25 Ponovitve: “M” magazin; Črno-belo v 
barvi; Forum; Glasbena oddaja - 15.05 Pro
gram za otroke in mladino -16.05 Poročila za 
gluhe in naglušne - 16.10 Otroška oddaja -
16.40 Hugo - 17.10 Ti si moja usoda, nad. -
18.00 Panorama - 18.30 Kolo sreče - 19.05 
Risanka -19.30 Umetnine svetovnih muzejev
- 19.45 Aretacija in sojenje, nad. - 20.10 Jack 
in Jill, nad. - 20.55 Polni krog - 21.15 Nikita, 
nad. - 22.00 Dok. film - 22.50 Ponovitve

NE ZAMUDITE 
NA VAŠEM KANALU
• Nocoj ob 20. uri bo v našem studiu 
vedeževalka Sara, ki jo lahko pokli
čete po telefonu 07/39-30-868.
• V oddaji Klepet z... si v soboto ob 
17.30 lahko ogledate pogovor z umet
nikom Lucijanom Reščičem, v pone
deljek ob 21.20 pa bo gost Verice 
Marušič pesnik Tone Pavček.
• O tem, kako vame so slovenske po
rodnišnice, bo govor v oddaji V živo, 
v sredo ob 21.30. Oddajo bodo pre
našale tudi druge regionalne televizije 

.v Sloveniji. Gostom lahko vprašanja 
zastavite med oddajo po telefonu 07/ 
39-30-868 ali pa nam jih že prej poš
ljete na naslov Televizija Novo mesto, 
Podbevškova 12, 8000 Novo mesto, 
po elektronski pošti uredniki@TV- 
NM.si ali po faksu 07/39-30-870.

Življenje 
je res lepo!

Andraž Hribar prihaja iz Kočevja, 
čeprav je bil, kot večina Kočevcev, rojen 
v Ljubljani. Po končani gimnaziji seje 
vpisal na FDV in študiral komunikologi
jo, marca letos pa je diplomiral. Šestin
dvajsetletni Andraž je glasbo je spoznal 
že zelo zgodaj, njegov oče je bil namreč 
pevec znane skupine Prah.

“Pri nas se je vedno veliko pelo in 
igralo,” pravi Andraž. Najprej je bila lju
bezen, potem pa še nižja glasbena šola, 
nekaj srednje glasbene šole in veliko 
nastopov. V osnovnošolskem bendu je 
preigraval Rolling Stonse, Cream in 
soul glasbo. V prvih gimnazijskih letih 
pa je spoznal Nirvano (tako in druga
če). Andraž svojo sposobnost komuni
ciranja in obvladovanje besed preizkuša 
kot tekstopisec oglasov za različne ogla
ševalske agencije.

Ko je združil znanje in ljubezen, spo
jil idejo in hrepenenje, uglasbil svoja 
čustva, je uresničil svoje želje, uporabil 
je tisto, kar mu je bilo v življenju podar
jeno. Ustvaril je svojo glasbo, ustanovil 
svojo skupino, posrečen soul bend “Sou- 
lata”, ki je v oddaji Petka na TV Slove
nija zabaval voditeljico Ivano Šundov, 
njene goste in gledalce.

Ampak pred tem seje moral Andraž 
še izkazati. Kot debitant je zmagal v eni 
od oddaj Orion, se uvrstil v finale Slo
venske popevke ’98 in zmagal kot naj
boljši debitant leta s skladbo Ne jokat’, 
lubika. Leto pozneje je na istem festi
valu že sedel med člani žirije in izbiral 
najboljšega debitanta. V naslednji sezo
ni, torej leta 2000, se je zopet uvrstil v 
finale Slovenske popevke s pesmijo Pu
stila si in mesec dni pozneje sodeloval 
še na Novi sceni festivala Melodije mor
ja in sonca.

Prav gotovo je eden njegovih največ
jih od uspehov EMA 2001. Ne samo 
zaradi velikega števila glasov, ki so ga 
uvrstili na 2. mesto, ampak zaradi ču
dovite skladbe in odlične interpretacije. 
Andraž je s skladbo Življenje je prepričal 
strokovnjake, kolege in osvojil mnoge 
poslušalce. Ne dovolj za “izlet” na Dan
sko, pa vendarle nam je podaril eno naj
boljših pop skladb, ki nam bo še dolgo 
zvenela v ušesih.

Andraž je tako kot njegov oče tudi 
ljubitelj šansona. Junija je nastopil na fe
stivalu Šansone na ljubljanskem gradu. 
Cigaret' mu je prinesel zmago in nove 
simpatije kritikov. Kako vsestranski 
glasbenik je, priča tudi glavna moška 
vloga v mjuziklu Trnuljčica, ki ga je po
snel z avtorjem Patrikom Greblom. S 
pomočjo produkcijske hiše, manage- 
menta in publishinga McM Publishing

Nagrade v Žužemberk 
in Novo mesto

Do roka smo prejeli 186 rešitev 
in žreb je izmed reševalcev 44. na
gradne križanke izbral Uršo Vidmar 
iz Žužemberka ter Božidarja Brezni
karja in Marijo Škufca iz Novega 
mesta. Vidmarjevi je pripadla de
narna nagrada, Breznikar in Škufče- 
va pa bosta za nagrado prejela knji
go. Nagrajencem čestitamo.

Rešite današnjo križanko in jo 
pošljite najkasneje do 26. novembra 
na naslov: Dolenjski list, Germova 
ulica 4, p.p. 212,8001 Novo mesto, 
s pripisom “križanka 46”. Ovojni
co brez poštne znamke lahko od
date v nabiralnik pri vhodu v stav
bo uredništva v Novem mestu.

Rešitev 44. križanke
Pravilna rešitev 44. nagradne križan

ke se, brano v vodoravnih vrsticah, gla
si: STATIVA, VETERAN, ALARODI, 
OREL, KIT, KIM, KOMA, OP, 
ALEJA, PREPOTENOST, REMI, 
EMISAR, ALI, PREBAVA, VALAT, 
NAKIT, ATENA, LANA.

DESET
^ŽIpDOMAClH

Žreb je za sodelovanje pri oblikovanju lestvice Studia D in Dolenjskega 
lista nagrado dodelil Jožetu Turku, Šukljetova 4, Novo mesto. Čestitamo! 
Lestvica, kije na sporedu Studia D v ponedeljek ob 20.10 v sklopu Večera 
domače glasbe, ponovitev pa ob nedeljah ob 17. uri, je ta teden takšna:
1. (1) Črnolaska s kitaro - ansambel Vasovalci
2. (4) Hvala, mami - ansambel Pogum
3. (2) Smehljaj narave - Klemen Hribar
4. (7) Sanje med brezami - ansambel Vrisk
5. (3) Moj svet - ansambel Rog
6. (5) Očka odhaja - ansambel Mladi Dolenjci
7. (9) Najbolj si želim - ansambel Slapovi
8. (-) Na Dolenjskem je lepo živet’ - ansambel Lojzeta Slaka
9. (6) Pri nas je pa taka navada - ansambel Korenine
10. (8) Dolenjski dimnikar - ansambel Gregorja Oblaka

Predlog:
Prijateljev ne štej - ansambel Tonija Verderberja

t€------------------------------------------------------------------------------------------------ H
Kupon št. 46

Glasujem za:________ ________________ ______________________________

Moj naslov: __ ________________________ —----------------------------------------

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103, 8000 Novo mesto 
V____________________________________ _______ ______________________s

iz Ankarana je Andraž pravkar zaključil 
s produkcijo materiala za svoj drugi al
bum, ki te dni prihaja na police naših 
glasbenih prodajaln.

“S svojim nastopom, sploh pa konč
nim rezultatom na EMI 2001 sem nad
vse zadovoljen. Moram povedati, da sta 
že profesionalna in odlična organizaci
ja ter potek prireditve bistveno vpliva
la na vse skupaj. Vsakdo si želi zmagati, 
ampak tudi na svoj uspeh sem ponosen. 
Nuši Derendi sem privoščil zmago, saj 
je odlična pevka.Všeč mi je bilo tudi 
veliko drugih izvajalcev. Hvaležen sem 
vsem kolegom in predstavnikom medi
jev za pozornost, spodbude in pohvale. 
Skladba Življenje je je odraz mojega 
počutja, pozitivnega pogleda na svet in 
večne zaljubljenosti, zaljubljenosti v živ
ljenje v najširšem pomenu besede. Imel 
sem zaupanje vanjo, zdela se mi je pri
merna za EMO, za Evropo. Moj čas pri
haja, kritike so pozitivne, skladba seje 
dobro prijela. To je izvrsten začetek za 
pripravo novega albuma. Izbral sem si 
nov band in skupino sodelavcev. Že za 
EMO so me pripravili v McMillanu, 
kjer je bila skladba tudi posneta, in tudi 
pri novem projektu so mi stali ob stra
ni. Všeč so mi lepe in kvalitetne stvari. 
Estet sem, vzel sem si čas in pripravil 
dober material za svoj drugi album.”

Za bralce Dolenjskega lista pa je od
govoril na naslednja vprašanja.

• Ti oddaljenost od Ljubljane povzroča 
težave?

“Večino časa preživim v prestolnici, 
saj imam tam stanovanje, domov se 
vračam predvsem ob koncu tedna, da se 
dobro najem in spočijem, če že nimam 
glasbenih obveznosti.”
• Ali te domačini podpirajo? Kako so re
agirali ob tvojih uspehih?

"Kočevci imajo radi glasbo in so zelo 
zahtevni poslušalci. Zdi se, da jim je 
všeč, ker se je eden izmed njih prebil 
med slovenske estradnike; to sklepam 
po povabilih in odzivih na koncertih.”
• Kako ustvarjaš? Najprej napišeš be
sedilo, potem glasbo, ali obratno?

“Ni pravila. V glavnem pa pišem obo
je hkrati, torej pesem kot celoto in vmes 
že razmišljam o zvočni podobi.”
• Katere glasbenike pri nas in v svetu 
najbolj ceniš?

“Tiste, ki odkrivajo, so kreativni.”
• Je dandanes težko ustvarjati? Mnogi 

pravijo, da so pretekli rodovi že vse izumi
li, da se zadeve v glasbi le še ponavljajo!

“Joj, ne! Pomota. Danes smo ljudje 
preveč naduti, v bistvu pa še vedno živi
mo v prazgodovini. Odkrili smo zelo 
malo, čeprav kreativnost nima meja.”
• Kaj prinaša tvoja nova plošča? 

“Prinaša svež zvok, dobro produkci
jo Saša Fajona in 12 novih pesmi, med 
katerimi je tudi pesem Življenje je in 
novi single Ognjen obroč. Upam, da bo
do tudi nove pesmi poslušalcem všeč.”
• Bereš Dolenjski list?

“Všeč so mi lokalni časopisi, domači 
so in bolj osebni.”
• Tvoje sporočilo bralcem?

“Kljub temu, da sem to že večkrat re
kel: življenje je res lepo!”

RUDI VLAŠIČ
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BOŽIČEVA PRAZNOVALA ZLATO POROKO - Zakonca Mari
ja in Anton Božič z Gornjega Vrha pri Dobrniču sta praznovala 
zlato poroko. Prstana sta si v trebanjski poročni dvorani izme
njala v spremstvu otrok, vnukov, dveh pravnukinj, sorodnikov in 
prijateljev. Pozdravil ju je tudi župan Ciril Pungartnik in jima 
izročil darilo.

RUDIJEV VEČER V RESTAVRACIJI ZNC - V počastitev Mar
tinovega praznika so v petek, 9. novembra, v restavraciji Zadruž
nega nakupovalnega centra (ZNC) v Novem mestu pripravili 
družabni večer, ki ga je vodil Rudi Škof. V kulturnem progra
mu, v katerem so se predstavili fantje Šentjernejskega okteta, se 
je Rudi Škof pogovarjal z dolenjskima vinogradnikoma Tonetom 
Hrovatom in Alojzem Cvelbarjem, največjim pridelovalcem cvič
ka. Mošt je svečano blagoslovil novomeški prošt Jožef Lap (na 
fotografiji). (Foto: I. Pavlič)

MRLIŠKA VEŽICA PRI SV. MARJETI V GRMU - O gradnji 
mrliške vežice v KS Dol. Nemška vas so pogovori stekli že pred 
leti. Ko so po šestih letih pridobili ustrezno dokumentacijo, so 
projekt dokončali v štirih mesecih. Vežico so s slavnostno otvor
itvijo, ki se je pričela z mašo, predali namenu v nedeljo, 4. no
vembra. Ob tej priložnosti sta spregovorila predsednik KS Dol 
Nemška vas Marjan Uhan in predstavnik občine Janez Slak. 
Vežico je blagoslovil arhidiakon Vinko Vegelj v spremstvu 
domačih in povabljenih duhovnikov. (Foto: F. Bartolj)

MINISTRICA ŽA ŠOLSTVO NA GEOSSU - V začetku meseca 
je GEOSS, središče Slovenije, obiskala ministrica za šolstvo in 
šport Lucija Čok s sodelavci. Delegacijo je sprejel litijski župan 
Mirko Kaplja, v pogovoru so se jim pridružili še ravnatelji litijskih 
osnovnih šol in gimnazije. Kljub temu da pogovor ni bi! name
njen reševanju konkretne problematike v litijskem osnovnem šol
stvu, so goste seznanili s težavami, s katerimi se srečujejo. (Foto: 
K. Šušteršič)

Sklad za pomoč ni nikoli prazen
Pred dvema letoma ustanovljeni sklad za pomoč ljudem v stiski dobro zaživel - Od 
prehrambenih paketov do denarne pomoči in letovanja otrok - Letos že 16 milijonov

TUDI TEREZA JE PELA ZASTONJ - Velika dama hrvaške in 
nekdanje jugoslovanske estrade Tereza Kesovija je na humani
tarni prireditvi Moč humanosti nastopila brezplačno in ob tem 
povedala, da ne bo nikoli pozabila humanosti Slovencev, ki so nje
nemu narodu nesebično priskočili na pomoč med vojno, ko je bilo 
to najbolj potrebno, z mikrofonom v roki in celo brez njega pa je 
dokazala, da njen glas kljub letom ni nič slabši. (Foto: I. V.)

Zlatoporočenca 
Marija in Alojz 
Lipoglavšek

SEVNICA - Drugo novem
brsko soboto sta na sevni- 
škem gradu petdesetletnico 
skupnega življenja proslavila 
Marija in Alojz Lipoglavšek 
iz Boštanja. Priložnostno 
slovesnost je opravil načelnik 
Upravne enote Sevnica Jože 
Kovač, kasneje pa je slav
ljencema čestital tudi župan 
Kristijan Janc.

Iz prazničnega časa
BREŽICE - Še v november se

gajo dogodki ob brežiškem ob
činskem prazniku, ki jih je bilo 
sicer največ v prazničnem okto
bru. Osrednja dobro obiskana 
proslava ob občinskem prazniku 
občine Brežice je bila v Pečicah. 
Po prireditvi so udeleženci odšli 
na tradicionalni pohod po poteh 
Brežiške čete.

Vlak
KRŠKO - Novi Siemen

sov vlak, ki so ga s takim 
pompom napovedali tudi v 
Posavju in ga slovesno spre
jeli na njegovih prvih vož
njah, ima malo prostora za 
potnike. Postavnejši držav
ljani se komaj zrinejo med 
kolena sopotnikov in sopot
nic in pod stropne police. 
Tak vlak kje v Nemčiji verjet
no vozi kot mestni vlak, na
mesto trolejbusa. V Sloveniji 
so ga dali na “transsloven- 
sko "progo kot vlak za pove
zavo s svetom. Kje si, dobra 
stara “gomulka"?!

NOVO MESTO - Novome
ško območno združenje Rde
čega križa je v torek, 6. novem
bra, v kulturnem centru Jane
za Trdine pripravilo humani
tarno prireditev Moč humano
sti za zbiranje sredstev v Sklad 
za pomoč ljudem v stiski.

Omenjeni sklad so ustanovili 
pred dvema letoma, da bi po
magali posameznikom in dru
žinam, ki s svojimi dohodki ne 
morejo preživeti. Prvo leto so 
zbrali 4 milijone tolarjev, lani 
10,5 milijonov, letos pa seje v 
sklad steklo že več kot za 16 
milijonov tolarjev pomoči.

Upravičenci so do junija do
bivali prehrambene pakete en
krat na mesec, od tedaj pa vsak 
drugi mesec. Del zbranega de
narja namenijo za enkratne po
moči družinam in posamezni
kom ob naravnih in drugih ne
srečah oziroma jim s tem po
magajo premostiti trenutne 
težave. Del denarja namenijo 
tudi za letovanje socialno ogro
ženih otrok.

Ta čas je na seznamu dobit
nikov paketov 185 posamezni
kov in družin. Gre predvsem 
za družine s šoloobveznimi 
otroki, kjer sta oba ali pa eden 
od staršev ostala brez zaposlit
ve, osebe, starejše od 65 let, ki 
dobivajo minimalne pokojnine 
ali pa so celo brez njih, ter ma
tere samohranilke z več otroki.

Pomoč prispevajo tako posa
mezniki kot tudi številna dole
njska podjetja.

Z vstopnicami za humanitar
no prireditev in prispevki do
brotnikov je novomeški Rdeči 
križ zbral 753 tisoč tolarjev. 
Vsi nastopajoči glasbeniki in 
plesalci ter oba voditelja (glas
beniki Tereza Kesovija, Plesno 
glasbeni show duet Amalu, 
Branka Božič, Plesni klub No
vo mesto, M&V Novina, Mari
jan Novina, Janez Doltar in 
skupina De Žur, Čili Patrol, Sa
nja Cerjak, Nace Junkar, Maj
da Arh, Vokalna skupina Katri- 
nas, Soddiha, Don Accordion 
3-o ter voditelja Nina Štampo- 
har, Sašo Dukič) so se odpove

dali honorarju, še več, nekateri 
so celo kupili vstopnico. Poleg 
tega po besedah sekretarke 
novomeškega območnega zdru
ženja Rdečega križa Barbare 
Ozimek pričakujejo, da bodo 
na račun prireditve zbrali še 
nekaj denarja. Vsem obiskoval
cem so skupaj z zloženko o 
delu območnega združenja ob 
vstopu v dvorano dali tudi po
ložnico. Kar nekaj obiskoval
cev je izpolnjene položnice že 
odneslo na banko in denar že 
priteka v sklad za pomoč lju
dem v stiski.

I. V.

Še letos do pravnomočnih odločb
Na odločbe o uvedbi komasacijskega postopka na območju Dolenjevaškega 
polja se je pritožilo 13 lastnikov - 80 odločb še niso mogli vročiti

RIBNICA - Na občini Ribnica pričakujejo, da bodo do konca 
letošnjega leta pravnomočne vse odločbe o uvedbi komasacijskega 
postopka, ki jih je izdala Upravna enota Ribnica za komasacijska 
območja Prigorica 1, Prigorica 2 in Dolenja vas. Ob predhodno 
zbranem preko 80-odstotnem soglasju lastnikov zemljišč za ko
masacije in le manjšem številu tistih, ki so proti, predstavlja večjo 
težavo dejstvo, da nekaterim lastnikom odločb niso mogli vročiti.

V zakonsko določenih 15 
dneh seje na odločbe pritožilo 
13 lastnikov zemljišč, kar je, 
kot je povedal na nedavni ti
skovni konferenci ribniški žu
pan Jože Tanko, glede na to, da 
so odločbe vročili 1.210 lastni
kom, razmeroma malo. Podob
no kot druge tovrstne pritožbe 
bo tudi te obravnavalo ministr
stvo za okolje in prostor, večjo 
težavo pa predstavlja, kot je 
povedal Tanko, nekaj več kot 
80 odločb, kijih ljudem še niso 
mogli vročiti. Razlogi za to so 
različni, bodisi da gre za nejas
na zapuščinska razmerja, da so 
lastniki v tujini in da njihovi 
naslovi niso znani, ali pa celo 
niso znani lastniki zemljišč. 
Kot je povedal Tanko, je v po
stopku obvezna osebna vroči-

Razstava o 
Andyju Warholu

LJUBLJANA-Do 9. de
cembra si v Moderni galeri
ji še lahko ogledate razsta
vo Andy Warhol, življenje in 
delo (1928-1987), na kateri 
je predstavljen legendarni 
ameriški filmar ter ustano
vitelj in osrednji ustvarjalec 
popartističnega gibanja.

tev odločbe, če to ne bo mož
no, pa. bo upravna enota posta
vila skrbnika za komasacijski 
primer.

Osnovni cilj komasacij je, kot 
je povedal Tanko, sprememba 
parcelne strukture, med glavn
imi cilji pa sta tudi izboljšanje 
posestne in lastniške strukture.

Na 410 hektarjev obsežnem 
Dolenjevaškem polju je namreč 
sedaj kar 4.801 parcela, kar 
pomeni v povprečju 12 parcel 
na hektar, medtem ko je v Slo
veniji v povprečju 7 parcel na 
hektar. Zato želijo s komasaci
jami sedanje število parcel 
zmanjšati vsaj za dva- do tri
krat, parcele povečati tako, da 
bodo od tri- pa tudi do petkrat 
večje kot sedaj, ter ob tem tudi 
zmanjšati število lastnikov par
cel, ki jih je v ribniški občini 
sedaj samo na dolenjevaškem 
polju preko 1.200. m. L.-S.

Letos manj 
denarja Za gasilce

LOŠKI POTOK - Glede 
nakupa gasilske opreme, voz
nega parka in sredstev za zve
ze so bila pretekla leta za vseh 
šest gasilskih društev v Lo
škem Potoku kar uspešna. Za 
tekoče leto je občina gasilcem 
namenila občutno manj denar
ja. Kljub temu posamezna dru
štva izpolnjujejo načrtovani 
program. Kupili so električni 
agregat in nekaj prikolic za av
tomobile. Z lastnimi sredstvi 
in dotacijami so se kar štiri 
društva odločila za nujne ob
nove domov. Dom so obnovili 
že na Travi in v Podpreski, ob
nova teče na Hribu, nanjo se 
pripravljajo tudi Retjiški gasil
ci. Težava, s katero se sooča 
večina gasilskih društev, je de
nar za nakup zaščitnih oblek, 
ki so obvezne za vse tečajnike.

V IVA USPEŠNA V ITALIJI - 41 pevcev in pevk mešanega pevskega zbora Viva iz Brežic z diri
gentko Simono Rožman Strnad se je uspešno predstavilo na 4. mednarodnem tekmovanju In... 
Canto sul Garda v italijanskem mestu Riva del Garda, ki je potekalo od 28. do I. novembra. Na 
tekmovanju je sodelovalo 35 zborov iz 20 držav, pomerili pa so se v 12 kategorijah. Viva se je 
predstavila v kategoriji sakralne in ljudske glasbe in v obeh kategorijah osvojila zlato plaketo, 
njihova zborovodkinja pa je prejela nagrado za najbolj obetavno mlado dirigentko.
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Franc Zagorc
V soboto, 10. novembra, seje 

na pokopališču v Prečni množica 
nekdanjih soborcev, prijateljev in 
znancev poslovila od Franca 
Zagorca iz Bršljina, ki je umrl v 
81. letu življenja.

Od jeseni 1941 do decembra
1944 je kot aktivist OF sodeloval 
v aktivnem organiziranem delu 
proti okupatorjem, do aprila
1945 pa je bil obveščevalec v 
enotah 15. divizije NOV. Po voj
ni ga je čakalo delo v terenskem 
odboru OF v Bršljinu in tamkajš
njem KLO. Z dobrimi spod
budami in osebnim zgledom je 
pomagal pri obnavljanju mesta 
ter ustanavljanju vrste podjetij.

Po ustanovitvi Zveze borcev 
NOV Slovenije je Franc postal 
njen organizator v Bršljinu, obči
ni in okraju. Bil je zavzet pod
pornik ohranjanja idej in vred
not odporništva, patriotizma in 
pokončnosti, ki jih je gojila 
borčevska organizacija.

Z znanjem nekdanjega kam
noseka je skoraj 30 let v Zvezi 
borcev skrbel za ohranjanje 
spomenikov in spominskih obe
ležij, ki jih je poznal bolje od 
vseh članov ZB. Bil je tudi sve
tovalec, nato pa predsednik ko
misije pri območnem odboru ZB 
in udeležencev NOB.

Priljubljenemu in uglednemu 
Novomeščanu, ki so ga imeli 
ljudje povsod radi, so se na nje
govi zadnji poti zahvalili za vse, 
kar je z delom in zgledom dal 
osvobodilnemu boju in povojni 
graditvi domovine.

Območni odbor
Združenja ZB in 

udeležencev NOB Novo mesto

Cenejše ogrevanje
METLIKA - Metliški svetni

ki so soglasno in brez razprave 
sprejeli sklep o ceni ogrevanja 
iz skupne metliške kotlovnice v 
Kidričevem naselju, s katero 
upravlja Terca iz Šentruperta. 
Za MWh ogrevanja bodo upo
rabniki odšteli 11.924 tolarjev, 
kar je za 13 odst. manj kot pre
teklo zimsko sezono. Nižja 
cena je predvsem zaradi poce
nitve kurilnega olja, ki pa so ga 
zaradi blage zime lani porabili 
tudi manj, kot so načrtovali. Za 
kv. meter ogrevane površine 
bodo torej porabniki plačali 
105,9 tolarja, če bodo plačeva
li 12 mesecev, oz. 181,51 tolar
ja, če bodo ogrevanje poravna
li v sedmih mesecih.

MARTINOVANJE IN KRST- 
Kostanjeviški upokojenci so 8. 
novembra praznovali martino- 
vo. V gostilni Žolnir v Kosta
njevici na Krki so jim pripravili 
prijeten popoldan in večer z 
duom dirigenta Homana, za 
presenečenje pa so poskrbeli 
fantje iz ansambla Majolka, ki 
so izvedli krst mošta, nato pa 
poprijeli za instrumente in sku
paj z vsemi zapeli nekaj doma
čih. Kot je povedala druščina 
upokojencev, so se imeli izred
no lepo. S peljem in poskočnim 
plesom upokojenci prekašajo 
marsikoga izmed mlajših. 
(Foto: Suzana Petrovič)

MESTNA OBČINA NOVO MESTO
OBVEŠČA, DA JE OBJAVILA NASLEDNJE JAVNE RAZPISE 

ZA PRODAJO OBČINSKIH ZEMLJIŠČ:
• Javni razpis za prodajo štirih lokacij

za gradnjo stanovanjskih objektov v Žabji vasi

• Javni razpis za prodajo dveh lokacij
za gradnjo stanovanjskih objektov na Drski

• Javni razpis za prodajo lokacije za gradnjo poslovnega 
objekta - trgovina na drobno in popravilo izdelkov 
široke potrošnje na Cikavi

• Javni razpis za prodajo dveh lokacij
za gradnjo poslovno-stanovanjskih objektov v Straži

Besedilo celotnih razpisov je izobešeno na oglasnih deskah 
Mestne občine Novo mesto na Seidlovi cesti 1 in na Novem trgu 
6 ter objavljeno v Uradnem listu RS dne 16.11.2001.
Vse dodatne informacije dobite na Sekretariatu za okolje, prostor 
in komunalne zadeve v času uradnih ur na Novem trgu 6, III. 
nadstropje, soba 86, ali po telefonu (07) 3939-293.
Rok za prijavo na razpis je do vključno 30.11.2001.

m

V BRŠLJINU ODPRT JATIN DISKONT - Prejšnji teden je Slo
bodan Milenkovič nasproti Samopostrežbe Kmetijske zadruge v 
lastnih prostorih odprl Jatin diskont z bogato ponudbo piščančje
ga in puranjega mesa, vegetarijanskih izdelkov ter hrane za 
mačke in pse. Da bo spodnja etaža hiše čimbolj izkoriščena, 
namerava Milenkovič že v kratkem poleg diskonta odpreti še bife. 
Podžupan Marjan Somrak je na otvoritvi poudaril, da je nova 
pridobitev in odpiranje delovnih mest pomemben prispevek tako 
za regijo kot za krajane Bršljina in širše okolice. (Foto: Majda 
Luzar, EPS)

KAKO KAŽE NA BORZI?

Pričakovanja o bankah
Vsak teden kar nekaj dogod

kov zaznamuje borzna dogaja
nja, čeprav to ni vedno čutiti pri 
tečajih oziroma v prometu na 
borzi. Tako bi lahko strnila, da 
ni bilo v preteklem tednu nič 
posebno novega. Na bančnem 
področju se vse več trguje na 
neorganiziranem trgu. Zelo tež
ko je poceni kupiti delnice Nove 
Ljubljanske banke, saj so priča
kovanja o cenah, po katerih naj 
bi se proda! delež Nove Kredit
ne banke Maribor in Nove Ljub
ljanske banke, zelo visoka.
Nekateri napovedujejo več kot 
dvakratnik knjigovodske vred
nosti. Na svoj račun so prišli tudi 
imetniki delnic SIB-a, saj so se 
prodajale ceh nad 3.000 SI T za 
večje pakete. Več kot 50-odst. 
lastnik je postala JP Energetika 
Ljubljana.

Oba farmacevta, Lek in Kr
ka, še vedno izgubljata vrednost.
Vrednost Leka je pod 41.000 
SIT, kar predstavlja že več kot 
10-odst. padec po dogodkih v 
New Yorku. Za Krkine delnice 
pa lahko iztržile le nekaj nad 
25.000 SIT. Če ste oklevali pri 
prodaji delnic BTC-ja, ste verjet
no za nekaj časa zamudili ugod
no priložnost prodaje, saj se je 
njena vrednost znižala od 
16.500 SIT na 14.500 SIT.

Močno je padel tudi interes 
za primorske delnice. Kljub že 
sklenjeni pogodbi o prodaji del
nic Banke Koper, za katere naj 
bi bila kupnina v februarju pri

hodnje leto, je verjetno za inve
stitorje še dovolj časa in odlaša
jo z večjimi nakupi. Pri vseh je 
zabeležen rahel padec. Zelo so
lidno ceno še vedno dosegata 
oba pivovarja. Za Unionove 
delnice lahko iztržite celo več 
kot 68.000 SIT, medtem ko se 
delnice Pivovarne Laško giblje
jo okoli 5.500 SIT.

Zadnji sklep vlade o zapolnit
vi privatizacijske vrzeli še nima 
vpliva na cene pidov. Med polni
mi imata še vedno najnižjo vred
nost ZVIN (nekaj nad 72 SIT) 
in ZM IN (nekaj nad 75 SIT). Še 
vedno pa se trguje z NFIN okoli
104.5 SIT, s TG!N okoli 112 SIT 
ter s PM1N okoli 118 SIT. Pri 
praznih pidih sta trenutno na
jugodnejša tečaja NF2N (okoli
40.5 SIT) in TG2N (okoli 40 
SIT), medtem ko za ZV2N lah
ko iztržile le nekaj nad 35 SIT. 
Še vedno je veliko zanimanje za 
pokojninske bone, zato se stalno 
zvišuje njihova vrednost. Trenut
no se giblje med 48 in 49 SIT, 
kar še vedno omogoča najugod
nejšo obliko dodatne pokojnine.

Na vrednosti so zelo pridobile 
obveznice Odškodninskega skla
da, katerih tečaj se giblje okoli 
76 odst., kar se že približuje nji
hovi najvišji vrednosti nasploh, 
odkar se z njimi trguje na orga
niziranem trgu.
LJUDMILA BAJEC,
Dolenjska borznoposredniška
družba Novo mesto
Tel.: 07 37182 22. 07 37182 28

OBČINA 
ŠENTJERNEJ 
Trubarjeva cesta 5 
8310 Šentjernej

Vabimo vse občane in 
ostale zainteresirane na
javno obravnavo osnutka 
sprememb in dopolnitev 
prostorskih sestavin 
dolgoročnega plana 
občine Novo mesto za 
obdobje od leta 1986 do 
leta 2000 in družbenega 
plana občine Novo mesto 
za obdobje od leta 1986 
do leta 1990, za območje 
občine Šentjernej - 
dopolnjene 2001.

Javna obravnava bo 
v ponedeljek,

19. novembra 2001, 
s pričetkom ob 19. uri 

v sejni sobi Občine 
Šentjernej. 

Vljudno vabljeni!

ŽUPAN 
Franc HUDOKLIN

Trgovina Zrno, d.o.o., Raka, 
zbira naročila za izvedbo 
fasad za pomlad 2002.
V trgovini Zrno imajo akcijsko 
prodajo umetnih gnojil proizvajalca 
Petrokemija Kutina.
Akcija traja do 20.11.2001.
V tem času so cene 30% nižje 
od sezonskih cen, oziroma od 
ostalih ponudnikov umetnih gnojil 
(NPK 15-15-15, NPK 7-20-30, 
NPK 8-26-26, KAN in UREA). 
Blago je možno dostaviti na dom. 
Akcijska prodaja vinogradniškega 
gnojila:
PK 0-10-30-3-1

2.790.00 SIT/vreča 
SUPERFOSFAT

1.890.00 SIT/vreča
Poleg umetnih gnojil vam nudijo 
po izredno ugodnih cenah 
žitarice: ječmen, koruzo, oves in 
sojo, tudi v manjših količinah. 
Akcijska prodaja mineralnih olj 
za traktorje in ostale delovne 
stroje proizvajalca INA: 
motorno olje INA SUPER TURBO 

10/1 4.034,89 SIT

motorno olje INA SUPER 5 10/1 
3.429,00 SIT

hidravlično olje INA TRANSHIDR0L 

85 10/ 13.901,00 SIT

Program mineralnih olj INA 
vam nudijo do 20% ugodneje 
od ponudbe na trgu.

Vse informacije 
na telefonski številki:

07/49-75-410 
07/49-7 5-086

BREŽICE

Vino Brežice, d.d.
objavlja

POZIV ZA ZBIRANJE PONUDB
za nakup nepremičnine

Predmet nakupa je vinska klet z dvoriščem v skupni izmeri 978 
m2, k.o. Orešje.
Poslovna stavba: Vinska klet Kupce.
Objekt je velikosti 266 m2, dvorišče pa 712 m2.
Nepremičnina je naprodaj kot celota.
Začetna izklicna cena nepremičnine je 1,900.000,00 SIT. 

Ponudbe lahko pošljejo pravne in fizične osebe. Pravne osebe 
morajo priložiti izpis iz sodnega registra, fizične pa potrdilo o 
državljanstvu. Ponudbe morajo vsebovati naziv predmeta nakupa, 
ponujeno ceno, način in dinamiko plačila, zavarovanje plačila ter 
skrajni rok prevzema predmeta nakupa. Dajatve plača kupec. 
Prodajalec si pridržuje pravico, da ne sklene prodajne pogodbe 
z nobenim od ponudnikov.
Ponudniki naj svoje ponudbe pošljejo v zaprti ovojnici z oznako 
“Ponudba za nakup" na naslov: Vino Brežice, d.d., Cesta 
bratov Cerjakov 33,8250 Brežice, in sicer v 8 dneh po objavi. 
Morebitne dodatne informacije in ogled je mogoč po predhodnem 
dogovoru na sedežu družbe. Kontaktna oseba je Marjan Malus, 
031/210-377.

BREŽICE

Vino Brežice, d.d. 
in
Vinogradniško-vinarska zadruga “Bizeljsko-Brežice”, z.o.o.

objavljata

POZIV ZA ZBIRANJE PONUDB
za nakup nepremičnine

Predmet nakupa je poslovna stavba s pripadajočim funkcionalnim 
zemljiščem ter dvoriščem v skupni izmeri 1.850 m2, k.o. Pišece. 
Poslovna stavba: Trgovina v Pišecah, primerna za prodajo živil, 
mešanega blaga in mesa (mesnica)
Objekt je velikosti 367 m2, dvorišče pa 1.483 m2. 
Nepremičnina je naprodaj kot celota.
Začetna izklicna cena nepremičnine j§ 24,500.000,00 SIT. 

Ponudbe lahko pošljejo pravne in fizične osebe. Pravne osebe 
morajo priložiti izpis iz sodnega registra, fizične pa potrdilo o 
državljanstvu. Ponudbe morajo vsebovati naziv predmeta nakupa, 
ponujeno ceno, način in dinamiko plačila, zavarovanje plačila ter 
skrajni rok prevzema predmeta nakupa. Dajatve plača kupec. 
Prodajalec si pridržuje pravico, da ne sklene prodajne pogodbe 
z nobenim od ponudnikov.
Ponudniki naj svoje ponudbe pošljejo v zaprti ovojnici z oznako 
“Ponudba za nakup” na naslov: Vino Brežice, d.d., Cesta 
bratov Cerjakov 33,8250 Brežice, in sicerv 8 dneh po objavi. 
Morebitne dodatne informacije in ogled je mogoč po predhodnem 
dogovoru na sedežu družbe. Kontaktna oseba je Marjan Malus, 
031/210-377.

DOLENJSKI UST
ZAHVALA

Pomlad bo na tvoj vrt prišla, 
sedla bo na rožna tla 
in tiho zajokala, 
ker tebe bo zaman čakala.

Ob tihem odhodu našega dragega

JANEZA GOLOBIČA
iz Črnomlja, Sadež 21

V trenutkih bolečega slovesa od dragega moža, očeta in starega očeta ste bili z nami sorodniki, 
prijatelji in znanci. V tako velikem številu ste ga pospremili k počitku, mu podarili prelepo 
cvetje in sveče nam pa izrazili sožalje. S hvaležnostjo in iz srca sprejemamo vašo pozornost. 
Hvala sosedom, prijateljem, posebej Ivanu, Jožetu in Bogotu za nesebično pomoč, vnuku 
Davoru za tople besede slovesa, g. kaplanu za lepo opravljen obred, pevcem, pogrebni službi 
Malerič ter za odigrano Tišino. Še enkrat iskrena hvala vsem in vsakemu posebej, ki ste 
našemu dragemu Janezu tako ali drugače posvetili delček spomina.

Žalujoči: vsi njegovi
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tedenski koledar
Četrtek, 15. novembra - Polde 
Petek, 16. novembra - Jerica 
Sobota, 17. novembra - Gregor 
Nedelja, 18. novembra - Roman 
Ponedeljek, 19. novembra -

Elizabeta
Torek, 20. novembra - Srečko 
Sreda, 21. novembra - Marija

Lunine mene
15. novembra ob 7.41 - mlaj

kino
BREŽICE: Od 15. do 18.11. (ob

18. uri) Dr. Dolittle. Od 15. do
19.11. (ob 20. uri) Operacija Meča
rica. 21.11. (ob 17.30) Vitezova uso
da. 21.11. (ob 20. uri) Corellijeva 
mandolina.

ČRNOMELJ: 16. in 17.11. (ob 
20. uri) Hanibal. 17.11. (ob 18. uri) 
ter 18.11. (ob 18. in 20. uri) Punč
ka, mogoče pa bo.

GROSUPLJE: 15.11. (ob 18. uri) 
Cesarjeva nova podoba. 16.11. (ob 
17. uri) Ameriška pita. 16.11. (ob
19. uri) Hanibal.

IVANČNA GORICA: 15.11. (ob 
19. uri) Ameriška pita.

KOČEVJE: 17.11. (ob 17. uri) 
Cesarjeva nova podoba. 17.11. (ob

19. uri) Osumljen. 18.11. (ob 17. uri) 
in 19.11. (ob 19.30) Ameriška pita.
18.11. (ob 19. uri) in 19.11. (ob 17. 
uri) Hanibal.

KRŠKO: 15.11. (ob 18. uri) Mu- 
nje. 15.11. (ob 20. uri), 16. in 17.11. 
(ob 22.30) ter 18.11. (ob 20.15) 
Planet opic. Od 16. do 18.11. (ob 18. 
uri) Corellijeva mandolina. 16.11. 
(ob 20.15) in 18.11. (ob 22.30) 15 
minut slave. 20. in 21.11. (ob 18. uri) 
Dr. Dolittle. 20. in 21.11. (ob 20. 
uri) Preprodajalci.

NOVO MESTO - Dom kulture:
15.11. (ob 20. uri), 16., 17., 18. in
20.11. (ob 17., 19. in 21. uri) Ope
racija Mečarica. 17.11. (ob 22.45 
Kaj ženske ljubijo?

NOVO MESTO - KC Janeza 
Trdine: 16. ter od 18. do 21.11. (ob 
17. in 19. uri) Atiantis - izgubljeno 
cesarstvo. 16. ter od 18. do 21.11. 
(ob 21. uri) Obračun.

RIBNICA: 17.11. (ob 19. uri) 
Hanibal. 17.11. (ob 21.15) Ameriš
ka pita.

SEMIČ: 16.11. (ob 20. uri) Punč
ka, mogoče pa bo. 18.11. (ob 18. uri) 
Hanibal.

TREBNJE: 15. in 18.11. (ob 17. 
uri) ter 16.11. (ob 20. uri) Mačke in 
psi.

VELIKE LAŠČE: 17.11. (ob 17. 
uri) Hanibal. 17.11. (ob 19.15) 
Ameriška pita.

MALE OGLASE
sprejemamo osebno, po pošti in na telefonsko številko 

07/39 30 512 
Izven delovnega časa lahko mali oglas oddate 

na avtomatski telefonski odzivnik.

OSMRTNICE in ZAHVALE
sprejemamo osebno, po pošti in na faks številko

07/39 30 540
Male oglase, osmrtnice in zahvale sprejemamo tudi 

po elektronski pošti na naslov:

info@dol-list.si
Male oglase brezplačno ponovimo na internetni strani 

Dolenjskega lista na naslovu:

http://www.dol-list.si

MOTORNA VOZILA
CITROEN Xantia karavan, 2.0 16 V, 
letnik 1997, vsa oprema, prodam. B 
(041)259-260. 2364
CLIO 1.2, letnik 1995, prodam. B 
(07)34 99 454. 2383
R 5, letnik 1995, registriran do 6/ 
2002, 83.000 km, prodam. B (041) 
542-115. 2402

PREPIS VOZIL
041/546-159

v________ _______________

POSEST
NOVA GORA pri Krškem: prodamo 
zidanico, vinograd, urejen, skupne 
površine 3456 m* 2 3 * * * 7. B (041)538-235.
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Izdajatelj: Dolenjski list Novo mesto, d. o. o., časopisno založniška družba 
Naslov: Dolenjski list, Germova ulica 4, 8000 Novo mesto, p.p. 212 
Direktor: Drago Rusija
Uredništvo: Jožica Dorniž (odgovorna urednica), Andrej Bartelj, 
Mirjam Bezek-Jakše, Breda Dušic Gornik, Tanja Jakše Gazvoda, 
Mojca Leskovšek-Svete, Martin Luzar, Milan Markelj, 
Lidija Murn, Pavel Perc, Igor Vidmar in Mojca Žnidaršič
Izhaja ob četrtkih. Cena izvoda v kolportaži 240 tolarjev, naročnina za 26 izvodov 
v 2. polletju 5.980 tolarjev, za upokojence 5.382 tolarjev, za pravne osebe 11.960 
tolarjev; za tujino letno 70 evrov oz. druga valuta v tej vrednosti. V ceni kolportainega 
izvoda oz. naročnini je upoštevan 8-odst. DDV.
Naročila in pisne odpovedi sprejemamo samo s prvo številko v mesecu. 

Oglasi: Cena I cm v stolpcu za oglas (in mali oglas pravnih oseb) 3.100 tolarjev 
(v barvi 3.300 tolarjev J, na prvi ali zadnji strani 6.200 tolarjev (v barvi 6.600 tolarjev/ 
za razpis 3.700 tolarjev. V ceni oglasa oz. razpisa ni upoštevan 19-odst. DDV.
Mali oglas do deset besed 2.000 tolarjev, vsaka nadaljnja beseda 200 tolarjev. 
V ceni malega oglasa je upoštevan 19-odst. DDV.
Poslovni račun pri NLB, d.d., Divizija Dolenjska:
02970-0011425116 (tolarski); 01000-0000200097-970-7100-4405/9 (devizni) 

Telefoni: tajnica 07/39 30 500, direktor 39 30 502, odgovorna urednica 39 30 528, 
propagandna služba 39 30 514. naročniška služba 39 30 508 in 39 30 510, 
mali oglasi in osmrtnice 39 30 512, računovodstvo 39 30 504 in 39 30 506 

Telefaks: 07/39 30 540
Elektronska pošta: info@dol-list.si Internet: http://www.dol-list.si 
Računalniški prelom: Dolenjski list Novo mesto, d.o.o.
Tisk: DELO, d.d., Ljubljana, Dunajska 5 
Nenaročenih rokopisov, fotografij in disket ne vračamo.

HIŠO V KNEŽJI VASI, z nekaj zemlje, 
prodam. T5 041/730-151.
V NOVEM MESTU v poslovni zgradbi
oddamo v najem pisarniške prostore, 
114 m2, in konferenčno sobo, 125 m2, 
samostojni vhod. Najemnina 2000 
SIT/m2 na mesec, B (041)786-444. 
VINOGRAD z zidanico z možnostjo 
gradbene parcele za hišo v Hrastju pri 
Orehovici prodam. B (07)33 47 063. 
POSESTVO na Medenem Vrhu nad 
Sevnico v izmeri 41 ha, od tega 30 ha 
gozda, z gospodarskimi poslopji, asfal
tirano do hiše, elektrika, telefon, pro
dam ali oddam v najem. Prejemam 
pisne ponudbe do 30.11.2001 na 
naslov: Alea inženiring, d.o.o., Glavni 
trg 12,3000 Celje. 2380
VINOGRAD s staro zidanico, (voda, 
elektrika in parcela, vse skupaj 3200 
m2 po 550 SIT/m2), 12 km iz Čateških 
toplic, lepa lega, prodam. B (040)381 - 
775. 2382
PARCELO, zasajeno s trtami insadjem, 
20 a, prodam. Do parcele je asfalt in 
elektrika. B(07)3346013. 2390
V NAJEM ODDAM stanovanjsko hišo,
delno opremljeno, 8 km iz Novega 
mesta. B (07)30 79 000. 2391

PREKLICI
SOBOSLIKARSTVO Franc Vidmar, 
Šmihel 61, Novo mesto, obveščam, da 
bom z 31.12.2001 prenehal z obrato
vanjem. 2375

PRODAM
LEPO OHRANJENO novejšo sedežno 
garnituro prodam. B (07)30 22 197. 
RABLJENE 13-colske zimske gume po 
zelo ugodni ceni prodam. B (07)33 80 
761 ali (040)578 188. 2393

RAZNO
GRADITELJI! Po konkurenčnih cenah 
in kakovostno izdelujemo strojne tlake, 
strojne omete in termo fasade. B 
(031)623-000. 2049
PEČ za etažno centralno ogrevanje, 17 
KW, prodam, 1? 041/730-151. 
HITRO IZPLAČILO gotovine z nizko 
provizijo pri prodaji delnic, ki kotirajo 
na ljubljanski borzi, nudimo. BPH Med
vešek Pušnik, d.d., Ljubljana, poslo
valnica Mercator center Novo mesto, 
B (07)393 02 62. 2330
USPEŠNO INŠTRUIRAM matematiko, 
fiziko in statistiko na vašem domu na 
Dolenjskem. B (07)30 59 527 ali 
(041)544-510. 2356
VARSTVO za 6-letno deklico v mesecu 
januarju in februarju, med 16 in 18 uro, 
v okolici Šmarjeških Toplic, potre
bujem. B (041)233-920, po 16. uri.
POSLOVNI OBJEKT na Uršnih selih, 
170 m2, oddam v najem z opremo ali 
brez nje. V zgornjem delu možnost 
stanovanja. B (07)30 66 677. 2371

07/33-24-945
Garancija: 'avtomobili
• plačilne kartice 'pokojnina
• osebni dohodek 'nepremičnine

GOTOVINA TAKOJ
Pon-čet: 9.00-17.00, pet: 9.00-12.00 
GOLDINVEST, d o o., Glavni trg 14, Novo mesto

UR&KAf
(več kot plesna žola)
ZAUPAJTF Pl ESNM MULSTPOM I

CELOlt IM Pit SNA SOLA ZA OTROKE, 
TFCAJI ZA MATURANTI*, VALETO, 

SKUTIN ZA HIP HOP. ŠPORTNI PLES...

TEČAJI ZA ODRASTE, 

ZAČETNI.

SoeotA, 17.11.0620.00 v PO MAROF 

NADAIJIVA1NI:

EOfifK, 27.11. 0620.00 »OŠGRM, 
SOBOTA 1.12. 061830 .PDMAROF

Ul.: 050 ah 041 / 625 949

ROLETARSTVO J
BAYER
Bayer Aleksander, s.p., Stopiče 37 a

07/ 30 80 210 
040/ 202 868

GOTOVINSKA
POSOJILA

MEDIAFlN, d.o.o., 
Dunajska 21, Ljubljana

delovni čas: 
vsak dan non-stop

DEŽURNE TRGOVINE

Novo mesto: 
041/538-235

REALIZACIJA
TAKOJ !!!

Kmetijska zadruga Krka, z.o.o.
ob nedeljah: od 7. do 12. ure: ZNC
• od 7. do 11. ure: Samopostrežba Mirna Peč
• od 8. do 11. ure: samopostrežbe Brusnice, 
Straža (vsako drugo nedeljo), Dol. Toplice, 
Škocjan
• od 8. do 11. ure: samopostrežba Bršljin

Mercator Dolenjska, d.d. 
Livada 8, Novo mesto
ob sobotah: od 7. do 13.ure:
• vse živilske prodajalne
• od 8. do 20. ure: Hipermarket Cikava 
ob nedeljah: od 8. do 12. ure:
• Hipermarket Cikava
• od 8. do 11. ure: PC Ločna, Market 
Drska, Market Smrečnikova, PC Kandijska

DOMAČE PECIVO, potice, piškoti, 
torte za razna praznovanja, silvestro
vanja! Rogljiček, Gor. Kronovo 8, Oto
čec, B (07)30 73 083 ali (041)746- 
330. 2397
NAD BOLEZEN z bioenergijo! Imate 
zdravstvene težave? Ste že poskušali 
priti do zdravja s pomočjo bioenergije? 
Priznani bioenergetik Ivan Pirc iz Hrast
nika vam bo pomagal! S svojo močjo 
zdravi celotni žlezni, žilni, živčni (psiho), 
organski in skeletni sistem, hkrati pa 
lajša bolečine različnega izvora, tudi 
rakastega! Informacije na B (03)56 43 
595 vsak ponedeljek, sredo in petek 
od 7. ure do 10.30. 2398

SLUŽBO DOBI
REDNO ali honorarno zaposlimo dek
le z izkušnjami za strežbo v piceriji. 
Dobro in redno plačilo! Možnost biva
nja. Okrepčevalnica picerija Javornik 
Janko, s.p., Šmarska 58, Škofljica, B 
(01)3667-361, 2361
POTENTIAL, d.o.o., Salvadora Alende- 
ja 2, Izola, ameriška multinacionalka 
začenja z novo komercialno dejavnost
jo in potrebuje za otvoritev podružnice 
v Novem mestu 3 izredno motivirane 
osebe. Za informativni razgovor pokli
čite na B (01 )475-55 02, g. Pečar. 
KUHARICO in NATAKARICO zaposlimo 
v novomeški okrepčevalnici Caffe de Pa
riš. “B 07/33 22 765 ali 041/628 385.

Neodplačna objava

Psipilo-t

CENTER ZA POMOČ ŽRTVAM KAZNIVIH DEJANJ
vam ie na volio vsak dan v tednu 24 ur na dan! 
Če ste bili žrtev kateregakoli kaznivega dejanja (rop, tatvina, spolni 
napad, ogrožanje varnosti), če se nad vami izvaja nasilje (fizično, 
psihično, spolno), če ne vidite poti iz situacije, v kateri se počutite kot 
žrtev, ne glede na to, ali je storilec znana, neznana oseba ali institucija:

POIŠČITE POMOČ!
Prijazne svetovalke so vam med delovnim časom na voljo osebno, 
nenehno pa na telefonski številki

07/33-74-030, Florjanov trg 2, Novo mesto 
“S 07/49-93-576, Černelčeva 3a, Brežice 
Izvedeli boste vse, kar vas zanima.

POMOČ JE ZAUPNA IN BREZPLAČNA!

ZA OBČASNO DELO v strežbi ob vi
kendih honorarno zaposlimo dekle. 
Rezelj Ivanka, s.p., Kettejev drevored 
2, B (031 >347-001. 2365
FRIZERKO z izkušnjami zaposlim. Fri
zerski salon Vene Barbara, s.p., Pod 
Trško goro 23, Novo mesto, B (07)33 
28182 ali (041 >354-363. 2370
DELAVCA za delo na terenu v parke- 
tarski dejavnosti iščemo. Parketarstvo 
Kovačič Marjan s.p., Novo mesto, B 
(041)652-747. - 2381
DELAVCA kovinske smeri četrte stop
nje za delo v servisu vodomerov zapo
slimo. Jordan, d.o.o., Draga 1, Šmar
ješke Toplice, B(07)3843060.2386
VOZNIKA za mednarodni promet na 
zahod z izkušnjami zaposlim. B (041) 
663-728, Ecoplin, Drago Zadel, s.p., 
Žabjek 15,1294 Višnja Gora. 2387
REDNO zaposlim delavca brez izo
brazbe. B (07)384 71 70, Europlast, 
proizvodnja izdelkov iz plastičnih mas, 
Turk Martin, s.p., Podgora 44, Stra
ža.

STANOVANJA
V NOVEM MESTU prodam enosobno
stanovanje. B (041 >821-659 ali 33 46 
109. 2357
2-SOBNO STANOVANJE v Kočevju, 
veliko 78 m2, prodam ali zamenjam za 
enakovrednovNovem mestu. Možnost 
kredita, ostalo po dogovoru. B 041/ 
730-151.
DVOSOBNO opremljeno stanovanje v 
Novem mestu oddam. B (07)334 19 
32. 2359
NOV APARTMA v centru Ljubljane 
prodam. B (031 >578-270 ali (031) 
489-337. 2367
V CENTRU Trebnjega prodam 2 eno
sobni stanovanji. B (041)726-598.

ŽENITNE PONUDBE
UPOKOJENKA, vdova, išče resnega 
moškegaza skupno življenje. B (07)30 
23 206. 2363

ŽIVALI

PRAŠIČE, težke 120 do 180 kg pro
dam. B (07)30 82 310. 2360
ČRNO-BELO TELICO, brejo 8 mese
cev, prodam. B (041)354-464, Treb
nje. 2362
BELE PIŠČANCE za zakol ali nadaljnjo 
rejo, krmljene z domačo hrano, z 
možnostjo dostave prodajamo. Vrtačič, 
Pristavica 1, Šentjernej, B (07)30 71 
287 ali (031)712-995. 2368
TELICO SIVKO v četrtem mesecu bre
josti prodam. B (07)30 89 717. 2372
TELIČKO belgijko, staro 14 dni, pro
dam. B (07)34 65 320. 2373
PRAŠIČA za zakol, težka 190 kg in 120 
kg, krmljena z domačo krmo prodam, 
B (07)30 71 630. 2374
KOŠTRUNA in 2 ovci prodam. B 
(07)33 46 106. 2376
PRAŠIČE, težke 100 do 130 kg, samo 
domača hrana, prodam. B (041 )598- 
224. 2377
VEČ krav prodam. B (07)81 40 003. 
KRAVO za zakol in tele - bikca, starega
3 mesece, prodam. B (07)30 88 448.
TELICO, brejo 6 mesecev, in kravo,
brejo 8 mesecev, prodam. B (07)30
87 393. 2384
7 MESECEV brejo telico prodam. B 
(07)81 41 651. 2385
OVNA, JSP, rodovniškega, 5 brejih 
ovac ter bikca, starega 12 tednov, 
prodam. B (07)30 79 618. 2388
KRAVO in telico, dvobrazdni obračalni 
plug in traktorsko kosilnico prodam. B 
(031)725-107, 2392
BIKCA SIVCA, starega 7 dni, prodam. 
B (07)30 44 383. 2394
PRAŠIČE, težke 100 do 120 kg, 
prodam. B(07)3325308. 2395
BIKCA SIVCA, starega 7 dni, in praši
ča, 130 kg, prodam. B (031 >740-261.
KRAVO ZA ZAKOL, 8 tednov staro 
teličko, belgijsko plavo, za nadaljnjo 
rejo in kolerabo za krmo prodam. B 
(07)30 89 574. 2401

Če želite vsak četrtek v letu prejeti vsebinsko bogat in oglasno odmeven časopis, 
ki ga bere blizu sto tisoč ljudi, izpolnite naročilnico in jo pošljite na naslov: 
Dolenjski list, 8000 Novo mesto, Germova ulica 4, p.p. 212. 
Za vse drugo bomo poskrbeli mi, vi pa pazite, da si ne bo ob četrtkih sosed iz vašega 
poštnega nabiralnika pred vami “izposodil” vašega Dolenjskega lista.

H- -X

Naročilnica za DOLENJSKI LIST
S to naročilnico naročam DOLENJSKI LIST za:

Ime in priimek:_________________________________________ ________ _____________________Upokojenec: da ne

Naslov (kraj, ulica, hišna številka):_____________________________________________________________________________________

__________________________________________________ Pošta:_______________

Naročnik izjavlja, da naročilo res velja zanj, dokler naročnine ne bo pisno odpovedal, sicer pa bo 
naročnino plačeval osebno ali s posebno položnico, ki nnrjo bo poslal Dolenjski list.
Naročnik bo časopis začel prejemati od prve številke dalje v mesecu: 2001

Kraj: Datum: Podpis:

30 DOLENJSKI LIST Št. 46 (2725), 15. novembra 2001



POGREBNE 
IN POKOPALIŠKE 

STORITVE

Leopold O k I e Š e n Vsi, ki so upravičeni do povračila 

K Roku 26 pogrebnih stroškov, imajo pri celotni

N o v o m e s t o storitvi le minimalno doplačilo.

Tf 07/33 70 200 Opravljamo tudi prevoze v tujino in v 

delovni čas: NON STOP nekdanje jugoslovanske republike.

ZAHVALA
Če bi solza lahko koga obudila, 
ne bi tebe črna zemlja krila.

Ob nenadni in boleči izgubi naše drage mame, žene in babice

MARIJE JEGLIČ
roj. Medja

iz Gorenje vasi 57

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in 
znancem za izraze sožalja, darovano cvetje, sveče in sv. 
maše ter spremstvo na njeni zadnji poti.

Žalujoči: vsi njeni

Gorenja vas, 12. novembra 2001

ZAHVALA
Ni te na pragu več, ni te v hiši, 
nihče več tvojega glasu ne sliši, 
zalo pot nas vodi tja, 
kjer rože ti cvetijo 
in sveče ti v spomin gorijo.

V 84. letu starosti nas je za vedno 
zapustil mož, ata, stari ata in tast

LADISLAV 
POVHE

z Rake 32

Ob boleči izgubi iskrena hvala vsem, ki ste se od pokojnega 
poslovili s s poštovanjem, nam izrazili sožalje in pokojnemu 
darovali cvetje, sv. maše in sveče. Lepa hvala g. župniku za 
cerkveni obred, cerkvenim pevcem in vsem, ki ste kakorkoli 
sodelovali. Vsem še enkrat hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

Na Rašici slovesno 
ob dnevu reformacije

RAŠICA - Na Trubarjevi do
mačiji na Rašici sta občina Ve
like Lašče in protestantsko društ
vo Primož Trubar pripravili osre
dnjo slovesnost ob letošnjem 
dnevu reformacije. V rojstnem 
kraju pomembnega moža, ki je 
Slovencem dal prvo slovensko 
knjigo in ustvaril knjižni jezik, so 
odprli prenovljene prostore Tru- 
barjevine. Občina Velike Lašče 
in država sta prispevali skupaj 15 
milijonov tolarjev za lepši videz 
mlina s spominsko sobo, krčme, 
žage in kozolca ter parkirišča, ki 
skupaj sestavljajo Trubarjevo 
domačijo. V slavnostnem nago
voru je velikolaški župan Anton 
Zakrajšek povedal, da si občani 
štejejo v čast, da so bili pri njih 
rojeni priznani svetovljani, pi
satelji in kulturniki. Posebno me
sto pa si vsekakor zasluži Primož 
Trubar, v čigar spomin so ob
novili kulturni spomenik, Tru
barjevo domačijo, ki naj bo tudi 
v prihodnje shajališče predvsem 
mladih učenih glav in njihovih 
mentorjev.

ZAHVALA
Bolezen in trpljenje si prestal, 
v grobu zdaj boš mirno spal, 
odšel si tja, kjer ni gorja, 
le večna luč je upanja.

V 74. letu nas je po hudi bolezni zapustil naš dragi mož, ate in stari ate

FRANC MOLEK
iz Grma 3 

v Beli krajini

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, znancem in vaščanom za izraze sožalja, 
podarjene sveče, še posebno sorodnikom iz Amerike za podarjene rože. Zahvala osebju 
bolnišnice Novo mesto, osebju Dializnega oddelka novomeške bolnišnice in Dializnemu 
društvu za izraze sožalja in podarjene sveče. Posebna zahvala pogrebni službi Hiti s pevkami 
in za odigrano Tišino ter Piškuriču za opravljene storitve na dan pogreba. Iskrena hvala Jožici 
Kure za pomoč v težkih trenutkih, govornikoma Ivanu Kuretu in predstavniku ZZB NOV 
Janezu Urhu za ganljive poslovilne besede. Zahvala g. župniku za opravljen obred. Vsem in 
vsakemu posebej še enkrat iskrena hvala za tako številno spremstvo na zadnji poti.

Žalujoči: žena Amalija, sinova France z družino in Branko

ZAHVALA

V 51. letu starosti nas je zapustil 
naš

KAROL
BLATNIK

z Dvora 9

ZAHVALA

V 72. letu starosti nas je zapustil 
dragi oče, stari oče in brat

FRANC
PUŽINA

z Uršnih sel, Vaška cesta 9

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam 
kakorkoli pomagali in stali ob strani. Hvala sorodnikom, 
prijateljem, sodelavcem, sosedom, znancem in vaščanom. 
Hvala za ustne in pisne izraze sožalja, posebno pa 
medicinskemu osebju Internega in Pljučnega oddelka 
Splošne bolnišnice Novo mesto. Hvala sosedi Slavki 
Andrejčič za poslovilne besede ob odprtem grobu ter 
pogrebni službi Komunala. Vsem in vsakemu posebej, ki 
ste se prišli poslovit od pokojnega, najlepša hvala!

Vsi njegovi 

Dvor, 31.10.2001

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, vaščanom 
in znancem za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje, sveče in 
za pomoč v teh težkih trenutkih ter spremstvo na zadnji 
poti. Hvala ge. Mojci Zupančič in g. Alešu Zamidi za 
poslovilne besede, PGD Uršna sela in PGD Dobindol, 
pogrebni službi Oklešen, pevcem iz Šmihela ter izvajalcu 
Tišine. Vsem še enkrat hvala!

Hčerka Zdenka z družino in sestra Mojca s sinom 
Boštjanom

ZAHVALA
Prazen dom je in dvorišče, 
zaman oko te naše išče.
Odkar utihnil je tvoj mili glas, 
žalost, bolečina domujeta pri nas.

V 89. letu starosti nas je zapustila naša draga mama, stara mama in sestra

MARIJA GOLOBIČ
s Krvavčjega Vrha 6 pri Semiču

Ob boleči izgubi naše mame se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom, prijateljem in znancem 
ter vsem, ki ste darovali cvetje in sveče in se od nje s spoštovanjem poslovili na njeni zadnji poti. Posebno 
se zahvaljujemo osebju Interne bolnišnice Novo mesto ter dr. Vukoviču in sestri Anici Vraničar iz ZD 
Metlika za dolgoletno pomoč. Hvala tudi g. kaplanu za lepo opravljen obred, govornicama Editi Požek 
in Anici Štublar, organizaciji ZB, pevkam za zapete pesmi, g. Janiju za zaigrano žalostinko in pogrebni 
službi Piškurič. Vsem, ki ste nam stali ob strani, še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA
Če bi koga solza obudila, 
ne bi tebe, dragi ata, 
črna zemlja krila.

V 73. letu starosti nas je zapustil dragi ata, dedek, prededek, tast, 
brat, stric in svak

EDVARD GRM
iz Sadinje vasi, Dvor pri Žužemberku

Z veliko bolečino v srcu se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste nam 
v najtežjih trenutkih stali ob strani in nam izrazili sožalje, pokojnemu darovali cvetje, vence in sveče 
ter ga v tako velikem številu pospremili na zadnji poti. Posebna zahvala gospodu župniku Povirku 
za opravljen obred, patru Luki, ge. Fabjan za besede slovesa, pevcem, kolektivu Arta, dr. Janežu, 
dr. Smrekarjevi, dr. Gregoriču ter osebju Visceralnega in Internega oddelka bolnišnice Novo mesto.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
Težko je slovo od tebe, 
misel, da te več ni.
Hvala za vse dobro 
in za skupne lepe dni.

Ob boleči izgubi našega najdražjega

ROMANA ZELNIKA
iz Novega mesta

Iskrena hvala vsem, ki ste z nami delili žalost, nam ustno in pisno izrazili sožalje, darovali 
cvetje, sveče in denar za humanitarne namene. Posebna zahvala dr. Drenovcu in njegovi 
soprogi za zdravniške nasvete, zdravnikom in zdravstvenemu osebju Splošne bolnice Novo 
mesto ter osebni zdravnici, ki so mu pomagali v času bolezni. Zahvala g. Vergincu in 
duhovščini za opravljen pokop. Prisrčna hvala g. Ivanu Hrovatiču za poslovilne besede, 
sosedom iz Adamičeve ulice, Mestni občini Novo mesto, organizaciji ZB, Društvu finančnih 
delavcev in Društvu upokojencev. Hvala vsem, ki ste ga cenili in spoštovali ter ga v tako velikem 
številu pospremili do preranega groba. Ohranite ga v lepem spominu.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

V 86. letu starosti nas je zapustil dragi mož, oče, stari oče in 
pradedek

VINKO KOS
iz Martinje vasi 8 pri Mokronogu

Zahvaljujemo se sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem za izraze sožalja, darovano 
cvetje, sveče in sv. maše. Posebna hvala vsem, ki ste pokojnega obiskovali in mu kakorkoli 
pomagali v času bolezni, posebno osebju ZD Mokronog za medicinsko pomoč in oskrbo na 
domu kot tudi osebju K.O. za žilne bolezni Trnovo. Hvala g. župniku, pevcem, izvajalcu Tišine, 
pogrebni službi Novak, posebno pa še g. Antonu Mavru za lepe poslovilne besede. Hvala 
vsem, ki ste pokojnega pospremili na zadnji poti.

Žalujoči: vsi njegovi
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PORTRET TEqA TEdNA

Milan Jamšek
JELŠE PRI MIRNI PEČI-Gusti je 

bil avgusta nebogljeno gozdno bitje, 
za katero je skrbela mati. Nihče ni 
videl, kaj se je z njo zgodilo, da so 
štirje divji prašički ostali sami in se v 
sili zatekli na najbližji kup gnoja. Tam 
se jim je najbrž zdelo toplo in varno. 
Enega od drobižkov so v soglasju z 
lovci pod streho vzeli Mirtovi iz Jelš 
pri Mirni Peči.

Zdaj, ko je Gusti star okrog 3 me
sece, je postal zvezda, zadnje čase 
tudi televizijska. Za domače in okoli
ške otroke pa sploh. Tamara Mirt 
pravi, da je Gusti njihovo družino 
očitno sprejel za svoje krdelo. Z nji
mi tudi domače živali. Postavni črni 
kobili se brezskrbno motovili pod 
nogami, razume se s kopico morskih

Zdravilne rastline
ČRNOMELJ - Društvo za zdravilne 

rastline Dolenjske, Bele krajine in Po
savja vabi v četrtek, 22. novembra, ob 
16. uri v malo dvorano Zavoda za kul
turo in izobraževanje Črnomelj. Tam bo 
predavanje o uporabi pripravkov iz 
zdravilnih rastlin v jesenskem in zim
skem času ter o pripravi sadik in semen 
za spomladansko vzgojo, pa tudi izmen
java sadik, semen in receptov. Predava
la bosta farmacevt Jože Kukman in 
pridelovalka zelišč Veronika Fabinc.

Novina zmagovalec Euro festa
SKOPJE - V začetku meseca se je 

Marijan Novina kot eden izmed dvajsetih 
zmagovalcev evropskih festivalov udeležil 
festivala Euro fest 2001 v Skopju. Nas
topil je s skladbo Saša, ki jo je zapel v 
makedonščini, in s skladbo Zate. Za 
nastop mu je strokovna žirija podelila 
nagrado za najboljšega izvajalca.

Po končanem tekmovalnem delu je 
Marijan nastopil še kot gost prireditve 
drugega večera in pred polno dvorano 
Narodnega doma v Skopju predstavil 
še pet svojih pesmi z albuma Ljubil sem 
in ljubil bom. Euro fest 2001 je prenaša
la TV Makedonija, prek satelita pa so si 
prireditev lahko ogledali tudi po Evropi 
in Avstraliji.

Halo, tukaj je bralec Dolenjca!
Delavcem iz Trebnjega v novomeškem Labodu nižja plača? - Nova ureditev novomeške 
tržnice - Gradbinci na delu tudi ob praznikih - Pes privezan na njivi noč in dan

BREZJE - Jože Pavše z Brezja, va
sice s štirimi hišami nad Rožnim 
Dolom, se je v življenju spoprijel že z 
marsičim. Poleg tega, daje kmetoval, 
je bil še mizar, sodar, zidar, kovač. 
“Pač odvisno od vremena,” se nasme
hne. Doma tako rekoč ni potreboval 
obrtnikov, velikokrat pa je na pomoč 
priskočil tudi drugim.

Nekaj let je delal tudi v Nemčiji. 
Natančni Nemci niso prezrli njegove 
pridnosti in natančnosti in napredo
val je celo do delovodje. “A zdelo se 
mi je neumno, da bi delal na tuji zem
lji in vrnil sem se v domovino. Šel sem' 
v Črnomelj, da bi mi dali obrtno 
dovoljenje, pa so mi rekli, da ga ne 
morem dobiti, ker nisem nič izučen. 
Nemci pa niso vprašali za papirje, 
pomembne so bile le roke in seveda

pamet,” v nekaj stavkih strne del 
svojega življenja Pavše.

Vendar pa v Črnomlju Jožetu niso 
vzeli volje, da ne bi še vedno delal 
vsakega po malem. Ko si je pred pri
bližno desetimi leti poškodoval nogo 
in ni mogel delati drugega, se je lotil 
še rezbarjenja in izdelovanja lesenih 
kipcev. Rezbari predvsem v bukov, 
hrastov, brezov, lipov les. “Sam nari
šem skico in potem rezbarim, najraje 
pa imam motive iz vsakdanjega živ
ljenja. Nekaj rezbarij sem naredil po 
naročilu, največ pa sem jih razdal. 
Eno ima celo nekdanji nadškof Alojzij 
Šuštar,” pripoveduje Pavše v delavni
ci, ki si jo je sam opremil in je kri
žanec med mizarsko in sodarsko 
delavnico ter kovačnico.

M. B.-J.

Ni malo ljudi, ki jim delo ne diši 
kaj preveč, še manj je takih, ki pravi
jo, da si življenja v brezdelju ne more
jo predstavljati. Med te posebneže, v 
pozitivnem pomenu besede, spada 
gotovo 44-letni podjetnik Milan Jam
šek s Kamenice pri Krmelju, ki je ob 
sevniškem občinskem prazniku dobil 
priznanje Dušana Kvedra.

Na kmetiji so se vsi štirje otroci, obe 
Milanovi sestri in že pokojni brat 
zgodaj sprijaznili, da je treba, kadar 
se dela, delo tudi dobro opraviti. Tudi 
najmlajšemu Milančku v tem po
gledu niso starši prav nič gledali skozi 
prste. Pa ne, da bi Jamškovi otroci 
morali garati kot črna živina, kot 
marsikakšni njihovi vrstniki, ali, da 
bi čutili pomanjkanje, čeprav včasih 
njihova miza ob obedih morda ni bila 
tako bogato obložena, kot pri naj- 
premožnejših. “Lačen nisem bil nikoli 
in naučil sem se delati. Ob nedeljah 
smo šli lahko k drugim otrokom, med 
tednom pa je bila itak šola in ni bilo 
veliko časa za kakšne igre," pravi 
Milan.

Redoljubnost in doslednost staršev 
pri vzgoji sta mu bili dobra popotni
ca v življenju, bodisi pri vodenju šent-

janške krajevne skupnosti ali podjet
ja Sava avto, s katerim je pričel šele 
pred šestimi leti in se kmalu zavihtel 
med deseterico največjih prodajalcev 
Savinih pneumatik, v zadnjem času 
pa mu je podobno uspelo tudi pri 
prodaji teh izdelkov ameriškega proiz
vajalca. To je Jamšek dosegel s poli
tiko majhnih korakov, natančnostjo 
in doslednostjo do svojih poslovnih 
partnerjev, ki seveda nagrajujejo re
sen poslovni odnos s poglabljanjem 
stikov. Zajemanje z veliko žlico in 
zidanje cen od samega začetka je kaj 
kratkovidno. Jamšek se je izučil za 
strojnega ključavničarja v krmeljski 
Metalni, bil nato vodja vzdrževanja v 
sevniškem Mercatorju, naredil delo- 
vodsko in poslovodsko šolo in ko je 
ugotovil, da ni več pravih možnosti 
razvoja, se je odločil za tvegano pot 
podjetništva. Z rezervnimi deli oskr
buje tudi kar lepo število avtomeha
nikov iz Posavja.

Jamškov odnos do okolja, do 
sodelavcev in vaščanov je dovolj ten
kočuten, da mu ne obračajo hrbta, 
ampak ga pogledajo v oči in pozdravi
jo. V šentjanški krajevni skupnosti, 
kjer je lani zaključil mandat predsed
nika, so v štirih letih njegovega vode
nja KS asfaltirali kar 27 km kra
jevnih cest, pomagali so tudi pri po
sodobitvah lokalnih cest, zgradili 
mrliško vežico v Šentjanžu in pločni
ke skozi to naselje. In ogromno časa 
in truda, brez slehernih potnih stro
škov, kilometrine, še celo nagradi, ki 
so jo sevniški občinski svetniki odo
brili predsednikom KS se je odpove
dal v prid društvom. Izvedba prazno
vanja 700-letnice Šentjanža in njego
va pomoč pri izdaji monografije je 
tudi zapisana med dobra dela, ki ne 
gredo v pozabo. Vse to pa bi Jamšek 
težko postoril, če ne bi imel zvestih 
sodelavcev in razumevajoče družine. 
Zdaj ima vsaj nekaj več časa tudi za
njo.

PAVEL PERC

Za Nemce pamet, za nas papirji
Poleg številnih obrti se je Jože Pavše lotil še ljudske umetnosti

prašičkov v hlevu, s perzijsko mačko, 
kiji še najraje sne zanj očitno okusne 
mačje brikete, pa tudi z dvema čiva- 
vama. Posebej z enim od teh majhnih 
psičkov se rad igra in ga poskuša po
snemati tudi pri lajanju.

“Lovci niso verjeli, da se bo udoma
čil, vendar je z užitkom srkal mleko 
skozi vanj namočen kruh. Čeprav 
zdaj je vsakovrstno hrano, ima mleko 
in kruh še vedno najraje. Kadar gre
mo pa v gozd po gobe, stika za ži
rom,” je povedala Tamara.

Gusti ni zaprt v ograji ali hlevu, 
temveč se prosto giblje po dvorišču in 
prav rad zakroži tudi v stanovanje. 
Vsak večer sam odide na svoje ležišče 
v hlevu in zjutraj spet pride krulit pred 
vhodna vrata.

Kadar se Mirtovi odpravijo v gozd, 
si izbere enega od družine in mu sle
di, vedno človeku, nikoli psu. Gusti 
ima rad časopise. Bere jih najbrž ne, 
zato pa rije po njih, in ko ga kdo od 
domačih okrega, preneha, se godrnjaje 
umakne in skrije, najpogosteje pod 
peč. Nekega večera je izginil. Iskali so 
ga vsepovsod, on pa je kraljeval sredi 
otroške postelje in jih navihano gled
al! Čeprav se doslej ni oddaljeval z 
dvorišča, pa je nekoč le končal v prt
ljažniku mimoidočega gospoda. Takrat 
je Gusti očitno odšel preko mostu na 
drugo stran Temenice. Možakar ga je 
zagledal - in hop z njim v avto! K sreči 
so mu vaščani povedali, čigav je Gusti, 
pa gaje pripeljal nazaj.

B. DUŠIČ GORNIK

GUSTI JE PRAV PAMETEN PUJS - Zvezdnik Gusti zdaj šteje kake tri mesece 
in mu že raste po hrbtu greben. Odrašča. Mirtovi še ne vedo, kaj bodo z njim. 
Za zdaj še teka po dvorišču in se prihaja hranit in crkljat v hišo, kmalu pa bo 
najbrž drugače. Kako? “Bomo še videli. Morda bo kar odšel v gozd, ko bo čas 
za to. Vsekakor pa nam še na misel ne pride, da bi končal v salamah," se 
nasmeje Tamara. (Foto: B. D. G.)

DELAVNICA TUDI KOT ATELJE - Jože Pavše pravi, da mu je rezbarjenje 
zelo ljub konjiček, s katerim si zlasti pozimi, ko je zgodaj tema, krajša čas. 
Koliko časa potrebuje, da konča rezbarijo, ni vedel povedati, ker dela takrat, 
kadar ga je volja, to pa je lahko pol ure ali nekaj ur skupaj. Predvsem pa mu 
je ljubše rezbariti, kot gledati televizijo. (Foto: M. B.-J.)

Rudi z Rateža pogreša kulturne pri
reditve, predvsem koncerte zabavnih 
pevcev. V Novem mestu imamo tri 
dvorane, za gradnjo katerih smo vsi 
prispevali, zdaj pa služijo le za šport
ne tekme, je povedal. Pohvalil je Fran
cija Keka za organizacijo Rock Otoč
ca, moti pa ga, da je za zabavne pri
reditve potrebnih toliko različnih so
glasij.

Bojan s Trebnjega je zgrožen nad 
ravnanjem z delavci v novomeškem 
Labodu. Potem ko so tovarno Labod 
v Trebnjem zaprli, se mora 100 de
lavcev na delo voziti v Novo mesto, 
kjer so jim menda že povedali, da 
bodo dobili le 70-odst. plačo. Poleg

C 'lHalo, tukaj je
DOLENJSKI LIST

Novinarji Dolenjskega lista si 
želimo še več sodelovanja z bralci. 
Vemo, da je težko pisati, zato pa je 
lažje telefonirati. Če vas kaj žuli, če 
bi radi kaj spremenili, morda koga 
pohvalili, ali pa le opozorili na za
nimiv dogodek iz domačih krajev - 
pokličite nas! Prisluhnili vam bo
mo, zapisali, morda dali kakšen na
svet in po možnosti poiskali odgo
vorna vaše vprašanje. Na telefonski 
številki

07/ 39 30 522 
vas čakamo vsak četrtek med 18. in 
19. uro. Dežurni novinar vam bo po
zorno prisluhnil.

\_________________________ /

tega morajo na delo uro prej. Bojan 
se sprašuje, kako naj ljudje s tem de
narjem živijo.

Jože iz Bele Krajine je ob dnevu 
mrtvih obiskal spomenik komandan
ta slovenske vojske Staneta Rozmana. 
Povedal je, da so Rozmana med drugo 
svetovno vojno likvidirali, ker se je 
zavzemal za priključitev Slovenije 
Evropi. Jože ne razume, zakaj je Roz
man danes tako zamolčan. Meni, da 
o določenih temah še vedno ne sme
mo govoriti, čeprav naj bi živeli v 
demokraciji.

Nad spremembami na novomeški 
tržnici so se pritožile Danica iz okoli
ce Dvora, Marjeta in Mateja iz okolice 
Novega mesta. Moti jih nova ureditev, 
s katero so del stojnic premaknili viš
je, na praznem prostoru pa so sedaj 
parkirani avtomobili.

Zakaj so se odločili za novo uredi
tev, smo povprašali v podjetju Komu
nala Novo mesto, ki upravlja s tržni
co. Želimir Dronjak je povedal, da 
med trikotnim in pokritim delom trž
nice poteka gasilska pot, ki mora biti 
prosta. S tem ko so del stojnic pre
maknili višje, je tržnica bolj dostop
na za dostavo. Povedal je še, da je 
ureditev tržnice kompleksen projekt, 
ki bo dokončno urejen z novo tržnico 
čez nekaj let.

Poklicala je tudi Nina iz Novega 
mesta, ki jo moti, da delavci Cestne
ga podjetja na gradbiščih delajo tudi 
ob sobotah in praznikih.

Vodja službe odnosov z javnostmi 
na Cestnem podjetju Vlado Starešinič

je povedal, da so pri gradbenih delih 
odvisni od vremena, pestijo jih tudi 
kratki roki za dokončanje del. Za delo 
ob praznikih se odločijo izjemoma. 
Glede dela ob sobotah pa je dejal, da 
se za posamezna gradbišča uprava 
družbe dogovori s sindikati in svetom 
delavcev. Delavci se za sobotno delo 
odločijo, saj zanj prejmejo dodatno 
stimulacijo.

Našega zvestega naročnika iz Šta
jerske je ob obisku sorodnikov v Do
lenjskih Toplicah zmotil na njivi prive
zan pes, ki naj bi pridelke čuval pred 
divjadjo noč in dan. Prosil nas je, da 
o tem obvestimo pristojno društvo.

Robert s Petelinjka se je postavil v 
bran publicista Vlada Miheljaka, ki so 
ga prejšnji mesec skupaj s tremi pri
jatelji priprli ljubljanski policisti. Ro
bert meni, da ima vsak človek pravi
co do svobode gibanja in da so poli
cisti izvajali le svoje pravice, niso pa 
izpolnili svojih dolžnosti.

I. P.

Medved v breznu
RIBNICA - Jamarja Društva za 

raziskovanje jam Ribnica sta poleti v 
breznu na Javhah, v kraškem svetu med 
Dobrepoljem in Ambrusom, opazila sle
dove medvedjih krempljev. Medved, ki je 
očitno po nesreči padel v brezno, se je 
ustavil v ožini 70 metrov globoko. Tam 
so mu najbrž pošle moči ali je celo pogi
nil in nato padel na dno 130 metrov 
globokega brezna. Jamarja sta na dnu 
našla le še njegovo okostje in nekaj 
dlake.

Gusti, zvezda topliške doline
Mirtovi iz Jelš so septembra začeli skrbeti za takrat še ne tri tedne starega mladiča divjega 
prašiča - Gusti je zdaj družinski prijatelj in medijska zvezda


